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„Depinde de noi ca 

viata poporului nostru 

sâ devină mai buna, 

mai îmbel șugată, ca 

puterea economică a 

patriei să crească și pe 

această bază să întărim 

for fa moral-politică a 

societafii noastre, sâ 

ridicăm nivelul de trai 

al poporului, să asigu
răm întărirea continuă | 

a independentei și su

veranității României 

socialiste 1“ Si
Ir - \ . >. / ■’S-d

NICOLAE CEAUȘESCU
. • . ‘

ANUL XXX (1381) 
OH MniEUDDIE

lacara

In ultimele zile, în numeroase orașe 
reședință de județ au continuat să aibă 
loc ample mitinguri și adunări publice in 
cadrul cărora zeci de mii de oameni și-au 
exprimat adeziunea deplină la noua ini
țiativă de pace a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, hotărirea neclintită a poporu
lui nostru de a acționa, împreună eu 
toate popoarele lumii, pentru oprirea 
cursei înarmărilor, pentru lichidarea ar
mamentelor nucleare de pe continentul 
european, pentru înțelegere și colaborare 
în lume.

Știut este însă că România socialistă 
și președintele ei nu se află la prima 
inițiativă de acest fel. Prin euvîntul ei

cei mai autorizat, prin euvîntul tovară
șului Nicolae Ceaușescu, țara noastră a 
făcut numeroase propuneri concrete și; a 
militat fără încetare, în diverse orga
nisme internaționale, pentru stoparea 
cursei aberante a înarmărilor, pentru 
instaurarea unui climat de încredere și 
securitate în lume, pentru depășirea unor 
stări de fapte care trenează în discuții 
abstracte și pentru trecerea ia măsdrl 
concrete și eficiente, conform voinței de 
pace și libertate a popoarelor.

(Continuare în pag. 2)

D. CONSTANTINESCU B

Superplastifianți!, o revoluție în construcții

Brevetul românesc al treilea din lume

dar nici producția să nu bată pasul pe loc!
Trăim o revoluție în construcții, în tehnologia betonului — cea mai importantă 

înnoire din ultimii 50 de ani, adică de cînd, prin 1930, s-a inventat betonul precom- 
primat. Revoluția actuală este adusă de superplastifianți. Cuvîntul revoluție nu re
prezintă nicidecum o superlicitare gazetărească. Aprecierea lucidă a fost făcută de 
Congresul internațional de superplastifianți de la Montreal din iunie 1981, la care a 
fost prezentată și o lucrare românească mult apreciată.

Țara noastră avea toate șansele să pășească în acest domeniu cu dreptul, întru
nit deține ai treilea brevet din lume de superplastifianți. La strania istorie a acestuia 
ne vom referi in cele ce urmează.

Specialiști români distinși cu Marele 
premiu al inventatorilor la Moscova 

Un nume care tinde Ia 
celebritate: FELIX—lASER

„Am fost și am rămas

un adept al noului"

Citiți în pagina 11 părerile pro
fesorului Arseni despre cîteva din 
problemele actuale ale medicinel 
noastre.

în 1979—1980 s-a studiat la Institutul de’ 
cercetări si oroiectări oentru materiale de 
construcții si la Centrul de cercetări al 
industriei chimice. Laborator Oraș Victo
ria. oosibilitatea oroducerii în tară si a 
utilizării în tehnologia betoanelor si ore- 
fabricatelor a suoerolastifiantiior. Acești 
nou-veniti în industria construcțiilor au
anărut. in ultimii 
industrializate — 
derală Germania, 
există doar două

ani. doar în cîteva țări 
Janonia. Republica Fe- 
S.U.A. La ora actuală 
patente în lume : unuî

duși de doctorul inginer Ion Ionescu, șeful 
laboratorului de tehnologia betoanelor de 
la sus-mentionatul institut bucurestean. în 

x colaborare cu colegii de la Victoria, s-au 
încumetat să-i concureze oe Cei Doi Mari, 
ounînd la nunct producerea de sunerolaș- 
tifianti românești. Această ..îndrăzneală" 
era perfect iustificată. iar aoortul inteli
gentei tehnice românești perfect real, 
fiind vorba de o lucrare originală, nici
decum de copierea unor procedee străine.

japonez, oentru produsul ..Mighty 150". si 
altul vest-aerman. pentru .Melmpnt". Si 
iată, un grup de cercetători români con-

Ea a fost comunicată 
cialistii din întreaga 

(Continuare

si aoreciată de soe- 
lume reuniti la cea 
în pag. 7)
LIONEL NIȚESCU S

Citim într-unul din topurile științifice 
— căci exista și astfel de clasamente, în 
afara celor ale muzicii ușoare sau stele
lor de cinema —, publicat în revista ,.Co- 
munication International" din Anglia pen
tru domeniul atît de nou al transmisiilor 
prin fibre optice. între firme gigant din 
S.U.A., Japonia. Anglia și Franța, și nu
mele : FELLAS-România. Fellas : familia 
de echipamente optoelectronice Felix-Ia- 
ser. Producător : întreprinderea de calcu
latoare electronice — București. Autor : 
dr. ing. Vladimir Doiearu. Vîrsta : 30 ani. 
înălțimea... profesională : cotă ridicată, și. 
după curba profesională. în rapidă creș
tere. Semne particulare : pasiune, inven
tivitate. profesionalism.

Dar să ne îndreptăm privirea mai atent 
(Continuare in pag. 7)

FLORIN CONDURÂȚEANU ■
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Sub semnul unității patriotice și lucidității revoluționare, al
Plenara Consiliului Național al Oamenilor Muncii

„Numai în condiții de pace și colaborare, popoarele lumii 

iși pot realixa obiectivele lor de progres. De aceea, noi sîntem 
hotârîți sâ facem totul pentru a ne uni eforturile cu popoarele 
europene și din întreaga lume pentru a impune pacea, respectul 
independenței naționale, pentru o lume fără arme atomice, fără 
arme în general, pentru o lume a egalității în drepturi, a drep- 
tatii sociale și naționale, o lume mai dreaptă și mai bună pe
planeta noastră !“

Luni, 23 noiembrie, în Sala Palatului 
Republicii au Început — sub președinția 
tovarășului Nicolae Ceausescu, secretar 
generai al Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiște România 
•— lucrările Plenarei Consiliului Național 
al Oamenilor Muncii.

Lucrările plenarei s-au desfășurat atît 
în ședințe plenare, cit și pe secțiuni de 
specialitate, printre cei prezenți în sală 
fiind membrii Biroului Executiv al Consi
liului National al Oamenilor Muncii, mem
bri și membri supleanti âi Comitetului 
Politic Executiv al C.C. al P.C.R. și ai 
guvernului. Au mai luat parte la lucrări, 
ca invitați, cadre din conducerile ministe
relor și instituțiilor centrale, activiști de 
partid și de stat, ai organizațiilor de masă 
și obștești, ziariști. Întîmpinat cu însufle
țită căldură și cu vii aplauze, a luat cu- 
vîntul secretarul general al partidului, to
varășul Nicolae Ceaușescu. In cuvînta- 
rea sa, tovarășul Nicolae Ceaușescu a fă
cut o sinteză a discuțiilor purtate pe mar
ginea realizărilor obținute în primul an al 
celui de-al șaptelea cincinal de dezvoltare 
economico-socială a României, precum și 
a neajunsurilor ce s-au ivit sau 
se mai ivesc în activitatea diverse
lor compartimente de producție. „Tre
buie să spun deschis că față de lipsu

rile din activitate» onor organe centrale, 
a conducerii unor centrale și întreprinderi 
sc impunea o atitudine mai autocritică, 
punerea cu mai mult curaj iu evidență a 
neajunsurilor manifestate în organizarea 
și conducerea activității, pentru că numai 
poziția fermă, critică și autocritică, hotărâ
rea de a trece Ia măsuri pentru lichidarea 
lipsurilor și îmbunătățirea activității 
constituie garanția că aceste neajunsuri 
vor fi înlăturate, că in 1982 se va asigura 
mai buna conducere și organizare a între
gii activități"»

Secretarul general al partidului nostru a 
mai subliniat'că : „Este necesar ca toate 
conducerile colective ale ministerelor, cen
tralelor, întreprinderilor, organelor cen
trale să țină seama și să asigure soluțio
narea la timp și în bune cundițiuni a tu
turor problemelor care s-au dezbătut, pen
tru a crea astfel o bază temeinică pentru 
îndeplinirea planului pe 1982“,

Menționmd că deși adunările generale 
ale consiliilor oamenilor muncii se țin’ cu 
regularitate, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a atras atenția că „Nu in suficientă mă
sură participantii la adunările generale —■ 
în calitatea lor de proprietari, de produ
cători și beneficiari, de conducători ai des
tinelor patriei noastre socialiste — acțio
nează și trag la răspundere pe ecl care 

nu-și fac datoria. Este necesar să faeem 
din adunările generale, așa cum prevăd și 
legile pe care le-am adoptat astăzi — fo
ruri de conducere, de hotărâre, unde să se 
pună în discuție și să se la și măsuri îm
potriva .acelor cadre care nu-și îndepli
nesc în mod corespunzător sarcinile încre
dințate în conducerea întreprinderilor, a 
instituțiilor respective".

■ Referindu-se la problema asigurării în 
măi buhe condițiuni a surselor de ener
gie din țară, la asigurarea materiilor 
prime necesare diverselor domenii indus
triale, la asigurarea tuturor sectoarelor 
economiei naționale eu materiale, cu ma- 
șini-unelte, cu utilaje „cu tot ce este ne
cesar — inclusiv cu piesele de schimb de 
care avem nevoie", tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a afirmat că dispunem la ora 
actuală, în toate sectoarele economiei, de 
rezerve și- resurse suficiente, că planul pe 
1982 pornește tocmai de la aceste premise, 
exprimîndu-și în același timp convingerea 
că oamenii muncii „din toate sectoarele 
producției materiale vor acționa cu toată 
răspunderea, vor onora încrederea și aș
teptările poporului nostru"

în încheiere, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidu
lui Comunist Român, președintele Repu
blicii Socialiste România, a adresat — ca 
și în nenumărate rînduri pînă acum — un 
fierbinte îndemn la realizarea unei lumi 
a păcii, lipsită de arme „o lume a egalită
ții în drepturi, a dreptății sociale și na
ționale, o lume mai dreaptă și mai bună 
pe planeta noastră î"

Plehara Consiliului Național al Oame
nilor Muncii a. adoptat : „HOTARIREA 
Consiliului Național al Oamenilor Muncii 
din industrie, construcții, transporturi, 
circulația mărfurilor și finanțe", precum 
și „APELUL adresat de Consiliul Național 
al Oamenilor Muncii din Republica Socia
listă România clasei muncitoare, tuturor 
oamenilor muncii din țara noastră, forțelor- 
Iubitoare de pace, popoarelor din întreaga 
lume pentru acțiuni unite consacrate păcii 
și dezarmării".

HORIA PATRAȘCU ■

Indestructibili 

prin vocația păcii

(Urmare din pagina 1)

Toate aceste demersuri, care au asigu
rat României deosebitul prestigiu de care 
se bucură astăzi în lume, au fost gene
rate desigur de respectul neabătut al 
principiilor de drept internațional. în or
dinea practică a lucrurilor însă posibili
tatea ea demersurile acestea să configu
reze țelul de pace al României socia
liste, credința țării noastre în dreptul 
fiecărui popor, mare sau mic, de a-și 
făuri un viitor liber și demn, trebuie 
identificată mai în urmă, în timp, în 
orientările Congresului a! IX-lea al 
partidului, care la rândul lor se înscriau 
în continuitatea idealurilor și aspirațiilor 
de pace și progres pe care poporul român 
le-a nutrit de-a lungul întregii sale istorii 
zbuciumate, In spiritul acelorași aspirații 
dintotdeauna ale românilor, cu precizări 
impuse de determinările istoriei contem
porane și de înfățișarea lumii de azi, in 
interviul acordat simbătă, 21 noiembrie 
a.e„ postului olandez de televiziune — 
N.C.R.V., tovarășul Nicolae Ceaușescu 
arăta s „Consider că popoarele Europei 
pot să determine oprirea cursei înarmă
rilor, oprirea amplasării de • noi arma
mente nucleare și înlăturarea celor exis
tente, pot realiza o colaborare, ir spiritul 
documentelor semnate la Helsmki, care 
să se bazeze pe o conlucrare activă în 
vederea progresului economico-social, pe 
respectul independenței și suveranității 
fiecărei națiuni. Este în interesul po
poarelor europene de a face totul pentru 
a realiza o pace trainică în Europa, pen
tru a contribui la realizarea păcii In în
treaga lume".

Intr-adevăr, prin forța voinței lor de 
pace popoarele pot deveni indestructi
bile. Iar in rindul popoarelor lumii, po
porul român crede, iată, — și afirmă răs
picat prin euvîntul președintelui său —, 
că pacea nu poate fi o chestiune de con
junctură ei o condiție vitală de supravie
țuire, de dezvoltare și progres pentru 
miliarde de oameni.

Plenara Consiliului Național al Agriculturii, Industriei
Alimentare, Silviculturii și Gospodăririi Apelor

Așa cum s-a stabilit în cadrul Comite
tului Politic Executiv și ca urmare a in
dicațiilor exprese ale tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, la începutul acestei săptămîni 
s-a desfășurat la. București Plenara Con
siliului Național al Agriculturii, Industriei 
Alimentare, Silviculturii și Gospodăririi 
Apelor. Ordinea de zi a lucrărilor a cu
prins raportul prezentat de tovarășul Emil 
Bobu, membru al Comitetului Politic 
Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., pre
ședintele Consiliului Național al Agricul
turii, Silviculturii și Gospodăririi Apelor, 
pțecum și o suită de documente — pro
iecte de lege, proiecte de decret, pro
grame. norme tehnice obligatorii - de o 
deosebită importanță pentru dezvoltarea 
și. modernizarea în continuare a unor 
compartimente vitale ale economiei na
ționale.

Au fost evidențiate succesele dobîndite 
în cursul acestui an în domeniile produc
ției agricole și industriei alimentare, și 
au fost analizate, totodată, intr-un pro
nunțat spirit critic și autocritic, lipsurile 
și neajunsurile manifestate în acest an 
agricol. O parte importantă a raportului a 
fost consacrată zootehniei, sector aflat în 
mod special în atenția conducerii de par

tid și de stat și căruia îi revine un rol 
deosebit în buna aprovizionare a popu
lației și în asigurarea industriei cu mate
rii prime.

S-au făcut apoi referiri ample la locul 
și rolul specialistului în activitatea de 
sporire a producției agricole, la stilul și 
metodele de muncă, și au fost prezentate 
principalele orientări și direcții ale dez
voltării economieo-sociale a României în 
anul 1982, precum și principalii indicatori 
ai proiectului de plan pentru anul viitor.

Ultima parte a lucrărilor plenarei s-a 
desfășurat în prezența tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele Republicii 
Socialiste România. Momentul central al 
dezbaterilor, al largului schimb de opinii 
și păreri, l-a constituit cuvîntarea tovară
șului Nicolae Ceaușescu. document de o 
deosebită valoare teoretică și practică în 
destinul acestui vast compartiment al 
economiei naționale.

Subliniind realizările dobîndite în acest 
an agricol, președintele României a ținut 
totuși să semnaleze. în cadrul unei judi
cioase și lucide analize a situației de fapt, 
existența unor grave lipsuri si neajunsuri 
în numeroase unități de producție și! cer

cetare, ca și în cadrul unor foruri de con
ducere și decizie. Aceste stări de lucruri 
negative și în primul rînd faptul că în 
foarte multe unități agricole, producțiile 
s-au dovedit necorespunzătoare, sub nive
lul prevederilor de plan, reprezintă — a 
subliniat pe bună dreptate secretarul ge
neral al partidului — consecința modului 
defectuos In care s-a lucrat și nu pot fi 
puse numai pe seama condițiilor naturale, 
climaterice, necorespunzătoare. „Trebuie 
să căutăm cauzele în felul cum organizăm 
și conducem activitatea în agricultură, a 
precizat tovarășul Nicolae Ceaușescu. De 
ce avem în aceleași condiții, în același 
județ, în localități vecine eu același teren, 
eu aceeași umiditate, eu aceeași ploaie, 
recolte de 12 090, de 15 000 kg la hectar, 
iar alături cu numai un pas —■ ea să zic 
așa —■ avem terenuri unde se obțin re
colte numai de 1 500 kg sau 2 000 kg la 
hecțar 1“

Reîerindu-se pe larg la ceea ce se chea
mă in fapt agricultură științifică, la mo
dul în care au fost respectate măsurile 
agrotehnice și la modul ideal în care a- 
cestea ar trebui să constituie un ghid 
permanent, și aducînd în această ordine 
de Mei numeroase exemple concrete, to

varășul Nicolae Ceaușescu a apreciat că 
exista toate posibilitățile pentru ca pre
vederile planului pe anul 1982 să fie în
deplinite sau chiar depășite. Dar acest 
lucru impune respectarea strictă a terme
nelor de însămințare și recoltare, de efec
tuare la timp a lucrărilor agricole, de 
convertire a științei agricole în practică 
zilnică, de eforturi susținute pentru obți
nerea unor semințe și hibrizi .j’ calități 
superioare. întregul efectiv de oameni 
care conduc sau lucrează efectiv în agri
cultură, a arătat în acest context secre
tarul general al partidului nostru, trebuie 
să aibă în vedere faptul câ în anul 1982 
este necesar să se producă o schimbare 
radicală în agricultură, jar aceasta să se 
materializeze în obținerea cel puțin a pro
ducțiilor planificate, cu toate că există 
posibilitatea — și trebuie sâ se aibă în 
vedere acest lucru — a realizării unor pro
ducții superioare. Aceste proiecte, dezide,- 
rate și planuri concrete se sprijină pe o 
bază reală, iar aceasta este alcătuită din 
mijloace de producție cu un înalt randa
ment și în primul rînd din oameni har
nici și destoinici, principala forță și ga
ranție a succeselor viitoare, deoarece oa
menii hotărăsc în ultimă instanță recolta, 
producția, asigură îndeplinirea sarcinilor.

S-au făcut în continuare referiri ample 
asupra rezultatelor obținute în alte două 
compartimente importante ale economiei 
naționale : zootehnia și -industria alimen
tară. Semnalînd existența unor serioase 
lipsuri și neajunsuri și în aceste sectoare 
de activitate, și adresînd o îndreptățită 
critică celor care au făcut posibile aseme
nea stări de lucruri, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a adus deopotrivă și numeroase 
sugestii și recomandări de o inestimabilă 
valoare practică. A fost adusă în dezba
tere de asemenea problema irigațiilor și 
larga activitate destinată îmbunătățirilor 
funciare, subliniindu-se și în această pri
vință direcțiile prioritare și modalitățile 
optime pentru impulsionarea activității și 
în aceste compartimente ale economiei 
agrare. Este necesar, a subliniat președin
tele României, să se ia măsuri hotărâte 
pentru a se pune ordine si disciplină în 
buna funcționare a unităților agricole 4a 
toate nivelurile, de a se proceda pretutin
deni îa revizuirea, modernizarea și opti
mizarea activității de producție și condu
cere, de concepție și muncă nemijlocită 
pentru asigurarea unor producții sporite 
vegetale și animale.

„Am convingerea — a arătat în încheiere 
secretarul general al partidului nostru — 
că dispunem. în agricultură, de tot ceea ce 
este necesar pentru a denăși starea actuală 
de lucruri, pentru a obține lichidarea ra
pidă a lipsurilor si îmbunătățirea radicală 
a întregii activi+ăti. pentru a face ca. încă 
în anul 1982. să se demonstreze că agri
cultura românească, că oamenii muncii, 
specialiștii din agricultură pot și disown ds 
forte necesare pentru a realiza hotărârile 
Congresului al XH-lea, pentru creșterea 
contribuției agriculturii la ridicarea patriei 
socialiste, la ridicarea bunăstării generale 
a poporului I".

LMU MAIOR S
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grijii active pentru viitorul României și pentru pacea Planetei Pămînt

Plenara Consiliului Național al Frontului Democrației și Unității Socialiste

Pornind de la realizările însemnate ob
ținute de poporul nostru în înfăptuirea 
sarcinilor de plan , pe anul 1981, primul 
an al cincinalului 1981—1985, plenara 
Consiliului Național al Frontului . Demo
crației și Unității Socialiste a analizat pre
vederile pentru anul viitor. Au fost astfel 
dezbătute și aprobate în unanimitate pro
iectul Planului național de dezvoltare eco
nomico-socială pe anul 1982, proiectul Pla
nului de dezvoltare a agriculturii și in
dustriei alimentare pe anul 1982, precum 
și Programul privind autoconducgrea și 
ăutoaprovizionarea teritorială pentru asi
gurarea populației cu produse agricole, 
animale și vegetale, pe perioada 1982— 
1985. Participanții la Plenara Consiliului 
Irațional al F.D.U.S. au urmărit cu deo- 
setj ' 5 atenție și vie satisfacție cuvînta- 
rea Vostită de tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii Socialiste 
România, președintele Frontului Demo
crației și Unității Socialiste.

Pe marginea punctelor înscrise la ordi
nea de zi au luat cuvîntul tovarășii : Ion 
Bogdan Băluță, președintele Consiliului 
județean Botoșani al F.D.U.S., Floarea 
Bucur, vicepreședinte al Consiliului Cen
tral ai U.G.S.R., Vasile Baciu, maistru la 
Exploatarea minieră Căliman (Suceava), 
Ștefan Marin, președinte al C.A.P. Costești 
(Buzău), Arseni Constantin, președintele 
Biroului Comitetului Central al Organiza
ției Democrației și Unității Socialiste, 
Zamfir Minea, maistru sondor la Schela 
Videle (Teleorman), Dumitru Radu Po
pescu, președintele Uniunii Scriitorilor, 
Domokos Geza, scriitor, membru al Con
siliului oamenilor muncii de naționalitate 
maghiară, Georgeta Popa, maistru la Fa
brica de confecții și tricotaje București, 
Antonie Plămădeală, episcop al Episco
piei Buzăului, Călin Mihăileanu, director 
al. Institutului central de cercetări ener
getice, Laszlo Papp, episcop al Eparhiei 
reformate Oradea, Constantin Lefter, 
maistru la Combinatul siderurgic Galați, 
președintele O.D.U.S. pe întreprindere, 
acad. Nicolae Teodorcscu, președintele 

Uniunii asociațiilor oamenilor de știință, 
losiî Irimie, director ia întreprinderea de 
geamuri TlrnăVeni, Vasile Bon tas, secretai* 
al C.C. al U.T.C.

Cei care au luat cuvîntul în cadrul ple
narei au subliniat că documentele men
ționate materializează concepția și orien
tările secretarului general al partidului 
privind dezvoltarea echilibrată a econo
miei naționale, în condițiile sporirii efi
cienței și calității întregii activități, a 
realizării programului de ridicare a nive
lului de trai al întregii populații. Vorbi
torii au apreciat că aceste proiecte de 
plan, pe deplin realizabile, sînt în con
cordanță cu hotărîrile Congresului al 
XII-lea al partidului, ținînd seama de ne
voile și posibilitățile de dezvoltare ale 
economiei naționale. în acest cadru, au 
fost relevate pe larg sarcinile ce revin 
F.D.U.S.- în înfăptuirea prevederilor din 
documentele dezbătute și au fost prezen
tate propriile programe de muncă pentru 
coordonarea acțiunilor . comune ale orga
nizațiilor componente ale F.D.U.S., pen
tru unirea eforturilor întregii națiuni în 

vederea atingerii obiectivelor prevăzute 
pentru anul 1982.

Ca totdeauna, deosebit de prețioase, 
esențiale, de importanță hotărîtoare pen
tru activitatea viitoare sînt ideile cu
prinse în cuvîntarea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. Relevînd că țara noastră dis
pune de baza materială necesară, de toate 
condițiile pentru ca în anul 1982 să par
curgă încă un drum important pe calea 
trecerii la un nou stadiu de dezvoltare, 
conducătorul partidului și statului nostru 
â subliniat din nou că chezășia îndepli
nirii planului cincinal, a mersului ferm 
înainte al României pe calea socialismu
lui si comunismului, a bunăstării și feri
cirii o constituie unitatea deplină a po
porului român, a tuturor forțelor socie
tății noastre. • Este necesar, a arătat secre
tarul general al partidului, câ toți cetă
țenii. României, indiferent de locul de 
muncă, de profesie, să contribuie- la rea
lizarea programului de dezvoltare eco“ 
nomico-sociălă.

.Dar pentru ca obiectivele dezvoltării în 
viitor a României să poată fi realizate, 
este nevoie de pace. Iată de ce vorbitorii 
în cadrul Plenarei F.D.U.S. și-au expri
mat adeziunea deplină la noile inițiative 
de pace ale tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
cuprinse în Apelul F.D.U.S. Evidențiind 
marele ecou al Apelului, vastele acțiuni 
politice și de masă care au loc în țară, 
participanții la lucrările plenarei și-aU 
manifestat voința fermă de a se opune 
cursei înarmărilor, de a contribui la in
staurarea unei păci trainice în 'lume.

O vie satisfacție a produs exprimarea 
de către tova'rășul Nicolae Ceaușescu a 
convingerii că toate organizațiile F.D.U.S., 
toți oamenii muncii, întregul nostru po
por vor acționa într-o deplină unitate 
pentru a asigura realizarea planurilor de 
dezvoltare economico-socială, precum și 
a convingerii că. în aceeași strînsă uni
tate, întregul nostru popor va acționa, 
împreună cu toate popoarele europene, 
cu toate popoarele lumii, pentru a con
tribui la realizarea dezarmării, în pri
mul rînd a dezarmării nucleare, la 
triumful păcii pe planeta noastră.

Transpunerea în viață a documentele? 
adoptate în cadrul plenarei Consiliului 
Național al F.D.U.S., a programului de 
dezvoltare economico-socială a României, 
aparține în întregime, oamenilor muncii, 
fiecăruia dintre noi.

ION D. GOiA ■

Ședințe ab Politic Executiv al C.C. al P.CR.
Miercuri, 18 noiembrie, sub președinția 

tovarășului Nicolae Ceaușescu a avut loc 
ședifița Comitetului Politic Executiv al 
Comitetului Central al Partidului Comu
nist Român. Cu acest prilej au fost pre
zentate. ■ alături de realizările remarcabile 
obținute de oamenii muncii din industrie, 
șî o serie de neajunsuri și rămîheri în 
urmă serioase într-un număr de ramuri, 
îndeosebi din domeniul industriei extrac
tive — la cărbune și petrol. De asemenea, 
au fost apreciate negativ și o serie de 
aspecte ale activității din domeniul indus
triei metalurgice și industriei chimice. 
Pentru lichidarea lipsurilor și a rămîneri- 
lor în urmă Comitetul Politic Executiv a 
indicat să se ia măsurile cele mai ferme 
în direcția realizării integrale a sarcinilor 
de producție pe acest an. Comitetul Politic 
Executiv a examinat apoi modul în care 
se desfășoară campania agricolă, strîn- 
gerea și depozitarea ultimelor cantități de 
produse existente pe cîmp. încheierea 
arăturilor și semănatului, livrarea produ
selor de către unitățile agricole pentru 

constituirea fondului central. Crițicînd 
unele rămîneri în urmă existente în unele 
județe în ceea ce privește desfășurarea 
lucrărilor agricole de toamnă, ca și ma
nifestarea unor atitudini negative din 
partea unor organe și organizatii de partid 
și de stat în raportarea recoltelor obți
nute, Comitetul Politic Executiv a indicat 
să se ia cele mai energice măsuri pentru 
accelerarea activității în agricultură și 
predarea produselor la fondul de stat în 
concordanță cu obligațiile legale, cu rezul
tatele reale obținute în toate județele 
țării. în acest sens s-a stabilit să se 
constituie colective de activiști care să se 
deplaseze pe teren pentru a controla. în
drumă și sprijini concret îndeplinirea 
corespunzătoare a sarcinilor trasator de 
conducerea partidului. Comitetul Politic 
Executiv s-a ocupat și de modul în care 
se duc la îndeplinire măsurile stabilite 
privind întărirea autoconducerii și auto- 
aprovizionării teritoriale, asigurarea pro
duselor agroalimentare necesare consumu
lui populației. în cadrul aceleiași ședințe 

Comitetul Politic Executiv a examinat și 
măsurile de pregătire a planului și Bu
getului de stat pe anul viitor, drept pen
tru care s-a recomandat ca problemele 
legate de planul pe 1982 să fie dezbătute 
în primul rînd în organele centrale ale 
autoconducerii muncitorești. în acest scop 
au fost stabilite datele de desfășurare ale 
plenarelor Consiliului National al Oame
nilor Muncii și Consiliului National al 
Agriculturii, Industriei Alimentare. Sil
viculturii și Gospodăririi Apelor. Partea 
a doua a ședinței a fost consacrată exami
nării activităților de politică externă. 
Tovarășul Nicolae Ceaușescu a prezentat 
mai întîi o informare cu privire la vizita 
oficială întreprinsă în tara noastră, iii 
perioada 26—30 octombrie, de președintele 
Republicii Federale Germania, Karl Cars! 
tens. împreună cu doamna Veronica Cars
tens. De . asemenea, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a prezentat o informare cu 
privire la vizita oficială de prietenie pe 
care a efectuat-o în tara noastră to
varășul Serghei Kraigher, președintele

Prezidiului Republicii Socialiste Federa
tive Iugoslavia. în același cadru tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a informat și despre 
vizita oficială de prietenie pe care a 
făcut-o în țara noastră. în perioada 13—17 
noiembrie, tovarășul Robert Mugabe, pre
ședintele Uniunii Naționale Africane Zim
babwe — Frontul Patriotic, primul mi
nistru al Republicii Zimbabwe. S-a subli
niat că în cursul tuturor acestor vizite, 
cu prilejul convorbirilor oficiale, dar și 
al documentelor întocmite a fost eviden
țiată necesitatea ca reuniunea de la 
Madrid să se încheie cu rezultate cît mai 
bune, șă ducă, la convocarea unei confe
rințe consacrate încrederii și dezarmării 
în. Europa. .........

Comitetul Politic Executiv a stabilit 
măsuri pentru traducerea în viată a în
țelegerilor convenite, documentelor sem
nate cu prilejul acestor vizite, care asigură 
dezvoltarea relațiilor de prietenie si co
laborare pe multiple planuri dintre 
România și țările respective.

MIRCEA MĂRIUS ■

în cadrul ședinței Comitetului Politic 
Executiv al Comitetului Central al Parti
dului Comunist Român din 21 noiembrie, 
desfășurată sub președinția tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretar general al Par
tidului Comunist Român, s-au dezbătut și 
aprobat proiectele Planului național unic 
de dezvoltare- economico-socială a Repu
blicii Socialiste România, planul de dez
voltare a agriculturii și industriei alimen
tare, bugetului de stat și planului- financiar 
centralizat pe anul 1982.

Planul pe 1982 se axează pe lărgirea ba
zei proprii de materii prime și energetice, 
dezvoltarea intensivă a agriculturii, îmbu
nătățirea structurii producției industriale, 
gospodărirea rațională și valorificarea su
perioară a materiilor prime și energiei, 
ridicarea nivelului tehnic și calitativ ăl 
produselor, consolidarea echilibrului ma
terial, valutar și financiar al planului, spo
rirea mai accentuată a eficientei econo

mice, aplicăre-â riguroasă a prevederilor 
noului mecanism economico-finânciar, 
mobilizarea tuturor resurselor în vederea 
înfăptuirii programului de creștere a nive
lului de trai al populației.

Luînd în dezbatere prevederile proiec
tului Planului național unic de dezvoltare 
economico-socială a R.S.R. pe anul 1982, 
Comitetul Politic Executiv a subliniat că 
acestea au în vedere ridicarea eficienței 
producției sociale prin creșterea susținută 
a productivității, muncii și reducerea con
tinuă a cheltuielilor de producție, îndeo
sebi a celor materiale. Sarcinile privind 
sporirea productivității muncii se bazează 
pe extinderea gradului de mecanizare și 
automatizare, mai buna organizare a pro
ducției Și muncii, extinderea lucrului la 
mai multe mașini, folosirea deplină a tim
pului de lucru, ridicarea în continuare a 
calificării personalului muncitor, întărirea 
ordinii și disciplinei în întreagă activitate 

economică. Corespunzător dezvoltării pro-i 
ducției materiale a societății, proiectul 
planului prevede creșterea cu 5 la sută 
a venitului național și. pe această bază, 
sporirea în continuare a veniturilor popu
lației.

Proiectul Planului de dezvoltare a agri
culturii și industriei alimentare pe anul 
1982 orientează întreaga activitate din^a- 
cest domeniu spre dezvoltarea intensivă a 
agriculturii.

Examinîndu-se în continuare proiectele 
bugetului de stat și planului financiar cen
tralizat pe anul 1982 s-a evidential că ele 
au la bază realizările obținute în primul 
an al actualului cincinal, ilusțrînd preg
nant forța și trăinicia economiei româ
nești.

Programul privind autoconducerea si 
autoaprovizionarea teritorială are ca prin
cipiu de bază asigurarea unei bune aoro- 
viziohări a populației în țot timpul anului, 

atit.în mediul urban cît și în cel rural, 
prin valorificarea integrală, cu eficiență 
maximă, a tuturor resurselor materiale 
de care dispune fiecare județ, municipiiii 
oraș, comună.

Comitetul Politic Executiv a apreciat câ 
înfăptuirea în bune condiții a prevederi
lor, realizarea integrală a producțiilor a- 
gricole vor asigura. o bună aprovizionare 
a populației.

Ședința Comitetului Politic Executiv șî 
importantele documente dezbătute cu 
acest prilej, care urmează să fie supuse 
Plenarei , Comitetului Central al Partidu
lui Comunist Român, se înscriu pe linia 
eforturilor continue, .susținute, ale condu
cerii de partid și de stat pentru ridicarea 
pe o treaptă calitativ superioară în anul 
ce vine, în întregul cincinal, a activității 
economice și sociale.

L NICULESCU ■
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Trăim zile fierbinți, în înțelesul cel mai 
propriu al cuvîntului. și nu mai este pen
tru nimeni o noutate că ne aflăm jntr-un 
moment de răscruce : niciodată pînă astăzi 
pericolul izbucnirii unui nou măcel țnon; 
dial nu a fost mai evident, niciodată pina 
acum națiunile, omenirea, nu s-au aflat 
atît de aproape de pragul unei catastrofe 
irecuperabile, cumplite și înjositoare pen
tru însăși noțiunea de umanitate.

România — tară prin însăși natura și 
Istoria ei de milenii o tară pașnică, de 
oameni muncitori. însetati de dreptate 
a reacționat prompt în fata acestei stări 
de fapt ; dealtfel acțiunile României so
cialiste pe plan international, inițiativele 
personale ale secretarului general al par
tidului, tovarășul Nicolae Ceausescu. în 
scopul destinderii, instaurării unui climat 
de pace si de încredere reciprocă, sînt 
binecunoscute si apreciate, public, de per
sonalități marcante ale lumii contempo
rane. Intenția rîndurilor care urmează a 
fost însă aceea de a afla părerea unor 
oameni mai puțin cunoscuti de opinia 
publică, gîndurile acelor „mari ano
nimi" cum ne place să-i numim : femei, 
bărbați, copii — cei pentru care, mai mult 
ca sigur, o posibilă conflagrație, de orice 
gen ar fi ea, ar fi cu mult mai marcantă, 
ar pune o pecete cu mult mai grea decît 
pe cei cîtiva ascunși în dosul ușilor capi
tonate ale politicii de mare putere.

Gheorghe Stoica (28 — strungar, între
prinderea AVERSA) : ..Sînt mîhnit și 
pornit totodată împotriva acestei incon
știente agresive ce ne dă de gîndit și ne 
spulberă liniștea zilelor noastre. Nu înțe
leg : oare cei care se ocupă cu armamen
tul. cu amenințările ce duc la încordarea 
asta internațională — ei nu au familii, nu 
au copii ? ! Eu am o fetită, are un ari și 
6 luni. S-ar putea ca viitorul ei să se o- 
prească foarte curînd — ar fi îngrozitor ! 
Trebuie să milităm pentru pace, să lup
tăm împotrivă acestei monstruozități con
temporane ce se numește pericolul unui 
nou război, mai ales nuclear, „limitat". De 
fapt, ce-i aia limitat ? Mă întreb cum pot 
eu, un individ, să lupt împotriva acestei 
stări de fapt? Cred că prin munca mea, 
prin discuțiile cu prietenii, cu toti. Sînt de 
acord, gînd în gînd. cu cuvintele fierbinți 
ale secretarului nostru general al parti
dului rostite la marea adunare populară 
din municipiul Brăila, cu prilejul „Zilei 
recoltei". în finalul expunerii".

„în anul 1983 voi termina liceul și voi 
da. sper, la facultate. Am aflat că la 
filologie se intră greu. Credeam că to
tul va depinde de mine, de gradul meu 
de pregătire, de seriozitatea cu care 
privesc această problemă. Acum însă 
nu mai pot privi astfel lucrurile. 
ACUM este cu totul altceva. Lumea 
trăiește într-o tensiune nebună. Noi, 
cei ce ne plimbăm, ce vizităm, ce ad
mirăm. s-ar putea să nu ne mai plim
băm. să nu mai vizităm, să nu mai ad
mirăm nimic. S-ar putea chiar să nu 
mai dau la facultate. Asta pentru că 
un număr infim de oameni sînt total 
lipsiti de rațiune. Războiul — cea mai 
absurdă invenție a omului ! Ce putem 
face decît să ne împotrivim războiu
lui ? Se strigă cuvintul PACE !, peste 
tot. Si totuși nu se aude. Adică se 
aude, dar nu de cine trebuie". (Liliana 
Marin)

Dinu Chitu (38 — șef raion magazin E- 
LECTROTEHNICA, Bd. Magheru 33) : 
„Singura soluție este dezarmarea, si asta 
cît mai repede, Cred că se poate, trebuie, 
nu există altă soluție. Este imposibil ca 
oamenii acestui deceniu, aflat abia la în- 
eeputul său. să nu găsească o soluție. La 
urma urmei trăim, cu toții, pe aceeași 
planetă 1“

„Un viitor război ar ucide viața, fe
nomen întâmplător si cu totul excep
țional pe planeta noastră. Presupunînd 
că- viața ar reapărea, o nouă civilizație 
ar face fără îndoială un drum deja 
parcurs de omenire. De aceea ar fi 
preferabil ca miliardele investite în 
armament să fie folosite în scopuri 
umanitare, omenirea are încă nevoie 
de multe, din păcate. în condițiile ac
tuale. singura măsură posibilă împo
triva războiului ar fi un protest gene
ral al umanității manifestat de întrea
ga populație a pămîntului". (Lilians 
Tătaru)

Mireea Nemeth (44 — responsabil de
partament administrativ în cadrul Minis
terului Energiei Electrice) : „Consider că 
este sinistră treaba asta care se circulă în 
presa occidentală cu privire ,1a un război, 
vezi Doamne, limitat în Europa. Care li
mită ? !... în mod firesc este nevoie de o 
colaborare, de o înțelegere între oameni, 
între-state. Oricum l-ai ,lua un război în- 
eeamnă acaparare. De ce să nu ne rezu
măm fiecare la portibara de pămînt ce 
ne-a fost dată din moșii străbuni, de ce 
să ne vânturăm de colo-colo ? ! Un om să
nătos, întreg 'la minte, nu poate porni la 
așa ceva !“

.„Războiul ar însemna un dezastru, de 
asta sîntem conștienti cu toții. Si? Ce 
putem face ? Să luăm atitudine ? Oare 
prin faptul că -eu, una. sînt împotriva 
războiului, îl urăsc si o- spun asta pe 
diferite căi. se -va rezolva problema 
dezarmării, se va înceta stocarea ar
melor „absolut necesare" ? ! Problema 
mă depășește, nu știu care pot fi căile 
de remediere a situației actuale, deși 
știu că viitorul meu, al nostru, depin
de de necesara pace !“ (Cătălina 
Fernoagă)

Odesh Singhi (27 — Guyana, America 
de. Sud : absolvent al A.S.E. București, 
doctor în economie cibernetică) : „Referi
tor la război si pace, doresc să nu existe 
războiul, oamenii suferă, există o frică, 
foamete, ură — lucruri groaznice ! O.N.U. 
are un rol de seamă, ar trebui susținut. 
Admir politica României și a președinte
lui Ceausescu, eu am învățat aici, la dum
neavoastră. sînt indian de origină, vot 
duce în tara mea nu numai ceea ce am

Pacea, dreptul nostru suprem
Un redactor al revistei Flacăra a cutreierat, timp de două zile. Capitala — 

pe străzi, prin piețe, holurile hotelurilor, magazine, cantine muncitorești, prin 
diverse întreprinderi și instituții, a făcut mai multe teste in școli și licee, a con
semnat opiniile a zeci de oameni de toate vîrstele, opinii care, condamnînd cu 
fermitate războiul și adepții săi, se transformă în tot atîtea patetice definiții ale 
PĂCII.

învățat aici, dar și spiritul de pace și 
prietenie — O.K.? ! Fără laude, fără exa
gerări, da ?, din toată inima mea !“.

„Ne este teamă si totuși prea puțini 
dintre noi se pot pătrunde de înțele
surile profunde ale războiului și păcii. 
Nu o pot face decît aceia care au auzit 
bombele suierind, pentru care alarma 
a devenit o obsesie, pentru care răz
boiul a însemnat pierderea tatilor. ma
melor. soților. în general, părerea u- 
nora este că războiul ar fi inevitabil 
iar speranța ce ne rămîne ar fi aceea 
că el va fi de proporții reduse. în con
dițiile actuale, astfel de afirmatii mi 
se par nu numai aberante, dar si de 
un amar cinism. Nu știu cum am pu
tea evita acest război, dar o doresc din 
tot sufletul. Oare dacă popoarele ar fi 
fost conduse numai de filozofi, s-ar fi 
ajuns aici ?! Din păcate. Platon nu ne 
mai poate răspunde de mult..." (Iulia 
Epescu)

Magdalena Urlăteanu (44 — vînzătoare. 
Librăria „M. Sadoveanu") : „Am apu
cat. copil fiind, sirenele războiului. Ne re- 
fugiasem la Tîncăbești. Tatăl meu a fost 
invalid de război, lucra ca șofer în cine
matografie în acel timp : i-a explodat o 
bombă sub mașină. S-a chinuit îngrozitor, 
poate că el v-ar fi dat mai multe amă
nunte... ! Eu am o fată de 20 ani si un 
băiat de 13, ar fi cumplit să se repete un 
război, mai ales la proporțiile actuale — 
bomba cu neutroni este ceva sinistru ! De 
ce ? ! Nu ajungea și restul ? ! Nu pricep, 
nu înțeleg. Nu știu dacă un război poate 
fi preîntîmpinat sau nu. sîntem însă da
tori cu totii să luptăm pe orice cale. îm
potriva acestei posibile monstruozități".

„Nu cred că situația actuală ar depin
de sau nu de părerea mea. cert este 
faptul că există în fiecare dintre noi 
o imensă dorință de nace. o firească 
forță de a respinge tot ceea ce ne-ar 
putea transforma pe noi, oamenii. în 
amintiri de care nu va mai avea cine 
să-și mai amintească". (Cristina Con- 
stantinescu).

Rodica Maricescu (44 — casier, A- 
genția centrală TAROM) : „Am doi copii, 
Simion, inginer, și Gabriel, elev. Este fi
resc să mă gîndesc la viitorul lor. Eu, 
una, am prins ultimul război mondial și 
știu ce înseamnă el. Omul este o unitate 
a unei colectivități, noi. românii, nu avem 
în noi — nu ne este dată în fire — noțiu
nea de a ataca. Deși, atacati am fost 
în nenumărate rînduri... Dar ce se petre

0 întâlnire cu eroi, 
în timp de pace

Rememorez clipele de adevărată, o- 
menească emoție, trăite alături de oame
nii muncii din superba citadelă a muncii, 
întreprinderea „23 August" și nu pot în
cepe reportajul acestei deosebite după- 
amieze înainte de a mulțumi pentru șansa 
de a fi fost invitata lor, pentru șansa de 
a putea vorbi despre ei.

Cu entuziasmul si prospețimea, cu. ar
doarea în acțiune, proprii activiștilor de 
partid care au drept prim obiectiv, drept 
înalt tel al zilelor si nopților de muncă — 
omul, tovarășul secretar Vasile Vasile, 
împreună cu întregul activ al secretaria
tului Comitetului de partid al sectorului 3 
al Capitalei, au inițiat o profundă mani
festare pentru pace. în consens cu toate 
manifestările ce au loc în aceste zile la 
noi. au răspuns chemării la dezarmare, la 
rațiune, la respect pentru civilizația uma
nă. deziderate ale partidului nostru, ale 
secretarului său general, tovarășul Nicolae 
Ceausescu, propunînd si realizînd întîlni- 
rea oamenilor muncii de la „23 August" 
cu doi eroi în timp de pacg: Vasile îscru 
și Dumitru Prunariu.

Sala Clubului întreprinderii „23 August" 
rivalizează cu cele mai frumoase săli de 
teatru. Veți spune că este firesc ca o în
treprindere de o asemenea importantă să 
aibă un club excelent, dar noi ne-am 
obișnuit prea mult cu firescul acesta, noi 
uităm deseori cum se muncește si se tră
iește în alte părți ale lumii. Este un senti
ment de confort sufletesc să poți 
consemna că aici, în clubul celei mai 
mari uzine bucureștene, pacea nu înseam
nă eroismul în fața unei morți absurde, 
generată de cursa înarmărilor, de fatalis
mul celor care nu cred în fericirea vieții 
ne pămînt. că aici. în mijlocul muncitori
lor. pacea înseamnă eroismul de o viață 
al lui Vasile îscru. bărbatul care în noap
tea de 23 August 1944 se pregătea de 
moarte, plutonul de execuție îl aștepta 
implacabil ca răsăritul, dar porțile peni
tenciarului din Constanta au fost zguduite 
de o forță mai mare decît a destinului 
său : forța Partidului Comunist, care a 
însemnat pentru Vasile îscru si pacea. Și 
viata. De mai bine de 40 de ani lucrează 
în aceeași întreprindere. A apucat și „Ma
laxa". Spune, simplu : „Nu se compară !“ 
Strălucesc pe pieptul omului drept, călit 
în muncă, și călit de acea stranie clipă 
cînd, așteptînd să moară, a înțeles că va 
trăi, medalii ale eroismului.

ce acum ? !... De unde panica, de unde 
pofta asta de măcel ? ! Este dezgustător !“

„în fata ferestrei mele e un plop — 
prietenul meu. De un timp mă simt 
singură si nesigură. Va fi sau nu o 
catastrofă ? îmi vîjîie urechile de cu
vintul RĂZBOI. îmi tresare fiecare 
nerv, fiecare fibră atunci cînd aud cu- 
vîntul ăsta. Si ca să mă liniștesc, des
chid fereastra să respir aerul încă li
niștit. să îmi umplu ochii si sufletul cu 
vederea „prietenului" meu încă drept 
Si verde. Să-1 întreb ce crede el că se 
va întîmpla. Si stiti ce-mi răspunde ? 
Că nu va fi niciodată război. Pentru că 
frunzele lui sînt toate la fel si dacă 
doar una se răzvrătește împotriva a- 
dierii, surorile ei sînt atît de nume
roase. incit vocea acelei singure incon
știente nu se mai aude. închid ochii 
și-mi imaginez că plopul este omeni
rea întreagă iar adierea căreia trebuie 
să i se supună toate frunzele este or
dinea naturală, progresul, mersul in
tr-un singur sens : înainte 1“ (Ileana 
Pietreanu)

Dorina Staicu (37 — șoferită taxi 19—B— 
4222) : „în general, cei pe care-i duc la 
destinație nu prea discută politică, așa că 
întrebarea dumneavoastră mă ia oarecum 
prin surprindere. Nu cred că este posibilă 
izbucnirea unui al treilea război mondial, 
ar fi ceva sinistru. Adică nu. chiar : după 
ce am realizat în 37 de ani — din ’44, 
nu-i așa ? — să se distrugă totul ? ! Din 
păcate, dacă stau acum să mă gîndesc, e 
mult mai ușor să distrugi, decît să con
struiești ceva. mda... ! Știți, am o fetită 
de 11 ani. Ei. fir’ar — de ce m-ati oprit 
tocmai pe mine din cursă ? ! Iertati-mă... 
Geanina se numește fata. Dar nu ar fi 
uman !"

„Există în lume o stare de spirit deo
sebit de încordată din cauza acestei 
înarmări continue. Deși fiecare, om se 
teme de un război nuclear, si îi este 
frică, nu mărturisește, ci încearcă să 
uite si să fie preocupat de alte lu
cruri. Nu e o soluție... !“ (Daniela Co- 
valev)

Constantin Luca (26 — student anul V, 
arhitectură) : „Noi nu cunoaștem decît 
din istorie ce înseamnă războiul. Oricum, 
fără pace, fără un climat de liniște si de 
echilibru, nu putem realiza ceea ce în
vățăm aid să facem : șă construim. Răz
boiul. prin definiție, este un haos. Cred 
că trebuie să conștientizăm mai mult ati
tudinea noastră socială. Trebuie să evităm 
calea periculos de comodă — „dacă deo

Vasile îscru un erou al muncii laudă 
fapta eroică a tînăruliii Dumitru Pru
nariu, mesagerul României acolo unde 
cerul senin e hotarul dintre Planeta noas
tră si nemărginire.

Urmăresc cuvintele căpitanului de avia
ție si îmi dau seama de marea calitate a 
omului, de excepționala alegere care s-a 
făcut atunci cînd el, și nu altul, a fost de
semnat să rostească primele cuvinte ale 
limbii române acolo unde doar Luceafărul 
poeziei. Mihai Eminescu, a cutezat să le 
înalte. Un murmur de emoție a urmat 
primei sale fraze : a tinut să spună că în 
primul an de facultate —- a urmat aero
nautica — a făcut practica la întreprin
derea „23 August". Si deosebit de patrio
tică ni s-a părut referirea. înainte de 
orice, la aviația românească, la Vuia, la 
Vlaicu. la Coandă. la Gogu Constantines- 
cu. A legat ziua de 14 mai. mai precis 
seara de 14 mai 1981 de împlinirea a 75 de 
ani de la înălțarea primului aeroplan, de 
triumful geniului ponorului nostru. A le
gat seara de 14 mai 1981, seara în oare 
„Soiuz 40" l-a propulsat spre cosmos, de 
anul în care se aniversau 60 de ani de la 
înființarea Partidului Comunist Român.

Au urmat întrebările. Pornind de la în
trebarea. de loc facilă, asupra problemei 
recirculării apei, pînă la aceea — dacă 
luna se vede tot atît de poetic si în spa
țiul cosmic.

Am vrut să-1 întreb pe Vasile îscru, 
erou al muncii, erou al păcii, ce s-ar în
tîmpla cu liniștea . sa. cîștigată în cei a- 
proape 40 de ani de pace, dacă flăcări’" 
neiertătoare ar însîngera din nou cerul. 
Nu am putut sâ-1 întreb. Un om care a 
trecut prin moarte, un om care s-a luptat 
pentru viață, pentru fiecare clipă de îm
plinire. acolo, în uzina lui. în casa lui și 
a celor 18 000 de tovarăși de muncă, nu 
poate fi întrebat despre spaimele oare a- 
menintă seninătatea anilor săi !

Am vrut să-i spun lui Dumitru Pruna
riu că mă înfioară gîndul că un cosmo
naut ar putea, vreodată, să vadă, din 
imensitatea spațiului cosmic, distrugerea 
pămîntului. Nu am făcut-o. nu se spun 
astfel de lucruri oamenilor care zboară ! 
Dar. acum, o spun cu toată credința mea. 
cu toată credința noastră în Pace : nici- 
cînd. de pe o navă cosmică să nu se vadă 
pămîntul altfel decît scăldat de ape în 
culoarea turcoazelor, munți și câmpii ca în 
jocuri de cuburi colorate, țări cuprinse de 
lumina răsăritului și a asfințitului, nici- 
cînd să nu vadă vreun om distrugerea 
leagănului nostru etern ! _ _

PIA OLARU H

camdată nu e război, ce mă interesea
ză ? !“ — să ținem cont de viitor. în con
textul individ-societate cuplu căruia nu-i 
mai poate fi indiferent dacă îi pică, sau 
nu. bomba în can ! Consider că ar trebui 
făcută o informare mai exactă în lume, 
în genere, asupra cauzelor care nasc, sau 
care mistifică actualele conflicte".

„Nu cred că toată omenirea este pe 
deplin conștientă de pericolul care a- 
tîrnă asupra capetelor noastre" (Irina 
Samoilă)

Camillo Cedrati (46 — industriaș din 
Milano, consilier al clubului de fotbal 
„INTERNAZIONALE-MILANO") : ..Do
rim pacea si dezarmarea căci fără aces
tea va fi imposibil de trăit. Consider că 
actuala tensiune este destul de sesizabilă 
în condițiile în care violența s-a extins 
exagerat de mult, cînd drogurile — efect 
al tensiunii, al nesiguranței zilei de mîi- 
ne — au o răspîndire foarte mare, fiind 
folosite atît de adulti cit. mai grav, de 
copii; cînd există oricînd riscul de a fi 
ucis pe stradă".

„Mi se pare că cel mai ilogic, abject șî 
monstruos lucru în condițiile actuale 
este perspectiva unui război nuclear. 
Războiul, astăzi, nu mai are. ca ultimă 
expresie, absolut nici o justificare, 
este o soluție poate doar a scepticilor, 
a morbidului si setei de moarte ce mai 
persistă probabil încă în unii dintre 
noi. Cred că nimeni nu are dreptul să 
dispună de timpul la care poate fi li
mitată existența noastră. Nimeni nu 
are dreptul să ne impună moartea. în 
numele cui si pentru ce se fabrică ar
mele ? Moartea poate fi un fenomen 
inevitabil din punct de vedere parti
cular. dar nu pentru o societate, nu 
pentru omenire si în nici un caz nu 
trebuie să devină consecința unei con
cluzii eronate... P.S. — în condiții de 
pace cred că o să văd și eu Turnul 
Eiffel, si altele..." (Cristina MihL.îes- 
cu)

Stefan Marinescu (55 — muncitor încăr- 
cător-descărcător la Punctul de trafic 
combinat E.C.M. București-Obor) : „Am 
apucat războiul de rîndul trecut, aveam 15 
ani. știu cit alergam ne străzi în timpul 
bombardamentelor. Tatăl era pe front, 
noi eram 5 copii la părinți, trăiam din 

«nenorocita de pensie pe care maică-mea, 
casnică, o primea de la stat. Un unchi a 
venit de pe front fără un picior. Astăzi, 
un război ar însemna distrugerea între
gii omeniri, sînt basme teoriile cu „răz
boaiele limitate", mai ales nucleare. Nu 
pot socoti că lumea va ajunge la un ast
fel de prăpăd, si mă alătur din suflet po
liticii de pace dusă de către partidul 
nostru. în frunte cu tovarășul secretar ge
neral Nicolae Ceauseseu !“

„N-am cunoscut războiul si nici nu 
vreau să-l cunosc Consider că războiul 
nu dovedește în nici un caz superiori
tatea umanității, pe plan moral, față 
de animalitate. Prin război omul îsi a- 
firmă incapacitatea de a-și înțelege 
semenii. (Mădălina Bogdănescn)

Zoltan Duca (50 — olar, comuna Co- 
rund. Harghita) : ..Trebuie să fie pace, 
orice-ar fi — nu război, nu : eu l-am 
trăit, eram de 14 ani. Am rămas fără vaci, 
fără oi. ce vreți să vă spun mai ny’1! ? 2 
Dumneata știi, domnule dragă, ce înseam
nă să bei apă dintr-o opincă plină cu sin
ge de vită ? !“

„Am trei surori, mai mici, sînt niște 
copii minunati si ele înseamnă totul 
pentru mine. Eu sînt un fel de mămi
că a lor. Mă doare inima văzînd cum 
norul îngrijorării le așterne în priviri 
un tainic semn de întrebare. As vrea 
să așez în fata celor ce mînuiesc mon
struoasele mecanisme ale mortii, ochii 
acestor fetite fără apărare. Si poate că 
așa îi voi îndupleca. Lumea trebuie să 
existe, trebuie să trăiască. Pentru mine 
pacea înseamnă zîmbetul cald și gin
gaș al surorilor mele, de pace depinde 
mersul mai departe al vieții noastre. 
Trebuie să tăiem aripile nimicitoare 
ale celor care vor să o distrugă". (Ma- 
ricica Ion)

Cristache D. Marcn (77 — C.A.P. Vă- 
răști. Giurgiu) : „Am făcut amîndouă răz
boaiele, taică. Războiul e foametea, dis
trugerea popoarelor. Și nici dumneata nu 
mai scrie acolo nimic, decît ce ti-am spus 
eu !“.

„Nu stau să mă gîndesc și nici măcar 
nu-mi aleg cuvintele : nu avem ce a- 
lege, avem doar ce face, noi, cu totii ! 
Sîntem antrenati într-un mecanism u- 
rias si stupid, ce se petrece cu noi 1 
Unii spun că toate acestea ne depă
șesc. că nu mai avem ce face. Nu este 
adevărat ! Marin Preda spunea că 
singurul lucru fundamental care-1 des
parte pe om de animal, este conștiin
ța. Nu vrem ca unii dintre semenii 
noștri să n-o mai aibă, să o piardă, 
pierzînd astfel tot ceea ce atîtea gene
rații au construit cu prețul sângelui și 
sudorii, tot ceea ce am construit si noi. 
la rîndul nostru !“ (Gabriela Geor
gescu)

Petre Constantin (51 — poștaș. Oficiul 
poștal nr. 10) : „M-ati oprit din drum, duc 
corespondenta, nu-i nimic : este firesc și 
mă simt dator să vă răspund : sînt căsă
torit. am patru copii. Doresc din tot su
fletul să-i văd sănătoși si la casele lor. Eu 
nu am făcut războiul, părinții mei însă 
da. eram, copil. îmi aduc aminte ce în
seamnă să sari dintr-o groapă în alta si 
să simți pămînt în gură. V-as mai spune 
ceva însă : în general, noi. poștașii, sîn
tem oameni îndrăgiti mai pretutindeni : 
aducem vești, iar veștile bucură orice om, 
în timpul celui de-al doilea război, poș
tașul devenise însă o spaimă, aducea, din 
nefericire, jale : anunța mortii de pe 
front. Ei bine, dacă va mai începe vre
unul. eu unul, poștaș, nu voi mai aduce 
nimic — nicicui ! Pentru că nu va mai fi 
nimeni care să mai aștepte vreo poștă... 1“
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Inginerul Constantin Sederiaș — tînărul 
director general adjunct al întreprinderii 
de mașini electrice București — îmi atră
sese atenția încă din capul locului să nu 
cumva să omit, în materialul pc care, 
urma să-l fac aici, numele „bătrînujui" 
Victor Bunea. Chiar să fi vrut — nu aș 
fi avut cum !

„în cadrul Festivalului național „Cin- 
tarea României", ediția 1980, în do
meniul creațiilor tehnico-științifice 
I.M.E.B. a obținut, în cadrul sectorului 6. 
două premii I, un premiu II și un pre
miu III. Chiar și aceste cifre-de început 
■— căci, intr-un fel, despre niște cifre va 
fi vorba în rîndurile ce urmează — spun 
multe în ceea ce privește capacitatea 
creatoare, spiritul novator al celor de la 
marea și moderna întreprindere bucu-, 
reșteană (exportatoare în toate continen
tele lumii, chiar și în, țări cu tradiție în 
acest domeniu cum ar fi : Suedia, S.U.A., 
Danemarca, Franța etc.).

George Florian, subinginer principal, 
responsabilul cu invențiile și inovațiile pe 
întreprindere, mă informează că în. patri
moniul I.M.E.B. există la ora actuală un 
număr de 25 de invenții, alte 7 fiind în 
curs de caracterizare (dintre care acestea, 
șapte, două fiind materializate). Dacă ie 
voi înșira, deși pentru un neinițiat titu
latură lor nu poate spune mare lucru, o 
voi face totuși — menționînd numai cîteva 
dintre ele — pentru a sublinia avantajele 
materiale pe care le aduc, și numai după 
ce, pentru a-și face cît de cît o idee, citi
torul va lua cunoștință de ceea ce se 
produce aici : motoare electrice de cele 
mai diverse tipuri și mărimi (pentru me
trou, tramvaie, troleibuze, nave fluviale și 
maritime, pentru industriile metalurgică; 
minieră, chimică, textilă, pentru siderur
gie etc.), convertizoare de frecvență, 
grupuri electrogene (vă este familiar, cu 
Siguranță, cel întrebuințat la filmările, de 
noapte !), echipament electric pentru lo
comotivele diesel electrice și hidraulice 
— .enumerarea poate continua.

PrcdcHparea celor de aici pentru asimi
larea produselor din import este o con
stantă, o permanență în activitatea de 
concepție, alături de cea închinată inven
țiilor și inovațiilor. Și pentru că am ajuns 
Ia acest capitol, iată, încep cu omul asu
pra căruia îmi atrăsese atenția, la început,

0 inaugurare amânată la Crevedia Mare 
și o iarnă mai blândă la Vânătorii Miei

Cînd vîntul s-a înșurubat în acoperișul 
unuia dintre grajdurile C.A.P.-ului de , lâ. 
Crevedia Mare, din județul Giurgiu, pri
marul a știut ce are de făcut : s-a dus și 
s-a împrumutat de la un localnic. Cornel 
Ionescu, patru suluri de carton asfaltat. 
Ploua și ningea, era lapoviță așadar, Iar 
împrejurarea care l-a obligat pe primarul 
Vasile Ivan să facă uz de autoritatea sa 
se datorează faptului că nu chiar de pu
țină vreme C.A.P.-ul din această comună 
se află, ca să zicem așa. într-o stare de 
lapoviță zootehnică. Cele 400 de vaci ale 
cooperativei stau în cinci grajduri - con
struite demult, imediat după înființarea . 
C.A.P.-ului, și cu toate că grajdurile 
ace* a au fost, nu-i vorbă, amenajate 
pentru a rezista și în această iarnă, adică 
li s-au etanșeizat ferestrele și ușile și 
le-au fost întărite acoperișurile, ele se 
arată totuși improprii, precum întâmplarea 
de mai sus a dovedit-o. Din această pri
cină, și în primul rînd ca să iasă din me
diocritatea unei munci prin care n-au 
prea strălucit pînă acum, cei din Creve
dia Mare s-au hotăriț cu cîțiva ani în 
urmă să construiască o fermă model do 
vaci cu lapte. Această fermă urma să fie 
dată în producție de la 30: decembrie 1980 
și să cuprindă un lot de 706 vaci. Con
strucția a început în 1978 și reprezintă 
fără îndoială un b^ort din partea acestui 
C.A.P.. căci e vorba de o investiție de 
18 milioane de lei, mai mult credite a- 
ordate din partea statului si mai puțin 

bani gheată ai unității. Hotărindu-se să 
facă pasul acesta curajos, prin care să 
dobîndească renume de mari producători 
agricoli, de mari producători de laote. 
localnicii s-au arătat încuraiați de ner- 
spectiva că ferma în discuție are să fie 
cu adevărat model, cunrinzînd 2 grajduri 
mari de vaci, un grajd de tineret, o ma
ternitate, un filtru sanitar, o centrală ter
mică, bucătărie ftiraieră cu magazie și 
toate celelalte ubTităti de rigoare. Visau 
probabil să noată fa"e chiar inaugurarea- 
ei într-un cadru cît. de cît festiv, care, să» 
le dea sentimentul că trec la o viață nouă.

Adevărata „minune" 

de la Magiavit

Se cunoaște notorietatea dubioasă a sa
tului Maglavit, farsa grosolană care- ' a 
îmbrobodit dar și îmbogățit pe ’ mulți de. 
pe urma halucinațiilor unui naiv și gîpr 
gav păstor.

Au trecut destule decenii de la acea 
incredibilă, comică întîmplare și iată, din 
1977 încoace, se vorbește din nou despre 
o minune la Maglavit.

Pe Dunăre, la cîțiva metri deasupra 
mării, departe de orice creastă carpatină, 
în miezul torid și vînturat de praf al Bă
răganului, viețuiesc făpturi delicate, năs
cute numai pentru văi reci și înalte : 
păstrăvii. E vorba de o premieră mon
dială : crescătorie de salmonide la șaizeci 
de metri altitudine, la paralela, patruzeci 
și șase.

Un om, „păstorul" tuturor păstrăvilor 
(Șin țarp, .c.ejebru și eficient iubitor de na

directorul general adjunct : Victor Bunea.
Doctorul inginer Victor Bunea are fru

moasa vîrstă de 77 ani, este astăzi pen
sionar, a lucrat la I.M.E.B. și continuă să 
lucreze, adică își împarte timpul liber în
tre jocul de tenis și vizitele în întreprin
dere — aici, unde lucrează și fiul său. 
Victor Bunea „junior”, ca inginer proiec
tant. Am Spus despre primul că „își îm
parte timpul liber între...", iar asta nu e 
o simplă figură de stil, pentru că ore și 
ore de încordare, de concentrare intelec
tuală de folosire a unei experiențe do- 
bîndită intr o viață de om. Bunea-senior 
și Io petrece ziua și noaptea, mai ales, 
aplecat asupra planșetei.

Și iată una dintre cele mai importante

„La I.M.E.B. se câștigă 

meciuri ale inteligenței 
vșkrkd milioane !"

invenții brevetate de cei doi : „Procedeu 
pentru echilibrarea dinamo-magnetică a 
rotoarelor mașinilor electrice verticale" 
(folosit, printre altele, de către R.D. Ger
mană la grupurile de medie frecvență) : 
el singur acest procedeu, aduce anual 
întreprinderii economii în valoare de 
peste 7 milioane lei.

Tot cei doi Bunea, de . data asta îm
preună cu tehnicianul Lucian Cojoearu și 
șeful de atelier Victor Giurea. sînt autorii 
unui „Procedeu pentru micșorarea vibra
țiilor magnetice ale rotoarelor mașinilor 
electrice" ; nu vă va spune, poate, mare, 
lucru, faptul că elementul principal folo
sit este o folie de pîslă : vă va spune 
însă cu siguranță ceva faptul că și aceas
tă invenție aduce peste 7 milioane lei 
economii anual.

Și lista autorilor continuă, aleg, la în- 
tîmplare. cîteva dintre exemplele pe care 
mi le înșiră George Florian : „Convertizo- 
rul asincron de frecvență" (autori: ing. 
Neculai Gavrilht, tehnicianul proiectant 
Diana Zilberman, inginerii Dan Barbu, și 
Amelia fanași) ; economii — peste 1.5 mi

în rînd cu cei care nu doar . vorbesc . cî 
chiar fac agricultură modernă. Deocam
dată, această bucurie pare însă că le-a 
Cam fost retezată. Primul grajd din cele 
două mari, ne spunea primarul Vasile 
Ivan, poate fi dat în folosință în cîteva 
zile, urmează doar să se mai facă pro
bele la instalațiile de evacuare a dejec
țiilor. în schimb, ultimul termen pentru 
al doilea grajd dintre cele mari, 20. no
iembrie a,c., a și trecut. Că a mai trecut 
încă un termen nu încape supărare, oa
menii s-au învățat și cu asta, întrebarea 
este dacă măcar în primul grajd vor pu
tea intra vitele în zilele .următoare, adi
că, măcar în jurul datei de 1 decembrie. 
E vorba, se înțelege, nu de vacile pe care 
cei din Crevedia or să le mai cumpere 
pînă să rotunjească numărul de 706, ci de 
cele 400 pe care le au . acum, și pe care 
vor să le aducă degrabă în grajdul cel 
nou, unde — cel puțin acest lucru e si
gur — vîntul nu va mai smulge acoperi
șul. Din păcate, în ziua cînd am fost la 
Crevedia Mare și am intrat în sectorul 
zootehnic la o oră care ar fi trebuit să 
fie, neîndoielnic, de lucru în plin, vîntul 
îi smulsese, dacă ne e îngăduit să spunem 
așa, și pe constructori. Aceștia, încadrați 
ai Șantierului Nord — Cometu, aparțină
tor de Trustul județean de construcții, 
fuseseră prezenti mai de dimineață însă 
dispăruseră între timp parcă înghițiți de 
pămîntul lutos de pe malul Neajldvului. 
Toți 36, în frunte cu șeful -lor despre căre 
Vasile Ivan, primarul comunei, spunea că 
știe că-1 cheamă Stelică, celălalt nume 
nu-1 cunoaște. Și, pentru ca prin tranșeea 
sectorului zootehnic să nu mai pîlpîie lu
mina nici unei ființe omenești, plecaseră 
și îngrijitorii Ion Pituș, Maria Staicu, 
Maria Despa și Ioana Despa, nefiind pre- 
zenți acolo nici președinta C.A.P.-ului. 
Elena Vasilică, sau inginerul șef Mircea 
Doancă, măcar -din curiozitatea de a mai 
ști ce se întîmplă. prin ograda colectivă 
de care totuși se cheamă că răspund. în 
schimb, trecînd ceva mai tîrziu împreunăg- 
cu Marin parnă, primarul comunei veci

tură, priceput gospodar al apelor de 
munte, autorul unor cărți de larg interes, 
inginerul Paul Deeei, din Ministerul Eco
nomiei Forestiere și Materialelor de Con
strucții, a descoperit în zona Hunia-Ma- 
glavit izvoare reci, venind din piemontul 
carpatic. Temperatura medie : 14“ Celsius. 
Optimă pentru păstrăv. Temperatura 
maximă : 18° C. Minimă : 9° C. Adică li
mitele optime de viețuire ale nobilului 
pește alpin.

Așa încît; cu colaborarea altoi- cîtorva 
inimoși — inginerul Gheorghe Lazăr, di
rectorul Inspectoratului silvic Dolj, ingi- 
.nerul Victor Ivăneseu, inginerul Mihai 
Dinu, șeful Ocolului silvie Calafat, tehn. 
Marius Gavrilescu, precum și doi pădu
rari, Vasile Nica și Marin Mirică, oameni 
de cîmpie școliți în . codrii și păstrăvăfia 
Azug'a — s-a trecut Ia colectarea izvoa
relor și la construirea păstrăvăriei. Unul 
din cei ce au muncit la săpături și la be- 
tonări se numește Petrache Lupu... Este 
însuși Petrache Lupu...

Sigur că au existat și impedimente, si- 
gtw că au apărut și neîncrezători... Dar 
azi, la Hunia-Maglavit, un experiment 
științific deosebit de. îndrăzneț, .după trei. 

lioane anual ; este folosit in industria 
lemnului și cea textilă.

Sau : „Procedeu și agregat pentru echi
librarea rotoarelor convertizoarelor elec
trice rotative" (autor : dr. ing. Eugeniu 
Niculescu, directorul tehnic al întreprin
derii) ; nici in acest caz, titulatura nu pare 
impresionantă, nu-i așa ? Atîta doar că, 
dacă ar fi fost procurat din import, ar fi 
costat 1,5 milioane lei.

Produs aici, realizarea sa a costat circa 
50.000 lei... !

George Florian, „responsabilul cu in
vențiile". lucrează la I.M.E.B, de, mai bine 
de 24 ani, cunoaște bine cu alte cuvinte 
atit întreprinderea, cît și oamenii ei ; cu
noaște la perfecție capacitatea lor, e un 
om deschis și sincer, nu-i place să se as
cundă după deget și, probabil din această 
pricină, la cîteva ședințe de lucru lărgite 
pe Capitală și pe profil, luările sale de 
cuvint nu le-a prea fost la îndemînă celor 
obișnuiți cu „liniștea", cu „căldurica" 
inerției și comodității. îmi demonstrează 
matematic, punct cu punct, că activitatea 
de introducere a noului — invenția, ino
vația — cere un deosebit efort intelectual, 
cere pasiune și zbucium ; că se poate 
face mult mai mult în acest domeniu : 
că factorul principal aici rămîae omul, 
că problema stimulării, a recompensării 
sale. — pe măsura valorii materiale a 
noului propus de el și introdus în pro
ducție — este încă departe de a fi rezol
vată, că ar trebui făcute studii mai seri
oase și mai la obiect în ceea ce privește 
relația cî.știg particular — beneficiu pu
blic.

...Și îmi arată. în încheiere, un ultim 
obiectiv, aflat în stadiu de materializare 
la I.M.E.B. ,și înscris sub un titlu la fel 
de. neutru și inexpresiv : „Instalație de 
recuperare a căldurii la cuptoarele de în
călzire" (autor: ing. Nicolae Nițu). Nea- 
vînd poate — în acest caz — pici o legă
tură cu energia electrică (oe care se 
axează, firește. întreaga activitate de aici)', 
ea nu e cu nimic mai. prejos în ceea ce 
privește obținerea unor imnortante eco
nomii de combustibil. Asigurând în același 
timp din plin încălzirea Halelor de pro
ducție si a anei necesare vestiarelor lu
crătorilor marii întreprinderi bucureștene.

HORIA PÂTRAȘCU M

ne, Vînătoriî Mici, prin sectoarele zooteh
nice ale celor două C.A.P.-uri de la Vină- 
torli Mari și Vîriătorii Mici, nu ne-a fost 
deloc greu să ne explicăm de ce, pînă 
una-alta, producția de lapte- obținută aici 
de la cele vreo. 600 de vaci este de vreo 
două ori mai mare decit cea de la Creveș 
dia Mare. Pur ,și simplu pentru că oame
nii par a avea mai multă grijă de ani
male. Iar o formă a acestei griji este că. 
deși construite tot prin anii ’62—’63, cele 
opt grajduri de-la Vînători sînt încă în 
stare bună, spre deosebire de cele de' la 
Crevedia. Fără să se fi gîndit cineva să le 
abandoneze, dimpotrivă, ele au fost mo
dernizate. introdueîndu-se de exemplu 
apă cu nivel constant și se află mereu sub 
ochii echipelor de meseriași ale celor 
două C.A.P.-uri. Încît, chiar și la viteza 
nebună de 100 de metri pe secundă, vîn
tul n-a putut clinti decît cîteva țigle de 
lâ colțul unui acoperiș, care au fost așe
zate însă imediat la loc de către cei trei 
meseriași ce alcătuiesc „echipa de ur
gențe", Ion Țonțoi, Tudor Moțoi și Du
mitru Constantin. Dar un fapt privind 
aceiași constructori ai Trustului județean, 
ai Șantierului Nord-Cornetu, am putut 
afla și la VînătOrli Mici, cu toate că în 
această comună nu se construiește, pre
cum am zis, nimic nou în sectoarele 
zootehnice. Aici se construiește, în schimb, 
o școală ce urmează să fie dată în folo
sință în anul următor. Constructorii ar fi 
trebuit să vină să toarne planșeul dar 
n-au mai venit, cu toate că material de 
construcție ar fi avut, 20 de tone de ci
ment, îhcă din luna august. Or, dacă tot 
nu se hotărăsc să folosească cimentul 
acesta la construcția școlii din Vînători. 
mai exact din satul aparținător Poiana 
lui Stingă, de ce —. se întreabă primarul. 
Marin Oarnă — nu vin să-l ia pentru 
a-1 folosi la ferma zootehnică de la Cre
vedia ? Pentru că, după, știința lui, la 
construcția acestei ferme a fost și mai 
este nevoie de ciment. Oricum, dacă ace
iași inimoși constructori nu se hotărăsc 
să se hotărască în vreun fel, e limpede 
că nu se poate întîmplă decît ceea ce a 
și. început să se întîmple : cimentul se 
strică, se pietrifică, devine de nefolosit. 
Și 20 de tone parcă înseamnă mai. degra
bă mult, decît puțin.
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ani de Verificări, își enunță argumentele 
definitiv : 4 00(1 kilograme păstrăv pe an 
de pe 800 metri pătrați luciu de apă, in 
condiții de creștere excepțională (de două 
ori mai rapidă decît în păstrăvăriile cla
sice !).

Dar Hunia-Maglavit nu e .singurul loc 
din țară unde cîmpia naște păstrăv. Sînt 
în execuție păstrăvării și la Bratovoești- 
Dolj, Hotărani-Olt, iar la kilometrul 46. 
pe șoseaua București—Ploiești, crescăto
ria Moara Domnească. cu o producție 
anuală de 10 000 kilograme pește, așteaptă 
oricînd pe bucureșteni cu păstrăv proas
păt !! (Adresăm pe această cale tuturor 
celor ce au știre de. asemenea reci iz
voare rugămintea de a adresa informa
țiile lor inspecției de . salmonicultură a 
MEFMC !).

Aceasta e noua, adevărata minune de ,1a 
Maglavit. O minune șiinp’â. a științei, a 
ideii. Unul din cele mai ieftine și mai 
productive mijloace de creștere a păstră
vului a fost descoperit în România. îl vor 
folosi, desigur, și al* ii. Dar totul se va da
tora unor oameni. Lui Paul Decei și co
legilor lui. Ei au fost PrimU.

RADU ANTON ROMAN 9

Implicarea presei

Mi se pare v-am mal spus odată, chiar 
în această rubrică și nu prea demult", că 
mă surprinde înflăcărată ajfeziune a unor 
cititori — zic unor gîndindu-mă exclusiv, 
acum, la cei cu șansa deciziei — la artico
lele critice publicate în ultima vreme și 
nu numai la articolele scrise de mine. Zic 
mă surprinde înflăcărată lor adeziune, 
fiindcă aici văd și începutul ipocriziei : CU 
cît adeziunea e mai înflăcărată, cu atit 
mai ipocrită mi se pare toată povestea. 
Fiindcă, după ce își declară zgomotos sa
tisfacția pentru ca „în sfîrșit, s-au spus 
unor lucruri pe nume", „bravo, domnule, 
îmi place, o zici pe șleau, așa e“, „să știi 
că ai spus adevărul Și încă nu l-ai spus 
pe tot, mai încăpea", așadar după ce își 
declară zgomotos satisfacția Și adeziunea, 
se așază liniștiți pe scaunul lor de decizie 
și nu întreprind absolut nimic, dar abso
lut nimic ! Nu e de crezut, dar așa e I

Și atunci eu — sau altul care crede cu 
toată ființa în ce spune și scrie — mă 
apuc și scriu cu sîngele conștiinței alt ar
ticol și iar primesc felicitări exact de la 
cîte unii despre care e chiar vorba în acel 
articol sau care ar fi în situația să facă 
în așa fel incit ce scriu eu în articol să 
devină realitate, iar ei sînt perfect de 
acord ca-sugestia. mea să devină realitato, 
însă realitatea rămîne străină de ei.

Mult mai simplu și mai cinstit ar fi ca 
acei tovarăși să mă contrazică, și cu argu
mente să-mi spună tot în presă că nu ai» 
dreptate, că nu cunosc bine realitatea. Am. 
făcut și în Flacăra și în Informația, de cî
teva ori, unor factori de decizie adminis
trativă invitația elegantă de a dâ un răs
puns chestiunilor pe care îmi permiteam 
să le pun în discuția cititorilor convins 
fiind că vorbesc în numele lor. Nici un 
răspuns, nici o adiere de încercare de a se 
intra în dialog, o liniște sfintă mă lăsa să 
vorbesc singur.

Să fi scăzut într-atît autoritatea gaze
telor încît preopinentii nu consideră ne
cesar să se mai ostenească să intre în 
dialog cu noi ?! E greu de crezut, pentru 
că amîndouă gazelele, și prin tiraj și prin 
prezența lor în conștiința cetățeanului, do
vedesc că se bucură de o mare autoritate; 
Să fi scăzut conștiința adresanților, sim
țul lor democratic?! De unde liniștea și 
indiferența lor, atunci ? Din cînd în cînd, 
sau la rubrica specializată a Flăcării, se 
răspunde la cazuri concrete la care s-a tri
mis birocratic o adresă. Nu despre aceste 
răspunsuri vorbesc eu. Nu despre răspun
suri la cazuri care se pot rezolva admi
nistrativ mai simplu ci despre problemele 
care implică societatea în diverse ipostaze 
ale ei propuneam eu și nu numai eu, 
anumitor factori vizați direct un dialog, 
în urmă cu mai bine de două decenii u» 
șef de spațiu locativ foarte serios criticat 
de presă și la care mai ajunsesem șl eu 
cu o sesizare mi-a arătat liniștit, după ce 
mă legitimasem în fața lui ca ziarist, un 
teanc de ziare destul de gros, pus pe 
scaunul pe care el ședea... vorba lui Ca- 
ragiale, e mă scuzați... cu fundul lui de 
șef !! Sigur, n-a ținut mult șefia lui însă 
imaginea mă urmărește și azi pentru că șt 
el avea, sau pornise la drum măcar, cu 
datele unui lucrător al societății noastre 
socialiste, nu era un străin, nu era din 
alt partid, nu era de altă cetățenie.»

Bănuiesc ca se înțelege că pledez pen
tru dialog și îmi propun ca în viitor să 
fac o trecere în revistă a chestiunilor pen
tru care măcar unii din cei în cauză m-au 
firitisit cu „bravo, domnule, ai curaj, d^-1 
înainte. Adică dă-i înainte, Că noi ne ve
dem de treabă..."
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ODOBIEJA INEDIT

„De ce am scris «Psihologia consonantistă»

in limba franceză"
Prin bunăvoința inginerului Ștefan Bajureanu, unui din puținii prieteni 

apropiați ai doctorului Ștefan Odobieja, ne-a parvenit de eurînd un manuscris 
redactat, și semnat în original de savantul severinean. Sînt pagini de memoralis- 
tică ce dovedesc odată mai mult destinul tragic al marelui nostru om de știință, 
lovit pe nedrept încă din tinerețe de invidia și nerecunoștința unor colegi de 
breaslă, de repetate hotărîri arbitrare, ce l-au obligat pe autorul „Psihologiei con
sonant is te" să-și scrie lucrarea capitală în limba franceză și să o publice într-o 
editură pariziană. Manuscrisul pe care îl încredințăm tiparului a fost redactat în 
perioada 1975—1977.

Sînt bucuros să constat că, în urma ac
țiunii mele de revendicări cibernetice, 
specialiștii noștri au făcut descoperirea că 
nu numai eu, ci și profesorul Danielopolu 
a sesizat în fiziologia sistemului nervos 
aspecte circulariste, respectiv : ciberneti
ce. Mai înainte ca eu să arunc acea pia
tră în baltă, tulburînd liniștea și odihna 

; specialiștilor, — timp de 26 de ani de la 
apariția ciberneticii și după 46 de ani de 
la cercetările lui Danielopolu — faptul 

! trecuse aproape neobservat. Mi se dato- 
; rează mie, deci, că i-am făcut pe specia

liștii noștri să-l observe. Prin aceasta am 
contribuit la o reconsiderare a ilustrului 
nostru savant.

I Aș avea de adăugat că, pe lingă această 
■ contribuție directă și personală, prof. Da- 
: nielopolu a mai contribuit la cibernetică 
l Și pe o cale indirectă : el este acela care 

m-a provocat a mă îndirji, pînă la ulti
mele extreme, în cercetare — ceea ce 
m-a făcut să descopăr unele din secretele 
subtile ale acestei arte — și tot lui îi da
torez ideea năstrușnică de a publica lu- 

i crări în limba franceză. Și iată cum.
ț în ultimul an de facultate (1927) am 
■ descoperit o metodă clinică de explorare 

care înlocuia cu succes, „semnul banului" 
ș al lui Pîtros, studiat de Danielopolu și 

care era descins — cu reproducerea cu- 
\ vintelor profesorului român — în cartea 
'’i de semelologie cea mai apreciată pe acele 

vremuri a profesorului francez Emile Ser
gent.

y După verificări riguroase pe numeroase 
eazuri, am redactat un articol pe care să-I 
public într-o revistă medicală. Fiind vor

ba de un' procedeu înrudit cu semnul ba
nului, și întrucît acesta fusese cercetat de 
către prof. Danielopolu, am trimis artico
lul la „Revista științelor medicale" — re
vista lui Cantacuzino și Danielopolu. Cine 
putea să aprecieze mai bine aportul meu 
și valoarea contribuției mele decît savan
tul care se ocupase îndeaproape cu sem
nul banului ?

Așteptind să-mi apară articolul, visam 
adeseori un succes răsunător -— visam să 
fiu chemat, felicitat, poate chiar invitat 
la vreo colaborare în clinica sa, de către 
ilustrul profesor. Dar — decepție : artico
lul nu apărea, publicarea lui era respin
să. Am mai trimis încă vreo două articole 
— și mai bine redactate, și mai puse la 
punct, dar rezultatul a fost Ia fel de ne
gativ. Ceva mai mult : ca ■ un fel de răs
puns indirect și ca o provocare, a mai 
apărut și o teză despre semnul banului, a 
domnului Mareș Eugen (azi profesor) în 
care erau reeditate vechile concluzii ale 
lui Danielopolu, fără ea, cel puțin, să fi 
fost corectate erorile pe care eu le sem
nalasem. Fapt semnificativ : teza era pre
zidată de prof. Danielopolu.

Am mers într-o zi la secretarul de re
dacție al revistei, dr. Nicolau (ulterior 
profesor) și, abia stăpînindu-mi revolta, 
l-am asigurat de seriozitatea cercetărilor 
mele și de adevărul celor expuse în arti
col — la care asigurări el mi-a răspuns, 
jenat :

— Ei, d-le doctor, parcă d-ta nu înțe
legi... Adevărul e că pînă atunci nu înțe
lesesem și nici nu voiam să concep o ast
fel de atitudine din partea unui mare cer

cetător, care știa prin el însuși ce în
seamnă munca de cercetare și cit efort, 
cită sudoare se cere pentru o descoperire 
chiar neînsemnată..

Am rămas profund mîhnit. Dar n-am 
dezarmat. Dacă profesorul, nu vrea să-mi 
recunoască munca și rezultatele de bună
voie, am să-l fac să le recunoască dc ne
voie : am să fac o comunicare la Socie
tatea medicilor din București (președinte 
Danielopolu), o comunicare demonstrativă 
și convingătoare, care va fi bine primită 
de către mulțimea medicilor de față și 
care va trebui să-i schimbe și atitudinea 
profesorului. M-am înscris și am fost pro
gramat. Din păcate profesorul lipsea din 
țară. A prezidat profesorul N. Lupu.

Sigur pe mine și sigur pe victorie, am 
făcut și gestul provocator al aruncării 
mănușii : in locul profesorului am ținut 
să am pe elevul său în „semnul banului", 
așa încît am mers la spitalul Brâncove- 
ndse și l-am anunțat pe doctorul Mareș 
(și el modic militar) ca să vină să-și sus
țină părerile.

Comunicarea mea — mai ales prin de
monstrația practică pe bolnav. în ședință, 
din care rezulta cu evidentă marea sim
plitate și deosebita precizie a metodei 
mele — s-a bucurat de un deplin succes: 
medicii participanti au rămas convinși și 
miilți din ei chiar entuziasmati.

S-a întîmplat însă, la urmă, ceva neaș
teptat și extrem de trist. Doctorul Mareș, 
pe care eu il invitasem la o întrecere ca
valerească și academică, a găsit cu calo 
să-mi dea o replică destul de puțin aca
demică. El și-a recrutat o gașcă de parti-' 
zani, pe cars i-a pus în rîndul din fund, 
unde era și el, și după ce eu am terminat 
— în momentul cînd prof. Lupu a între
bat cine vrea eă ia cjivîntul" — ciracii lui 
Mareș au început să bată din picioare.

Neavînd argumente științifice, cere
brale, adversarul meu argumenta cu pi
cioarele. După vreo două minute de va
carm, s-a ridicat, din mijlocul huligani
lor, doctorul Mareș, vociferînd : „Nu e 
adevărat, cum zice doctorul Odobieja, 
cum zice profesorul Danielopolu a adevă
rat !“.

După care a stat jos.
S-a iscat o reacție extraordinară de 

stigmatizare a gestului necavalereșc și 
neacademic : foarte mulți din sală și-au 
arătat simpatia pentru mine, mi-au luat 
apărarea și au lăudat metoda. Prof. Noica 
— om în genere foarte potolit — zbiera 
în gura , mare și mă încuraja să nu mă las 
(mi-a trimis și la Lugoj o entuziastă scri
soare în care, mă îndemna să perseverez 
în „focul-eaeru").

Cînd prof. N. Lupu mi-a dat apoi cu- 
vîntul în replică, eu am spus că în fața 
unor astfel de comportări nu mai am ni

mic de spus, și că doresc să prind trenul 
spre Lugoj. Am plecat înainte de termi
narea ședinței. M-am frământat, tot 
timpul, singur, în tren -- aci revoltat și 
furios, aci încintat și încrezător în cei 
mulți care-mi luaseră apărarea cu atîta 
însuflețire — mulți din ei cu totul necu- 
noȘcuți de mine, Cînd am eoborit din tren 
la Lugoj, eram liniștit și încintat : luasem 
o hotărîre mare — să public o lucrare în 
limba franceză. Dacă în țară — nici la 
București — n-am putut avea succesul 
scontat, il voi avea în străinătate. In 
noaptea aceea am adormit în fericirea 
acelui vis frumos.

Așa s-a născut „La Phonoecopie" =- 
prima mea lucrare în limba franceză, 
apărută în 1935 în editura G. Doin. Paris.

Odată antrenat în realizări de mare res
pirație, nu puteam să nu-mi încerc forțele 
într-o altă lucrare de și mai mare anver
gură. Așa s-a născut „cibernetica" mea 
din 1938, pe care, bineînțeles, nu puteau 
accjepta să apară decît tot în limba fran
ceză și tot într-o ediție pariziană, la „Li- 
brăirie Maloine" sub numele de „Psycho
logic consonantiste".

Dacă profesorul Danielopolu mi-ar fi 
acceptat articolele și dacă discipolul său 
mi+ar fi dat replica sa cu capul și nu cu 
picioarele, niciodată nu mi-ar fi trecut 
prip minte , să scriu în limba franceză. Aș 
fi publicat-o, probabil, în românește. Și 
atunci n-ar mai fi citit-o americanii, n-ar 
mai fi citit-o inginerii constructori de ma
șini de calcul, n-ar mai fi citit-o nici ma
tematicianul Norbert Wiener cu inginerul 
Bigelow și cu doctorul Rosenblueth și nu 
ar mai vorbi azi nimeni de cibernetică.

Cîteodată răul este binele și nu rare
ori j adversarul îți face mai mult bine decît 
prietenul. Așa gîndeam și în 1939, cînd 
mi-am terminat cartea — drept care am 
mers să ofer un volum omagial ilustrului 
profesor. Era ocupat. în laborator. M-a 
înt|mpinat dr. C. Dimitriu (ulterior profe
sor) : i-am spus ce doresc si l-am Hitre- 
bat dacă nu cumva profesorul o fi supă
rat pe mine (semnalasem. în cartea mea, 
erorile de principiu și de tehnică ale me
todei sale în „semnul banului"). M-a asi
gurat că nu — că profesorul este un om 
de un caracter superior. Am înțeles că 
aflaseră deja despre lucrarea mea.

Cum ar fi putut să prevadă profesorul 
Danielopolu că. în mod involuntar- și prin 
angrenajul unui determinism fatal, el mă 
ajuta pe mine să ajung cibernetician — 
și că la rîndul meu. eu îl voi ajuta pe 
el să fie înregistrat printre precursorii ci
berneticii ?

Curioase surprize mai oferă și conexiu
nea asta inversă !

Adevărul se poate afla la mijloc, 

alteori este adevăr pur și simplu
Cu mai mulți ani în urmă, un grup de 20 de ingineri, fizicieni, matematicieni de 

la ICEMENERG, politehnicile din București și Iași, Universitatea din Brașov. între
prinderea de mașini grele București — scriam intr-un număr trecut —• a pus Ia 
punct o invenție de amploare, brevetată și elogiată peste hotare, capabilă să aducă 
milioane, poate zeci de milioane de lei economii anual : procedeul și instalația pentru 
tratamente termice cu comandă program și încălzire prin rezistori. Ea a avut însă, se 
pare, neșansa să se nască „într-un loc greșit", motiv care ar explica tărăgănarea în apli
carea practică. Este argumentul directorului generat al Institutului central de cercetări 
energetice, doctorul inginer Călin Mihăileanu, și al inginerilor Gheorghe Popa și Andrei 
Zabunov de la ICEMENERG, unde lucrează unul din inventatori, Alexandru Forje. 
„ICEMENERG" nu este și fabricant de instalații de tratament termic — ue-au spus in
ginerii Mihăileanu, Popa și Zabunov.

Acest argument, credem, nu poate convinge și mulțumi pe deplin pe cine se în
treabă de ce o asemenea idee, de care avem nevoie, și-a croit cu atîta greutate și 
întirziere drumul. De ce nu a fost îndreptată unde trebuia? Sau poate că ideea nu 
este chiar atît de valoroasă ?

— Adevărul este pe undeva Ia mijloc —- sînt de părere cci trei interlocutori ai 
noștri. Ea nu revoluționează tratamentele termice la piesele mari, nu înlocuiește decît 
tntr-o mică măsură procedeele convenționale, ci le completează. Nu încape insă în
doială că este o idee bună, de interes, care poate fi folosită corespunzător, așa cum a 
făcut, prin efort propriu, de exemplu Trustul EnergomontaJ.

—- Ce economii ar putea aduce, după părerea dv. ?
Oricît ar părea de curios, după atîția ani, nu ni se poate preciza nimic. Inventa

torii au argumentat, au afirmat, au experimentat, dar nu pot face totul singuri. Repe
tăm : nimeni nu contestă utilitatea și eficiența deosebită a invenției, dar...

— Cum se poate ieși din impas, tovarășe director general ?
— Simplu : „dirijorul" trebuie să fie Institutul central pentru construcții de mașini 

ICCM. Ei sînt utilizatorii. Noi le-am pune la dispoziție datele noastre și specialiști pen
tru consultare, dar acela este forul indicat și, în același timp, neutru ; el poate aprecia 
unde și cum se poate cel mai bine aplica invenția, cu ce eficiență exactă, care ar fi 

beneficiarii potențiali etc. Desigur, ar trebui să colaboreze și eu alte ministere inte
resate, întrucît procedeul poate avea o largă aplicabilitate, deoarece oferă avantaje 
tehnologice, energetice, acoperă lipsurile existente la noi de asemenea instalatii și 
poate fi folosit în condiții de șantier, fără a fi necesare demontări si alte operații 
costisitoare. Așadar, ICCM, Institutul central pentru construcții de mașini!

...Și cu un simplu telefon, pe care tovarășul Călin Mihăileanu îl dă chiar în fata 
noastră directorului general al ICCM, problema se rezolvă în cinci minute.

—• Se știe — ne spune inginerul Forje — că resursele energetice nerecuperate, decî 
pierdute azi în industria noastră, se apropie în echivalent — și nu de foarte dv-trte 
— de producția anuală de petrol a tării. Iată deci cimpul larg de acțiune, grelele răs
punderi care apasă pe umerii energeticienilor s să contribuie la reducerea acestor uriașe 
pierderi (chiar dacă ele nu pot fi total eliminate, date fiind limitele impuse de legile 
termodinamicii). Cu ce ar trebui să se ocupe cercetătorii de Ia ICEMENERG? De 
„viitorul de lumină și căldură" al țării. Deci intră în sfera lor. cu necesitate, si preo
cuparea pentru a se recupera, în limita posibilului, milioanele de tone echivalent de 
petrol de care vorbeam, neexislînd nici un alt institut în tară care să se ocupe de pro
blema utilizărilor energetice în ansamblu.

Mulți cercetători regretă — arată interlocutorul nostru. — eă la întrecerea socia
listă dintre institutele de cercetări și proiectări ICEMENERG nu s-a situat niciodată pe 
locuri fruntașe și că se vorbește prea puțin despre realizările sale efective si de pres
tigiu. Firește, nimeni nu neagă eă și aci s-a muncit cu folos și că s-au înregistrat 
succese — dar nu în ritmul dorit și, mai ales, necesar.

Este posibil, adăugăm noi, ca și aprecierilor critice (dar constructive!) ale ingi
nerului Alexandru Forje — căruia, totuși, cele cîteva zeci de brevete si cele două 
decenii de activitate în sectorul energetic îi conferă o anumită „greutate" — să Ii se 
aplice afirmația tovarășului director general Călin Mihăileanu : .„Adevărul este pe 
undeva la mijloc". Oricum, dorința unor cercetători ca și institutul lor să contribui 
mai eficient și mai prompt la rezolvarea acutelor probleme energetice ale tării nu poate 
deeît să bucure și nu trebuie să supere pe nimeni, ci dimpotrivă. Cit despre necesi
tatea ea după atîția ani. în deplină cunoștință de cauză, să se găsească soluțiile si căile 
eele mai potrivite pentru a se aplica larg în producție, acolo unde se dovedește ratio
nal, procedeul și instalația care fac obiectul acestui articol, lucrurile sînt clare. Chiar 
dacă în final se va dovedi eă nu e vorba de zeci de milioane, ci doar de milioane de 
lei. Fiindcă și de ele are nevoie energetica românească; aci adevărul nu este pe undeva
la mijloc. LIONEL NiȚESCU ■

Dr, Dumitru Mateciuc 
face urnele precizări

Deși Ia ora actuală Boicil Forte a intrat 
aproape integral în drepturile sale, învin- 
gînd scepticismul și divergența de opinii 
din lumea medicală, mai pot fi întâlniți 
bolnavi care au indicația și recomandarea 
de a li se face tratament cu Boicil, dar 
sînt nevoiți să umble zile întregi pe la 
diverse cabinete din policlinici, cu fiolele 
în mină, întrebînd unde și cine știe să le 
administreze. Pentru a lămuri cauzele a- 
cestei situații, am stat de vorbă cu docto
rul Dumitru Mateciuc, unul dintre medicii 
cei mai competenti în problema medica
mentului doctorului Vasile Boici. Dacă în 
terapeutică, nu totdeauna medicamentul 
decide totul, ci și modul de folosire, dr. 
Mateciuc precizează că aceasta este cu atît 
mai valabil în cazul Boicilului. O admi
nistrare corectă duce la un rezultat bun și 
invers. Din păcate unor bolnavi cu afec
țiuni din sfera aparatului osteo-articular 
li se mai face Boicil cutanat sau intra
muscular de către cadrele medii și, bine
înțeles, rezultatul nu poate fi cel așteptat. 
Deși administrarea sub formele amintite 
nu este dăunătoare, există pericolul de a 

se compromite medicamentul. Bolnavul 
este frustrat de binefacerile tratamentului, 
rămînind cu ideea că Boicilul nu l-a aju 
tat, el neavînd de unde să știe că nu i-a 
fost administrat corect. Care sînt cauzele ? 
„Rezerva și timiditatea cu care mai este 
recomandat și aplicat Boicilul de către 
medicii din rețeaua sanitară se datorează 
lipsei materialului informațional, presa de 
specialitate acordînd prea puțin spațiu 
acestui produs farmaceutic. Mai la înăl
țime se pare că este presa de specialitate 
de peste hotare, din R.F.G., Iugoslavia. 
Spania, Israel etc. La Madrid, dr. Marti
nez Gastoy, șeful unei clinici de balneo- 
fizioterapie și recuperare, obținînd rezul
tate peste așteptările sale cu Boicil Forte, 
nu a întîrziat să le comunice în diverse 
buletine de informare științifică. O altă 
cauză este lipsa materialului documentar, 
în 1977 și 1979, Centrala de medicamente 
a Ministerului Industriei Chimice a tipă
rit o broșură redactată de noi, un fel de 
monografie, ce cuprinde toate informațiile 
legate de efectele și de tehnica adminis
trării Boicilului. Broșura însă nu a fost 
difuzată cum trebuie și nu a ajuns în po
sesia tuturor medicilor practicieni din re
țeaua de bază. A treia cauză și foarte im
portantă este că în cazul Boicilului nu 
este suficientă lectura prospectului sau a 
broșurii. Boicilul se administrează după o 
tehnică nouă, originală, un fel de algo- 

punctură medicamentoasă (a nu se con
funda cu acupunctura), sub formă de mi- 
croinfiltrații loco-dolenti. Precizez că este 
o mare deosebire între infiltrațiile obiș
nuite și tehnica microinfiltrațiilor cu Boi
cil, care nu poate fi însușită de medici 
decît văzînd și făcînd. Adică prin inițiere 
la Centrul de recuperare și terapie Boicil 
din Timișoara, sub directa îndrumare a 
dr. Boici. Pînă acum nu au fost organizate 
asemenea cursuri de specializare în teh
nica microinfiltrațiilor cu Boicil decît pen
tru medicii din Timișoara. Au mai venit 
la dr. Boici unii medici din Arad, Boto
șani, Herculane, Constanta și alte orașe, 
dar din inițiativa lor și în timpul conce
diilor de odihnă. Ei aplică în mod curent 
Boicilul în diverse afecțiuni reumatismale 
sau de altă natură". Dr. Dumitru Mateciuc 
argumentează în continuare : „La Univer
sitatea din Quebec. Canada, există în ca
drul unor clinici secții pentru diagnosti
carea și tratamentul durerii prin infiltra
rea plexurilor nervoase cu substanțe 
anestezice. Dar efectul este de 1—2 ore. 
Noi avem Boicilul care nu e anestezic, 
ci un antialgic cu acțiune promptă și pre
lungită — luni sau chiar ani — tocmai 
prin celelalte efecte ale sale : vasoregula- 
tor, antispastic, eutrofic etc. Toate aceste 
efecte,. care grăbesc recuperarea funcțio
nală și reintegrarea în circuitul psiho-so- 

cial a bolnavilor, au fost reconfirmate pe 
plan clinic de regretatul prof. dr. Ștefan 
Gavrilescu din Timișoara. în ceea ce pri
vește cercetările de laborator, la Institutul 
de medicină umană și Facultatea de me
dicină veterinară din Timișoara, colecti
vele conduse de prof. dr. N. Dragomir, 
dr. farmacist A. Gherdan, dr. M. Moldo
van, dr. S. Botărel continuă cercetările 
paraclinice". Informații de ultimă oră de 
la Centrala de medicamente : s-a primit 
aprobarea pentru fabricarea comprimate
lor Boicil. Unguentul se fabrică^ ia „Ni- 
vea“-Brașov și urmează să apară în far
macii. Monogra'fia Boicil a fost reeditată 
în limba română, iar prin grija compar
timentului de soecialitate din Ministerul 
Industriei Chimice au apărut versiunile 
în limbile engleză și rusă și sînt în curs da 
apariție cele în germană, franceză și spa
niolă. Continuați colaborarea cu dr. Boici? 
„Desigur, numai că acum colaborarea 
noastră se desfășoară de la distanță. Eu 
m-am restabilit în Capitală de cîtiva ani, 
unde prin înțelegerea conducerii Ministe
rului Transporturilor și Telecomunicațiilor 
și Direcției sanitare a Regionalei C.F,R. 
București mă ocup și de aplicarea Boici
lului într-una din policlinicile acestui mi
nister".

REGHINA VARWCI H
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Totul a început de la o „ceartă" între 
producătorii și distribuitorii de energie 
de la noi, intrigați de faptul — așa, cel 
puțin, se părea — că dispărea energie. 
Din senin... Se învinuiau reciproc că nu 
înregistrau exact, ceea ce ar fi explicat 
așa-zisa dispariție. Analizînd fenomenul, 
un grup de cercetători români au emis o 
ipoteză cu vaste implicații, punînd în dis
cuție postulate de bază ale părții din fi
zică în virtutea cărora se lucrează azi în 
mod curent în energetică și pe baza că
rora se făcuseră calculele care învederau 
misterioasa dispariție de care vorbeam 
mai înainte.

Avînd 'în vedere semnificația economică 
și utilizările în energetică ale noii ipoteze, 
am solicitat un comentariu academicianu
lui Nicolae Teodorescu, a cărui activitate 
științifică de o viață în. acel domeniu de 
graniță între matematică și fizică denumit 
„ecuațiile fizicii matematice" constituie o 
ilustrare vie și convingătoare a ceea ce el 
numește matematica faptului real.

— Ne aflăm, oare, Ia o răscruce, tova
rășe academician, cercetătorii români des
chid un drum nou ?

— Voi vorbi ca matematician, nu că e- 
aeraetician. firește. Autorii în cauză, mo
dești și realiști, nu pretind că au elaborat 
o teorie completă, ci doar o ipoteză pe 
care o supun discuției. Adevărat, aduc în 
sprijinul ei experiențe, măsurători, rezul
tate tangibile, unele materializate în bre
vete. Dealtfel, ei sînt, în majoritate, ingi
neri. Lăsîndu-i pe energeticieni să se pro
nunțe de partea lor, eu voi- comenta din 
punctul meu de vedere. Civilizația actua
lă se sprijină. Intr-un anume sens, pe 
electricitate, pe utilizarea fenomenelor 
electromagnetismului. Or, marele Maxwell, 
care în secolul trecut le-a dat formularea 
matematică, le-a descris drept fenomene 
liniare.

Ce înseamnă aceasta ? Modelul liniar 
este o formă de relație matematică avind 
proprietăți foarte simple : dacă există 
mai multe cauze care acționează în ace
lași,*  imp, efectele se sumează ; dacă o 
cauza se amplifică cu un factor, efectul.. 
se amplifică în aceeași proporție. Dar iată 
ce se poate întîmpla în realitate : pe o 
linie tehnologică, bunăoară, cade într-un 
loc pe flux o cheie franceză, care sparge 
un pinion și oprește un întreg proces teh
nologic. Cauză minoră, efect uriaș, deci 
neliniar 1 Desigur, am simplificat și sche
matizat, dar esențialul constă în aceea că 
modelul matematic cu care lucrează teh
nicianul trebuie să prevadă și asemenea 
situații și să propună soluții de evitare. 
Aceasta este matematica faptului real. Ma
tematica secolului trecut, care ne-a dat, 
indirect, și ecuațiile lui Maxwell, tinde să 
simplifice modelele, "care nu mai pot fi 
acceptate azi, cînd se lucrează cu ten
siuni de 400 000 kV și se transportă ener
gie la mii de kilometri. Modelul liniar 
vechi de un secol nu mai corespunde cu 
practica, este necesară o nouă teorie ge
nerală a energiei — iată ce afirmă ingi
nerii Alexandru Forje și Marius M. Dăn- 
cilă, doctorii ingineri Mihai G. M. Pop și 
Florin Predan, inginerul Ioan Bogdan 
șl fizicianul Vasile Stratulat de la 
ÎCEMENERG, profesor doctor Giușeppe 
Munteanu, conferențiar doctor.Claudia Si- • Inginerul Marius Dăncilă a măsurat 

deci tot ce am descoperit în laborator s-a 
validat în practică, în fabricile de prefa
bricate și pe șantierele de construcții, prac
tic din întreaga tară. S-au obtinut astfel 
produsele VIMC-11 si VIMC-22. s-au bre
vetat tehnologiile originale. Toate bune si 
frumoase, numai că nu se aulică ne sca
ră largă. în practică. Mai exact, se pro
duce mult prea puțin fată de necesitățile 
șantierelor si fabricilor de prefabricate.

— Oare producerea superplastifiantilor 
este atît de scumpă si de pretențioasă 
îneît nu rentează ?

—• Dimpotrivă. Ca dovadă, ei se produc 
Si azi — dar în cantităti extrem de mici 
— la stația-pilot de 1a Victoria si se uti
lizează curent la I.M.C. Brașov. Totul e 
simplu si ous la nunct. nimic din im
port, utilaje si materii prime românești. 
Ținînd seama de cheltuielile de producție 
a superplastifiantilor si de reducerea con
sumurilor energetice Pe care o fac posi
bilă. la fiecare mie de tone de super- 
plastifianti produși în tară se estimează 
economii de 1 000 000 lei/an si 10 000 tone 
ciment (si cît combustibil înghit aceste 
tone de ciment !). Așadar vorbind poate 
în termeni nestiintifici. dar plastici : su- 
perplastifiantii sînt o afacere excelentă 
pentru tară. Dar. deși doar pentru unită
țile MEFMC necesarul este estimat în 
1982 la 25 000 tone si cam 50 000 tone pen
tru întreaga tară (100 000 tone în 1985). în 
prezent nu se produc anual decît cîteva 
zeci de tone. Repet : cîteva zeci de tone 
în loc de cîteva zeci de mii. deși toate 
instalațiile sînt românești, nu este nece
sar să se importe nici un gram de mate
rie primă sau de aparatură, iar costul 
unei instalatii pentru â satisface necesi
tățile României nu depășește 30 000 000 lei 
— cifră infimă fată de avantajele econo
mice implicate.

— Și totuși... de ce nu s-a trecut la 
aplicarea în practică decît ne o scară atît 
de redusă ?

— Probabil fiindcă se aleargă dună pro
ducții de sute de mii sau milioane de 
tone : or. superplastifiantii nu pot concu
ra sub raportul cantității, ci doar al cali
tății. E o investiție mică, prea mică... Ar 
fi vorba de a se înființa o secție ..mino
ră" în cadrul unui mare combinat. Nu 
s-a bucurat de atentia cuvenită din par
tea Ministerului Industriei Chimice, fiind 
considerată, probabil, lipsită de imnor- 
tanță în raport cu marile și realele pro
bleme cu care se confruntă ministerul si 
ne care le înțelegem. Cercetarea s-a bu
curat de soriiinul acestui minister în faza 
inițială, dar acum se pare că problema

Brevetul românesc - al treilea din lume, dar nici producția să nu bată pasul pe loc!
(Urmare din pag. 1)

de-a doua Conferință internațională de 
superplastifianti de la Montreal. în iunie 
anul acesta. Chiar si simplul fapt că a 
avut Ioc o conferință mondială consacrată, 
acestei probleme, despre care cu putini 
ani in urmă nici nu se pomenea. învede- 
rează interesul maior ne care îl prezintă 
din punct de vedere economie si tehnic.

— De ce. tovarășe inginer Ion Ionescu ?
~ într-o singură frază, s-ar putea spu

ne : cauze mici, efecte mari ! Adăugarea 
superplastifiantilor în tehnologia betoane- 
îor. în anumite proporții, permite îmbu
nătățirea sensibilă, chiar spectaculoasă 
uneori, a caracteristicilor fizice si meca
nice ale betoanelor. rezistentele inițiale 
Si finale crescînd cu 15—120 la sută la 
același dozai de ciment si cu lucrabili- 
tate egală. Mai sînt si alte avantaje teh
nice, asupra cărora nu insist, pentru o 
sumedenie de variante ale utilizărilor 
practice. Repet, unele reduceri obținute pe 
această cale pot fi spectaculoase : păstrînd 
performantele actuale, deci fără nici un 
rabat de la calitate, se pot micșora do
zajele de ciment — la prefabricatele pro
duse în tară cu 60 kg pînă la 160 kg 
De metru cub. Iată un calcul simplu : 
dacă vom produce în România. Pe an, 
20 000 tone sucerplastifianti. se vor econo
misi 200 000—240 000 tone ciment, garan- 
tîndu-se aceleași performante tehnice. De 
asemenea, se oot reduce tratamentele ter
mice în proporție de o treime oină la 
160 la sută.

Și în construcțiile obișnuite — arată in
terlocutorul nostru — deci nu numai în 
industria prefabricatelor, plastifiantii not 
face ..minuni" : nu e totuna dacă ridici 
un etai în două zile si nu în zece...

— Si atunci, tovarășe inginer Ionescu, 
dacă din punct de vedere tehnic toate 
sînt clare, dacă această cercetare a fost 
încununată de succes si. în plus, a fost 
bine primită la Montreal, unde este hiba ? 
Poate este vorba doar de rezultate de la
borator. infirmate sau încă neconfirmate 
de practică 1

— Dimpotrivă. Noi. cercetătorii de le 
laboratorul bucurestean. am si experi
mentat. Am fost aiutati de colegii de la 
laboratorul de la Victoria, inginerii Con
stanța Ciobanu și Ion Florea precum și 
de inginerii : Constantin Rener de la în
treprinderea de materiale de construcții 
Brasov. Melania Sovarschi de la I.M.C. 
Deva. Gheorghe Cotîrlici de la I.M.C. 
Iași. Ion Koreck de la trustul de con- 
structii-montai Timișoara, si multi altii. 

mionescu, inginerii Florin Andreescu, Va
sile Luca, Radu lovănuș. Cornel Șerban, 
Ioan Eneșca de la Universitatea Brașov, 
asistent universitar inginer Manuela Chin- 
dea de Ia Politehnica bucureșteană și chi
mistul Bruno Bednar.

— Acest salt spre neliniar — arată în 
concluzie academicianul Nicolae Teodo
rescu — oglindește și posibilitățile mărite 
de calcul datorate apariției ordinatoare
lor (în trecut se liniariza și „din comodi
tate"). dar mai cu seamă adincirea conti
nuă a cunoștințelor noastre asupra lumii 
înconjurătoare, care tocmai fiindcă este 
vie, reală, deci complexă, își refuză linia
ritatea. De cele mai multe ori, aceasta din 
urmă nu este decît o aproximație : raza 
„dreaptă" de lumină se dovedește, la un 
examen mai atent, a fi curbată de masele 
pe lingă care se propagă, muchiile drepte 
ale cristalelor apar frînte la micro
scop etc., etc. Să nu-1 uităm nici pe Spiru 
Haret, „primul român care a ajuns în

0 senzațională
(deocamdată) ipoteză
Matematica faptului real

Lună" : ca prețuire pentru lucrarea sa de 
doctorat, un crater selenar a primit nu
mele său. Or, Haret a dovedit cît de pe
riculoasă. poate fi liniarizarea în mecanica 
cerească. Mergînd pînă la termenul de or
dinul 3 al aproximației, deci depărtîn- 
du-se și mai mult de ecuația liniară, 
„simplificată", el a descoperit că axa mare 
a unor orbite nu este invariabilă, așa cum 
se credea pînă la el. Evocarea lui Haret 
e consider relevantă acum, cînd discutăm 
despre ipoteza cercetătorilor români care, 
desigur în cu totul alt domeniu, pleacă și 
ei de la neliniaritate — încheie academi
cianul Nicolae Teodorescu.

înainte de a ne referi la aplicațiile prac
tice, energetice și la problemele deschise, 
să precizăm că noua ipoteză românească 
propune schimbarea dimensiunilor funda
mentale de reprezentare a fenomenelor fi
zice : în loc de timp și lungime, se propun 
ca mărimi fundamentale masa și energia, 
legate între ele de o relație mai generală 
decît aceea propusă de Einstein, care este 
liniară : energia “• cu masa înmulțită cu 
viteza luminii la pătrat. Bineînțeles, rela
ția lui Einstein rămîne valabilă. însă în
tr-un domeniu mai limitat.

Iată, acum, argumente tehnice în favoa
rea noii ipoteze. Despre unele rezultate 
preliminare s-a mai vorbit în „Flacăra", 
dar au intervenit și fapte noi.

♦ Doctorul inginer Florin Predan de la 
ÎCEMENERG a măsurat parametrii unor 
linii de înaltă și foarte înaltă tensiune în 
sistemul electroenergetic național și a 
constatat abateri de la ceea ce rezulta din 
relațiile normate de calcul, actualmente în 
uz în rețeaua energetică. 

parametrii descărcărilor electrice de scurt
circuit la izolatoarele unor linii de înaltă 
și foarte înaltă tensiune, constatînd, de 
asemenea, că nu se înscriu în formalismul 
matematic liniar. Pe graficele privind, de 
exemplu, legătura dintre impedanță și 
curent apăreau curbe și . nu linii drepte.
• Inginerul Alexandru Forje a făcut ex

periențe de descărcări electrice cu trans
fer de metal care își pot găsi aplicații în 
domeniul sudării și topirii metalelor — ex
perimente preluate și dezvoltate de ingi
nerul Florin Andreeseu, la care vom re
veni. Și în acest caz s-au observat abateri 
notabile de la legile fundamentale ale 
electrodinamicii, așa cum sînt cunos
cute azi.
• Aceeași neliniaritate se regăsește în 

experimentele efectuate de profesorul 
doctor în chimie Horst Bednar și doctorul 
în științe medicale Horia Radu, prezentate 
într-o comunicare la congresul internațio
nal de neuropatologie musculară de la 
Montreal.
• Din nou în tehnică : un fapt similar 

a fost regăsit, independent, de profesorul 
Eugen Potolea, de la Institutul politehnic 
București.

Din aceste experimente tehnice au re
zultat și o serie de brevete, care propun 
soluții noi pentru proiectarea mașinilor 
utilizînd energia electrică. Cit privește ex
perimentul Bednar-Radu, el deschide un 
cîmp nou de dezvoltare în terapeutică, în- 
trucît pe baza Iui se poate preciza mai 
exact și mai curînd diagnosticul unor boli 
genetice grave.

De subliniat că noua ipoteză. în unele 
cazuri, poate duce la reducerea consumu
lui de energie de cîteva ori. Dispozitivul 
creat la Universitatea din Brașov de co
lectivul condus de șeful de lucrări inginer 
Florin Andreescu micșorează de 36 de ori 
consumul de energie la sudura prin des
cărcări în condensatori electrici. Astfel, la 
o priză de cameră se pot suda buloane 
pînă la 6 mm diametru și se realizează 
sudarea oricăror metale. O sudură „la 
rece", adică efectuată la temperatura me
diului ambiant ca bilanț energetic.

Partea de teorie, încă dezbătută, este 
acceptată în liniile ei mari de specialiști 
ca profesorul Ion Dumitru Mangeron de 
la Politehnica din Iași și de Șeful catedrei 
de fizică de la Universitatea brasoveană, 
Giuseppe Munteanu, care, în cadrul unui 
contract finanțat de Consiliul Național 
pentru Știință și Tehnologie, a făcut un 
studiu general și a formulat concluzii fa
vorabile. Cum am mai spus, autorii nu 
pretind că formularea matematică la care 
au ajuns azi e definitivă sau pe deplin 
corectă, însă consideră că faptul fizic 
semnalat merită — datorită multiplelor 
aplicații în energetică — să fie aprofun
dat și pus în discuție. Pentru aceasta el 
trebuie însă cunoscut de un cerc cît mai 
larg de specialiști și de practicieni — mo
tiv pentru care am scris și prezentul ar
ticol. Aceste cercetări de anvergură des
chid noi ferestre spre viitor, noi posibili
tăți de economisire masivă a energiei — 
problema nr. 1 a acestui sfîrșit de secol.

LIONEL NiȚESCU ®

„e scăpat" si fiecare o împinge mal în
colo. probabil pentru aparenta ei lipsă de 
importanță. Poate nu este chiar atît de 
importantă pentru chimie, dar pentru e- 
conomia națională, pentru noi toți ? Ori
cum. nu facem nici un proces trecutului. 
Ce a fost a fost. Vor fi fost cauze obiec
tive — totdeauna sînt ! — nu acesta este 
esențialul, ci faptul că o cercetare de im
portantă națională (România deține al 
treilea brevet din lume pentru sunerplas- 
tifianti) nu se valorifică nici pe departe 
în măsura cuvenită. Iată de ce. noi. cer
cetătorii. precum si întreprinderile de pre
fabricate din Brașov. Iași Deva. Doaga 
(Vrancea). Craiova. Călărași, Giurgiu, 
trusturile de constructii-montaj din Timi
șoara, Ploiești. Tîrgu Mureș, sutele de 
beneficiari potențiali din țară — căci oare 
cine nu construiește la noi ? si e bine că 
este asa — roagă să se acorde atentia și 
acestui produs al inteligentei tehnice ro
mânești. începînd cu 1982. este așteptat cu 
înfrigurare Pe șantierele tării, pretutin
deni unde oamenii vor să construiască nu 
numai mult, ci si bine si ieftin.

FELIX - LASER
(Urmare din pag. 1)

asupra acestui domeniu atît de modern, 
de ultimă oră. care tinde să. revoluțio
neze întregul sector al transmiterii de 
informatii. Aceste transmisii care înlocu
iesc clasicul mănunchi de conductori din 
cupru, cu suplele fibre optice, prezintă ca 
avantaje majore faptul că fasciculele op- 
tice. — noul cărăuș al informațiilor —. nu 
interfera unele cu altele, permițînd astfel 
transmiterea cu viteze de 10 milioane de 
ori mai rapid ca în cazul telefoniei obiș
nuite, a unui foarte mare număr de 
canale de informații pentru fiecare lun
gime de undă a sursei optice folosite. Cu 
alte cuvinte, se poate face transmiterea 
pe același canal de informatii a imagini
lor TV, a semnalelor de calculator, a 
serviciilor telefonice și telex.

Dar ce este de fapt această fibră 
optică ? Este un mediu transparent, rea
lizat dintr-un miez de sticlă foarte pură 
și un înveliș cu indice de refracție dife
rit de al miezului. Lumina se propagă 
prin reflexii succesive pe pereții acestui 
miez optic. Alte caracteristici favorabile 
ale fibrelor optice, pe lingă transmiterea 
concomitentă și cu viteze mari, sînt : 
pierderea semnalului este mică, astfel că 
regeneratorii de semnal se pot pune la 
peste 100 de km fată de numai 8 km în 
cazul liniei telefonice ; dimensiuni foarte 
mici, ca un fir de păr, cu flexibilitate de 
5 ori mai mare ca a cablului de tip 
TV ; preț de cost în continuă scădere, 
deoarece Terra oferă mai ușor nisip pen
tru sticle decît cupru, care este doar 0,1% 
din scoarța ‘"pămîntului ; și în sfîrșit 
foarte important : lipsa perturbatilor . 
electromagnetice de la mediul înconjură
tor ca la transmisiile de natură electrică.

Inedit și revoluționar, nu ? Dar mai 
bine să-1 lăsăm pe autorul brevetului, 
inginerul Vladimir Doicaru. să-si facă con
fesiunea științifică :

— Mai întîi. — ne spune tînărul spe
cialist, la care vioiciunea ochilor trădează 
vioiciunea spiritului în căutarea perma
nentă a noului, — semnătura pusă pe 
aceste echipamente Fellas nu este numai 
a mea. ci a unui întreg eolectiv, la care 
media de vîrstă este de 27 ani. în acest 
domeniu de avangardă, în care puține 
țări de veche tradiție au răspuns : -. pre
zent ! realizările noastre au trezit sur
priză șl interes, ele fiind bine primite la 
tîrgurile internaționale de la Hanovra. 
Viena, Budapesta. Leipzig, București, și 
mai recent la Moscova, unde am obtinut 
Marele premiu al inventatorilor. Voi în
cerca să abandonez limbajul de speciali
tate,. devenind mai „laic" în explicațiile 
mele. Tot mai mult procesele industriale 
sînt conduse de calculator. Astfel. în ma
rile complexe industriale, între calcula
toarele implantate direct în instalatii, ce 
simt „pulsul" de parametri ai instalației 
și un calculator central pentru centrali
zări și decizii de ansamblu, se face un 
permanent și complicat schimb de infor
matii. Există centralele electrice, nucleare, 
combinatele chimice, minele, la care me
diul ambiant dă perturbatii electromagne
tice, de corozivitate sau explozivitate asu
pra transmisiilor clasice de sursă elec
trică. în cazul transmisiilor prin fibre 
optice, aceste perturbați! devin inerte și 
dialogul permanent între calculatoarele 
terminale din instalatii și calculatorul cen
tral decurge în condiții optime, cu mare 
eficientă, si de circa 1 009 ori mai ferit de 
erori. Echipamentele optoelectronice din 
familia Fellas fac tocmai această interco
nectare între calculatoarele centrale și 
terminale, aflate între 5—30 km. trânsmi- 
țîndu-se simultan informatii printr-o sin
gură fibră optică.
, — Stimate Vladimir Doicaru. avem în 
fată un elegant ansamblu : calculator, 
ecran TV, telefon, bloc digital, fibră op
tică. pe care scrie : video-data-phone 
multiplexer-demultiplexer Fellas 601. Ob
servăm că pe ecran pot apărea sau în
scrisurile de . date ale calculatorului, sau 
desene, sau figura celui cu care se poartă 
convorbirea telefonică. Care este intimi
tatea acestui echipament, care este ana
tomia lui ascunsă ?

— Voi încerca principial să exolic din 
ce sînt compuse echipamentele din fami
lia Fellas realizate de noi. Prima treaptă 
sînt asa-numitele modemuri si multiple
xoare care modulează și demodulează in
formația primită de la calculatoarele pri
mare și le prelucrează pentru transmi
terea simultană pe același fir optic. Apoi 
treapta a doua, emițător-receptor pentru 
fibră optică, unde semnalele electrice se 
convertesc în semnale optice, fie prin așa 
numitele surse optice necoerente (diode 
emițătoare de lumină LED în infraroșu). 
fie prin surse ontice coerente (diode la
ser). Urmează linia de fibră optică, si din 
nou la receptor, un complex ca mai sus. 
modem, sau multiplex, unde semnalul 
optic este reconvertit în electric prin foto
diode și preluat de celălalt calculator.

După ce aflăm că în Institutul politeh
nic București, prof. P. Baltă a experimen
tat și obtinut fibră optică, inginerul V. 
Doicaru ne mai explică un domeniu de 
realizări al colectivului la fel de spectacu
los. Și anume : cu același lanț de echipa
mente, transmisia se poate face și fără 
firul optic, doar prin atmosferă.

In acest domeniu de pionierat, unde pu
ține țări au putut să aibă preocupări, ti
nerii specialiști români au făcut să se 
vorbească de el, și au reușit să facă export 
de inteligență, prototipurile lor, de con
cepție românească șl performanțe remar
cabile, fiind cumpărate de firme din El-- 
veția, U.R.S.S., S.U.A., China, Austria»
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Să scurtăm drumul lemnelor către sobă «o
După aproape două luni, revenim, 

iată, în depozitele de lemne ale între
prinderii „Combustibilul". După cum 
veți constata, unele din neajunsurile 
semnalate de raidul nostru au fost înlă
turate, altele însă au rămas. Dacă o 
serie de cetățeni programați „au uitat" 
să treacă pe la casierii, creînd încurcă
turi întreprinderii, cei mai mulți și-au

achitat obligațiile, dar n-au primit însă, 
în ciuda promisiunilor, lemnele și căr
bunii pentru care au plătit. Sînt însă 
semne, garantate mai ales de interven
ția Comitetului municipal de partid, a 

•Primăriei, că restanțele vor fi lichidate.
Reporterii noștri au înregistrat, din 

nou, starea la zi a cîtorva depozite.

Sectorul a vrut să ne ajute tfimițindu-ne 
forțe suplimentare. Au venit niște băieți 
de la „Ambasador", de la „Continental" 
îmbrăcati în costume frumoase, dar au 
plecat imediat. cînd au văzut ce-i așteap
tă". „Dar astăzi ce livrări faceți ?“ o în
trebăm pe șefa depozitului 103. Ne răs
punde amabil : „Astăzi livrăm celor care 
au plătit pe 2 octombrie". Cînd aud aces
te cuvinte cîțiva oameni care tremurau pe 
afară ripostează : Și noi am plătit pe 2 
octombrie. „Stați tovarăși, spune șefa, că 
avem 50 de încasări, nu putem da la toată 
lumea. Așteptați". începe o discuție în

contradictoriu, din care se înțelege că 
fiecare are dreptate. Nu mai transcriem. 
Avem totuși convingerea că lucrurile ar 
merge mai bine dacă : 1) S-ar face o re- 
partizare judicioasă a livrărilor în funcție 
de încasări ; 2) Dacă ar l’i asigurat parcul 
de mașini pentru transport ; în caz de 
deteriorare a unui camion ei să poată fi 
înlocuit de urgență ; 3) Amenajarea curții 
interioare, care fiind plină de noroi pro
voacă dese împotmoliri ale camioanelor 
încărcate ; 4) Gaterele să meargă, nu să 
stea.

Ieșim din depozitul 103 pe cînd un foc 
zglobiu încălzește mîinile șoferului de pe 
mașina cu numărul de înmatriculare 23—B 
—3457. E defectă.

Ieftinul care costă
scump

La depozitul de lemne se vînd lemne. 
Oricîte speculații am încerca în ce pri
vește comerțul cu lemne, relația depozit- 
eetățean e una simplă. Dai, adică, banii 
și iei lemnele. în comerțul cu lemne, nu 
interesează nici caracterul cumpărătoru
lui, nici starea* civilă-a căruțașilor, nici ce 
•ziare citește cantaragiul. Singurul lucru 
care contează aici este să dai bani buni 
și să primești, în schimbul lor, lemne 
bune. Din fel de fel de pricini însă, co
merțul cu lemne merge rău chiar și cind 
merge bine. Iată, spre exemplu, Depozitul 
nr. 206, situat în preajma gării Oboi- și în 
apropierea altor cîtorva depozite. Anul 
trecut, au cumpărat lemne și cărbuni din 
Depozitul 206 un număr de 2 400 de ce
tățeni. Anul acesta, dat fiind reașezarea 
prețurilor la produsele petroliere, multe, 
foarte multe gospodării de tip tradițional 
au revenit la soba cu lemne. Deși capa
citatea depozitului și numărul încadrați- 
tor săi nu s-au schimbat, el a trebuit să 
mulțumească acum cererile a 5 500 de fa
milii. Pînă în prezent, s-au livrat 4 300 de 
porții, cu speranța că pînă la 28 noiem
brie livrările pentru anul în curs să fie 
încheiate. Ce se poate pricepe din asta? 
Mai multe lucruri : că depozitul are, ca 
să zicem așa, resurse interne insuficient 
valorificate, că are lemne și cărbuni în 
cantitățile necesare, că munca are spor. 
In realitate, treburile stau altfel. Munca 
lucrătorilor e grea și o seamă de factori 
o fac adesea , istovitoare, în vagoanele de 
cărbuni aflate la rampă, la descărcat, 
muncitorii depozitului luptă din greu cu 
praful, Clienții refuză, pe bună dreptate, 
să plătească două-trei tone de cărbuni și 
să li se trimită acasă praf de cărbune. Li
vrarea e planificată destul de strt gos- 
•podarii așteaptă, îndeobște, căruț, .e eu 
lemne și cărbuni în fața, casei. Și cînd 
marfa nu le place, o i trimit înapoi. Depo
zitul e obligat; firește, s-o primească. 
Omul nu știe ce lemne și ce cărbuni o să 
•primească. Comerțul cu lemne este, in 
felul, său, cam ciudat -Plătești, care va să 
zică, și nu știi ce plătești. Zilnic, la șeful 
de depozit, Mihai Ion vin „cetățenii cu 
probleme". Nu prea mulți, întrucit De
pozitul 206 e; din cele fruntașe. Numărul 
restanțelor e mic, reclanaațiile se și re
zolvă, tocmeala pe calitatea lemnelor și, 
îndeosebi, a cărbunilor merge de obicei în 
favoarea cetățeanului. în curtea depozi
tului, munții de praf se înalță văzînd cu 
ochii și, cînd se face muntele mare, alte 
vagoane vin de-1 încarcă și-l duc la 
.termocentrale. Nu există praf mai-plim
bat decît praful din depozitele de lemne. 
Cînd normal ar fi să se trieze praful din 
cărbune încă de la mine, să nu-1 plouă 
'vremea proastă pe drumurile țării și să 
nu coste ieftinul atit .de sciimp. în curte,

după cîteva zile de ploi, noroiul face din 
orice mișcare o aventură. .Muncitorii, care 
'descarcă vagoanele și încarcă apoi mași
nile și căruțele, fac și ei ce pot. Și nu 
arareori ce vor. în condica de prezență, 
din cei 16 încărcători-descărcători, la 
slujbă sînt doar opt. Pe timpul verii, pe 
posturile în discuție au fost încadrați, 
uneori și pentru o zi, două, cit au bine
voit să vină, aproape 100 de oameni. Fluc
tuația mîinii de lucru în depozitele de 
lemne este descurajantă. Din cei 100, nu
mai 5 nu s-au găsit, o dată sau de mai 
multe ori, în conflict cu legea. „Aceștia 
sînt oamenii și cu ei trebuie să ne facerii 
treaba, spune Mihai Ion. îi dojenesc și eu, 
dar nu prea tare, ca să nu se supere și să 
plece. Mai mult îi rog. Dar sînt și mun
citori destoinici, pe care contez: Mâței 
Marin, Radu Petre, Dorel Blîndu, Vasile 
Albu. Apoi, căruțașii. Marin Traicu e om 
ia aproape 63 de ani, de 35 de ani căru
țaș, harnic, cinstit, respectînd clienții și 
fiind respectat de ei. La un depozit de 
lemne, mai spune Mihai Ion, trebuie să 
fii mină de fier. Eu sînt de nici doi ani 
aici. Am avut însă norocul de niște șefi, 
de depozit autoritari înaintea mea și n-am 
probleme prea mari".

Deci, dacă la un depozit, unde într-o 
vară, în anotimpul acela, prin urmare, 
cînd — cum zice proverbul — omul își 
face sanie, pe cîteva posturi se pre
umblă 100 de nevrednici, lucrurile stau 
bine, cum trebuie să fie oare în depozitele 
unde stau rău ? Oare de pe ce poziție 
discută acolo, în fața porții și a grămezii 
de praf de cărbune, căruțașii și descăr- 
cătorii cu omul plătitor ; cu „clientul nos
tru, stăpînu! nostru" ?

„Vă rog frumos, spune Ion Mihai, să nft 
cumva să-i criticați pe muncitorii pe 
care-i vedeți la lucru și, mai ales, pe 
șoferi eă sînt serioși, cu ei ne descurcăm, 
fără ei nu știu ce m-aș face !"

Cum sper că v-am convins, la Depozi
tul 206, griji peste puterile omului și ale 
șefului de depozit deocamdată nu-s. Sin
gura pentru care nu există încă o solu
ție e aceea a lemnelor pentru „neplani- 
ficați", pentru cetățenii care ori nu s-au 
programat din timp, ori vor o cantitate 
mai mare decît cea hotărîtă prin lege.
Ar fi o speranță pentru începutul lui de
cembrie, așa se spune. Iar după decem
brie, urmează ianuarie. Cit mai e pînă-n 
prirnăvară? O lună, poate două.

în fiecare joi, de la 18,09 la 22,00, toți 
șefii de depozite din Capitală se întru
nesc și discută cu direcția situația livră
rilor. N-ar fi lipsit de folos, erbdem noi, 
ca una din aceste întruniri să aibă odată 
loc în birourile unuia din depozitele din 
vecinătatea Gării Obor. Noroaiele prin 
care înoată căruțele, mașinile și munci
torii, munții de praf îmbibați cu apă, 
drumurile impracticabile și, în general, 
contactul divert cu oamenii din depozite 
ar fi poate cauza unor măsuri reale pen
tru ca slujba Ia Combustibilul să aibă altă 
Înțelegere și, de ce nit ?, alți muncitori.

TUDOR OCTAVIAN ■

GEORGE CUȘNARENCU B

^Norocul este
cum șM face omul“
și în materie 
de lemne

20 noiembrie 1981. Zi de iarnă. Tempe
ratura aerului 2 grade. Ora 7,45. Ne aflăm 
la Depozitul 103, apărținînd de întreprin
derea „Combustibilul". Și pentru că șefa 
depozitului n-a sosit încă, profităm de 
prezența celor aproape 15 pdrsoane care o 
așteaptă. Ce așteaptă credem că e lim
pede pentru toată lumea. De cînd ? Asta 
încercăm să aflăm și noi. Deci : Petre 
Chinole de pe strada Constantin Davltică 
18 : „Am fost programat din 22 iulie, apoi 
S’eprogramat în .19 august. Acum cîteva 
săptămâni mi-au adus 660 kg de lemne, 
.în loc de 900. Nu numai că lipseau din 
ele, dai- erau numai putregaiuri și cioturi. 
Fiică-mea a fosț programată în septem
brie și n-a primit nici pînă acum, deși e 
invalidă, pensionară. Acum, ce să fac, vin 
din două în două zile, doar-doar voi primi 
și restul". Eugen Dumitrache locuiește pe 
str. Paring 22, adică la circa' 20 de metri de 
■depozit. „Am fost programat în august, 
apoi în octombrie. Am; plătit integral 
1000 kg lemne și 2 400 kg cărbuni plus 
transportul, pe data de 6 octombrie. Nici 
pînă astăzi nu le-am primit. Măcar lem
nele. Sau numai cărbunii. Și dacă vroiau 
mi le aduceau și cu un cărucior, că stau 
lingă ei". Ceea ce spune e confirmat de 
bonul de vînzare nr. 006786 și 007687. De 
ee a trebuit însă să plătească de la 
începutul lui octombrie lemnele și cărbunii 
dacă nici acum, aproape de sfîrșitul lui 
noiembrie nu au sosit ? ! Și are, după 
cite am înțeles, șanse doar pentru 
începutul lui decembrie. în aceeași situa

ție se află și Sandu Șolea de pe str. So- 
veja 43 bis, care a plătit pe 26 octombrie 
după ce fusese reprogramat din septem
brie. Ne arată chitanța 0067971. Pînă astăzi 
nimic. Omul a fost la „Combustibilul" 
pentru a i se da măcar niște cărbuni. 
Cei de acolo l-au reprogramat pentru 20, 
adică pentru astăzi. Are și dînsul o nedu
merire. Pe ce criterii se dau aceste lemne 
și cărbunii ? Pentru că are vecini care au 
plătit și. au și primit marfa. „Chiar așa să 
fie norocul, după cum și-l face omul ?“, 
se întreabă, suflîndu-și în mîini pentru a 
se încălzi. C. Velicu are o mamă în vîrstă 
de 88 de ani care locuiește pe Calea Gri- 
viței 184 bis, pentru care vine să ridice 
lemnele plătite cu chitanța 0068341 din 7 
octombrie. I s-a spus că mai are de aștep-' 
tat pînă în decembrie. luliu Budușan s-a 
născut în anul 1901. Este un bărbat sub
țire, cu un umor deosebit pentru situația 
în care se află și pentru zi atît de 
friguroasă. Zice : „Eu am" plătit pe 19 
octombrie și uite a trecut luna. Pot să le 
pretind să-mi dea lemnele ? în fond, pot 
să niai aștept o lună. Nevăștă-mea mă 
ceartă că,nu-i dau cărburii. Da’ ce știe eă, 
că doar e femeie". Vorbindu-ne din expe
riența anului trecut, ne spune eă mai 
lăsă de dorit și stilul cărăușilor care vin 
noaptea și descarcă lemnele și cărbunii, 
lumea doarme și nu vede ce. i s-a adus. 
„Poftim de mai reclamă după aia ? ! De 
fapt, ce poți să mai faci ? Zici mersi și 
pentru ce ți s-a adus. Bine că ți-a 
adus ?“

în fine, luați cu vorba nu am observat 
că a sosit conducerea depozitului. Este 
ora 8,15. Șefa se numește Anișoara Gin- 
glea. întrebată cam cum își explică dînsa 
nemulțumirile cetățenilor ne răspunde : 
„Momentan nu mai sînt situații de oa
meni care au plătit în august și nu au 
primit lemnele. (? ! ?) Adevărul este că 
avem probleme. în primul rînd cu 
transportul. Trebuie să avem 5 mașini, 
trei de la autobaza terminal și două d® 
la autobaza „Titulescu". Dar practic lu
crăm cu două, maximum trei. Acum una 
e stricată. Și mașinile astea ar trebui ’să 
facă 3 cures pe si, dar nu fac d®clt ună.

Cărbuni de calitate
sînt puțini;
în schimb
sînt întirzieri

dala de 18 noiembrie, din 8 vagoane, 3 
aduseseră mai mult praf.și sterii. Minele 
și stațiile de plecare care trimit, de re
gulă, marfă proastă sînt Ilorezu-Ionești, 
Rovinari-Rogojelu, Popești-Voivozi, Sălaj- 
Sărmășag și Sontîga-Doicești. Din va
goane se descarcă mai mult un fel de mo
cirlă. Au fost cazuri cînd vagoane întregi 
au transportat numai praf?' în aseme
nea cazuri, vagonul se descarcă și marfa 
se pune în custodia furnizorului. Vine un 
delegat, șe constată, se încheie procesul

Depozitul de combustibil 601, din stradă 
-Lujerului, este considerat cel mai mare 
și mai modern din Capitală. Planul de 
desfacere este de 180 de tone cărbune pe 
zi. în două zile depozitul își va lichida 
restanțele. Cole 914 tone de cărbune re
stanță, la data vizitei noastre, provin din 
suplimentările de la alte depozite. De la 
1 noiembrie, depozitul 601 livrează și pen
tru depozitele 501 și 502. Pe data de 14 
noiembrie se livraseră, pentru 501 și 502, 
bonurile din iulie !! La acesta sau la 
altele, oamenii s-au programat, au plătit, 
au contat pe faptul că vt»’ primi cărbunii
la timp și, iată, îi primesc acum, după 
patru luni. Restanțele se vor lichida cu 
eforturi suplimentare din partea persona
lului depozitului și eu puțin noroc — încă 
nu plouă, nu ninge. Situația preocupă pe 
.toată lumea, la depozite sînt detașați ac
tiviști care o urmăresc și care intervin in 

.măsura posibilităților, repartizînd mașini 
și utilaje acolo unde este nevoie. Cauzele 
care au făcut să se ajungă la livrarea cu 
întârziere a combustibilului către popu
lație sînt simple și la vedere, sînt cunos
cute de mult timp, ele ar. fi trebuit înlă
turate din momentul în care au apărut. De 
•la început trebuie să spunem că rezolva
rea situației nu stă integral în puterea 
personalului depozitului. La depozite 
munca este grea, oamenii sînt plătiți ■, în. 
•acord, funcție de cantitatea livrată și au, 
firește, tot interesul să cîștige mai bine.

Cauza principală care a generat restan-
țele este imposibilitatea - asigurării . unei 
livrări ritmice. în vară, cînd condițiile 
erau cele mai bune, depozitul a avut pe

vărbal, lax- depozitul se umple încetul cu 
încetul cu praf de cărbune, care ar trebui 
încărcat din nou și transportat la o ter
mocentrală. Transporturi duble, costisi
toare, fără rost. încărcări și descărcări
inutile. La anumite stații de livrare, cele 
pe care le-am numit mai sus, nu sînt in
stalații de sortare sau, dacă sînt, nu sînt 
folosite. Depozitul se blochează și nu mai 
e loc pentru punerea mărfii în custodie, 
în aceste cazuri, marfa se livrează clien» 
țilof așa cum a venit, adică proastă. 
Clienții și-o sortează în stradă, îngrămă
dind pe trotuare praful și bucățile de 
piatră. Depozitul are obligația să o ridice 
șl să aducă, în schimb, cărbune. Zilnic, 
5—6 reclamații de acest gen se primesc, 
invariabil. Alte drumuri inutile, oameni și 
mașini blocate cu acest gen de operații. 
Vagoanele nu intră ritmic în depozit și 
pentru că gara de destinație, în caziil 
nostru stația C.F.R. Cotroceni, nu le poate 
cîntări din cauza posibilităților limitate 
do manevră și pentru că singura basculă 
cu care este dotată stația nu face față. 
Lipsa de personal are și ea urmările ei. 
Pe o mașină ai- trebui să fie doi lucrători. 
Este doar unul, care încarcă și descarcă 

■ mașinile, vagoanele și sortează marfa.
Utilajele de încărcare-descărcare sînt ca 
și • inexistente, dacă. ne gîndim că pentru 
180 tone de cărbune depozitul — cei mai 
mare și mai modern așa cum ni s-a

-spus — are un singur greifer, care din 
cînd în cînd se defectează ? 1 în situațiile 
grele, primăria intervine și mai face rost, 
pentru cîteva zile, de un utilaj suplimen
tar-. Contractul încheiat cu Transcom-uî, 
9: mașini pe zi, nu este respectat. Aces
tea vin cum și cînd pot, se mai defer-

ridade în care a livrat . sub posibilități.
• Fondul de marfă a fost redus cu -alte
cuvinte, n-aii fost sârbuni. Calitatea „„ v. . 
mărfii este înaă, în foarte multe situații, lapovițâ, și 
sub cerințele prevăzute de standarde. în

tează. Platforma betonată este de mult 
acoperită de un strat gros de noroi. Trans»
portul hipo suplinește lipsa mașinilor, 

• mai ales în zilele frumoase, căci oamenii 
nu-și scot caii oricînd, și pe ploaie și pe 
lapoviță, și -credem că au dreptate.

OPREA GEORGESCU ■

In loc de concluzii

Problema problemelor,

lichidarea restanțelor
între problemele cu care se confruntă 

„Combustibilul", nu puține și nu sim
ple, cea mai arzătoare e, fără îndoială, 
cea a recuperării restantelor. Chiar 
dacă, in ansamblu, situația s-a îmbu
nătățit față de 1 octombrie, dată Ia care 
am efectuat primul nostru raid prin 
depozite, mai sînt încă destui cetățeni 
care au plătit și așteaptă, unii de săp- 
tăinini întregi, lemnele și cărbunii pro- 
miși. întârzierile au cauze diverse ce 
nu țin, totdeauna, de întreprinderea 
respectivă care, ajutată substanțial de 
primărie, depune eforturi lăudabile 
pentru lichidarea lor. Dar, așa cum 
sublinia directorul Constantin Staieu, 
vezi „Flacăra" numărul 40, „Combusti
bilul" e, uneori, depășit de împrejurări, 
din tot felul de motive.

Pe de o parte, „Transcomul" a fost și 
a rămas dator în privința asigurării 
mijloacelor de transport necesare și, 
mai mult decît atît, contractate 1 Pe de 
alta, calitatea cărbunilor (la lemne s-ar 
părea că nu-s probleme deosebite) nu 
s-a îmbunătățit, drept pentru care, pri
mind mai mult praf decît cărbune, o 
serie de depozite (202, 203 etc.) sint 
blocate de adevărați „munți" de steril). 
De aici, firește, forță de muncă irosită, 
bătăi de cap inutile și, ea o consecință 
logică, perturbări în livrarea mărfurilor 
către cetățeni. Cei de la „Combustibi
lul" n-au stat și nu stau cu mîinile în
crucișate, au tot făcut apeluri, și Ia 
„Transcom", și la Cîmpulung, și la Me
tru, de unde sosește o cantitate impor
tantă de cărbune, dar competențele lor 
sint cele care sînt, adică reduse. Ca ur
mare, în loc să se ocupe, exclusiv, de 
aprovizionarea beneficiarilor cu com
bustibil, întreprinderea de profil tot 
descarcă și încarcă la praf de cărbune, 
acesta'fiind, cum plastic zice un coleg.

cel mai plimbat praf din lume ?!
Dar întreprinderea însăși are, și ea, 

o parte din vină. Conducerea se zbate, 
se agită, directorul Staieu e un om 
energie și inimos, dar personalul depo
zitelor nu strălucește, ca să nu fim 
chiar mai drastici. Dacă necazurile, care 
se răsfrîng asupra cetățenilor, nu sînt 
cauzate, în totalitate, de lucrătorii de
pozitelor, ei livrează ce și cît au, atunci 
trebuie să spunem, în deplină cunoștin
ță a situației, că tonul cti care li se vor
bește oamenilor e de sus, răstit, aro
gant. S-au luat, e drept, unele măsuri, 
o serie de responsabili au fost desti- 
tuîți, Ia depozitele 102, 201, 601 etc., dar 
se pare că ele n-au fost suficiente, mai 
marii depozitelor continuă să intîrzie, 
vezi reportajul de mai sus, să considere 
locul de muncă drept o „feudă". împo
triva lor, ca și a obișnuinței de a livra 
combustibilii seara, ca omul să nu vadă 
prea bine ce i se aruncă in curte sau 
Iasă Ia poartă, ar trebui să se manifes
te b exigență sporită.

Am mai spus-o, dificultăți sînt, dar 
și posibilități ca ele să fie înlăturate. 
Accelerarea ritmului de livrare, detec
tată în ultimele săptămîni, o atestă. E 
timpul însă ca toate forțele disponibile 
să fie capacitate în așa fel îneît, prin- 
tr-un efort conjugat, restanțele să fie 
grabnic lichidate. La 1 octombrie, re
amintim, directorul Staieu no informa 
că s-au luat măsurile necesare „pentru 
ea pînă Ia 4 decembrie, cel mai târziu, 
aprovizionarea cetățenilor cu combusti
bil să se încheie". Să sperăm că așa 
va fi, bucureștenii avînd nevoie de lem
ne și de cărbuni, nu de explicații și 
scuze. Acestea din urmă, se știe, nu țin 
niciodată de cald.

OVIDIU IOANIJOAIÂ ■
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Părinți și copii far a... părinți
Multe, prea multe dintre scrisorile care ne parvin în redacție se re

feră Ia părinții și copiii fără... părinți. Cum se ajunge într-o atît de anor
mală și de paradoxală situație ? In mii și mii de feluri. Două dintre aces
tea le prezentăm aici și acum.

Prea multă clemență...
Tandrețe, vorbe calde, înțelegere, acel 

climat firesc de familie nu a existat, 
zice femeia, niciodată in casa ei, în fosta 
ei casă, A părăsit-o fără regret și fără 
întoarcere, „A uitat" insă, acolo printre 
prea puținele lucruri pe care a putut să 
le agonisească un cuplu devastat de ură 
și vrajbă, niște ființe vii : copiii lor, co
pii născuți din trupul și sîngele ei. Pa
tru la număr.

„Eu, care vă scriu, mă numesc 
Curceanu Lenuța, am 11 ani și sini elevă 
în clasa a Vl-a a Școlii generale din Le- 
hliu-Gară și mama noastră ne-a părăsit 
îa data de 16 aprilie 1981. Eu la virsta 
aceasta spăl, fac mîncare și fac toate 
treburile casei, pe care mama mea tre
buia să le facă. Mai am încă trei fră
țiori pe care ii cheamă Marin, 13 ani, 
elev. Daniel, 8 ani, elev, Mihaela, 6 ani, 
elevă. începerea acestui an școlar a fost 
trist pentru mine, pentru că nu am avut 
nici ghiozdan, nici caiete, nici uniformă 
și nici frățiorii mei nu au avut“.

Destinul acestor copii e ca al saltimban
cului ce merge pe o sîrmă sub care nu 
se află perne de aer ori plase amorti- 
zoare, ci decît hăul, încep să se învețe să 
trăiască din mila altora, să piardă senti
mentul demnității și al mândriei. încep 
să deprindă resemnarea, după ce mai în- 
tîi at1 luptat cit au putut, cum s-au pri
ceput la yîrstele lor, să reunească fami
lia. încep să afle și gustul și terifiantul 
„triumf" al micilor furtișaguri, mai întîi 
fiind soluția disperării, a ieșirii din lip
suri materiale și afective. Dialogul cu cei 
doi copii mai mari, Marin și Lenuța, ne 
poate stoarce cu ușurință lacrimi, dar 
trebuie să rămînem lucizi pentru că 
acești copii trebuie salvați, trebuie Să 
rămină integri. Și demni. „Tot ce avem 
noi pe lume — spune cu p maturitate 
extraordinară fetița de 11 ani — este o 
văcuță, un porc și un cline, Nenicu (adică 
băiatul de 13 ani, n.a.) a tăiat coceni de 
pe; cîmp ca să o iernăm. Ca să-i cum

66 de ani, 

obosită și bolnavă, 

mămică de nepoți...
Optsprezece ani viața familiei Mihalache 

n-a fost nici' fericită, nici tihnită, nici 
obișnuită. Dar adevărată a fost pentru că 
și-au ținut-o cu miinile lor : ea. Maria, 
lustruind lemnul într-o fabrică de mobilă; 
el. Ctigore. reparînd" uneltele și mașinile 
dintr-o tăbacărie. însă fericită n-a fost 
pentru că nu aveau copii și-i doreau, tih
nită n-a fost pentru că în zadar au um
blat și s-au zbuciumat ca să-i dobîndeas- 
că. iar obișnuită n-a fost pentru că nu se
măna cu celelalte. Așa că dintre toate re
lele singurătatea în doi li s-a părut a fi 
cel mai greu de îndurat lucru pe pămint. 
De aceea au înfiat-o în 1957 pe Viorica : 
8 anișori, nepoată dinspre frate a Mariel, 
necăjită, cuminte, tristă. Au adus-o în 
București. Au îmbrăcat-o frumos. Au 
dat-o la școală. Chibritelnița de la nr. ib, 
pe strada Vitejilor, în care locuiseră pînă 
atunci, le-a apărut dintr-o dată așa cum 
era : strimtă. învechită. coșcovită. într-un 
singur an i-au adăugat trei încăperi spa
țioase și luminoase, „Pentru fată". Le-au 
umplut cu ce trebuia. „Pentru fată". Via
ta și munca familiei Mihalache căpătase 
și un sens propriu : „Pen.try fata noas
tră". Cînd are pentru ce, altfel muncește 
omul. Pentru ce și cit muncea Maria la 
fabrică a fost și decorată. Pentru ce șl cît 
trudea ea acasă se simțea recompensată: 
Viorica creștea bine, sănătoasă, harnică, 
frumoasă. Prima zi cu nori — Viorica n-a 
vrut să treacă dincolo de opt clase. Ceea 
ce n-a împiedicat-o să rămină la fel de 
muncitoare si de ascultătoare." Apoi cele 
ale firii trecură în cele ale iubirii. în 1969 
.ofițerul stării civile a sectorului 3 elibe

Strada Laboratorului, 
unitatea 14...

■ Cetățenii cartierului Brîndușilor — La
boratorului, — Regenerării, parte din ei 
muncind la întreprinderile Timpuri’ Noi, 

, Flacăra Roșie etc.,, și care beneficiază de 
. serviciile unității alimentare' 14 din secto
rul 3'sînt din ce în ce mâi nedumeriți de 
cd tocmai ei au uh "atît de mare ghinibn 

• în viață. Pînă acum, de pildă, au avut 
parte de un responsabil maniac, care 

„aducea în unitate numai vin-alb. Alt res- 
, ponsabil, o femeie de-a dreptul indolen- 
. tă, a lăsat unitatea îhtr-o. mizerie și o 
paragină de nedescris și a plecat. Res
ponsabilul care a urmat’ ’'responsabilei 
avea obsesia depozitării : primea marfă 
pe care pur și simplu n-o vindea. îngră
mădind-o avar sub tejghele. La sesizările 

■ oamenilor, organele miliției au. găsit in 
depozitul șus-numitei. unități un vagon 
de zahăr, cafea, făină, mălai etc. Și așa, 
ULa aproape,în aproape, ajungem la ac

părăm am vîndut lapte. Cu ce hrănim 
porcul ? Am adunat soia de pe cimp, ce 
rămînea în urma combinelor". „Mama nu 
ne primește, cînd ne ducem la ea, zice 
să plecăm de unde am venit, adică la 
tata. Tata e așa cum e, ne împărtășește 
băiatul. Noi o vrem pe mama noastră 
lîngă noi. Să fim și noi o familie. în rîn- 
dul oamenilor... N-am pentru ce să fiu 
bun și cui îi pasă.cum învăț eu ?!“. 
Sigur, la virsta lui și în situația lui, e 
greu să-i cerem acestui copil înțelegerea 
că pentru el. pentru viața și viitorul lui 
trebuie să învețe și să fie bun. Deocam
dată, vrea să se răzbune pe părinți, pe 
mama care i-a părăsit, să-i dea ei o lec
ție de viață, de gîndire la destinele lor, 
pentru a o readuce acasă.

în comuna Lehliu-Gară acest caz atît 
de ieșit din comun pentru o comunitate 
sătească, unde familia, dragostea pen
tru copii este cea mai înaltă valoare 
umană, a ajuns o problemă civică dintre 
cele mai serioase, care a dat și mai dă 
de lucru multor oameni, de la primar și 
directorul școlii la simpli cetățeni. Băr
batului, lui Ioan Curceanu, i s-a dat o 
muncă, a fost special chemat, în sectorul 
zootehnic al C.A.P., pentru a ciștiga mai 
bine, spre folosul celor patru copii. Dar 
nu s-a ținut de lucru. Cînd patima beției 
îl încolțea, pleca aiurea, fără să spună 
nimănui, lăsînd lucrul nimănui, ori, din 
cînd în cînd, pe umerii băiatului de 13 
ani, prea fragili pentru o muncă de băr
bat matur. Mama, Veronica Curceanu, a 
fost încadrată și calificată ca tricoteză la 
unitatea de producție din localitate a în
treprinderii „Crinul" din București. Pen
tru a avea un venit lunar sigur, spre 
folosul copiilor cărora, însă, nu le dă 
nimic. Nici măcar alocațiile de stat pe 
care le încasează lunar și care se ri
dică, pentru toți patru, la 970 de lei! 
Alocația dintr-o singură lună ar fi ajuns 
pentru uniformele tuturora, iar școala ne 
confirmă că fetița vine cu cea de anul 
trecut, iar băiatul — intr-un pantalon 
rupt și o hăinuță veche și murdară ! S-a 
învățat Veronica Curceanu, și ea. ca fa
brica să tot facă acte de caritate, să le 

rează certificatul roz soților. Călae Ale
xandru și Mihalache Viorica.

A urmat mare-petrecere-mare, apoi sta
bilirea domiciliului în casele miresei, 
apoi copiii : Călae Constantin. Călae Ni- 
culina. Călae Elena Maria. Călae Corne
lia — mare bucurie foarte mare pentru 
Maria și Grigore înaintati la gradul 1 de 
bunici și prilej de scandaluri în progresie 
geometrică pentru tinerii părinți. Un timp 
au crezut cu toții că separarea de bătrîni 
va fi fiind benefică. Prolificul cuplu s-a 
mutat la bloc, dar își lăsă copiii în strada 
Vitejilor. Cert este că speranțele lunii de 
miere n-au fost altceva decît autentice 
cure de fiere. Pauperă în sentimente ade
vărate (și nu numai) tînăra familie eșuea
ză la judecătorie. Ancheta socială constată 
că cei mici — Cornelia abia împlinise a- 
nul — stau bine acolo unde stau, adică 
în casa bunicilor. Divorțul se sfirsește în 
1976, iar copiii sînt încredințați mamei 
spre creștere și educare.

Viorica jubilează. Se încadrează ca pla
satoare la un cinematograf de cartier, apoi 
se transferă la „Patria". Pe acasă calcă 
rar, doar cînd are mare nevoie de bani. 
Viata în plin centru o deconcentrează. To
pește — ea știe cu cine și pe unde — 
banii cuveniti copiilor (alocația de stat 
plus pensia de întreținere trimisă de tată). 
Fetita ascultătoare de altă dată devine de 
nerecunoscut —- fumează, pierde nopțile. 
Părea să fi uitat că e mama a patru co
pii. I-o reamintește Comisia pentru ocro
tirea minorilor de pe lîngă Consiliul popu
lar al sectorului 3: cei patru micuți 
sînt .încredințați maniei Maria (hotărîrea 
242/11 iunie 1979). Dar Vioricăi nici că-i 
pasă.. Curioșilor le astupă gura cu „începe 
să-mi refac viata". S-a recăsătorit si s-a 
mutat la. bărbat. Acum se numește Viorica 
Dumitru. Pe cei mici i-a uitat de tot. A- 
proape doi ani n-a trecut pe la ei. Nu le-a 
dat nici măcar un telefon. Trimiși de bu
nici s-aU dus copiii la ea. s-o vadă la ser
viciu : frumoși, curati, sfioși, trei fetite și 
un băietei între 6 și 12 ani. „S-a, prefăcut 
că nu ne vede" (Niculiria și ConsUuffin 
Călae, adică Nina si Costel..,) 

tualul responsabil. . Acesta, împreună cu o 
casieriță fac și desfac totul, cum se zice... 
Casierița cu responsabilul se înțeleg de 
'minune: tu vorbești cu el și ea se răs
tește la tine. Pînă una alta să vedem-cum 

■ lucrează " responsabilul. Exista exigențe, 
evident, ce nu cad în sarcina responsa
bilului alimentarei din str. Laboratorului 
nr. 14. însă, el nu se lasă pensionarilor 
le cere .adeverințe din care „să . rezulte de 
ce. sînt pensionari, altora le cere adeve
rință din cîmptll muncii și așa mai de
parte... Este limpede că acest responsabil 
își încalcă atribuțiile» Și acesta este fon
dul problemei : prin abuz a transformat 
niște instrucțiuni judicioase în ceva care 

, să, funcționeze ,în interesul său personal.
Dacă nu vin la el cu pălăria în mină și 
cu lacrimile în ochi, oamenii simt că nu 
mai au nici o șanșă. Iată o mostră din 
replicile Iui : „Văd că ai buletin, este în 
regulă, dar asta nu' mă privește pe mine. 
Nouă (oare în numele cui vorbește — 
n.n.), să ne aduci de »la organizarea 
muncii o adeverință că ești încadrată. Al 
înțeles ? Nu-ți dau nimic !“ Altă mostră : 

„•,Dp, ce .ești pensionară ? Ai adeverință ?" 

ofere copiilor ei treninguri și numeroase 
alte obiecte de imbrăcăminte. Din fondu
rile sindicatului ! Pe ea n-o interesează 
din ce trăiesc copiii ei. Dar pînă cînd ? 
S-a învățat ca școala să decidă pentru 
viața, hrana și educația lor ! Anul trecut 
au fost ținuti în internat, fără nici o con
tribuție a părinților, .acum vor fi trimiși 
— din banii cîștigați de elevi in practica 
lor de producție — într-o școală dintr-o 
stațiune montană

Veronica Curceanu nu e inconștientă, 
nu are mințile rătăcite, e perfect normală, 
asta e stratagema ei, motivația ei abilă, 
de a se eschiva de la responsabilitatea 
față de cei patru copii. Un mod de a se 
răzbuna pe tatăl lor, bărbatul ei ! Sigur 
că e o anomalie a sufletului și conștiin
ței sale care, socotim, nu poate rămîne 
nepedepsită. Urîndu-și bărbatul, â ajuns 
să-și urască într-atita și copiii, ceea ce 
nu poate fi decît monstruos. Prea multă 
clemență, prea multă înțelegere a orga
nelor locale au făcut-o să creadă că nu 
mai are nici o răspundere față de cei 
cărora le-a dat viață. Dacă nu o poate 
obliga nimeni să mai conviețuiască, să se 
mai întoarcă la. bărbatul care a chinuit-o 
19 ani, și asta în numele demnității, e 
de înțeles, dar să-și crească și să-și educe 
copiii tocmai în numele valorilor noastre 
morale ; o obligă înseși legile țării. Și 
asta trebuie să resimtă Veronica Curceanu, 
și cît mai curînd.

C. ADAM B

Către Laura
se dedică domnișoarei Laura Covaci

Cuvîntul este un cap fără de craniu 
un cimitir fără de morți.
Ah, doamne, ce straniu mi s-a părut 
că tu poți 
un înțeles făr’ de-nțelegere 
un răspuns nechemat 
o alegere votată pe scoici, o alegere 
pentru peștele pictat.
Veneau cu ochii smulși din orbite 
să te contemple pe tine 
veneau cu timpanele toate zdrelite 
să te audă, divine 
cuvîntule cap fără craniu 
cimitir fără morți.

NICHITA STANESCU ■

Ne deplasăm la nr. 46 de pe strada Vi
tejilor. Avem posibilitatea să constatăm 
pe viu că bine s-a procedat încredintîndu-i 
pe copiii Călae soților Mihalache. Ambii 
sînt pensionari respectati, după multe de
cenii de muncă. Camerele în Care 
locuiesc sînt curate, confortabile, calde. 
Pe un perete, alături de fotografia în care 
bunicul stă călare ne cal. cu muștata zbîr- 
liță și glănțuită și cu pieptul Bombat cît 
să 1 se vadă decorațiile obținute la sări
turile peste obstacole — „am făcut armata 
la 9 Roșiori 1“ — stau fotografiile copiilor 
și ale mamei Maria. între ele și mari fo
tografii ale Vioricăi : „Capiii nu trebuie 
să uite chipul mamei lor". 'Pe alt perete 
se lăfăie o diplomă de-a bunicului cîsti- 
gată atunci, demult, cînd a ridicat dum
nealui 160 de kilograme într-un concurs 
de haltere organizat de sindicat. în replică 
alte diplome atestă că în cinci ani de în
vățătură eleva Călae A. Niculina de la 
Școala generală nr. 95 a fost distinsă de 
patru ori cu premiile I și II. și o dată cu 
mențiune. „învață foarte bine fata cea 
mare, ceilalți se descurcă și ei. nu ne fac 
de rîs. deși nu-i mai putem ajuta așa cum 
am dori. Noi i-am crescut de cînd erau 
mici de tot..." Un dulap încăpător este, li
teralmente burdușit cu hăinuțele copiilor 
— strălucind de curățenie si noi. cele mai 
multe.

Avem parte și de o surpriză. Aflăm că 
femeia care i-a născut pe Costel si pe 
Nina, pe Elena și pe Cornelia, adică ac
tuala doamnă Viorica Dumitru intențio
nează să-și schimbe viata din nou. „Am 
de gînd să divorțez si de al doilea sot si 
să rămîn cu copiii", ne-a mărturisit înțr-o 
discuție ulterioară. Ce va fi însemnînd 
asta numai dumneaei știe. Același lucru 
l-a... intenționat în urmă cu vreo doi ani. 
abia remăritată, și în urmă cu vreun an 
și jumătate, și acum șapte luni... „Vă rog 
să mă credeți..." Ce anume ? Credem și 
noi ceea ce vedem : o femeie minunată, de 
66 de ani, acum obosită si bolnavă, mă
mică de nepoti, are nevoie de ajutor.

MIRCEA BUNEA ■

Și nici acestei femei, care putea să-i fie 
mamă, nu i-a vîndut nimic. La întreba
rea legitimă cum își . permite aceste abu
zuri, responsabilul, nostru răspunde: 
„Acestea sînt instrucțiunile direcției co
merciale ă sectorului meu". Și adaugă : 
„Voi vorbi miine. cu tovarășul primar și 
vă arăt eu vouă !...“ în. concluzie, de la 
un fost responsabil avar, cetățenii au că
zut pe mina unui responsabil grandoman. 
Dar această, grandomanie nu este decît un 
truc ieftin. Intre timp, mașini de tot fe
lul opresc pe ambele laturi ale unității 14, 
diverși indivizi intră și ies cu sacoșe din 
magazin și în sacoșele acestea se tranș- 
portă exact rezultatele din surplusurile 
acumulate de responsabil, pe care le dis
tribuie după pofta inimii unor cuhoscuți 
de-ai lui.

Cum este oare posibil ? De unde îl 
crește lui curajul de a țipa la oameni, 
chiar și Ia cei care l-au deranjat în in
teres public. Simplu. Acest responsabil 
crede că" unitatea 14 este a lui, că și 
străzile sînt proprietatea liti ‘ cu tot ce 

.mișcă în arondismentul unității rir. 14.
MIHAI MIHAI. H

Umil fură, 
altul primește pedeapsa

O elevă- a încercat să pătrundă frau
dulos — a și pătruns — la examenul de 
admitere (sesiunea 1981) pentru clasa a 
IX-a a Liceului sanitar din Timișoara. A 
candidat anul trecut, n-a reușit, a fost re
distribuită — conform normelor în vigoare 
— la un liceu industrial cu locuri disponi
bile și a cărui clasă a IX-a a absolvit-o. 
Singură însă, nu putea să pătrundă. Li
ceul industrial îi eliberează actele ne
cesare înscrierii și foaia matricolă a clasei 
a VIII-a. Liceul sanitar nu controlează 
ori trece cu vederea (nu înțelegem de ce 
inspectorii care au anchetat cazul au tre
cut ușor cu vederea acest important „amă
nunt") dosarul ilegal! Eleva întrunește, 
de data aceasta, medie de trecere si figu
rează pe lista celor admiși. Ocupă deci, pe 
nedrept, locul altui copil. Potrivit legis
lației invățămintului. admiterii în treapta 
întîi de liceu, nu putea să ajungă nici mă
car pe listele de candidati, dar să pă
trundă în sala de concurs. Și totuși... 
Numai , că. la o oarecare vreme, ceea ce 
n-a aflat comisia (sau a avut cineva in
terese șă nu afle), au aflat părinții co
piilor care au candidat și sesizează fapta 
ministerului. Lucrurile dovedindu-se re
ale. se anulează, cum era și firesc, con
cursul respectivei eleve șl este obligată să 
urmeze mai departe liceul industrial, unde 
promovase clasa a IX-a. în mod normal, 
respectîndu-se instrucțiunile Ministerului 
Educației și învătămîntului. potrivit că
rora „la profilul la care se organizează 
probele de verificarea cunoștințelor. în
scrierea in clasa a IX-a de liceu se face 
in ordinea descrescindă a mediilor finale 
pină la ocuparea tuturor locurilor planifi- 
cate“, locul rămas liber ar fi revenit ele
vei Leu Sorina din satul Ferendia. co
muna Jamul Mare. jud. Timiș. Dacă au 
fost planificate, prin planul de școlarizare 
aprobat prin Decret prezidențial. 108 
locuri pentru anul de învătămînt 
1981—1982, în ordinea mediilor ea aflindu- 
se Ia numărul 109. era singura în drept sâ 
fie admisă. Tatăl. Gheorghe Leu. adre
sează în acest sens un memoriu Inspec
toratului școlar județean. Răspunsul este 
însă negativ și paradoxal față în față, cu 
instrucțiunile publicate în broșura „Ad
miterea ih invălămintul liceal, tehnic fi 
profesional, 1981“. „Avînd în vedere dis
pozițiile in vigoare nu se aprobă inscrie- 
red fiicei dv. in clasa a IX-a la Liceul sa
nitar, indiferent de punctajul obținut la 
probele de verificare'1, sună în esență 
punctul de vedere al inspectoratului. Sem
nează : inspector general școlar Vasile 
Bolog. Care dispoziții în vigoare ? Emisa 
de cine ? Nu se precizează. Nedumerit, 
omul se adresează Ministerului Educației 
și învătămîntului. Primește însă tot un 
răspuns negativ. Si tot paradoxal, ca să 
nu spunem formal, deoarece nu se preci
zează în care temei legal nu se pot res
pecta propriile instrucțiuni. Conform că
ror dispoziții legale „s-a interzis inspec
toratelor școlare județene să aprobe ocu
parea locurilor libere ca rezultat al 
aplicării incorecte a normelor de admi
tere. cu candidați neadmiși la liceele "la 
care au concurat". La fel de nedumerit de 
această frază ce vine în contradicție cu 
articolul din instrucțiuni mai sus-citat, se 
adresează redacției noastre. La rîndu-ne, 
ne-am adresat conducerii ministerului. 
Tovarășul secretar de stat, prof. univ. Io
sif Tripșa, ne răspunde că „toată treaba 
e clară și definitivă, s-a anulat locul o- 
dată cu îndepărtarea elevei care l-a 
ciștigat fraudulos. La Liceul sanitar din 
Timișoara nu mai există 108 locuri, ci 107, 
Prin urmare, pretenția tovarășului Leu 
este nelegală".

Adică de ce nelegală ? Nu ni se pare 
deloc clară măsura luată de conducerea 
M.E.Î. Nu ni s-a răspuns nici nouă, con
form cărei legi sînt încălcate propriile in
strucțiuni. precum nici de ce se nesoco
tește obligativitatea aducerii la îndepli
nire a unui plan de școlarizare aprobat și 
comunicat public ?! Ni se argumentează 

. că planul are cifre maximale și minimale, 
iar pentru liceele ce pregătesc cadre des
tinate unor, sectoare indirect productive, 
se optează pentru indicatorii minimali. De 
acord, dar asta nu se face înainte de a fi 
afișate la avizierele școlilor, ca-să nu se 
mai dea speranțe deșarte elevilor și pă= 
-rinților ? Pot fi ele modificate ulterior, re
duse arbitrar ? . Un alt argument pentru 
care nu s-ar fi dat cîștig de cauză elevei 
Leu Sorina ar fi de natură etică : „să nu 
șe creadă că Leu a umblat eu lei și de 
aceea a cîștigat locul pentru fiica sâ". 
Joc de cuvinte. Dar jocul cu destinul 
unui copil, al unei fete care a voit să a- 
jungă soră medicală —, spre care a fost 
chiar orientată profesional de către pro
fesorii săi. precum însuși ministerul in
dică — și va ajunge altceva, forțată de 
împrejurări, nu este tot o problemă de 
etică ? ! în numele unui „principiu" tiu 
s-a încălcat acel PRINCIPIU, mare și a- 
devărât, numit datoria de a respecta nor
mele legale in vigoare. în speță planul' de 
școlarizare și instrucțiunile de' admitere 

'în licee ? Ni s-a repetat de cîteva ori în 
convorbirile avute la M.E.Î. că cei doi di
rectori de licee și secretara, care a elibe- 
raf actele elevei frauduloase, au fost .sanc
ționați. întrebînd ce sancțiuni au ’prinuit 
autorii în fapt ai acestei situații, ni se 
răspunde : „mustrare scrisă". „Am spus 
inspectorului general școlar că sancțiunea 
e mult prea blinda", precizează tovarășul 
profesor Tripșa. Față de vinovati, iată 
conducerea M.E.Î. n-a. mai formulat mă
suri atît de „clare și definitive", deși are 
deplină competență.

Despre globalitațea ca metodă în rezoj- 
'vaffea problemelor oamenilor șl ale înyă- 
țămintujui practicată de către unele cadre 
ale M.E.Î. redacția nbastră a mai scris. 
Căzui de la Timișoara o reconfirmă.

CICl 1ORDAGHE
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Am făcut în chip deliberat excepție de Ia regula cronologică ce ne-aih impus-o 
în serialul Goga, atunci eîW am animat publicarea artieolului-necrolog scris cu ocazia 
morții lui Titu Maiorescu. Și aceasta din dorința de a prezenta severul fer par 
Maiorescu — un Petroniu care n-a știut să moară/în simultan cu splendida evocare 
comemorativă Nu moare Filipescu... (omagiu adus lui NiOolăe filipescu, cel ce a ars 
ea o flacără pentru idealul unității naționale a românilor).

în privința lui Maiorescu, judecata este aspră, influențată vădit de gestul din 
urmă al neutralului om politic conservator junimist. Din perspectiva ieșeană a „tri
unghiului morții", vorbele lui Goga au greutate de lespede pește mormint ; așa ne 
și explicăm exclusivismul în compunerea portretului mentorului Junimii**. în con
trast, potopul meritatelor elogii aduse marelui antantist Filipescu.

Dealtfel, istoria politică a României stă mărturie indiscutabilă, izbucnirea primu
lui război mondial i-a aflat, pe Maiorescu și Filipescu, în Germania. Primul era la 
Heidelberg, reținut de starea gravă a soției sale. Al doilea își întrerupsese cura băl 
neară, însă era blocat în Berlin de iureșul Inobili/.^ Consiliul de Coroană r
de la castelul Peleș <21 iulie 1914) — care a hotărîC neutralitatea noastră- -r i-a avut 
lipsă. A urmat viitoarea neutralității... După doi ani, la Consiliul de coroană de la sf 
Cotroceni (14/27 august 1916) — cînd a fost decisă intrarea in războiul unității națio
nale — au fost prezenți și Maiorescu și Filipescu. Relativ lâ cel dinții,, opinia intran
sigentă a lui Goga este confirmată și de un martor, ocular, I;G. Duca, în Memoriile B 
sale : „...Cuvîntărea sa ne-a indignat pe toți [...L Maiorescu. ardeleanul, singurul ar- g 
delean din acel Consiliu, nu numai că se opunea la intrarea-noastră in război pențru 
eliberarea Ardealului, dar contesta chiar ardelenilor dorința de a se alipi României, 
și toate acestea, susținute cu chițibușuri avocățești' și cu' sofisme de retor,-'care pre-' g 
tentau un spectacol sub orice calificare. Mărturisesc că.daca nu ar fi răscumpărat prin 
atitudinea sa demnă și patriotică din timpul ocupațiuniî, euvîntarea sa de la Gon- 
siliul de coroană, m-aș întreba și azi cine dintre P. Carp și el s-a arătat mai prejos 
de marile clipe pe care le-am trăit atunci*^ .7

STELIAN NEAGOE *

Iași, vineri 23 iunie 1917
A murit un om care o viață întreagă 

ș-a năzuit să trăiască frumos, pe care însă 
în zilele din urmă gestul petronian l-a 
părăsii și n-a izbutit să moară la fel.

Titu Maiorescu a fost multă vreme pen
tru cultura noastră un arbiter elegantia- 
nm. Patru decenii ilustrul, profesor a în
drumat, de la catedră generații de intelec
tuali, a scris studii Critice, a înlăturat gre
șuri și-a căutat să modeleze după for
mule occidentale literatura românească. 
A lucrat cu mult cumpăt, a lovit cu ră
ceală și cu mîndrie, a săvîrșit o operă de 
eelecțiune. Fără a fi fost un -temperament 
de apostol, un mare risipitor de idei, acest 
estet, chibzuit și echilibrat în. mijlocul fră- 
mînțării intelectuale a unui popor tînăr a 
consacrat valorile și a fixat ierarhia lor. 
Din cei dintîi ani ai Junimei și pînă bine 
de curînd la București, în interiorul ar
monic din stradă Mercur, Maiorescu și-a 
menținut rolul de maiordomn suprem a’ 
mișcării noastre literare. El n-a fost bra
țul viguros care să poarte un steag, n-a 
fost un chinuit zbuciumat de frigurile 
creațiunii, n-a fructificat gîndirea neamu
lui, a ordonat-o însă, mulțumindu-se ctf 
firea lui de patrician să-și spuie verdictul 
măsurat pentru a se putea introduce 
într-o cultură începătoare principiul ordi- 
nei și ăl autorității. Istoria noastră literară 
Va vorbi totdeauna de rostul acestui dis
tins cenzor, amintindu-i cu elogii meri- 
tdle necontestate.

Din nenorocire însă pentru noi și pen
tru el, sufletul glacial al lui Titu Maio- 
reseu din primele zile și pînă astăzi a 
«suferit de-un defect organic.

I-au lipsit acele rădăcini adînci în pă- 
mîntul lui, singurele din care poate radia 
fluidul misterios ce duce pe om la poarta 
eternității. De aceea nu i s-au destăinuit 
aproape niciodată marile mistere ale a- 
ceștui popor. N-a coborît Ia el, suferințele 
lui reale nu l-au preocupat. Intr-o vreme 
cînd creerul lui Eminescu, ea un vulcan 
clocotea de toate problemele unei simțiri 
cu orizonturi [...], criticul Convorbirilor 
a uitat repede căsuța albă a părintelui 
său ~ din Ardeal, — cum uiți o poveste 
urîtă, — și cufundat într-un epicureism 
estetic n-a avut un cuvînt pentru nici 
unul din adevărurile cardinale ale unui 
început de existență națională. Prin anii 
optzeci cînd se făurea Regatul pe urma 
unui glorios tribut de sînge, cînd peste 
munți pumnul lui Coloman Tisza strivea 
manifestările noastre politice și culturale, 
în această perioadă de întemeiere și con
solidare a unui popor, regenerat, Maio
rescu traducea aforismele lui Schopen
hauer și scria în prefața lor o pagină în 
care cu-o seninătate-olimpică zîfnbea a- 
supra concepției patriotismului în artă.

Acest impuls al dezrădăcinării intervi
ne cu-p consecvență fatală totdeauna în 
viața mortului de la București. De aceea 
distanța între el și conștiința publică a 
neamului. De aceea năzuința lui continuă 
spre acel import intelectual din. străină
tate și surîsul de ironie în fața tuturor 
silințelor de-a chema la viață prin seva 

proprie organismul nostru sufletesc. Ast
fel Maiorescu și în politică și în oratorie 
apare în mijlocul acestei lumi de la noi, 
muncită de visuri și de speranțe, ca un 
senior străin ale cărui atitudini binevoi
toare alternează cu aere de ușoară com
pătimire și cu-o suverană nepăsare.

In mod firesc această particulară structu
ră de gindire nu putea rodi nici îndemnuri 
de inițiativă nici notele de îndrăzneală 
ale acelui romantism politic prin care se 
disting popoarele luptătoare. Ca și d. Carp, 
prietenul său din tinerețe; fostul ministru, 
președinte al României de ieri n-a con-., 
ceput niciodată to politică de expansiune 
națională, iar în rolul lui de sfetnic al co
roanei a acceptat drept dogme orientările 
care i se păreau mai comode, Ii lipsea 
pentru o-înnoire cunoașterea , adevărată a 
poporului său și-i lipsea credința în pu- 
tefile noastre.

Iată, de ce, ca un ultim act al vieții. 
sale publice, în marele război n-a avut 
în ce privea țara lui nimic din limpezi
mea .gîndului salvator. Stăpînit de ideea 
inacțiunii pe careo cuprindea în formula 
neutralității definitive a României, a sfă
tuit în Consiliul de coroană, cum se știe, 
pe regele Ferdinand să nu declare război. 
Din primele zile cînd armata, noastră a 
fript granițele spre pământul originei lai 
uitate, Maiorescu și-a impus o rezervă 
jignitoare și nepotrivită-cu cele mai emo
ționante clipe ale istoriei noastre. Mai 
tîrziu, în epoca de restriște, cînd rezisten
ta ne-a fost copleșită, de vrășmașul cutro- 
pitor, el, omul răspunderii de curînd, fost 
reprezentant al suveranității noastre de 
stat, în loc să-și urmeze regele și armata 
țării, a preferat să rămîie pe teritoriul 
năvălit de. nemți, alături cu atftea figuri 
dubioase pentru care tragedia neamului 
devenise un prilej de cîștig sau de per
versă bucurie politică.

Maiorescu a murit la București și vestea 
morții lui ne-o transmite comunicatul din 
Năuen. Probabil soldați germani și unguri 
au făcut garda de onoare sicriului cafe-i 
ducea trupul la cimitirul Bellu în marșul 
funebru al unei muzici austriace. Aici e 
punctul penibil care tulbură armonia unui 
apus, nota disonantă în estetismul unei 
vieți. Prin felul cum s-a dus dintre noi, 
el și-a pus în fruntea biografiei o pagină 
postumă, o pagină tristă și întunecată...

Nu este poate o impietate cînd ni se 
pare în aceste zile de jertfă creatoare, de 
cîte ori înregistrăm stingerea vreunuia 
dintre cei care n-au înțeles la noi prezen
tul și viitorul, — că din aceste morți se 
degajă simbolul unei premeniri fatale pen
tru România de mîine. S-ar părea că 
soarta înainte de-a reintegra plenitudinea 
vieții noastre, și-a luat sarcina să nete
zească drumul, să cenzureze ea la rindul 
ei cu cruzime arena întrecerilor viitoare 
șl înainte 'de-a da semnalul muncii ce-aș- 
teaptă în umbră, șă facă fără milă se- 
lecțiunea critică : — Să îngroape morții 
politicei românești.

Maiorescu, logicianul în ale cărui eom- 
binațiuni raționale n-a intrat niciodată 
elemeritul de mister, n-a avut această pre
simțire și astfel Petroniul nostru n-a știut 
să moară frumos...

Duminică, 1 octombrie

Dătmăzi, într-un spital, un ofițer palid 
cu capul învălit într-un turban de banda
je, stetea ridicat în pat și povestea cu cei 
din jurul lui. Vorba curgea domoală, rară, 
cuvintele păreau că se plimbă de la bol
nav la bolnav. Răniții ascultau duși pe 
ginduri și privirile lor rătăceau în albul 
tăvamilui.

— Eram toamna trecută pe frontul Dra- 
goslavele, — spunea încercatul luptător, 
cînd ne-a căzut in mină ziarul care anun
ța moartea lui Filipescu. Mi-aduc aminte, 
vestea neașteptată ne-a demoralizat gro
zav pe toți ofițerii din divizie. Mai mult 
ca Turtucaia. Simțeam că s-a dus omul 
care era al nostru, al ostășimei... Cu Nicu 
Filipescu murea, un simbol de vitejie stră
moșească, murea o concepție de viață anu
me potrivită pentru vremea asta de lup
tă... Eram înfrînți de știrea că s-a dus. 
ni se părea că fără el noi am rămas 
orfani. -

Aprecierea rănitului reflectă opinia 
unanimă asupra răposatului, care, astăzi 
este anul, a închis ochii la București... El 
are dreptate, așa credeam cu toții și spi
talele și frontul și țara : mai mult ca ori- 
cînd, Filipescu astăzi trebuia să trăiască;

♦
Omul care va căuta să scrie cîndva și să. 

analizeze această viață zbuciumată, nu va 
avea un lucru greu de făcut, fiindcă în 
personalitatea lui Filipescu sînt numai 
linii drepte, fără cotituri. Ceea ce-1 va 
pune pe ginduri însă pe biograful analist, 
va fi scrutarea mediului și vremii în care 

. ei a trăit, legătura lui cu societatea și cu 
moravurile curente ale filelor noastre... 
Aici va fi greutatea : să creieze cadrul 
portretului, să-1 justifice cu impulsurile 
prezertttflui,..

In adevăr, cu trei veacuri în urmă, fi
gura lui Filipescu, așa cum am cunoscut-o 
noi, s-ar putea așeza cu mult mai ușor. 
Pe atunci trăiau acești oameni dintr-o 
bucată, crezătorl în Dumnezeau și-n pu
terea brațului lor, mari seniori patriarhali, 
temperamente de viteji ale căror pasiuni 
violente- angajau toate fibrele cărnii... 
Rasa lor nobilă s-a rărit din ce în ce, sub 
apăsarea veacurilor tulburi la noi. Istoria 
tot mai nenorocită, domniile, străine, cru
zimea turcilor, intrigile fanariote, mesa- 
lianțele, clișeele de natură occidentală cu 
vremea, amestecul cu phitocrația parveni
tă, — atîtea si atîtea împrejurări au inter
venit ca să abată din alvia veche sufletul 
boierimii noastre de baștină. Au reușit... 
Icoana din bătrîni nu s-a mai perpetuat 
în copiile de mai tîrziu. S-a produs o psi
hologie nouă, un fel de mixtură complicată 
de apus și orient, ale cărei origini c.' 
greu s-ar mai putea apropia de chipurile 
senine de ctitori zugrăviți pe păreții mî- 
năstirilor- din Moldova și Țara Româneas
că. Abia pe ici pe colo, ca ultimă proțes- 
tare a unei tradiții pe doaga morții, pe 
la cîțe-o moșie departe de zgomotul Bucu
reștilor, ori prin vreun colț liniștit al 
Franței, dacă mai trăia proiecțitmea pos
tumă a aristocrației noastre de demult...

Filipescu era o asemenea încarnație în- 
tîrziată, cu deosebirea că el nu s-a exilat 

la distanță, ca să se cufunde în contem
plarea. resemnată a vremurilor apuse, ci 
a coborît pe arenă, unde trei decenii și 
mai bine a lăsat urme neșters^. Cultura 
temeinică ce și-o cîștigase în Occident l-a 
ajutat să-și făurească doctrina numai, 
cîtuși de puțin însă nu i-a falsificat sufle
tul care a păstrat intacte tiparele vechilor 
boieri. Cu. acest suflet aprins și pururi 
clocotitor el a zguduit neîncetat opinia 
publică a țării lui. Concepția politică, idei
le conservatoare, nu erau menite să-i asi- 
gu-.e o ceată mare de aderenți. Filipescu 
biruia însă prin farmecul particular al 
personalitații lui din care se degajau atîtea 
aspecte frumoase ale trecutului nostru. 
Prin aceste, el s-a introdus în conștiința . 
obștească și-a prins rădăcinile cele mai , 
tari. Mulțimea nu l-a întrebat de teorii, \ 
într-o lume unde principiile erau de obi
cei b marfă ușoară, l-a iubit însă fiindcă 
aducea în mijlocul ei un fior din rezo
nanța veacurilor. Așa cum a fost șî cura 
nu. s-a dezmințit pină în clipa morții, el 
a întrupat însușirile rezumative ale rasei. 
Era iubit deci pentru patriotismul lui în
flăcărat, pentru mîmile curate, pentru 
cavalerismul ce nu-1 părăsea niciodată, 
pentru îndrăzneală cu care-și făcea singur 
dreptate, pentru exploziile de demnitate... 
De aceea în toate atitudinile lui, fie că în
cerca o frondă politică, conducea o miș
care electorală, ori asista Ia slujba unui 
parastas intr-o biserică de provincie, fie 
că șo batea în duel, arunca violențe de 
limbai mandarinilor parlamentari, ori fă
găduia o corecțiune corporală ambasado
rului german, — Filipescu pretutindeni 
își plimba romanitatea de pur sînge... El 
avea spontaneitatea desăvîrșită a gestu
lui, fiindcă se mișcă slobod la el acasă...

în această reoglindire vie a caracterului 
național, cu atît mai frapantă cu’cît ac
tuala societate conducătoare nu ni-1 poa
te da, este cheia popularității regretatului 
om de stat. Printr-o viață întreagă de 
muncă neîncetată, printr-o serie de. ac
țiuni remarcabile în treburile publice, ' Fi
lipescu și-a acumulat marele credit moral 
pe cafe-1 avea In fața întregii lumi ro 
mânești. La toate acestea se adaugă in
teresul viu ce purta armatei, pentru cate 
desfășurase o activitate deosebit de spor
nică în timpul scurt cit a trecut pe la Mi
nisterul de Război...

E firesc deci că opinia publică a țării, 
tresărind din primele zile ale răztoiului 
mondial, și-a pus întrebarea : — Să vedem 
ce face Filipescu ? Capitolul recent e cu
noscut. îndeajuns și nu trebuie să stăruim 
asupra lui. Știm cu toții, cum din acea zi 
de toamnă din 1914, cînd a intrat ea un 
rege în Capitală și pînă. la Consiliul de 
coroană de la care a venit cu moartea îh 
ochi, ca să ne spună că trăim „ultima zi 
din România mică". — acest suflet vije
lios împins de bătrîneasca „vitejie dreap
tă", a cutreerat cu flamura războinică toa
tă țara, de la un capăt la altul. Dușman 
leal, el a vorbit răspicat de la început, 
firea Iul respingea tîrgul, din fraza lapi
dară i se rupeau convingerile ca mari bo
lovani de granit. Istoria va înregistra a- 
ceastă utilă operă de pedagogie națională, 
îndeplinită într-o vreme cînd aurul nem
țesc scormonea atîta noroi în biata Româ
nie neutrală...

Soartă a fost nedreaptă, șl cu el.gi cu 
noi.

Filipescu s-a prăvălit tocmai atunci cînd 
rostul lui era mai indicat pentru viața 
noastră publică atît de săracă în perso
nalități. Astăzi, în zilele de răscolire a 
energiilor populare, îh perioada actuală 
de resuscitare a tuturor instinctelor de 
viață, cînd sufletele mari în care încap 
patimile neamului ar putea radia căldura 
mult mai trebuincioasă decît socoteala 
măruntă a temperamentelor de funcțio
nari, — astăzi ar fi fost adevăratul rol al 
mortului de Ia București. Avîndu-1 în a- 
ceastă pribegie, admirabila bravură a sol- 
dațilbr noștri își găsea exponentul natu
ral și frontul civil resimțea desigur În
drumarea mî'inilor lui viguroase...

Cu toate acestea avem o consolare pe 
care ne-o dau tocmai învățămintele jert
felor de-un an de zile. Este faptul, că su
fletul strămoșesc din care s-a desprins 
făptura lui trecătoare trăiește astăzi mai 
viu ca pricind acolo în tranșee, unde se 
urzește gloria proaspătă a țării. Putem 
zice cu mîngîiere deci că Filipescu nu 
moare și că după vărsarea de sînge el se 
va ridica mai puternic, pentru ca în noua 
așezare a neamului să perpetueze atmos
fera de sacrificii și de înălțare morală în 

toare ne punem nădejdea cu toții...

Familia Alba din Lupșa
Despre muzeul etnografic din Lupșa 

s-a scris de mai multe ori in diferite 
ziare și reviste din țară, iar vestea a 
fost purtată prin multe colțuri europene; 
Mai puțin, s-a pomenit despre cel care, 
cu răbdarea unei albine, o viață întrea
gă a făcut să se păstreze peste 8 000 de 
obiecte ale moților. El este învățătorul 
Pamfil Albii. Și-cu acea grijă ă țăranului 
care nu vrea să se piardă nimic, cu răs
punderea pe care o are de a transmite 
generațiilor viitoare mesajele timpului 
nostru — învățătorul din Lupșa, din cei 
șase copii pe care i-a crescut și i-a școlit 
așa cum s-a priceput, și-a oprit, așa ca 
pentru sine, pe cel mai mic. L-a oprit 
pe lingă casă, pe lingă muzeu, cu jură- 
mînt și cu limbă de moarte ca să nu-și 
părăsească niciodată pămînturile natale 
și să continue ceea ce a început cu o 
aproape jumătate de veac în urmă învă
țătorul.

...Seară tîrzie de toamnă. Miroase a 
frunze și a nuci strivite. La muzeul din 
Lupșa mai zăbovește o lumină, care 
parcă vine dintr-o altă generație pînă la

Stnoi. Monica aranjează și pune lucrurile 
la punct într-d cameră destinată vaselor 
populare.

— Ceea ce a făcut tata, ne spune Mo
nica Albu, a fost o muncă grea și migă
loasă, de strîngere și colectare de. obiecte.

— Monica Albu, de cîți ani sînteți di
rectorul muzeului ?

— Din ’78. După ce am terminat facul
tatea de filologie, la CIuj-Napoca, m-am 
reîntors la Lupșa. Frații mei mai mari 
îmi tot spuneau să mă stabilesc la oraș. 
Dar orașul nu mă atrăgea. îl simțeam 
străin. Și apoi, în copilărie, am făcut un 
legămînt că mă voi întoarce să continui 
ceea ce a pornit să facă tata. Vedeam, 
atunci, totul ca un pom cu foarte multe 
roade. Trebuia să rămînă cineva care să 
le culeagă. Ai mei s-au legat de mine și 
nu trebuia să le înșel așteptările. Eu 
eram cursura. Știți ce înseamnă ? Ceea 
ce rămîne de la făcutul pîinii atunci 
cînd ea este plămădită și pusă în cuptor, 
încă de cînd dădeam examen la facultate, 
știam că mă voi reîntoarce. Vacanțele 
aici le petreceam. Pe lingă muzeu. Colec
ționam și învățam. Mulți vizitatori îl în
trebau pe tata : „nea Albule, pe cine lași 
matale în locul dumitala la muzeu ?“ 
Tata răspundea cu mîndrie ; „Copiii îmi 

sînt căpătuiți pe la oraș. Dar o am pe 
cea mică, îmi seamănă". înțelegeți de ce 
a trebuit să mă reîntorc ? Și apoi lucrez 
în continuare Cu tata.

— V-a spus care a fost primul obiect 
eolecționat ?

—•Desigur. A văzut o lăcruță în mîi- 
nile unor , copii. Un fel de penar pe care 
îl stricau. Acea lăcruță i-a purtat noroc. 
Obiectele s-au adunat ca-ntr-un penar. 
Cînd s-a luat, cu mama, bunicul avea 
steagul care a fost purtat de moți la 
marea unire din 1918. A fost dat ca un 
obiect de mare zestre.. în prezent, stea
gul este la muzeul de istorie din Bucu
rești. Noi păstrăm o copie.

— Și care-i ultimul obiect eolecționat 7
— Acum cîteva zile tata a fost la o 

înmormîntare la Mușca — un cătun al 
comunei. S-a întors de acolo cu un șurub 
sculptat care a fost la o moară de apă. 
Un element de decor de un pitoresc 
aparte. A spus că l-a găsit aruncat într-o 
curte. De fapt, tata cunoaște în toată 
zona fiecare casă în parte, fiecare pod. 
beci și ogradă. De oameni nici nu mai 
vorbesc. Dacă ar fi mai tînăr ar putea să 
serie o monografie a fiecărei case și 
a oamenilor. Poate o s-o fac eu după ce 
termin de pus ordine în dosarele tatălui.

— Despre ce dosare este vorba ?
— Tata a strîns — scriind și comen- 

tînd — obiceiuri din partea locului. Ci- 
tindii-le parcă sînt niște testamente, Ca
iete întregi cu rețete, culinare ale moților. 
Observații asupra stării vremii. Observații 
ale legăturii dintre natură și oameni. Cum 
erau pregătite pămînturile. Ce făceau oa
menii la diferite sărbători. De asemenea, 
tot felul de leacuri. Un fel de tratat de me
dicină populară. Leacuri pentru cei mug
eați de dragoste, leacuri pentru mușcătura 
de șarpe, împotriva bolilor, împotriva bă- 
trîneții, a uitării și leacuri împotriva a 
tot ce este neomenesc. Cîntece pentru 
bucurie și pentru frumos. Nu știu cît de 
eficiente sînt dar cum sînt scrise sînt 
bijuterii ale limbii de prin părțile locu
lui. Ele. după părerea mea, trebuie și 
tratate ca atare. Sînt, dacă vreți, un fel 
de legende...

Și legenda muzeului din Lupșa există, 
în ciuda faptului că multe monografii 
folosesc din belșug date culese din mu
zeul din Lupșa fără să pomenească nici 
un rînd despre cei care și-au cheltuit 
banii, viata, totul pentru o. idee — aceste 
nume există. Se numește : Familia Albu.

SORIN POSTOLACHE ■



■ Nr. 48 - 26 noiembrie 1981 ■ OMUL LA TRIBUNA SOCIALĂ | Flacâra pag. I i

Profesorul Constantin Arseni, președintele Academiei 
de Științe Medicale, despre

CÎTEVA DIN PROBLEMELE ACTUALE
ALE MEDICINEI

Constantin Arseni, profesor doctor- do
cent în neurochirurgie ; născut la 3 fe
bruarie 1912 în comuna Doîhasca, județul 
Suceava ; absolvent al Facultății de medi
cină din Cluj, promoția 1935 ; pe rînd, ex
tern, intern, medic secundar, medie pri
mar și, pe linie universitară, preparator, 
asistent, șef de lucrări, conferențiar și, din 
1963, profesor ; autor a peste 369 de lu
crări științifice, a numeroase cărți (16) și 
tratate între care „Procesele expansive 
intracranicne" (vol. 1 și 2, 1913, respectiv, 
1971), „Tratatul de neurologie" (5 volume).

Membru corespondent, de onoare sau 
titular al mai multor academii și socie
tăți, al Societății internaționale de chi
rurgie (1956), al Federației internaționale 
de neurologie (1957), al Societății france
ze de neurologie (1958), al Societății de 
neurologie din Paris (1959), al Academiei 
de științe din New York (1964), al Socie-

— înainte de a intra în acest cabinet 
copleșit de cărți și de diplome, am avut 
ocazia să citim, pe unul din pereții cori
dorului, o maximă din Jean Bernard,

— fincipala datorie a medicului e o 
solida*' instruire, mereu reînnoită" la vor
bele acestea vă referiți 1

— Exact.
— Ele reprezintă un fel de crez al pro

fesiunii. Cei care aleg medicina, trebuie 
să știe că, pe lingă alte sacrificii în be
neficiul bolnavului, au și datoria de a 
învăța necontenit. Meseria asta n-are 
decît început, nu și sfîrșit și eînd fac o 
astfel de afirmație mă gîndesc că nu 
există sau, mai bine-ziș, n-ar trebui să 
existe decît un fel de medic, medicul bun. 
Or, acesta nu se poate forma, repet cuvin
tele lui Bernard, decît printr-o instruire 
mereu reînnoită. în facultate, pregătirea 
e, la noi, foarte serioasă, dar greul începe 
din clipa în care medicul se vede cu di
ploma în buzunar. Mulți Sînt tentați să 
creadă, fundamental greșit, că au încheiat 
un drum. De fapt, abia îl încep, fiind 
obligația lor să continue să citească, să 
afle, să aprofundeze. Noutățile .sînt, azi, 
tot mai multe, ele vin pe canale cit mai 
diverse, medicul trebuie să fie, tot tim
pul, la curent cu ele.

— Dacă înțelegem bine, un doctor bun 
trebuie să rămînă student toată viața, da ?

— Am mai spus-o, tot în „Flacăra", un 
doctor care nu citește 6 luni, uită totul, 
poate trece liniștit să pască, oile ? !

— Nu cumva sînteți prea dur ?
— Nu și am să explic de ce. Dacă se 

greșește, de pildă, la construcția unui pod, 
meșterii sînt aduși înapoi și puși să re
pare. Dacă se greșește însă în tratamentul 
unui bolnav, eroarea are, cel mai adesea, 
consecințe incalculabile,, căci viața e fără 
preț.

— Așa e, viața n-are preț. Să rămînem 
Ia clipa aceea eînd medicul intră în pose
sia mult visatei diplome. Ce drumuri îi 
așteaptă ?

— Să meargă, ea generalist, Ia. țară, să 
urmeze o specialitate, în sfîrșit, să îm
brățișeze cariera universitară, pentru care, 
firește, i se cere ceva în plus. Să-i placă,- 
adică să se dedice ei, să aibă simț 
pedagogic.

— Vă propunem o discuție mai amplă 
despre specializare, despre treptele ei, 
secundariat, primariat și. așa mai departe,

— Ideea e că, după stagiatură și anii 
petreeuți în circumscripții, medicii ajung 
la specializare tîrziu. Punind la socoteală 
și stagiile, după 32 de ani, uneori nici 
atunci. Or, se știe, entuziasmul scade cu 
vîrsta, dorința de cercetare la fel. Dacă 
Premiile Nobel pentru medicină se con
feră, tot mai des in ultima vreme, unor 
persoane de 35—40 de ani, asta înseamnă 

că respectivele persoane au început mun- 

tății regale de medicină din Londra (1964), 
al Societății de neurologie din U.R.S.S. 
(1967), al Societății internaționale de psi- 
honeuro-endocrinologie (1969), al Societă
ții de neurochirurgie din R.D.G. (1972), al 
Societății de neurochirurgie din Spania 
(1973), al Societății de neurochirurgie din 
Mexic (1979) ; membru în colegiile de re
dacție ale revistelor „Acta neurochirurgi- 
ca“ (Viena) și „Phronesis" (Oviedo, Spa
nia) î membru și, recent, președinte al 
Academiei de Științe Medicale din R.S.R.; 
membru corespondent al Academiei 
R.S.R. (1972) : distins cu ordine și medalii, 
între care Ordinul Muncii clasa a Il-a, 
Ordinul „Meritul Sanitar" clasa I ; du
blu laureat al Academiei R.S.R., (1972, 
1980).

Membru In Consiliul de Stat ; deputat 
în M.A.N. ; vicepreședinte al F.D.U.S., 
președinte al Comitetului Central al 
O.D.U.S.

ca științifică devreme, poate chiar în tim* 
pul facultății.

— Dumneavoastră eînd ați început ?
— Mai întîi că am fost, la Cluj, extern 

și intern pe lingă dascăli iluștri, Hație- 
ganu, lacobovici, Pop, Grigoriu Cristea. 
Externatul a fost, și pentru mine, o școa
lă. încă din anul al IV-lea de facul
tate. După aceea, reușind la examene 
am intrat la 22 de ani în București, Iar 
la 33 am devenit, după alt examen, șef al 
serviciului de neurochirurgie. Așa se ex
plică, fără falsă modestie, experiența teo
retică și practică de azi, printre cele mai 
solide și mai prețuite din lume. Prin fap
tul că am început de foarte tînăr.

— Sistemul acela, e un fapt cunoscut și 
regretat, s-a transformat. Ne-ar Interesa, 
în două vorbe, ce făceau externii și in
ternii, care erau atribuțiile lor ?

— El intrau, ca ajutoare, în operații. 
Cu timpul, executau ei înșiși unele mici 
intervenții. Oricum, eînd terminau facul
tatea, știau mult mai mult decît știu, de 
regulă, absolvenții de azi. Aș dori să 
adaug că, în multe țări, internul a fost și 
a rămas baza de îngrijire a bolnavului.

— Socotiți că se Impune o reconside
rare a vechiului sistem ?

—- Cîte ceva s-a mai făcut în această 
direcție, dar trebuie insistat. Eu cred că 
e de datoria noastră să reintroducem 
concursurile, în așa fel îneît fiecare treap
tă ierarhică să fie cîștigată, nu oferită. 
Altfel zis, sita 8-ar îndesi, exigența ar fi 
mai mare, iar cei mai dotați dintre tineri, 
cei mai bine pregătiți, cei mai documen- .T 
tați, ar avea drum liber spre catedrele 
universitare. în paralel cu munca din 
spital, și ea obligatorie, examenele le-ar 
permite doctorilor tineri să-și reîm
prospăteze cunoștințele și, implicit, să 
dobîndească experiență. Altădată, de la 
terminarea facultății pînă la ocuparea 
unui post de profesor se susțineau între 10 
și 14 examene. Eu, de exemplu, nurnai 
ca să intru în Capitală, am trecut două 
concursuri.

— Cum e azi ?
— Există conferențiari care n-au dat 

nici un examen ! Cu asta am spus, cred, 
totul, nu rnai insist. Insist însă asupra 
faptului că România e recunoscută pre
tutindeni ca avind medici buni, diagnosti- 
eienl mai ales. Datorită tradiției, avem o 
„carte de vizită", ar fi păcat să irosim 
ce-am cîștigat, prin competență și sudoa
re, în timp.

— „Flacăra" a tras, nu dzmult, un sem
nal de alarmă, arătind că rețeaua medica
lă îmbătrinește; S-au invocat statistici, 
s-au produs dovezi, ce părere aveți ?

— Cauza cauzelor e cea amintită. De 
vreo 10 ani nu s-a mai ținut nici un con
curs, de vreo 10 ani n-a .mai promovat 
nimeni. Dacă știu bine, dispar anual cam 
500 de medici, fie că sa pensionează, Ea 

că se prăpădesc, iar capacitatea de a 
acoperi acest ■ gol nu-i suficientă. în jur 
de 100 de posturi rămîn libere, ceva tre
buie întreprins, de urgență, în această 
direcție. Pe de altă parte însă, se cade 
să ținem cont și de faptul că, medicina 
avansînd, s-au diversificat și specialită
țile, cele noi înghițind și ele un număr 
important de cadre. Apoi s-a mărit nu
mărul de paturi, au-apărut spitale noi. La 
neurochirurgie, de pildă, prin grija 
partidului și statului, numărul de paturi 
a ajuns de Ia 100 la 650, dar schema de 
funcțiuni n-a crescut corespunzător. Ar 
mai fi multe de spus.

— Spuneți, vă ascultăm,
— Repartiția medicilor, 5a proporții mă 

refer, în funcție de specialități nu e tot
deauna cea mai fericită. Normarea e uni
formă, dar vă întreb, specialitățile sînt ? ! 
Adică e normal să fie 1 medic la 15—20 
de paturi, dacă nu greșesc, la neurochi
rurgie și tot atîția la, să zicem, dermato
logie ? ! Se compară munca unuia cu a 
celuilalt ? ! în plus, normarea are în ve
dere paturile, dar numărul acestora e, de 
cele mai multe ori, mai mic decît al bol
navilor, iar doctorii, iată un alt truism, 
îngrijesc bolnavii; nu paturile ? ! Din 
toate aceste motive, ca și din altele, cel 
puțin în disciplina de care mă ocup, si
tuația nu e, exeeptînd Capitala, mulțumi
toare. La Timișoara, la Craiova și la 
Tîrgu Mureș, centre universitare, servi
ciile de neurochirurgie nu-s conduse nici 
măcar de medici primari, ca să nu mai 
vorbesc de conferențiari sau profesori ? !

—- Dumneavoastră însă, am mal scris 
despre asta, conduceți aici, în condițiile 
unei experiențe și unei cazuistici unice, un 
stagiu de specializare. El durează 5 ani, 
nu-i așa ?

— Atît durează, 1 an de curs, 4 ani de 
practică. Am putea primi 20 de specialiști, 
n-avem decît 5 !

— De ce 2
— Direcțiile sanitare județene, cele 

care desemnează medicii pentru stagiu, ar 
trebui să sprijine această acțiune, dar n-o 
fac totdeauna. De ce n-o fac, « simplu, so 
dispensează greu de un medic. Au, cu alte 
cuvinte, nevoie cte el în teritoriu. Numai 
că azi, în condițiile în care accidentele, 
cele rutiere îndeobște, s-au înmulțit, ar 
fi nevoie de un specialist în neurochirur
gie măcar în spitalele mari, în centrele 
industriale. Nu e nici unul, rețeaua e 
deficitară. Ce vreau să spun ? Că e nor
mal ca fiecare circumscripție rurală să 
aibă un medic. Că e normal ca fiecare în
treprindere să aibă un medic și, la fel, 
fiecare școală. E normal, e firesc, într-o 
societate ca a noastră în care omul e, cu 
adevăfat, bunul cel mai de preț, nici un 
efort nefiind prea mare pentru sănătatea 
lui. Numai că parcă am pierdut din vede
re un aspect, anume că un medic de în
treprindere sau de școală se poate forma 
și în 6 luni, în vreme ce un neurochirurg 
se formează în 15 ani. Un orelist, în 2, un 
internist, în 5, un chirurg, în 10 și așa 
mai departe. Dacă acceptăm o astfel ds 
situație, și practica ne obligă s-o accep
tăm, de ce n-am ține cont de ea și la 
repartiție 1 »

— Cu alte cuvinte...
— Chiar clacă primesc azi un medic, eu 

nu mă voi putea bizui pe el, ca neuro
chirurg, decît peste 10 ani, ta cel mai 
fericit caz l

— Ce-ar trebui făcut ?
— Repartiția, stagiatura, toate celelalte, 

să aibă în vedere și raportul dintre disci
pline. Absolvenții să meargă la țară, dar 
nu toți, măcar vîrfurile să aibă oportuni
tatea de a se forma, ea specialiști, mai 
repede. Mă întorc, vrînd, nevrînd, la una 
din ideile de mai devreme, cîștigînd ei 
timp, va cîștiga medicina,

— Spuneați că e obligatoriu ca un me
dic să citească tot timpul. Unde să citeas
că, tovarășe profesor, căci Centrul de do
cumentare medicală s-a desființat î Nici 
cu noutățile din literatura străină nu stăm 
prea bine, se traduce puțin și, mai grav, 
eu întîrziere. E așa ?

— E și nu e așa. Cărți mai vin, tradu
ceri se mai fac, dar nu toată lumea are 
interes față de ele. în calitate de pre
ședinte al Academiei de Științe Medicale, 
pot să vă spun că ne aflăm, în această 
privință, pe un drum bun. Vom avea pro
babil un centru în care lucrările mai im
portante, românești șl străine, vor vedea 
lumina tiparului eu rapiditate. încercăm 
să punem pe picioare o librărie medicală, 
mulți ne-au promis sprijin, dar nu ne-au 
ajutat decît cu vorba ? ! în ceea ce pri
vește C.D.M., a fost desființat fie dintr-o 
necesitate de moment, fie dintr-o greșea
lă. El urmează însă să fie, cît de curînd, 
redeschis. Am avut fericitul prilej să 
supun această situație președintelui țării 
și, ca totdeauna, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a găsit înțelegere față de pro
blemele breslei medicale. Clarvăzător, în
țelept, secretarul general al partidului a 
aprobat reînființarea centrului, intuind că 
medicina modernă nu poate fi concepută 
în afara unui sistem informațional bine 
pus la punct. Lumea medicală îi rămîne, 
6 dată în plus, recunoscătoare celui mai 
iubit fiu al poporului.

— Ce întreprinde Academia de Științe 
Medicale în beneficiul noului ? Al noului 
in medicină care, se știe, se confruntă 
adesea cu prea multe obstacole și dificul
tăți.

— E adevărat că obstacolele șl dificul
tățile nu sînt puține, dar multe și Ie 
creează înșiși descoperitorii sau așa-zișii 
descoperitori. Părerea mea, ca medic și ca 
președinte al Academiei de Științe Medi
cale, e că totul trebuie demonstrat. Lim
pede, științific, cu argumente inatacabile. 
La noi însă, s-au comis destule greșeli. 
S-a sărit, cel mai adesea, peste stadiul 
experimental, pe loturi de bolnavi, în 
clinici specializate, firește sub îndrumarea 
autorului, medicamentele sau aparatele 
fiind folosite direct în terapie. Cu o ast
fel de optică, am mai spus-o, nu pot fi 

de acord, căci omul nu-i o mașină. La o 
mașină, defectele se văd și se îndreaptă, 
la un om, lucrurile stau altfel, nu e per
misă nici o doză de risc. Or, un leac încă 
nevalidat științific e un risc și cine șl-1 
asumă comite, zic eu, o greșeală gravă 
și, totodată, o ilegalitate.

— Totuși, în unele cazuri, s-a efectuat 
și stadiul experimental.

— Da, dar rezultatele n-au fost și nu 
sînt concludente. Poate că și din vina au
torilor, n-au insistat destul.- Nu mi se 
pare însă normal să renunțăm după pri
mul eșec. Să mai repetăm, să mai încer
căm o dată, dar în condiții de clinică, pe 
loturi de bolnavi, sub strictă supraveghere 
medicală și, desigur, cu aportul celui care 
propune. Am să vă fac o mărturisire. Am 
oferit această clinică, laboratoarele eis 
diverșilor experimentatori, toți au promis, 
nici unul n-a dat curs invitației ? ! Au 
preferat să lucreze ambulator, fără con
trol, de unde o serfe de semne de între
bare, de îndoieli, de controverse. Au mai 
fost făcute și alte greșeli unele mergînd : 
pînă la a compromite idei care poate că j 
erau bune. a

— De pildă ? Cine a greșit ? 1
— Fără avizul Academiei de Știința ■ 

Medicale, Ministerul Sănătății a acordat 
unor experimentatori secții în spitale. Ba i 
mai^ mult, deși o comisie autorizată, con- ; 
duSă de un reputat profesor, a dat, recent, 1 
aviz negativ unui autor, acesta își con- > 
tinuă nestingherit activitatea ?! a

— Concret, la cine vă referiți ?
— Am spus un autor, n-ajunge ? $
— Poate că nu. '
— Mă rog, mă refeream la doctorul ’ 

Dănilă. '
— Și în acest caz, noi apreciem că n-ar . 

fi lipsită de interes o nouă verificare, mal 
profundă.

— Eu am fost șl am rămas un adept 
al noului. M-aș bucura sincer, în numele 
medicinei românești, ca măcar una din 
ideile acestea să se dovedească valabilă, 
dar deocamdată mă păstrez în rezervă. 
Nu vreau altceva decît să fiu convins. i

— Mari profesori sînt convinși de im
portanța descoperirii doctorului Mihai 
Leoniopol. ।

— Treaba lor, îi privește. Vreau certî» i 
tudini. i

— Cum le-ați putea avea 2 Pe ce cale ?
— Am spus-o, pe cale științifică, ade

văruri întregi, nu jumătăți, orieît ar fi > 
acestea de tentante. Să nu se înțeleagă 
însă că sînt, aprioric, împotrivă. Susțin 
să se vadă, să se continue, să se verifice. , 
în ce fel, am arătat. Dealtfel, intențio- ; 
năm să alcătuim o comisie, la nivel ds 
Academie, de minister, de C.N.S.T., care j 
să lămurească toate aceste situații contro- i 
versate, la lucrările ei urmînd să ia parte, ’ 
pe lingă juriști, dorim să respectăm în i 
totalitate legalitatea, șl ziariști. Unii zid : 
eă e vorba de neadevăruri, alții se plîng 1 
de boicot. A venit timpul să știm exact ■ 
și să sprijinim numai acele inițiative cars 
anunță, științific, o șansă cît de mică. ,

OV1DIU iOANIȚOAIA ■

Din dorința de a face o presă militantă, 
care să sprijine activ cauza noului, ani 
luat legătura cu doctorul Mihai LeontopoL 
E firesc, a zis acesta, ca profesorul Arsenl j 
să vrea certitudini și îl asigur că le va avea , 
cît de curînd. Cît de repede, îi voi înfă
țișa o serie de cazuri rezolvate, mai mulți 
bolnavi care se simt bine, deși la externa- i 
rea din clinica de neurochirurgie, adică 
înainte de a începe tratamentul cu medi- ’ 
eamentul original „L“, ii se prevedea un 
sfîrșit grabnic. Prognosticurile lor au fost, 
fără excepție, severe, de regulă tumori 
cerebrale, numai că, iată. Ana Scheipner 
din Făgăraș, Ion Oancea din Constanța,' 
Elena Popa din Sinaia sau Gheorghe Scrie- 
citi din Lădești, Vîlcea, ca să dau numai 
cîteva exemple, trăiesc și azi, duc o viață 
normală. Adaug că Scrieciu se tratează cu 
medicamentul original „L“ de mai bine de 
10 ani 1 {

Cu privire Ia invitația profesorului 
Constantin Arseni ca autorii să vină să 
experimenteze, sub control autorizat, in 
elinică pe care o conduce, doctorul Leon- 
topoi a recunoscut că liderul neurochirur- ; 
gieî noastre a mai lansat o astfel de ofer- ' 
tă, dar intr-un cadru cu totul neoficiaL 
Numai că atunci, a precizat el, medicamen
tul meu nu era cașctat și nu l-aș fi putut 
prepara și administra, de unul singur, unui 
număr mare de bolnavi. Azi însă, situați» 
se prezintă altfel și sînt gata să primesc 
imediat paturile pe care profesorul Arseni 

declară, cu amabilitate, că mi le poate 
pune ia dispoziție. Sînt pregătit pentru! 
asta și, totodată, gata să string orice mină 
care mi se întinde, eu atît mai mult una 
de maestru ca aceea a reputatului profe
sor Constantin Arseni. Cu condiția, pe care 
am înțeles că și domnia-sa o acceptă, ca 
cu să dirijez experimentul. ș

Așadar, spre satisfacția noastră și, fireș- ' 
te, a tuturor oamenilor de bine, o prețioasă 
colaborare e pe punctul de a se declanșa. 
Nu ne rămîne decît să sperăm că, in in
teresul afirmării noului și al suferinzilor 
care așteaptă medicamentul „L", ea nu va 
fi blocată de invidii și obstacole, ci va 
deveni realitate în cel mai scurt timp. 
Vom reveni,

O. L
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Anotimp alb în
Totdeauna am pășit în Drăgășani cu 

sentimentul, coborît în suflet de pe re
tină, că intru intr-o împărăție de albas
tru. Albastrul, de fapt, este aici. în Vîlcea, 
pretutindeni, fiindcă aici, in nordul oltean, 
pretutindeni, verdele pădurilor de fa.g și 
de stejar se convertește, în toată clipa, 
în albastrul amplu al munților și al ceru
lui, ce împrumutș pînă la urmă această 
tonalitate, mai mult ghicită. întregului 
peisaj. E un albastru metaforic, luat parcă 
dintr-o zugrăveală de Voroneț — de Vo- 

roneț oltean ! — și tencuit pe cer. Dar în 
podgoriile Drăgășanilor albastrul e mai 
mult decît metaforic, este chiar real, este 
culoarea dominantă a tabloului, ce se con
fundă prin dînsa cu cerul. Ți se pare că 
bolta cerului pogoară în trepte din măgu
rile de sus, unde înălțimile se topesc în 
albastru, pînă-n cîmpie, în dunga de lu
mină a Oltului. Acest albastru e preg
nant, ca și zeama chimică împroșcată de 
frunzele de viță. Și abia toamna, înainte 
ca frunzele să îngălbenească, aerul parfu
mat și răscopt filtrează culoarea, dîndu-i 
o nuanță de pastel. Atunci parcă tot ce
rul oltean se răstoarnă peste podgorii, iar 
acest văzduh albastru e dulce și aromat 
ca mustul.

Acum, în prag de iarnă, cerul e alb, al
bit de nori, iar orașul de dedesubt e la 
fel. Nu din cauza zăpezii. încă nu e ză
padă, nu din cauza irealității sau a efe
merei realități a anotimpului, ci din chiar 
cauza lui. a orașului. Care e alb, străluci
tor și proaspăt prin zidirile sale, decupîn- 
du-se pe fundalul podgoriilor, al colinelor 

orașul albastru
și al codrilor din acest miazănoapte oltean 
ca o investire superioară în cadrul unei 
naturi ce pină mai ieri l-a covîrșit, ce 
astăzi i se supune, ridicîndu-1 deasupra ei.

Puține orașe din România s-au înnoit, 
într-o vreme atit de scurtă, atît de mult, 
astfel încît albul proaspetelor construcții 
să inunde și să înghită totul. Cifrele, așa 
cum ni le prezintă tînărul primar V. Bar
bu, dezvăluie transformările arhitectonice 
și edilitare de o unică anvergură, dezvă
luie de fapt că accentul noului — multă 

vreme doar un accent, prețios desigur, 
dar izolat — astăzi, adică de cîțiva ani. a 
devenit priveliște, priveliște citadină. Mai 
întîi de toate, orașul și-a spart carapacea 
lui seculară, dezvoltîndu-se viguros și pu
ternic dincolo de fruntariile-i vechi. O 
centură de fabrici modern echipate (cu o 
producție de 2 miliarde de lei în acest an, 
de 3 miliarde la anul !) îmbrățișează din 
toate zările Drăgășanii, încercuind vechiul 
tîrg și deschizîndu-1, în același timp, spre 
toată țara. De la vreo 1 500 de oameni ai 
muncii, trăitori aici acum un deceniu și 
jumătate, s-a ajuns la circa 12 000. din 
care 8 000 dedați exclusiv treburilor pro
ducției. Noua condiție, industrială, a Dră
gășanilor a făcut ca orașul să se trezească, 
peste noapte, prea mic, prea strimt, deci 
somat să-și restructureze înfățișarea din 
temelii, și asta nu în durată, ci în ani, se
zoane și luni. Drept care întregul centru 
al urbei (rețineți : întregul centru !) a 
fost smuls din priveliște, cu întreaga-i 
verbină de maghernițe și de case vechi, 
ca să facă loc unui centru nou, înglobînd 

în acest cincinal 4 500 de apartamente în 
blocuri. Alte blocuri s-au ridicat în pe
riferii, devenite și ele, în concepția edili
lor, „centru", adică nuclee tefere de ci
vilizație și confort. Zeci de kilometri de 
străzi asfaltate, iluminate modern, stră
bătute de canalizări fluviale și de conduc
te de apă potabilă.' străjuite de arbori, 
unele adumbrite de bolți de viță, reorga
nizează orașul nu liber, deci nu haotic, ca 
altădată, ci cu metodă, după legile noului, 
inclusiv după cea a frumosului. Să mai 
aliniem niște cifre ? Mai bine să traducem 
cifrele în piatră, în piatra albă a noilor 
edificii, lăsind-o să se constituie singură 
— conform planurilor — în cadrul urba
nistic al zilei de astăzi a Drăgășanilor, 
orașul nou și strălucitor de sub cerul al
bastru al podgoriilor Oltului.

Ceea ce totuși va trebui să mai consem
năm este că noul Drăgășani. edificat în- 
tr-un timp record, s-a ridicat cu destule 
dificultăți, solul locului refuzînd — nu 
metaforic, ci la modul propriu — temeliile 
noului, acest sol fiind, ni se povestește, 
„ca un fagure", ferăstruit adine în pivni
țele și beciurile vechilor negustori de vi
nuri. uriașe ca niște bolgii. Cum să zidești 
solid și durabil pe niște carii ale pămîn- 
tului ? ! S-a muncit din greu, s-au adop
tat soluții constructive cu valoare de pre
mieră, și, cu ajutorul localnicilor, înhă- 
mați cu entuziasm la carul urnirii tîrgu- 
lui către viitor, s-a ajuns la ceea ce este 
astăzi, adică la unul din cele mai fru
moase orașe ale românilor.

Cîndva, scriitorul Gib Mihăescu, fiu al 
acestei vetre, își instalase în cerdacul ca
sei un telescop, cu care să caute cerul, 
refuzînd perspectiva plată a locului. 
Cîndva...

Ridicat pe verticala marilor planuri con
structive ale prezentului, deasupra pămîn- 
tului său scurmat de bolgii. Drăgășanii, 
în văzduhul albastru sau alb al iernii, 
nu-i un oraș suspendat, ci legat cu pri- 
poane istorice de țarina ce l-a iscat. Ar
cadele frînte ale bolților marilor pivnițe 
aparținînd I.A.S.-ului din localitate dese- | 
nează sprîncene deasupra unor ochi cu
noscuti, care te privesc din timp. Pe dea
luri, deasupra acestor arcade, urcă pădu
rile de viță, iar jos, prin ele. trepte de 
piatră te conduc în adînc, unde duhul 
pădurilor de struguri geme închis în an
tale. Viticultura a rămas aici mai mult 
decît un compartiment important al vieții, 
o îndeletnicire, de vreme ce produsul ei 
dă o anume culoare obrazului localnicu
lui, stimulează cheful de a trăi, își pre
lungește prezența peste tot. parfumînd 
pînă și paginile de literatură (vezi Gib 
Mihăescu și alții). Capitală a vinurilor ol- 
tepe. dar și citadelă a unor industrii mo
derne și eveniment arhitectonic de an
vergură în această parte a țării, orașul 
lui Gib Mihăescu are încă — și va mai 
avea — destule de spus, într-un prezent 
și într-un viitor ce i s-au revelat dintr-o 
dată la proporții de nevisat.

ILIE PURCARU ■

Primul almanah
Din cuprins : Țara văzută de tinerii scriit< 

se vorbește, Arghezi inedit, O diversiune politic 
rican despre România anilor 1940, „Incoiupi’’ " 
mirescu, antieteristui. Povestiri cu haiduci, F 
și O.Z.N.-uri, Nicolae lorga, oratorul. Album 
Țări mici, literaturi mari?, Literatura și societ 
la „Incognito", Nicolae Densușianu, confirmat' 
și „nevinovăția" unui fost sergent SS, Mirc< 
multe opere literare în căutarea unor interpre 
ricană contemporană.

• Actuala înfățișare a 
revistei Luceafărul — și 
cînd spunem actuala vrem 
să se înțeleagă ceea ce 
ne oferă această revistă 
de cel puțin patru luni în
coace — ne îndeamnă să 
o raportăm atît Ia ceea ce 
a fost, cît și la contextul 
general al altor reviste li
terare din țară. Ne vom 
limita să spunem că re
vista Luceafărul, s-a stră
duit în ultima vreme și a 
reușit, după părerea noas
tră, să ne propună o ima
gine foarte fidelă a unei 
literaturi pe care o nu
mim, îndeobște, a tinerilor 
scriitori din țara noastră. 
Constatăm cu o deosebită 
satisfacție că în ultimele 
patru luni paginile 4-5, a- 
ăică interiorul revistei.

sint masiv ocup 
poezia și proza 
neri ce au bătut 
la porțile afirmai 
tă în sine, canti 
ceastă stare de 
ne-ar incinta pest 
ră, dar, prin exi 
strădaniile resp 
secții ale revistei, 
ra scrisă de aceș 
se arată a fi de 
pețime și o prok 
în stare să confe 
două pagini drep 
fi socotite print 
mai bune pagi 
rare la ora 
calitate la care 
crează și ma 
respectivului spat 
grafic în care găi 
trații grafice, i 
ale scriitorilor- ș:

VIATA CA O MUNCĂ
Zgrepțănam cu pinioanele electromoto

rului pe stîlpul înfipt în cerul de peste 
Crivina. Liftul — o încropeală dovedită 
sigură, cu pereți dintr-un rabiț confort 
sporit sudat pe cadre metalice gen cușcă 
— ne-a cățărat pînă la cota plus șapte
zeci și nouă, iar sufletele pină către gură. 
Pe ultima platformă funcțională a caza
nului IA — deci unul dintre cele două 
ale primului grup de 330 MW — eram 
mai sus decît se glisau în acea zi cofra- 
jele pe coșul de fum. (Care coș, Ia sfîrșit, 
sumețindu-se pînă la 235 de metri va fi 
cel mai înalt din România.) Eram m<â 
sus chiar decît nacela uriașului turn din 
grinzi cu zăbrele și cu braț rotitor în 
care oficia macaragiul Ștefan Balaș. Ne 
însoțea Teodor Istrate, primarul orașului 
Anina, și inginerul Radă Munteanu, șeful 
de lot. La o zvîrlitură de băț în stînga 
noastră și cam la aceeași înălțime toc
mai Se developa din picla dimineții mun
tele Tîlva Vacii. îl îngîna răsfățîndu-se 
sub primele raze de soare vîrful Tîlva 
Zinei. Pe versantele ambelor, toamna În
chegase frumos și răcoros mărgeanul sîn- 
gelui de frunze supuse nimicirii anuale. 
Un vîntuleț de înălțime țîfnos și tăios ca 
un ascuțiș widia zbîrlise bărbuța ingine
rului care îl tot informa pe primar că 
centrala termică de pornire „va mișca 
începînd cu luna viitoare" și că pe ca
zanul IA, „adică exact pe acesta de sub 
picioarele dv.“ — uriașul boiler născut și 
crescut Ia «Vulcan» București atîrnă pe 
tiranți fixați undeva, sus, mult deasupra 
capetelor noastre ; focarul ocupă partea 
inferioară, între Cotele + 12 și + 45, iar 
canalul convectiv „acesta de care vă spri
jiniți ca să nu amețiți" merge pînă la 
+ 80 — lucrările sint in mare terminate, 
dovadă că a și fost supus probei hidrau
lice nr. 1. Numai că .primarul părea cu 
totul absorbit de ceea ce vedea prin bi
noclu pînă jos, hăt-departe, în carieră, 
unde mișunau excavatoarele și autobas
culantele de mare capacitate...

Despre care numai cu cîteva ore în 
urmă, tîrziu în noapte, răpindu-le timo 
prețios, discutasem cu oameni purtînd po
vara unor răspunderi pe care nu mă 
șfiesc să le numesc fantastice. Erau acolo 
inginerii directori Ion Văcaru. Vlad Lu
cian, Romulus Nicolescu, geologul Dumi
tru Anescu și o proiectantă din Capitală, 
Elena Dolag. Cearcănele oboselii excesive 
parcă zugrăvite cu violet de gențiană se 
lățiseră concentric peste fețele albite ne
firesc sub neonul năucitor de strălucitor. 
Tocmai întocmeau un program pe care 

directorul Văcaru urma să-l înfățișeze 
peste numai o zi la minister. Nu-i mai 
ușor invers ? întrebasem gîndind că poate 
n-ar fi rău ca înșiși miniștrii să se depla
seze la Anina, „N-aveți grijă, uneori se 
întîlnesc aici mai des decît în Consiliu, 
la București..." Așa aflasem că orașul 
Anina al anului 1980 este pentru miniștri 
(și nu numai) ceea ce este Mecca pentru 
musulmani, de pildă. Adică un adevărat 
loc de pelerinaj. Iar adevărul e că în 
ambele localități punctele de maximă 
atracție și senzație sint niște pietre : la 
Mecca piatra sfintă Kaaba, protejată în 
moschee, iar la Anina pietrele care ard, 
deci șisturile bituminoase — căpăcuite de 
erele geologice și chiar de ...actualul am
plasament al orașului ! Cei care suspec
tează ca fiind forțată alăturarea ziselor 
toponime trebuie să afle că faima Anine! 
este în plină ascensiune. Și nu numai la noi. 
Fiindcă la Anina se consumă acum o pre
mieră MONDIALA : nicăieri pe pămint 
— cel puțin deocamdată — nu funcționea
ză o termocentrală pe bază de șisturi' bi
tuminoase cu o putere calorifică atît de 
scăzută (800—1000 Kcal/kg). Atîta timp cît 
în România petrolul a curs pînă și prin 
răstoace, exploatarea șisturilor bitumi
noase ar fi stîrnit zîmbete compătimitoa
re. Acum dimpotrivă. O confirmă însăși 
această termocentrală aflată în construc
ție. Datorită ei, noi românii sfintem li
teralmente asaltați să împărtășim și al
tora din experiența acumulată. Motiv 
pentru care, și pentru reporteri. Anina 
anilor ’70 a devenit un fel de Hunedoara 
anilor ’50 — adică un fel de probă de foc. 
Cel puțin așa cred unii tovarăși de la în
treprinderea de exploatare a șisturilor.

...L-am rugat pe primarul Teodor Istra
te să-mi împrumute și mie binoclul du- 
misale și să-mi arate la ce privise cu atîta 
insistență.

— Acolo jos, s-a procedat la cea mai 
mare deflagrație experimentală încerca
tă vreodată in România — peste 70 tone 
de exploziv detunate odată. Mire! Ilieșu 
a făcut din asta un film, dar pe noi ne 
interesa altceva. Așa s-a verificat și s-a 
confirmat faptul că termocentrala poate fi 
plantată lingă carieră. Pentru că-i ade
vărat — de aici vor fi pulsați în sistemul 
energetic național 990 MW ; însă la fel 
de necontestat este și faptul că se vor 
consuma anual peste 12 milioane tone de 
șisturi. (O curiozitate : în tot cincinalul 
1971—1976. Anina a beneficiat de 120 mi
lioane de lei investiții. Acum numai într-o 
singură lună sint investite peste o sută 
de milioane.) Zăcămîntul conține 4 mi
liarde tone de șisturi, ponderea aflin- 

du-se sub actualul intravilan. Ca să le 
exploatăm va fi nevoie să mutăm orașul, 
în următoarea jumătate de secol. Anina 
va fi o a doua Orșova, ca destin. Popu
lația va crește de la 18 000 locuitori în 
prezent pînă la 27 000—30 000 ! Priviți dea
lul acela. Se numește Colonovăț. Se pot 
observa temeliile a trei blocuri. Sint pri
mele edificii ale viitorului nou -oraș 
Anina. în prima fază, vor fi ridicate 2 700 
de apartamente. Platoul de lingă ele a 
fost deja amenajat pentru fabrica de be
toane...

Cine vor fi noii locuitori ? Pe unii i-am 
cunoscut chiar acolo, pe verticalele pro
vocatoare de vertij ale cazanului IA. 
Coborînd era gata-gata să ne lăsăm pie-
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lea palmelor pe balustrada de la cota 
4- 60,8. De ce ? Doi bărbați spinzurați in 
centuri de siguranță — la înălțimea unui 
bloc cu 20 de etaje și aflat pe buza unui 
hău ! — mînuiau brenerele aparatelor de 
sudură cu calmul ardeleanului pus pe 
adîncă cugetare. Iar sub ei, ploaie de 
scintei... Și bineînțeles că toate fiarele 
aflate în contact cu aparatele celor doi 
frigeau ca însuși focul. Cînd s-au dumi
rit ce anume dorim de la dînșii, s-au 
săltat pe consolă și s-au prezentat : 
„Crăciunaș, 36 de ani, și Brata, 26 de ani. 
Sintem aici de o lună. Am venit amîndoi 
de la Baia Mare și dorim să rămînem 
la Anina..." Iată deci încă doi dintre lo
cuitorii viitorului oraș. Și încă : la cota 
4- 47 echipa lui Nelu Udrea executa o 
„sudură de înaltă rezistență în mediu 
protejat de argon". Judecat după ca
noane vetuste și . înguste n-ai zice că ple
tosul și bărbosul de Nelu Udrea ar fi unul 
dintre cei mai buni sudori, unul dintre 
cei mai buni cursanti de la școala se
rală de maiștri, unul dintre cei mai sti
mați și pricepuți șefi de echipă (așa 
susțin sudorii Mihai Rusu și Radu Cu
curuz), unul dintre cei mai iubiți băr

bați (așa susține sudorița Elena Udrea, To
23 de ani, în aceeași echipă dar și ...ne- de
vastă-sa !)... Și totuși, așa este. După del
cum la fel de adevărat se dovedește a fi dis
că pină la cei 29 de ani ai săi, Udrea a mi
lăsat în urma lui kilometri întregi de cor- ste
doane de sudură la Borzești, Doicești, Gt
Brazi, București-Vest. Dar acum vrea să Du
se stabilească îA Anina nouă. Cu întreaga an
echipă. Și iată că-i cunoașteți pe alți în;
cîțiva locuitori ai viitorului nou oraș cu
Anina. Care se va contura ca atare abia ret
spre anul 2000... Ceea ce nu-i împiedică și
pe toți acești sufletiști să muncească pe iad
rupte deși astăzi nu-i decît 11 octombrie nu
1981 și DUMINICA 1 cai

de<
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Cînd concentrația monoxidului de car- bit
bon a depășit patru miimi, de la stația sfi
telegrizumetrică — adică acel complex de țîș>
aparate care depistează și măsoară me- me
tanul — s-a dat alarma : „La sectorul 3 — își
Vest, în abatajele 642 și 643 ceva e în bol
neregulă". Metanometrele portabile au ad:
confirmat — „pericol". De la 850 de me- Ms
tri adîncime măsurătorul de gaze Vasile ace
Grosu il sună in plină noapte pe direc- mo
tor : „Miroase a fum". Povestește ingi- niz
nerul Ion lorga, directorul Exploatării oai
miniere Anina : Anul viitor se rotunjesc Ier
19 decenii de cînd de aici se extrage cel Pu
mai bun cărbune cocsificabil din Romă- de;
nia. Perioadă in care s-au scobit în mun- ze<
te cam 21 de kilometri de galerii, suitori îl
și puțuri. Lucrăm în una dintre cele mai s-<
grele și cele mai adinei mine ale Europei. tra
Puțul principal merge pînă la 930 metri, dk
dar avem galerii și pe la 1 100. Cu fie- a
care 33 de metri temperatura sporește cu 20
cite un grad Celsius, așa că nu puține sint răj
abatajele în care se lucrează la peste 40 Iul
de grade. Motiv pentru care în mină se pn
introduce în fiecare minut peste zece mii scl
de metri cubi de aer ! Totuși sint dese de
situațiile cînd cizmele de cauciuc ale mi- se
nerilor se umplu de transpirație și cînd bu
pielea încinsă nu mai suportă nici mă- id'
car maioul. în plus, din cauza conținu- ta
tului de sulf, cărbunele Aninei este au- he
toinflamabil. Atunci în noiembrie ’79 din ie:
cauza asta pi s-a tras. Focarul a apărut fa
în lucrările vechi, părăsite. După opt ore, m
fumul putea fi tăiat felii. Pericolul de a —
se aprinde metanul era imens. Și chiar de
s-a aprins. Sinistrul s-a întins la abata- la
jele vecine. A fost alarmată stația de sal- d<
vare. 25 de oameni antrenați și costumați 
special — oameni care în condiții obiș- 
nuite muncesc cot la cot cu ceilalți — 
s-au prezentat ca la o apăsare pe buton.
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,Luceafărul"
■i. Luceafărul 1000, Cărți despre care 

: cruzimea lui, Vlad Țepeș, Un anie- 
presei de mare tiraj, Tudor Vladi- 
ția comorilor dacice. Mituri astrale 

..ii Preda. Cîteva romane cu „cheie", 
file secrete, Romane polițiste, Epilog 

Poezia pieilor roșii, azi, Milioanele 
i Eliade : Nostalgia paradisului, Mai 
, Saul Below despre literatura ame-

te de 
nor ti- 
au bat 
. Lua- 
tiv, a- 
apt nu 
măsu- 

șnța și 
divelor 
teratu- 

tineri
। pros- 
■matică 
s celor 
il de-a 
■. cele

lite- 
ctuală, 
conlu- 
ietarea 
p tipo- 
n ilus- 
ografii 
{titluri

ce atrag. Dar, dincolo de 
aceste două pagini, re
vista ne mai oferă și o 
sumedenie de rubrici fi
xe ai căror semnatari sînt 
fie redactori ai revistei, 
scriitori pe deplin consa- 
crați ai tinerelor genera
ții, fie colegi de genera
ție cu toți cei ce alcătu
iesc, cu o îmbucurătoare 
profesionalitate publicisti
că, paginile acestei revis
te. al cărei mare merit 
este, o repetăm, fidelita
tea față de fenomenul 
literar contemporan, de 
unde și concluzia noas
tră că Luceafărul, cu o 
astfel de frumoasă și în
căpățînată orientare, a 
trecut cu bine pragul unei 
atît de necesare renașteri. 
(FLACĂRA)

In frunte cu conducătorii sectoarelor 
troducție. O autentică elită dintr-un 
jament de elită : tînărul inginer La- 
u Antal, tehnicianul Cioancă lancu, 
»rii Vasile Bălan, Ion Cătană, Con- 
ân Blănaru, Hașcu Petre, artificierul 
jrghe Buzduc, maistrul Dumitrescu 
itru... Zarurile vieții lor fuseseră 
cate. Lucrau în metanul care ardea, 
au în calea focului diguri din saci 
isip și din bolțari. De cîteva ori s-au 
S încremeniți de frică. S-au întors 
1 pășit din nou peste pragul porții 
ui — rușinea depășește uneori spai- 
norții. Oameni în toată firea, întregi, 
mai curînd suportă o durere fizică 
o ’ronie ! Atunci și-au dat seama 

ievărat că a putea înseamnă mai întii 
•a. La 850 metri adîncime, într-o sco- 
ă a muntelui ! Cădeau pietre încinse, 
au pe trupuri costumele udate cu apa 
ă din furtunuri, noroiul clefăia bez- 
:. N-aveau timp să-și tragă sufletul, 
ădeau sufletul. înălțau diguri. Saci- 
ri-saci-bolțari ! Din ambele capete, 

de sus și de jos. Altfel nu se poate, 
mult — digurile trebuie închise în 
și timp. Numai așa se barează dru- 
aerului care întreține focul. Sincro- 
ea trebuie să fie perfectă, deși pe 
ni îi despart zeci de metri de ga- 
de suitori. Altfel zona zidită devine 
,r simplu o -bombă — cînd explo- 
i, metanul își mărește volumul de 
ori... Primul zid dintre foc și aer 

licaseră doar pînă la jumătate, cînd 
trezit cu focul în spate. S-au re- 
Din al doilea zid nu s-a putut ri- 

decît o treime. Iar s-au retras. Abia 
iia oară au reușit izolarea. Au fost 
î ore de luptă fără nici un fel de 
... Apoi? Totul a intrat în norma
și de toate zilele. Cu trei schimburi 
ictive ; cîte șase ore fiecare. Cu un 
ib pentru reparații. Cu cizme pline 
idoare. Cu ambiții : Ion Roșu de la 
rul 2-Vest dăduse 7,5 tone de căr- 

în plus pe post și se acreditase 
că nimeni n-o să-i taie recordul, 
trecută, în septembrie, Vasile Fe

lin sectorul 3-Vest a scos 8 tone. La 
a din șut a fost primit cu flori, 
ră, ovații, orații. Dovadă că cei care 
esc bine și petrec bine. Au și cu ce 
jher a ridicat atunci aproape 11 000 
i. Retribuția medie pentru un miner 
lina este de 3 300 lei. Stroescu Eleo- 
>ste omul pr. 1 la înaintări...
moașă și aspră este munca mineri- 
ninei. Iar lupta lor este cît o viață 
o viață.

MIRCEA BUNEA Q

CAUZA APELOR CURATE

Starea Oltului

Circa 900 din

Se spune,. pe bună dreptate dealtfel, că un bilanț al resur
selor de care dispune economia unei țări fără a lua în consi
derare apa este doar un bilanț incomplet. S-ar putea ca eco
nomiștilor să le fie mai la îndemînă să socotească resursele 
minerale, cele de hidrocarburi, ori numărul spatiilor arabile, 
a celor împădurite și așa mai departe, pînă la fauna și flora 
spontană din care se hrănesc turmele munților. A omite însă 
resursele de apă, indiferent de temei. înseamnă în fapt a nu 
recunoaște un adevăr de necontestat, și anume că întreaga 
activitate economico-socială a tării nu s-ar putea desfășura, 
însăși existenta societății fiind de neconceput în absența apei. 
Civilizații omenești s-au născut la margini de ape ; civilizații 
au dispărut din pricina absenței ei, a apei care ne astîmpără 
setea și face cu putință agricultura și industria, viața însăși ! 
Știința nu poate face deocamdată „apă sintetică", nu există 
înlocuitori, cum nu există așa ceva nici pentru viată. Dincolo 
de toate aceste evidente rămîne faptul, unanim recunoscut, 
că setea lumii crește vertiginos. Grija pentru buna gospodă
rire a apei devine în contextul civilizației tehnologice actuale 
un element de prim ordin, de care poate depinde dezvoltarea 
economică, bunăstarea și sănătatea noastră.

România nu este deloc o țară bogată în ape potabile. Țara 
noastră face parte dintr-un continent el însuși sărac în ape 
dulci utilizabile, iar poziția noastră este destul de jos într-un 
„clasament" al resurselor dominat de Norvegia (103 000 metri 
cubi de apă pe locuitor). La noi se apreciază că resursa to
tală de apă utilizabilă este de 37 miliarde mc, adică, raportat 
la numărul populației, numai 1 800 mc de fiecare locuitor. 
Cu toate acestea, cerințele interne de folosință a apei sînt 
dintre cele mai mari, ca și în continuă creștere. în privința 
cerinței de apă industrială, spre exemplu, cea a României 
este cu mult mai mare altor națiuni, uneori din cauza abu
zului, alteori din pricina tehnologiilor propriu-zise. care sînt 
prea mari consumatoare de apă, Sigur, industria noastră în 
plină dezvoltare a sporit considerabil necesarul de apă pentru 
tehnologii. în 30 de ani (1950—1980), cererea de apă a crescut 
la noi de 20 de ori (1 miliard mc în 1950. 20 mi'iarde în 1980), 
față de 7 ori, cît reprezintă creșterea mondială, calculată de 
Ia începutul secolului. Pentru anul 1985 se estimează un con
sum de 28 miliarde metri cubi, iar pentru 1990 prognoza in
dică 35 miliarde mc ,deci foarte aproa.oe de... rezerva totală 
de ape utilizabile ale țării. Chiar adăugind rezerva subterană 
utilizabilă (4—5 miliarde mc), este posibil ca la, sfîrsitul dece
niului cerința totală de apă a țării noastre (industrie, agricul
tură, uz menajer) să depășească rezervele totale.

Din punct de vedere legislativ, țara noastră a reglementat 
bine problemele legate de buna gospodărire a. apei. Legea 
apelor, votată la 1 aprilie 1974 și Programul național de 
perspectivă pentru amenajarea bazinelor hidrografice din 
Republica Socialistă România (aprilie 1976), dau ,.o concep
ție unitară de perspectivă problemei apei, una din princi
palele bogății naturale ale țării..., problemă de interes na
țional pentru dezvoltarea economică și socială a României". 
Au fost astfel stabilite o serie de măsuri menite să ducă la 
o mai bună gospodărire a apei pe teritoriul țării. Lipsa de 
apă în perioada de vegetație a produselor agricole sau plusul 
de apă, cu pagubele materiale care le incumbă (numai inun
dația din 1970 a provocat pagube de 10 miliarde lei), sînt 
evidențe care fac din problema apei o mare responsabilitate 
socială si umană, un factor de prim ordin. Așadar, în cinci
nalul 1976—1980 s-au realizat noi lacuri de acumulare, cu o 
capacitate de 2,7 miliarde metri -cubi. totalul de apă cuprin
să în aceste lacuri ajungînd în momentul de fată la 6 mi
liarde mc (în perspectivă : 34 miliarde !).

De sub trupul de calcar albicios al Hă- 
ghișmașului Mare, în Munții Harghitei, la 
altitudinea de 1280 metri, izvorăsc vreo 
opt firicele de apă, dintre care cele mai 
importante poartă nume localnice : Șipoș, 
Sandui, Megyes, Szek. Curînd ele se unesc 
într-un pirîu, căruia înșă cu greu îi 
poți bănui măreția de mai tîrziu : riul Olt 
El curge spre depresiunea Ciucului, în 
vreme ce fratele său geamăn, Mureșul, 
ale cărui izvoare se află tot pe aproape, 
se îndreaptă spre cea a Topliței. Personi- 
ficînd elementele naturii, fantezia popu
lară a țesut in jurul acestor izvoare o le
gendă minunată, preluată apoi de George 
Coșbuc. Este vorba despre cunoscuta po
veste a celor doi fii de împărat, Mureș și 
Olt, asemănători întru totul la chip dar 
deosebiți din fire, care au plecat să-și cau
te tatăl neîntors de la război. Locuind în 
cîte un turn al marii cetăți de piatră, unul 
porni agale și molcolm spre miazănoapte, 
altul vijelios și nestatornic spre miazăzi, 
împărăteasa, îndurerată că fiii plecati în 
lume și-au despărțit cărările, se rugă ce
rului să-i preschimbe în două rîuri, și 
rîuri au rămas pe vecie. Apele limpezi și 
reci le seamănă, dar curgerea lor păstrea
ză pecetea firii deosebite a celor doi 
frați sortiți să nu se mai regăsească decit 
tîrziu, în șuvoiul larg al Dunării. Oltul 
măsoară 670 de kilometri, ocupînd o pozi
ție centrală pe harta țării, de unde în
semnătatea sa excepțională pentru isto
ria neamului românesc și, mai aproape 
de noi, pentru economia națională. Dinco
lo însă de legendă sau de istorie, intrind 
cu alte cuvinte în plină realitate, apele 
Oltului își pierd mult din poezie, chiar 
dacă ele nu atîng deocamdată registrul 
dramei. Am văzut nu demult o har
tă, desenată de specialiștii de la Di
recția apelor Olt, cu sediul la Rm. Vîlcea. 
Pe ea simbolurile erau foarte expresive : 
apele din prima calitate erau colorate în 
albastru, cele din a doua cu galben (aten
ție.!), în categoria a III-a figurau ape co
lorate în roșu (stop, alertă!), în vreme ce 
apele complet degradate erau vopsite pur 
și simplu în negru, inconfundabilul simbol 
al distrugerii, al morții... După care ne-am 
hotârît să facem noi înșine constatarea, să 
vedem cu ochii noștri cum se desfășoară 
procesul de transformare a unei ape albas
tre în apă neagră. Ceea ce am aflat veți 
citi în continuare.

Ce poate însemna o poluare 
de numai 2%

Bălan. La circa 7 km de masivul Hă- 
ghișmașului, ce domină precum zidurile 
unei cetăți de piatră albă împrejurimile 
împădurite, în aval pe cursul rîului, un 

baraj artificial taie apa, formînd lacul 
Mesteacăn, necesar pentru alimentarea cu 
apă a întreprinderii miniere din localita
te. Sînt aici circa 500 000 metri cubi de 
apă curată, foarte rece, de cea mai bună 
calitate, din care întreprinderea extrage 
zilnic aproape 25 000 m3. Cea mai măre 
parte, peste 80 la sută din această apă 
este folosită în procesul tehnologic de pre
parare a minereurilor pirito-cuprifere, res
tul se utilizează pentru alimentarea orașu
lui avînd acum circa 14 000 de locuitori. 
După ce trece de stația de flotare, apa se 
transformă intr-o „tulbureală de steril", 
care, împreună cu apele de mină, se 
captează într-o instalație specială și e 
pompată prin conducte în iazul de de
cantare, pentru depozitarea sterilului prin 
sedimentare. Primele trei iazuri de acest 
fel au fost dezafectate, acum s-a con- 
truit cel' cu numărul 4, o investiție în 
valoare de cam 50 de milioane, care pare 
suficient chiar în perspectiva următorilor 
10—15 ani. Aici, la circa 10 km în aval 
de Bălan, particulele și suspensiile solide 
se decantează, apa se limpezește și apoi 
revine în rîu, care între timp a rămas 
doar un firicel de ape ce se scurg prin 
oraș într-un canal cu maluri de piatră. 
Directorul Atila Racz ne spune : „Randa
mentul iazului de decantare este aproa
pe perfect, peste 97 la sută probabil. De 
la noi apa pleacă destul de curată, nu 
mai e ca acum 7—8 ani, cînd se plîngeau 
toți de Bălan că afectează fondul piscicol. 
Rareori se întîmplă să facem deversări, 
direct în rîu, cel mult o dată sau de două 
ori pe an, cu totul accidental și pentru 
scurt timp. Avem iazuri pentru asemenea 
avarii, avem un specialist permanent, pe 
geologul Arpad Szilagyi, care se ocupă cu 
gospodărirea și calitatea apei, dar de mul
te ori observăm că mentalitatea unora a 
rămas la fel ca acum 15—20 de ani în 
ceea ce ne privește. Noi nu mai poluăm 
decit în foarte mică măsură, deși mina 
a crescut mult în ultimul timp, dar odată 
cu dezvoltarea ne-am utilat și noi mai 
bine, am schimbat radical concepția des
pre protecția apelor. Dacă o să vă duceți 
jos, la Sînsimion, spre exemplu, o să ve
deți ce fac ăia acolo și o să aveți de ce să 
vă minunați !“ Pînă una, alta, să notăm 
că la chiar randamentul de 97 sau 98 la 
sută al iazului principal de decantare, în
apa rîului Olt tot curg peste 100 de tone 
pe zi de suspensii, adică steril măcinat, 
cu 30—40 la sută cuarț, alte roci și șisturi
sărăcitoase, grafitoase, care sînt în general 
inerte, dar pe care apa le tot duce la vale, 
depunîndu-le cine știe pe unde — iar 100 
de tone sînt totuși 100 de tone 1

cele 1 500 de localități expuse efectelor inundațiilor sînt astăzi 
protejate corespunzător. S-au făcut lucrări de combatere a 
eroziunii solului pe 900 000 de hectare. 370 km de lucrări pen
tru corectarea torenților, 30 000 ha reimpăduriri și au fost 
construite 650 noi stafii de epurare a apelor uzate, din totalul 
celor 3 700 existente acum in țară.

Cind vorbim despre economia apei, problema calității ei 
este de asemenea una foarte importantă. După cum am mai 
spus, industria este un mare solicitator de apă. dar un mic 
consumator propriu-zis : peste 90 la sută din apa utilizată în 
industrie se întoarce la sursă, după ce a fost folosită in* 
procesul tehnologic. Ceea ce afectează însă bilanțul apei nu 
este cota mică a consumului real, ci calitatea apei evacuate. 
Dacă apa deversată nu este trecută prin stația de epurare, 
sau dacă aceste statii nu funcționează la parametrii proiec
tați, apa aceasta nu mai poate fi folosită în alte scopuri, fiind 
puternic infestată de substanțe chimice, biologice, metale etc. 
Mai mult, ea poate deprecia și apa rămasă în sursă, cu care 
se amestecă după deversare, scoțînd-o și pe aceasta din Hr- 
cuitul economic. Sub acest aspect, este limpede că indus
tria poate deprecia cantități de apă mult mai mari decit fo
losește ea propriu-zis, și acest lucru cu deosebire în perioa
dele de secetă, cînd debitele rîurilor se micșorează și capaci
tatea de aosorbție scade. In țară există la ora actuală 3 700 
de stații de epurare, față de 1 470 în 1970 și numai 2,00 in 
1950. In cursul anului trecut s-au investit 1,5 miliarde lei 
pentru aceste stații. Și totuși, din totalul de 4 miliarde mc 
de ape uzate într-un an. numai 25 la sută sînt complet epu
rate. circa 45 la sută se epurează parțial, iar restul se de
versează direct în albia rîurilor. Din totalul de 3 641 stații de 
epurare analizate în cursul anului 1980, 1 400 nu funcțio
nau la parametrii maximi. Este motivul pentru care, pe 
parcursul aceluiași an, în apele rîurilor noastre au fost văr
sate. împreună cu apele uzate, circa 47 000 de tone de pro
duse petroliere, 2 434 tone fier, 481 tone zinc, 494 tone cu
pru 264 tone crom, 57 tone plumb și așa mai departe, inclu
siv cianuri, mercur și alte asemenea substanțe deloc favora
bile vieții... N-am amintit despre substanțele organice, la 
fel de periculoase, dar este de reținut că la controlul efec
tuat- la sfîrșitul anului trecut din cele 1 228 statii de epurare 
aparținind Ministerului Agriculturii și Industriei Alimentare 
numai 719 funcționau corespunzător. 509 nu funcționau deloc, 
iar 162 erau folosite dar acuzau greșeli de proiectare. Foarte 
multe din investițiile prevăzute pentru construcția sau extin
derea stațiilor de epurare sint în mare întîrziere. Statul a 
prevăzut o sumă importantă pentru aceste lucrări, dar iată' că 
planul de investitii din acest sector a fost îndeplinit. în 1980, 
doar in proporție de 58 la sută.

Cu alte cuvinte, deși se fac eforturi importante, problema 
mai bunei gospodăriri a apei este la noi o problemă reală, 
nu una inventată de specialiști idealiști ori de reporteri în 
căutare de senzațional. S-a mai scris în presa noastră despre 
aceasta, nu vrem să ne asumăm rolul de deschizători de 
pîrtie, fiindcă nu e cazul, deși revista noastră a publicat de-a 

. lungul anilor numeroase luări de poziție în această direcție. 
Ceea ce noi știm însă foarte bine e că un semnal de alarmă 
trebuie tras cît mai din timp, pentru a-i spori eficienta. Este 
motivul pentru care am hotărit să acordăm acum un spațiu 
mai mare Cauzei apelor curate, ancheta efectuată de redac
torul Dumitru Graur asupra stării rîului Olt întinzîndu-se 
pe mai multe numere ale revistei. Deci. Oltul, de la izvoare 
pînă la vărsarea în Dunăre, văzut de unul dintre redactorii 
noștri. în humărul de față, județul Harghita, cu problemele 
specifice întîlnite îh acest spațiu geografic...

Picâturâ cu picâturâ 
se face balta mare...

Sînsimion. Acum 4 ani, stația de epu
rare a apelor uzate provenite de la sec
ția spirt-amidon din comună (a întreprin
derii berii, spirtului, amidonului și apelor 
minerale Harghita, cu sediul la Miercurea 
Ciuc) a fost desființată. Evacuarea nămo
lului excedentar se făcea' pe atunci în 
mai multe gropi aflate în apropierea ca
selor și grădinilor, motiv pentru care sa
nepidul a intervenit. Secția numită pre
lucrează porumb și cartofi, din care scoa
te spirt, glucoza lichidă, dextrină, zeamil 
și alte asemenea produse. Șase puțuri 
forate asigură alimentarea cu apă din 
stratul freatic (6 000—7 000 m3 pe zi). După 
folosință, practic aceeași cantitate de 
apă, încărcată bogat cu substanțe minera
le și organice, ia drumul unui nou iaz 
de decantare, cu o suprafață de 5 hectare, 
îndiguit într-un loc mlăștinos, unde se 
realizează epurarea mecanică, adică de
punerea pe fundul lacului. Randamentul 
acestei epurări e de circa 60 la sută. Ne- 
existînd o a doua treaptă de epurare, cea 
biologică, restul curge în Olt. Andrei Vi- 
rag, șeful secției : „Nu avem altă posibili
tate in momentul de față. Mai corectăm 
puțin Ph-ul, adică aciditatea, alte măsuri 
nu ne sînt indicate. Avem însă toate avi
zele, Oficiul județean de gospodărire a 
apelor știe bine situația. Da, am aflat că 
în lacul din Tușnad-Băi a fost interzis 
scăldatul, dar asta nu s-a întîmplat nu
mai din cauza noastră. Avem și noi par
tea noastră, e adevărat, dar mai sînt și 
alți impurificatori pe Olt, în amonte, cum 
e Bălanul, stația de epurare a orașului 
Miercurea Ciuc, chiar aici, în Sînsimion, 
ferma de vaci a I.A.S.-ului nu face altce
va decit să deverseze direct în Olt". Com
pletarea stației de epurare cu treapta sa 
biologică, atit de necesară desigur, urmea
ză să se încheie peste un an de zile, luînd 
în considerație termenele constructorului 
(întreprinderea de îmbunătățiri funciare 
M. Ciuc). Valoarea acestei investiții este 
de 23 de milioane, dar pînă în momentul 
de fată lucrările n-au depășit nici un sfert 
din totalul lor. Pînă la formarea nămo
lului biologic va mai trece destul timo, 
lucru constatat din practică. Iată așadar că 
la Sînsimion situația prezentă va mai 
dura, peste 2,1 tone de suspensii totale se 
vor deversa zilnic în Olt, spre continua su
ferință a beneficiarilor din aval, așa cum 
se întîmplă dealtfel totdeauna.

(Va urma)

DUMITRU GRAUR H
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■ Creatorul de modele și pro
totipuri Paul Matei, București, 
str. J. Curie nr. 12. ne roagă să 
atragem atenția asupra „a două 
monumente de o inestimabilă 
valoare artistică ce mor incet- 
tncet. murind odată cu ele și 
ceva din sufletul românesc*. E 
vorba de ruina în care au a juns, 
degradîndu-se continuu prin ne- 
îngrijire, grupul statuar în pia
tră ..mamă cu copil în brațe", 
reprezentînd-o pe Ana Davila, 
creație de o mare forță plastică 
a sculptorului Fr. Storck, (tatăl), 
și capela cu picturi interioare de 
Gh. Tattarescu, aflate în curtea 
Liceului pedagogic din șoseaua 
Panduri. Publicindu-î scrisoarea, 
socotim că am și atras atenția 
Comisiei pentru ocrotirea și 
conservarea patrimoniului cul
tural național a municipiului 
București. -

■ Tînărul Enache Paul din 
București, str. Baba Novac 16, 
de profesie electronist-electrician. 
a fost repartizat de cabinetul 
stomatologie de la locul său de 
muncă, pentru a-și rezolva o lu
crarea dentară, la serviciul de 
specialitate al Policlinicii ..Ti
tan". .Numai că, în loc să fie 
tratat de dinți, a fost tratat cu 
jigniri și refuz, pe motivul Că 
„aurul de la lucrarea veche nu 
mai este suficient, a apreciat 
tov. dr. Petrulian, șeful serviciu
lui". S-a adresat șl directorului 
adjunct al .numitei policlinici, 
dar tot fără rezultat. ..Rog să mi 
se rezolve problema de sănătate, 
cît și problema aurului meu care 
a rămas la medicul șef. fără să 
mi-I restituie". Transmitem și 
noi rtigămintea, inclusiv aceea a 
analizei comportamentului fată 
de pacient, Direcției sanitare a 
municipiului București de la 
care sperăm să primim răspuns.

■ Direcția pentru probleme de 
muncă și ocrotiri sociale a jude
țului Timiș ne asigură că situa-^ 
fia lui Ancău Viorel din comuna’ 
Satchinez, semnalată de noi în 
coloanele acestei pagini acum 
câteva numere, era rezolvată la 
data apariției. A fost încadrat în 
postul de casier, creat special 
pentru dînsul. și „are aprobarea 
pentru darea în folosință a unui 
mototriciclu care să-i permită 
deplasarea de la domiciliu la 
locul de muncă și invers".

■ Un răspuns favorabil am 
primit și în cazul lăcătușului me
canic de la CSG, Savin Constan
tin. Centrala siderurgică Galați 
ne precizează că „i s-a reparti
zat un apartament cu 2 camere 
în blocul 21, Micro 19", în care 
urmează să se mute în această 
lună, noiembrie. Noroc bun în 
casă nouă.

■ „Caut mal bine de o lună, 
Ia toate farmaciile, medicamen
tul românesc ..Metaspar". care 
mi s-a recomandat de către me
dici în afecțiunea mea. fiind a- 
preciat mai bun ca alte produse 
similare", ne scrie Alexandru 
Pleșoianu din str. Veteranilor 7, 
București. Și nu-1 găsește. ..Care 
să fie cauza ne întreabă. în
trebăm, Ia rîndu-ne, producăto
rul — întreprinderea de medi
camente București- — cît si fur
nizorul — Oficiul farmaceutic 
nr. 1 București.

■ Un subiect asemănător are 
și scrisoarea pe Care ne-a trimi
s-o cetățeanul Gherghieseu Du
mitru din Galati Care caută de
mult, șl nu găsește, medicamen
tul creat de dr. I. Pușcaș din 
Simleu Silvahiei, împotriva arsu
rilor epigaștrice. De ce nu se 
află: în rețeaua farmaceuticei am 
dori. să aflăm și noi. solicitând 
cu respect, răspuns, direcției de 
■resort din Ministerul Sănătății.

■ Locatarii imobilului din str. 
Paul Greceanu nr. 1, București, 
ne relatează despre numeroasele 
intervenții făcute (în zadar !} 
pentru a determina conducerea 
șantierului ce înaltă blocurile 
din preajmă să ridice molozul și 
gunoaiele cu care ,.a ocupat tro
tuarele și o parte din carosabi
lul străzii, crelnd un veritabil 
focar de infecții". La dreapta’ 
dumnealor cerere, intervenim și 

noi la conducerea Centralei de 
.Cpnstrucții-montaj. a municipiu-;■ 
lui București,

SI Brânză Nicolae din Brașov, 
str. Ion Batiu 16, ne aduce la cu-: 
noștință căii ș-a retras dreptul 
de a,{circulă pe drumurile publi
ce cu autoturismul, său. „dato
rită unor modificări, de ecarta- 
ment (plus caroserie) și motor 
pentru competiții auto". Nemul
țumirea sa vine însă de la fap
tul că „în municipiul Brașov 
sînt mai multe autoturisme 
proprietate personală care au a- 
celeași modificări și care totuși 
circulă zi de zi pe arterele ora
șului". Dacă e așa. nu e echita
bil !

■ Soții pensionari Ana șl 
Costică Onu din București și-au 
schimbat domiciliul. în conse
cință. au cerut transferul de la 
C.A.R.P. sector 2 Ia Casa de 
ajutor reciproc a pensionarilor 
din sectorul 4, unde locdiesc 
acum. Așteaptă de 7 luni, fără 
rezultat, cu toate Intervențiile 
făcute. „Vă rugăm să faceți tot 
ce credeți —- conchid modest — 
că se cuvine ca transferul soli
citat să se efectueze neîntir- 
ziat, binevoind a cunoaște că nu 
cerem sancționarea acestor biro
crati..." Nici noi, dar să efec
tueze o dată transferul solicitat 
de acești oameni 1

■ Direcția sanitară a județu
lui Prahova ne comunică o re
zolvare pozitivă pentru bolnavul 
Terecoasă Valeriu din Comar
nic care ne-a solicitat sprijinul. 
A fost internat „în secția de 
dermatologie a spitalului jude
țean la dala de 2 XI 1981, 
unde se află și în prezent". Vă 
mulțumim. Pe dv., Terecoasă 
Valeriu, vă rugăm ca altădată 
să nu vă mai ascundeți vîrsta. 
pentru a impresiona. Orice om 
din această țară are dreptul la 
asistență și îngrijiri medicale, 
indiferent câți ani are.

■ Organele în drept din ju
dețul Gorj ne fac cunoscut că 
din cele relatate de Cretoiu Ion 
și celelalte petente în memoriul 
trimis redacției, o parte se con
firmă. Drept pentru care .s-a 
luat măsura în biroul C.O.M., 
de destituire a lui Burliga Va- 
sile din funcția de șef depozit 
și acesta să achite. în cel mai 
scurt timp, sumele încasate în 
plus ca retribuție necuvenită. 
Au fost sancționați cu mustrare 
Drăgănescu Cezar și Cosoroabă 
Sabin precum și recuperarea 
imediată a sumelor luate ca re
tribuire necuvenită de către 
gestionarii de la Complexul de 
legume-fructe Bumbești-Pițic. 
Sancționarea cu amendă de 3 000 
lei a tov. Barabulea Valerică 
pentru încălcarea legii investi
țiilor".

■ După 30 de ani. Comșa 
Aurel din București si-â regăsit 
sora mai mică, pe Comșa. Pe- 
truta. înfiată de la vîrsta de 8 
luni de către dr. Clejan Samoilă. 
A regăsit-o. într-o garsonieră 

• din str. Soldat Tudor Ion nr.
3, bl. 6. ap. 39 (pe care i-o 

. cumpărase tatăl). într-o stare 
zguduitoare. Bolnavă grav, a- 
bandonată de foștii părinți, su
praviețuind din mila vecinilor 
și dintr-un ajutor social perio
dic. Tatăl înfietor a decedat, iar 
mama. Neli Clejan.. a cerut, în 
anul 1976, desfierea (după 25 de 
ani ! ? !) și a obținut-o, nemai- 
asumîndu-și nici o responsabi
litate. Apelul pentru „a recu
pera o tinără dezorientată moral 
și material, deoarece din discu
țiile purtate cu ea consider că 
nu. este prea tîrziu". îl transmi
tem Direcției sanitare și Direc
ției pentru probleme de muncă 
și ocrotiri sociale ale munici
piului București.

■ întreprinderea de construc
ții căi ferate Timișoara ne face 
cunoscut că a emis și expediat 
cetățeanului I’oenar Tom» Aron 
din Pitești adeverința de ve
chime solicitată — la interven
ția revistei. IS bine și acum, 
deși era cazul s-o facă Ia cere
rea directă a omului. Mai ră- 
mîne să-și facă datoria și în
treprinderea minieră Barza, Jud. 
Hunedoara, de Ia care, de ase
menea, nu a primit răspuns. E 
vorba tot de tui act de vechime 
în muncă.

■ Ne-a scris din nou Ivanov 
Nastasia din Chilia Veche, jud. 
Tulcea. Tot n-a reușit să-l de
termine pe Timotei Fepdor, ta
tăl fiicei sale. Ivanov Cristina, 
— deși a aflat unde lucrează și 
a făcut numeroase intervenții 
la I.M.A.S.A.T. București, str. 
Orhideelor nr. 27—29, unde a 
trimis și hotărârea judecăto
rească — să-i trimită pensia 
de întreținere. în schimb, nu
meroși oameni de omenie din 
întreaga tară i-au scris, au spri- 
jihit-o material și moral. A pri
mit un pachet de la un medic 
din CălimăneștL 300 de lei de 
la un grup de studenti aflati în 
practica de vară pe un mare 
șantier, vizita „unui tovarăș de 
la București cu propunerea s-o 
înfieze pe Cristina"...

#1 Puiu Sofia din Miercurea 
Ciuc ne relatează că tatăl ei. 
Puiu Costică, în vîrsta de 73 de 
ani, locuiește împreună cu unul 

din cei 9 copii ai săi, de 44 de . 
ani, bolnav mental, trăind din- 
tr-o mică pensie C,A.P. în co
muna Căluți, jud. Bacău. Ne 
roagă „dacă puteți ajutati-i pe 
tata și Costică", mărturlsin- 
du-ne mai departe că „am măi 
făcut o sesizare și la comună Și 
ni s-a zis că sîntem mulți și-i 
putem întreține si pe: ei". Supu
nem atenției situația celor doi. 
asigurărilor sociale din jud. 
Bacău, dar mai reflectati și dv, 
cei opt copii. Nu credeți că vi 
s-a răspuns drept ? ! Oricîte 
greutăți ati avea, dacă fiecare 
copil i-ati da tatălui care v-a 
crescut cu sacrificii (precum ne 
spuneți) numai cite 50 lei lu
nar, și cum dealtfel sînteti da
tori prin lege- să-1 ajutați, i-ati 
ușura existenta, să nu mai vor
bim de satisfacțiile sufletești,

■ Corcodel Stanca diu Bucu
rești. în urma demolării casei 
sale aflate în zonă supusă sis
tematizării, a primit, firește, un 
apartament proprietate de stat 
(Calea Rahovei 336) în care s-a 
mutat cu întreaga sa familie — 
soția și o nepoată, fetita din 
prima căsătorie a fiicei lor in 
virstă de 13 ani. Deși minora 
Păun Virginica Monica le, este 
încredințată de către Comisia 
tutelară a sectorului 5, spre 
creștere și educare, deși au do
vezi că o cresc de la naștere, 
I.C.R.A.L. „Cotroceni" refuză 
s-o ia în considerație în calcu
larea chiriei. Dacă e așa. nu-i 
drept, e un act de birocrație în
gustă, ce se cade a fi corectat 
de conducerea I.C.R.A.L. „Co
troceni".

9 Interesantă, foarte intere
santă — meritând reflecția celor 
în drept — opinia redactorului 
Ilie Urlea, de la „Napoca univer
sitară", privind repartiția absol
ventilor din facultățile de me
dicină. „în cadrul actualului 
sistem de repartiții, în cazul 
orașelor mari, declarate „închi
se", 50 la sută din posturi se 
ocupă pe baza priorității de bu
letin de identitate. (...) Proble
ma care și-o pun însă foarte 
multi medici-absblventi este 
una de principiu și anume : în 
prima etapă aleg — în ordinea 
mediilor — cei cu prioritate de 
buletin și. fiind evident faptul 
că în același oraș, mai ales în 
cazul orașelor mari, cu aleasă 
tradiție -modioală. există posi
bilități «calitative diferite în pri
vința pregătirii profesionale, 
este oare normal ca un absol
vent cu buletin de București, de 
pildă, dar cu media 8,75, să ocu
pe un post mai bun în Capitală 
decît un coleg — din oricare alt 
centru universitar, inclusiv 
Bucufeștlul — cu media 10 sau 
aproape 10. dar fără a fi locui
torul cu buletin al acelui mare 
oraș ?

■ Barth Ana din Sighișoara, 
str. Liliacului nr. 1, ne solicită 
să facem lumină în cazul său. 
Locuiește cu fiul său „într-o 
baracă, fără gaze, fără lumină 
electrică". Ne-a scris anterior o 
scrisoare pe care am remis-o 
forurilor locale în drent s-o re
zolve. Ca urmare, la 2.9.1981 — 
ne scrie acum — a fost anunța
tă de către „tov. Pop Ioan de la 
spațiul locativ al municipiului 
Sighișoara" să meargă să vadă 
în str. Spitalului nr. 7 o locu
ință corfionsă dintr-o cameră si 
o bucătărie ce urma să se eli
bereze. și dacă le convine să se 
mute. A doua zi. când s-au pre
zentat la respectivul funcționar, 
pentru a confirma că ie convi
ne. în loc să primească cuveni
ta repartiție au primit răspunsul 
că s-a repartizat altcuiva.

■ Ciubotarii Tereza din Ba- 
eău.str. Bicaz. bl. 150. ap. 13. 
are 3 copii miri. între 4 ani și 
jumătate și un an și jumătate. 
A solicitat la toate forurile din 
domeniul telecomunicațiilor în 
care lucrează.. pînă Ia conduce
rea Direcției generate a poștelor 
din M.T.T.C.. schimbarea locului 
de muncă pentru a putea să-si 
supravegheze. în schimb de tură 
cu soțul, copiii. N-a reușit. I s-a 
recomaadat jumătate de normă. 
Din disperare a acceptat, dar 
astfel posibilitățile materiale ale 
familiei s-au redus. A încercat 
soluția încadrării, măcar a celor 
doi mai mici. într-o creșă săp- 
tămînălă. I s-a răspuns că nu 
sînt locuri.’ Sîntem siguri că, 
printr-o aplecare cu grijă și 
omenie asupra problemelor a- 
cestei tinere familii, se poate 
rezolva si această problemă.

■ Profesoara de chimic lonl- 
tă Gabriela Ecaterina din orașul 
Tg, Neamț, jud. Neamț, din 
cauza unor grave sechele de po
liomielită. suferită în copilărie, 
se descurcă foarte greu cu 
mersul pe jos. Ne scrie că „in 
toamna Iui 1979 a depus la Mi
nisterul Muncii actele necesare 
pentru aprobarea- unui autotu
rism Trabant Hy comat „care 
îmi este foarte necesar pentru 
a merge la școală, la diversele 
acțiuni în care sînt solicitată 
profesional (zile metodice, acti
vități social-culturale etc.), dar 
pînă astăzi n-am primit nici un 
răspuns și nici nu știu dacă sînt 
sau nu înregistrată pentru a-

■ „Subsemnatul N. lonescu-Dimbovița înțeleg să vin în 
intimpînafea suferinței bolnavilor de diferite maladii, cu toa
ta priceperea cunoștințelor mele, de îndată ce se va face ra
cordarea instalației de gaze din proprietatea subsemnatului, 
din str. TIorațiu nr. 8—1(1, sector 1, București, cu conducta 
rețelei din stradă. Ar fi de dorit ca aprobarea să fie dată cit 
mai degrabă,. pînă nu se strică timpul și să putem aduna 
■plantele și fructele de care avem neapărată nevoie și se 
mai găsesc acum".

NOTA REDACȚIEI s

Desigur că N.I.D. face bine că se îngrijește să nu se strice 
vremea. Dar bine ar face ca măcar acum să se țină de cu- 
vînt și să nu pună oamenii de autoritate inutil pe drumuri, 
agitînd bolnavii și șantajînd buna credință a tuturor. Vrem 
să considerăm această scrisoare-declarațle pe care N.I.D. ne-a 
trimis-o, drept angajamentul său solemn de a răspunde prm 
fapte clare și imediate încrederii care i-a fost acordată. Noi 
sîntem convinși că N.I.D., renunțînd la jenante mofturi, poate 
fi o șansă a gîndirii noastre originale. Iată de ce supunem 
cere-ea sa organelor in drept.

ceasta mașină". Iată, am și in
tervenit. precum ne-ati rugat, 
la Ministerul Muncii, unde, 
sîntem convinși, veți găsi înțe
legere.

■ O propunere care merită 
atenția Uniunii cooperativelor 
meșteșugărești din municipiul 
București, ramura textile-încăl
țăminte... ne-o trimite Enache 
Maria din Capitală, Aleea I‘ar- 
vă, nr. 1. „Modificarea orarului 
atelierelor de reparat încălță
minte. Așa cum sînt — între 
8—13 și 16—20 — prezintă in
convenientul că multi oameni 
ai muncii care lucrează în 
schimburi nu pot să se încadre
ze în acest program". „Mai de 
dimineață nu s-ar putea ? Mă
car unele ateliere n-ar putea în
cepe inunda, așa cum încep și 
muncitorii din fabrici, la orele 
6 dimineața ?“ Chiar ?

■ Forurile județene Călărași 
care au efectuat cercetările pri
vind . neregulile existente pe 
șantierul unui obiectiv de in
vestiții din cadrul I.P.L. Lehliu 
gară si semnalată redacției ne 
răspunde : „Se confirmă că 
constructorul nu a dispus de 
toate elementele constructive 
necesare, montări balanțe, în
trucât acestea nu au fost livra
te de furnizorul „Balanța" Si
biu. Montajul podului basculă 
s-a executat greșit. Ca urmare 
a măsurilor luate de Inspectora
tul județean pentru controlul 
oalitătii produselor pînă la data 
de 29.10.1981 A.E.I. Călărași a 
asigurat remontarea, verificarea 
Si punerea în funcțiune a podu
lui basculă de 20 tone".

H Cernea Berta, str. Poenița 
52, București, în turna unui pro
ces de moștenire desfășurat la 
Sf. Gheorghe, jud. Covasna. 1 
s-.au cuvenit 14 300 iei. Executo
rul judecătoresc Kontz Csaba 
i-a trimis, într-o primă tranșă, 
8 200 lei, restul de bani preci- 
zînd că i-a expediat prin poștă. 
Dar iată că. după numeroase 
drumuri la Sf. Gheorghe și prin 
București. — unități C.E.C., 
poștă, judecătorii, M.T.Tc. nu 
poate nici să intre în . poșesia 
banilor, nici să afle pe unde 
sînt. M.T.Tc.-ul recunoaște că 
„trimiterea", adică hotărârea ju
decătorească s-a pierdut în 
timpul transportului. Si gata, 
s-a spălat pe mîini ! Nu e în 
regulă, rugăm atât Judecătoria 
orașului amintit, cît și Direcția 
generală a poștelor din M.T.Tc. 
să rezolve ceea ce s-a încuroat!

■ „Am citit „Știți unde este 
casa Mioriței ?“ și propunerea 
dv. — adică a autorului Miron 
Scorobete, n.n. — este mai mult 
decît o necesitate, este și păre
rea cetățeanului Cîmpeanu 
Gheorghe din Tg. Mureș. Meri
tă să vă luptați peste poate 
pentru realizarea acestui frumos 
gînd și neasemuit de valoros 
gest pentru cultura si spiritua
litatea acestui popor".

■ Organele județene Alba, 
unde am îndreptat scrisoarea 
tovarășului Bobescu Aurel din 
Alba Iulia, ne-au asigurat : 
„Conform legislației în vigoare 
si pregătirii profesionale, prin 
Direcția muncii, i s-au oferit 
două locuri de muncă. La 
Grupul de șantiere T.C.M.M. 
Abrud si Ia Grupul de șantiere 
forestiere Deva tot Petrești. în 
prezent, tovarășul activează în 
calitate de maistru la Șantierul 
Petrești". Vă mulțumim.

■ Un cititor. M.S., din Bucu
rești, ne sesizează că unul din 
textele introductive semnate de 
colaboratorul nostru Stelian Nea- 
goe la ciclul „File din marea 
epopee a unității naționale a 
românilor" reproduce, fără a 
menționa acest lucru, pasaje din 
volumul „Istoria românilor în 
date".

Stimate cititor, am verificat șl 
aveți dreptate. într-adevăr. co
laboratorul nostru, care a făcut 

• „FLACARA" nu ia în considerate scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Șt nu uitați sâ vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vâ putem găsi.

atâtea lucruri bune, fiindcă un 
astfel de lucru este valorificarea 
unor documente de mare interes 
pentru istoriografia noastră, a 
dat, cum se spune, cu „bățul în 
baltă". A copiat. Fapt pentru 
care, dintr-o intransigență nece
sară și firească în cazul abateri
lor de acest fel, și oricît ne-ar 
părea de rău, colaborarea lui 
Stelian Neagoe la revista noastră 
va înceta odată cu încheierea 
prezentului serial.

Poșta redacție!
Ion Roșiortt — com. Meli- 

nești (Dolj) : întregirea timpu
lui lucrat în anii 1970 și 1971, țc 
care nu ați realizat volumul ds 
muncă, cu norme din anii în 
care a fost depășit nu se înca
drează în prevederile legale 
■ Stela Munteanu — București : 
Da, participați la cota parte 
■ Florea Grosu — Tîrgoviște : 
Nu aveți dreptate, în luna mai 
a.c., noi am primit copia răs
punsului care vi s-a trimis da 
către Ministerul Muncii ■ Tu- 
dorel Cîrnu —- Focșani : Perioa
da lucrată de dv. pe funcția de 
funcționar economic poate fi 
luată în considerare ca vechime 
în funcții medii economice în 
vederea promovării din merceo
log în merceolog principal ■ Te- 
ofil Cuharschi — Cluj-Napoca s 
Cereți o adresă pe care o men- , 
ționați chiar dv. M Mihail Kado 
— com. Snagov : Regionala de 
Căi Ferate București nu primeș
te candidați la școala de impie- 
gați în mișcare _ decît cu servi
ciul militar îndeplinit ■ Con
stantin Drăgulescu — Stroești 
(Vîlcea) : Vă puteți informa la 
serviciul personal — învățămînt 
al întreprinderii unde munciți 
■ Crăciun I’opovîci — Oradea s 
Pentru calculul venitului mediu 
pe membru de familie, se are itf 
vedete și pensia suplimentară, 
făcînd și aceasta parte din tota
lul sumelor de bani pe care 
pensionarii le realizează ■ Ele
na Gheorghe — Constanta: A- 
dresați-vă și secției de ortopedie 
a Spitalului central de Copii „Gr. 
Alexandrescu" din București 
■ Haralâmbie Tomescu — Tr. 
Măgurele : Cereți sprijinul co
mitetului de sindicat ■ Filică 
Baraian — com. Gura Teghii 
(Buzău) : Nu există bază legală 
pentru transferări de cadre di
dactice prin schimb de posturi 
■ Stelica Becheru — București S 
Apelati la Consiliul popular al 
sectorului de domiciliu al bătrî- 
nilor ■ Liliana Gherasim — Bra
șov : Bineînțeles, cu condiția să 
vă pregătiți pentru concurs 
■ Ion Bencea — București t 
Dacă sînteți locatar principal, 
puteți face schimb de locuință 
fără acordul părinților ■ Dan 
Muntean —• București : Vă sfă
tuim să vă adresați și la Arhi
vele Statului MMihat Murat —• 
com. Nicolae Bălcescu (Constan
ța) : Da, dacă aveți acte de ca
lificare eliberate de o unitate 
socialistă, care atestă că sînteți 
pregătit în meseria de electro
nist ■ Calina Goea — corn. Ni- 
corești (Galați) : Nu puteți. Ați 
realizat volumul de nuncă sta
bilit în adunarea generală nu
mai în 7 ani, vă mai trebuie cei 
puțin 3 ani ■ Mircca Polefka —= 
Făgăraș : 1} Aveți dreptul după 
3 ani ; 2) Nu poate fi luată în 
considerare ea vechime în me
serie, ci ca vechime în munca 
■ Maria Andronache — Bucu
rești : îi puteți lua în spațiul dv.e 
dacă îndeplinesc condițiile le
gale; în acest sens, adresati-vă 
consiliului popular ■ Ioan Ms« 
riuțac — Negrești — Oaș : Nu 
înlesnim audiențe la alte foruri,

MARGA NEDELEA Q



— Stimate tovarășe profesor, sinteti 
unul dintre exponentii iluștri ai ceea ce 
s-a numit prin vreme „Școala sociologică 
de Ia București". Ce credeți că nu trebuie 
uitat în nunul capului despre această 
școală?

—- Adică să reținem ceea ce mai poate 
fi de folos 1

— In sensul acesta.
— Păi sînt două idei de bază. Prima : 

sociologul este dator să se ocupe de ofo- 
blemele fundamentale ale tării si ale eno- 
cii .Iul, Adică să cam lăsăm de o parte pro- 
blematicile teoretice ne care le împrumu
tăm din Apus si care nu există la noi si 
șa ne concentrăm De problemele actuali
tății noastre.

— Care ?
—- Am insistat cîndva — dar degeaba 

— ca toti sociologii, citi mai sînt. să se 
adune si să discutăm această problemă : 
Care sînt marile întrebări ale vieții noas
tre sociale actuale ? Care sînt problemele 
noastre mari ? Sociologia este datoare să 
se ocuoe de nroblemele fundamentale ale 
epocii, ale tării de azi. Unii sociologi nu 
prea vor să înțeleagă aceasta, ei merg 
mereu pe aceleași teme care existau cînd- 
va. care erau reale acum 30—40—50 de 
ani - si chiar mai de mult. Ei nu-si dau 
seama că tara este în elină transformare 
si că se pun probleme care nu existau 
acum 30 de ani. deci astea trebuie' stu
diate. A doua idee este că aceste proble
me de bază trebuie să fie studiate inter- 
disciplinar. Ideea că ar exista un socio
log în stare să le analizeze si să le înțe
leagă el singur este absurdă. Nu există asa 
ceva. în momentul de fată nici sociologia 
nu mai este ce a fost acum 40 de ani.

— în ce sens ?
— De 20 de ani încoace, sociologia s-a 

transformat în inginerie socială. Adică 
într-o tehnică de intervenție în viata so
cială. Pentru rezolvarea anumitor proble
me, tehnica aceasta de inginerie socială 
este totalmente necunoscută la noi în 
tară. Si cînd vorbesc de inginerie socială 
lumea șe miră, zice că ce mă apucă. 
Sîntem în urmă. Lucrăm eu o tehnică 
sociologică valabilă acum 50 de ani. însă 
astăzi e depășită.

— Dar cercetarea interdiseipîinară a 
apărut niai întîi în România ! V-am auzit 
spunind-o la curs. Ia seminarii...

— E drept că avem întîietate în privin- , 
ta asta. însă nici acum problema nu este, 
rezolvată complet. Se stip si se recunoaș
te că am fost primii în acest domeniu. 
Interesant este că si ingineria socială este 
tot interdiseipîinară.

—- Despre Școala de Ia București s-a 
zis si s-a scris că ar fi avut ea temă 
predilectă satul.

— . Tema ei predilectă a fost națiunea. 
Problema care l-a frămîntat ce Dimitrie 
Guști a fost determinată de situația. în 
care se afla tara dună unirea cu Transil
vania — dezagregarea imperiului austro- 
unsar si națiunea românească aiunsă la 
posibilitatea unui stat national unitar. 
Deci aceasta a fost marea problemă. Nu 
8i-a pus-o numai Guști. Si-au dus-o si 
ungurii, si polonezii, si cehii, si sirbii. 
adică toți cei care au ieșit din magma 
aceea a imperiului austriac. Iar din toate 
problemele vremii aceleia, problema țără
nească era dominantă. Nu exista Si una 
a industrializării decît teoretic, ne cînd 
cealaltă era copleșitor de importantă, 
încă nu se lichidase, nu se găsise o so
luție. Și atunci ne-am centrat pe această 
ternă a sațului, a vieții țărănești. Guști 
a vrut să facă două lucruri : să croiască, 
să elaboreze un sistem de cercetare si să 
pună la punct si o tehnică de interven
ție. Bănuia ceva care semăna cu ingine
ria socială, dar la o forma romantică si 
vagă. O primă oa+te a acțiunii lui a fost 
cercetarea. Pentru asta' a pus la punct 
un sistem pronfiu de cercetare a satului.

— Cum vedeți — eu ochiul sociologului 
de azi — problemele satului si ale ora
șului românesc? Sau — ca să ne oprim 
la un aspect particular, dar foarte impor
tant. de care știu eă v-ati ocupat — ce 
vă spune migratia spre oraș a ruralilor.

Vorbi fi și scriefi românește!

Wlareea... pleonasmelor !
Necesitatea, de a îmbunătăți, permanent, 

claritatea înțelegerii se reflectă în con
tinua schimbare și perfecționare a unși 
limbi. . Faptul acesta se reflectă mai 
mult în domeniul vocabularului, fiindcă 
este mai direct legat de toate domeniile 
activității umane. Așa se explică de ce 
studiile publicate privitoare la cultivarea 
limbii au în vedere, în primul rînd, le
xicul Problema centrală a comunicării 
este șă se reducă la minirpum erorile ce 
pot fi generate. Cu toate acestea, nu sînt 
puține cazurile în care vorbitorul, din do
rința de a exprima cu mai multă inten
sitate o anumită idee, cade în „păcatul" 
de a repeta sensul unui cuvînt prin ter
meni sinonimici. Si pleonasmu-i gata ! 
Acest fenomen pare a contrazice ideea că 
între gîndire și limbaj există o interacți-. 
une (era să adaug și reciprocă, fiindcă 
sintagma interacțiune reciprocă, cu o 

din punctul de vedere al adapt abilității 
acestora la exigentele traiului citadin ?

— Am mai răspuns cîndva la această 
întrebare. Industrializarea implică oriun
de — spuneam — problema unor „stre
suri" psihice. Ruralului sosit la oraș. -- 
si nu numai Iui. ei si celui rămas la tară, 
fiindcă si agricultura se industrializează; 
cadru] ei de viată se modernizează — li 
se Dune, deși în grade diferite, problema 
unei duble adaptări : pe de o parte, la 
muncile profesionale ale tehnicii moder
ne. De de alta la stilul de viată urban 
sau în curs de urbanizare.

Henri H. Stahl:

. „Sociologul e dator să 
se ocupe de problemele 

fu^dameutale ale epocii55

— S-a vorbit, apropo de asta, despre 
..adaptabilitatea Ia nou" a românului...

— E o realitate, care se manifestă, in 
nrimul rînd. prin adaptarea rapidă Ia 
munca profesională. Să ne amintim în: ce 
ritm vertiginos si-a pregătit tara noastră, 
în anii din urmă, cadre calificate pentru 
domenii industriale fără tradiție, ruralii, 
si mai ales tinerii, dînd. în acest sens, 
dovada unor calități de adaptabilitate 
surprinzătoare. Mai lent si mai dificil 
este procesul de integrare în noua viată 
urbană. De pildă, tehnica locuirii intr-un 
apartament de bloc trebuie mai întîi în
vățată. oină să alungă deprindere.

— Subiectul e pasionant si. eu voia dv., 
vom mai reveni asupra lui. Acum, as 
aborda un alt subiect drag dv. Știu de 
Pe vremea studenției că țineți foarte mult 
Ia ideea arheologiei sociale — disciplină 
în care noi. românii, sîntem considerați 
un fel de înaintași tocmai datorită pre
ocupărilor dv. iii acest domeniu. Pentru 
cititori, ce este această arheologie so
cială ?

— Viata socială lasă De pămînț urme 
concrete. Sînt haturi care despart o pro-. 
orietate de alta : sînt pete de culoare di
versă după natura cerealelor semănate 
acolo : pădurea, islazul — toate astea se 
pot recunoaște prin urmele lăsate De oă- 

frecvență foarte mare în mai toate Stu
diile de filosofic și de științe ale omului 
și ale naturii, se află în aceeași situație j e 
pleonastică). Or, prin interacțiune se în
țelege „influență, condiționare reciprocă 
între fapte, fenomene etc.“, deci o acțiune 
reciprocă, așa cum apare în limba fran
ceză, de unde l-am și împrumutat.

Nu izbutesc să. pricep de ce alte con- 
StrUcții măi ușor sesizabile apar în reviste 
literare și de specialitate, adică tocmai 
acolo unde nu ne-am aștepta (sau ne-am 
aștepta mai puțin). De exemplu, în 
România, literară, nr. 42, din 15 X 1981, n, 
11, numai din trei rînduri am reținut : 
„...și se va reintîlni din nou cu fermecă
toarea și inteligenta (dar și foarte severa) 
mis Mabel ? Cît de jos va decade £iul.„“ 
(sublinierile ne aparțin). M-am oprit, 
fiindcă textul abundă cu și mai multe 
greșeli (și nu numai de lexic!), deci cu 
exemple (era să zic pilduitoare, și să cad 
în păcatul sintagmei pleonastice exemplul 
pilduitor !). Pentru a reintîlni din nou 
trebuie să reținem că verbele derivate cu 
prefixul re- nu pot fi folosite in același 
context (iarăși era să zic în unul și, a- 
eelași context, făcînd un pleonasm — de

mînt. Respectivele urme le poți căuta 
mergînd eu piciorul, pe teren. Ceea ce-i 
inutil, pentru eă le ooti Vedea mai bine 
de sus. cu mult mai bine. Fotografia din 
avion — aerofotogrametria — e o tehnică 
ce. permite chiar reconstituirea unor for
me de viată socială dispărută.

— S-a descoperit vreo astfel de formă 
de viață folosindu-se această tehnică ?

— Nu, Spre necazul meu, nu s-au ocu
pat oamenii de treaba asta. Este frapant 
de observat că actualele așezări sînt în 
alveolele unor așezări preistorice, ca si 
cum geografia ar favoriza o anumită așe
zare. De pildă, una dintre marile proble
me controversate la noi a fost împăr
țirea țărănimii în două categorii, în șerbi 
si în țărani liberi. Aceștia, ultimii, au 
avut la un anumit moment de dezvoltare 
socială a vieții lor trupuri de moșie îm
părțite în fîsii care merg din cap în cap, 
din cin în cin. cum se spune, merg asa 
ne lungimi de kilometri, zece-cincisprezecă 
kilometri lungime, dar De o lățime de 
doi metri, un metru si jumătate, doi-trei 
pași, atîta tot. Prin fotografiere aeriană 
aceste sate care sînt astfel împărțite — 
delnițuite. cum li se spune — se pot re
constitui. Si atunci putem face o hartă 
a tării cu localitățile în care avem certi
tudinea eă acolo a trăit o țărănime li
beră. Chiar dacă nu avem documente. 
Există documentul acesta viu. sau mort, 
mai bine zis, nu?, care-mi vorbește, și 
atunci avem o șursă de informație asunya 
istoriei sociale românești De care altfel 
n-o avem.

— După al doilea mare război, cînd s-au 
reluat Ia noi cercetările sociologice ?

— în 1965 a fost prima cercetare de 
de dună război, la facultate. înainte însă 
Institutul de sistematizări si de urbanism 
a făcut cercetări din acestea interdiscinli- 
narec Adică ? Avînd geografi, demografi, 
sociologi, economiști etc. au făcut elanuri 
de sistematizare teritorială pentru foarte 
multe regiuni si pentru foarte multe ora
șe. în 1967. cum bine stiti. s-a reluat ac
tivitatea la Secția de sociologie din Fa
cultatea de filosofi” bucuresteană si s-a 
mers asa pînă în 1976.

— Știu că ați coordonat apariția volu
mului „Procesul de urbanizare în Repu
blica Socialistă România. Zona Slatina- 
OIț“. Asta, ca să revenim la ceea ee dis
cutam mai înainte, în legătură cu rapor
tul rural-urban si mai ales cu „adapta
bilitatea la nou"...

— N-a fost singurul volum despre ur
banizare apărut în perioada postbelică. 
Cercetările s-au concretizat apoi in cărți 
care tratau procesul urbanizării. Au fost 
initiate si în zona Vaslui, si în zona Bra
sov. si la Boldeștii de. Prahova, si în alte 
părți. Efectele efortului de industrializare 
trebuiau marcate și explicate științific. Ora
șele si centrele industrializate au crescut 
masiv, oferind de la an Ia an locuri de 
muncă practic nelimitate. Pe de altă parte, 
continua mecanizare a agriculturii a con
dus — cum arătam mai adineaori — la 
depopularea satelor, la eliberarea unei în
semnate nărti a forței de muncă ocupate 
pînă atunci în agricultură. Unii — imi- 
tîndu-i pe futurologii apuseni — s-au 
apucat să facă tot felul de profeții de 
lungă durată, uitînd că noi trăim intr-o 
tară care este planificată de către stat. Iar 
statul spune : în viitorul cincinal eu am 
posibilitatea să construiesc atîtea fabrici, 
să investesc atîtia bani în agricultură, 
pentru sănătate. învătămînt si asa mai 
departe. Care-i în acest caz rolul socio
logului? Trebuie să cerceteze si să dez
văluie consecințele, pînă la ultima. Fa
cem si noi futurologie. dar nu ne o sută 
de ani. hazardată, ci ne cincinale.

— Adică ?
— Să zicem că în zona cutare se va 

amolasa o fabrică cu un volum demogra
fic dat — 2 000 de oameni, de exemplu. 
Atunci trebuie aduse acolo si 2 000 de fe-

(Continuare în pag. 17)

MIRCEA BUNEA ■

data aceasta după franceză — ca în una 
și aceeași persoană = une seule et meme 
personnel cu din nou, iarăși, mai, fiindcă 
prefixul exprimă ideea de repetare a ac
țiunii (deci, nu : a reveni din nou, a re
veni iarăși, a nu mai reveni etc,, ci fo
losirea verbelor respective fără determi- 
nanții din nou, iarăși și mai, sau, dacă apar 
aceștia, verbele să fie utilizate fără pre
fixul re- (revin sau vin din nou etc ), 
Cît privește construcția cît de jos va 
decade, verbul — și așa dificil de con
jugat — e consemnat greșit ; corect este 
decădea, de conjugarea a tl-ă, derivat 
din de + cădea, după corespondentul ita
lian decădere. Tendința de trecere la con
jugarea a IlI-a se manifestă numai la 
verbul simplu, și acolo nerecomandabilă. 
Pe de altă parte, ca sens, a decădea — a 
ajunge într-o stare inferioară, mai rea 
(decît înainte), a ajunge rău, deci „în 
jos", în nici un caz „în sus" (!). Deci de- 
țerminâpțul (cît) de jos este inutil, ge- 
nerînd un pleonasm nedorit.

(Va urma)

GH. POALELUNGI H

Gîndire și tradiție 
la Heidegger (ID

Interpretarea textului cu care am 
încheiat articolul nostru trecut an
corează filosofia heideggeriană în însăși 
gîndirea presocratică. Ne putem aminti 
cuvintele lui Heidegger — „Mafii gîndi- 
tori au o conștiință mai profundă a ori
ginii lor decît cea pe care urmașii le-ar 
putea-o vreodată reconstitui."

Analiza etimologică a termeni’or elini 
dar și a cuvintului german Denken 
(gîndire) pare să deschidă gin lirii.două 
căi. Prima, cea urmată de fîlosbfie, de 
la Aristotel și chiar de Ia Platon în
coace, și o a doua, pe care Heidegger 
o schițează doar în Was heisst Denken, 
ea fiind specifică Kehre-i gîndirea spe
culativă profund ancorată în limbaj, în 
metafora filosofică.

Și, prin aceasta, am atins una dintre 
cela mai controversate teme ale operei 
l”i Heidegger — raportul dintre gîndi- 
dire și poezie, ranort ce poate fi înte’es 
numai recunoscînd valoarea metaforei 
filosofice.

într-o lucrare din 1956, Was ist das 
—• die Philosophic, referindu-se la ra
portul dintre gîndire și poezie. Heideg
ger .spune că gîndirea și poezia se află 
într-o relație mai profund r?‘—’să de
oarece ele șe consacră servirii limbii și 
se dăruie, se risipesc. în eă. între s’n- 
dire și poezie persistă totodată un abis 
profund, căci-ele fămîn be „vîrfurile 
Cele mai separate".

Paul Ricoeur explicitează această teză 
heideggeriană : discursul hopH- =i dis
cursul filozofic se află fată în f^ă si 
nu se confundă ; abispl dintre e’h îl 
constituie distanta de netrecut dintre 
același (și nu identicul) care trebuie 
gîn^it si asemănarea metaforică.

Exorimarea metaforică e-te cea care 
determină, aoronierea, dar și diferența. 
Metafora filosofică, depășind restricți
ile unor, definiții conceptuale — știin
țific și tehnic necesare, este valabilă 
în măsura în care „creează sens șl ast
fel, prin inovația semantică, cores
punde lucrului pe care >1 desemnează" 
— spune același Paul Ricoeur.

Or. recursul Ia metafora fi’^sofiră — 
Worte wie Blumen — spune Heidegger 
— se înscrie ne linia unei m-u vechi 
tradiții filosofice. O regăsim Ia filosofii 
presocratici și la Platon. Tar Arirte+el, 
atunci cînd încearcă o definire a Fiin
ței, ne trimite la valențe semardire re- 
levînd multiplele sensuri ale Fiin*»i.

Această veche meditație asun-a poli
semiei Ființei este cea care animă 
căutării^ Heidegger. Dete-dmnota
rea limbajului se suntr'e Rțîn-
ței și. în alte studii. înțelegerii tmor 
concepte fundamentala ca nhysis, ale- 
thsia, fiind, limbă sau logos.

De aceea, sîntem departe de a-1 con
sidera pe Heidegger un poet pl fil-»-n- 
fiei și, mai puțin, de a-i c-n-ide-a 
heideggerieni pe cei care îi preiau me
toda — pentru a o anima, în mod gra
tuit, unor termeni oarecare.

Metoda lui Heidegger nresunune a- 
pelul la metaforă pornind de la etimo
logia cuvintelor. Dar lectura prg’O- 
craficilor nu are semnificația unui joc 
filologic în căutarea unei nnantg se_ 
mantice inițiale pe care ar fi sufiHent 
să o evidențiem. Ceea ce snune limba 
— die Sage nu desemnează ci scoate 
Ia iveală, re'evă (aufweisen) ceea ce 
zace ca Ne-gîndit în limbă. Această 
teză are semnificația unui anei la re
sursele limbii. discursul rămînînd însă 
s”dus unei problematici bin" precizate. 
Or, cea din Kehre procede de la o mai 
atentă ascultare a ceea ce spune (die 
Sage) limba presocratici’or, Ne-gînditul 
ce zace în limba lor este un . apel la 
gîndire.

A gîndi, spune Heidegger, nu este 
inactivitate ei este în sine acțiune care 
stă în dialog cu destinul omenirii 
(Weltgeșchick). într-un interviu pu
blicat în revista Philosophy Today 
(voi. 20, no. Hi. winter 1976) el spunea, 
de asemenea, eă poate este un semn al 
timpului faptul eă Was heisst Den
ken ?, dintre toate publicațiile lui. a 
fost citită cel mai puțin.

Concluzii : Să ne amintim că în anti
chitate știința a fost atît de unită de 
filosofie. Tradiția filosofică a păstrat a- 
ceastă tendință și, dacă stiin’a a con
tribuit la suplețea gîndiry. atunci tre
buie să reflectăm și asupra sîndirii în
săși pentru a ajuta la dezvoltarea ști- 
ințeii Astăzi este încă poate prea de
vreme pentru a spune că analiza isto
rică și filologică a valorilor semantice 
a conceptelor filosofice fundnmen*n’e 
întreprinsă de Heidegger ar fi o cal1 
sigură. Ea este o deschidere Dosi'oTh 
înscriindu-se în deziderat”! a-t”al de-a 
lăsa un spațiu larg euistermfo-’im an
corate în ontologie. Acea«t* n-ob’"m i 
a fost dezvol’ătă în lucrarea, festivă în
chinată b'i 'Heide<»«er : Martin Heideg
gers Eihfluss auf die Wissensehn^teh, 
Festschrift zum 60. Geburtstag, Berna, 
1949.

OLTEA JOJA H
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EVENIMENT EDITORIAL Cmtarea Româniși

O carte fundamentală — „Istoria credințelor și 
ideilor religioase" de Mircea Eliade — in românește
In sfîrșit, această carte fundamentală care este „Istoria credințelor și ideilor reli

gioase* de Mircea Eliade a văzut, și în românește, lumina tiparului * Un eveniment edi
torial — un eveniment al culturii noastre — prin care autorul ^Fragmentarium^-ului, al 
„Meșterului Manole", al „Insulei iui Euthanasius“ se reîntoarce acasă sub straiul științei, 
al savantului de vast orizont, care poartă cu strălucire numele spiritualității noastre in 
lume.

O carte fundamentală, o carte care nutrește ambiția integrării, a totalizăriî culturii, 
a experienței umane, într-un număr, lesne comprehensibil, de mituri, simboluri, idei, pînă 
la limita unei integrări absolute, echivalînd cu omenescul pur ș o carte care, astfel, ne 
aduce în față, pînă la urmă, un om generic, confruntat cu niște probleme generice, deci 
un arhetip sau un șupratip de umanitate, o umanitate-simbol ; o carte c tre, prin această 
generoasă năzuință, argumentată cu date stricte de cunoaștere, reprezintă o mare biru
ință modernă a conștiinței, pe drumul făuririi unei anatomii a spiritului uman cu vala
bilitate generală — aceasta este' „Istoria..." lui Mircea- Eliade, aflată astăzi, pentru_ pri
ma oară, în mina cititorului din țara noastră, după un glorios turneu pe toate meridiane
le globului.

Mulțumindu-i Editurii științifice și enciclopedice pentru această inițiativă (mai pu
țin pentru înfățișarea cărții, destul de anostă, lipsită de personalitatea Ia care o obliga ma
teria închisă între coperți), mulțumindu-i traducătorului, poetului Cezar Baltag, pentru 
excelenta versiune românească (cu totul remarcabilă prin adecvarea la text, prin lim
bajul precis, de cea mai înaltă ținută științifică, totuși plin de sugestii, rămînînd în sfe
ra poeticii de idei a lui Mircea Eliade), așteptăm apariția celui de-al doilea volum al 
„Istoriei...54, ca și alte lucrări de referință din opera" marelui savant, filosof și scriitor, de 
care cultura română nu se poate dispensa. Pînă atunci, facem loc, m pagina de fa.ța, 
unor prime comentarii la acest .„opus magnum" — cum t-a numii un exeget- — al cul
turii contemporane, a cărui prodigioasă însemnătate nu va.scăpa cititorului nostru. (I.F.)

Vocația sintezei
Apariția in versiune românească a pri

mului volum din Istoria credințelor si 
ideilor religioase de Mircea Eliade este, 
din toate punctele de vedere, un eveni
ment editorial. Atit Editura științifică 
si enciclopedică. prin directorul său. 
M. Mâciu. cit si traducătorul. Cezar Bal
tac. care s-a adaptat remarcabil unui 
text complex si dificil, merită recunoș
tința cititorilor noștri. Prin această lu
crare. opera stiintifico-filosofică a lui 
Mircea Eliade publicată în limbi străine 
începe tocmai bine să fie cunoscută la 
noi. dună Aspectele mitului si De la Za- 
Imoxis la Gengis-Ilan. De data aceasta 
este vorba de ceva mai mult.

Ne aflăm, in primul rind. în fata unei 
impunătoare opere istorice si de sinteză. 
Perspectiva este a istoriei universale a 
credințelor si ideilor religioase. prezen
tate intr-o viziune de ansamblu, unitară 
si personală. Astfel de lucrări nu mai 
anar in străinătate decît in colaborare, 
reunind echipe întregi de savanti. Efortul 
singular al lui Mircea Eliade dovedește 
că acest gest este încă posibil, intr-o 
epocă a specializării științifice extreme, 
si. după noi. adesea exagerate. în ce ne 
privește, nu mai avem nici o îndoială : 
prin Mircea Eliade, spiritul enciclopedic 
românesc îsi dovedește. încă o dată, 
continuitatea, vitalitatea si creativitatea. 
Există o tradiție si o vocație românească 
a marilor sinteze., a marilor întreprinderi 
cultural-stiintifice. de. la Cantemir la 
Hâșdeu. de la lorga 'la Mircea Eliade, 
cu vocație de savanti. această Istorie 
constituie un exemplu științific si un 
model moral. El implică nu numai voca- 
Uneori. împrejurările dramatice . împie
dică realizarea vastelor proiecte. Dar 
esențial ni șe pare că ele sint mereu 
concepute, reluate, si. atunci cînd eveni
mentele o îngăduie, realizate. în total sau 
în parte. Pentru tineri noștri cercetători 
tie. dar si muncă stăruitoare, erudiție, 
ani întregi, de bibliotecă -si de reflecție. 
Cazul lui Mircea. Eliade dovedește supe
rioritatea absolută. în cultură si în viata 
științifică de pretutindeni, a marelui efort 
organizat, realizat prin cea mai înaltă 
competentă posibilă. Dacă vrem să 
creăm cu adevărat în cultură. în istorie, 
oricind si oriunde, trebuie să țintim sus. 
sus de tot. si să sacrificăm totul acestor 
obiective. Istoria lui. Mircea Eliade este 
nu numai un monument, dar si un do
cument de elan, cohcentrare, asceză si dă
ruire. .

Dar nu numai atît. Această istorie uni
versală a ideologiilor religioase si . în 
același timp filosofice (toate credințele 
si miturile sini descifrate si traduse 
într-un limbai ..laic". ..profan". cu o evi
dentă tendință de ordonare si sistemati
zare proprie spiritului științific modern) 
prezintă încă două caracteristici esențiale 
deosebit de fecunde. Istoria nu este in-

ISTORIA 
credințelor 

SI IDEILOR 
RELIGIOASE

tearală. exhaustivă, ci prezintă doar 
..momentele creatoare" ale- spiritului re
ligios-filosofic al umanității. Ceea ce im
plică selecția si iudecata de valoare ra
dicală. perspectiva axiologică. Lucrare 
erudită. Istoria nu este. în același timp, 
nici pozitivistă, nici factologică, nici com- 
pilatorie. Istoricii noștri de orice catego
rie (politici, literari etc.) vor reflecta, 
fără îndoială. la această strălucită de
monstrație de ierahizare si valorificare 
critică a materialului. In sfîrsit. Mircea. 
Eliade demonstrează (si o afirmă progra
matic) că o astfel de Istorie nu este po
sibilă, decît prinlr-un cadru pluridiscipli
nar si comparat. Specializarea impune 
perspectiva si raportarea la totalitatea 
creațiilor umane pentru a nu se ..pierde 
din vedere unitatea profundă si indivizi
bilă a istoriei spiritului uman".

Cartea lui Mircea Eliade, care aruncă 
punți libere în toate direcțiile spiritului, 
in timo si spațiu, are deci si acest me
saj profund umanist. antiprovincial, 
antiizolationist. Spiritul românesc apar
ține universalității si opera lui Mircea 
Eliade ne-o dovedește încă o dată cu 
tărie, orintr-un prestigiu international 
care ne omagiază si ne obligă.

ADRIAN MARINO ®

AuteMieiil tratat
Faptul poate părea surprinzător, dar 

abia cu Istoria credințelor și ideilor re

ligioase Mircea Eliade devine pe deplin 
ceea ce era (și. insista a ne convinge că 
este) — nu doar un specialist în mitolo
gie și in culturile arhaice, ci un istoric 
al religiilor. O anume pecete istorizanță 
era evidentă în întreaga lui operă știin
țifică. Bunăminte, nici o stavilă severă 
nu avem de învins spre a ne pune de 
acord cu savantul autor că Le Mythe de 
1’ eternei retour e și o carte de filosofie 
a istoriei ; sau că hierofaniile, prin însăși 
prezența lor în situații determinate, sînt 
documente istorice, cum aflăm din Trăi
te d' histoire des religions ; ca să nu ma: 
vorbim de studiile despre. Zalmoxis ori 
despre daeii-lupi. Dar din. toate acestea 
precum și din altele parcă lipsea epicul, 
narațiunea vastă, mișcarea pas cu pas pe 
ample perioade. Impresia de ansamblu 
era aceea a unei acaparante fascinatii pen
tru lumea sacrului originar, arhetipal, 
lume pe care expertul se mulțumește s-o 
vadă răspunzătoare de toată istoria ul
terioară, fără a urmări pe îndelete istoria 
propriu-zisă. Chiar excepționalul Trăite 
d’histoire des religions era un fals tratat 
istoric, fiind însă cu adevărat unul de 
morfologie a sacrului. (De altfel, în pre
fața la traducerea românească a Istoriei 
credințelor..., Mircea Eliade mărturisește 
— o mai făcuse, pasager, și în jurnal — 
că titlul volumului din 1949 i-a fost im
pus de editor).

Așadar, Istoria credințelor și ideilor re
ligioase se infățișază drept autenticul tra
tat de istorie a religiilor scris de ilustrul 
nostru savant. Este însă suficient atît 
spre a susține că acum iși cucerește el 
pe deplin propria-i identitate ? Ar ti, 
dacă n-am ține seama și de exigențele 
acestei identități, cu detașare formulate 
altundeva de Mircea Eliade însuși. Ast
fel, ni se spune, un istoric al religiilor 
in sensul larg al expresiei, nu se poate 
limita la o singură arie sau la o singură 
porțiune de timp. El trebuie să cunoască 
cel puțin citeva religii, pentru ca din 
compararea lor să poată înțelege esența 
și destinul unei credințe sau idei sacre. 
Să fi fost însă Raffaele Pettazzoni — „le 
vieux maître" — ultimul enciclopedist în 
stare să se dedice studiului integral al re
ligiilor, așa cum citim în La Nostalgie 
des origines ? Răspunsul nu e greu de 
dat : recentul tratat, din care cu bucurie 
deținem astăzi in românește intiiul vo
lum, îl proiectează pe Mircea Eliade acolo 
unde acesta il proiectase mai înainte pe 
Unul din idolii primei lui tinereți. Prin 
ce însușiri ? Printr-un simț, al Marelui 
Tot, care nu ignoră bogăția și precizia 
detaliilor ; printr-o viziune integrală ab
solută, atît în spațiu cît ș^ în timp („ho- 
logeică" și „holocronieă", ar spune S. Me
hedinți) ; printr-o erudiție care, mai ales 
pentru tînărul studios din Patria savan
tului, ar trebui să fie nu copleșitoare ci 
stimulatoare.

E de mirare atunci cum â putut Mircea 
Eliade să susțină că această carte e prea 
puțin „personală". La acest, punct, lu
crarea își contrazice autorul. Dar o face 
în favoarea lui, obligîndu-1 să se recu
noască în exigențele pe care el însuși le 
formulase.

Fără îndoială, traducerea în româ
nește a monumentalei lucrări va spori 
cercetarea autohtonă în domeniul istoriei 
spiritului, românesc și omenesc. Acest 
efect l-au avut în ultima vreme toate 
creațiile lui Mircea Eliade, inclusiv cele 
care n-au îmbrăcat încă haina cuvîntului 
de-acasă. Dar poate că acum înrîurirea 
va ajunge și in punctele de articulație ale 
mentalității. Un singur exemplu : după o 
asemenea demonstrație a omniprezenței 
sacrului în istorie, se va înțelege poate 
că nu există colinde „laice" și „reli
gioase" ; și că mai presus de clasificarea 
(de care n-avem a ne feri) în creștine și 
și pre-ereștine stă valoarea lor. ca fapte 
de creație umană .

GHEORGHIJÂ GEANA ®

După 75 de ani, 
la Casa Națională de citire 

într-un oraș care de-a lungul timpului, 
prin oamenii săi și printr-o viață cultu- 
ral-artistică deosebit de intensă, a avut 
mindria, întrutotul justificată, de-a spune 
despre sine că este cel de-al doilea mare 
centru cultural al Moldovei, în Birlad, s-a 
sărbătorit in aceste zile împlinirea a 75 
de ani de la înființarea Bibliotecii publice 
Stroe Belloescu. o manifestare pentru a 
cărei bună desfășurare forurile culturale 
ale județului Vaslui și ale municipiului 
Birlad au investit nu doar o strădanie 
administrativă, ci și una sufletească pe - 
măsura unui eveniment care concentrează 
o bogată istorie.

Ce ne spune această istorie ? în ziua 
de 15 noiembrie a anului 1906, un grup de

filme...
• Juriul, desemnat de către Consiliul 

ACIN in vederea acordării premiilor Asocia
ției cineaștilor pentru filmele de lung metraj 
ale anului 1980 a hotărît decernarea urmă
toarelor premii și diplome de onoare :

MARELE PREMIU — ex aequo : „Proba 
microfon — (scenariul șl regia : Mircea

Daneliuc) ; „întoarcerea lui Vodă Lăpuș- 
neanu" — (scenariul și regia : Malvina Ur- 
șiahu) ; - ,■

PREMIUL SPECIAL AL JURIULUI : „Bles
temul pămîntuiui — Blestemul iubirii*, (sce
nariul : Tițus Popovici, regia : Mireea 
Mureșan) ;

PREMIUL PENTRU REGIE — . ex aeq«O : 
Iulian Mlhu ~ .„Lumina; palidă a durerii"' ; . 
Iosif Deniian ~ .,O^

PREMIUL PENTRU SCENARIU : D.R. Po- 
pescu — „Mireasa, din tren" ;

PREMIUL PENTRU IMAGINE ; Ion Ma
rinescu -4 „Proba de microfon", „Blestemul 
pâmîntului — Blestemul iubirii". ;

PREMIUL PENTRU OPERA PRIMA : Ada 
Pistiner — „Stop cadru la masă" °

PREMIUL PENTRU INTERPRETARE FE
MININA ~ fek aequo : Ioana Crâciunescu — 
rolul Ana din „Blestemul pămîntuiui — • 
Blestemul? iubirii" ; Tora Vașilescu -r rolul 
Ani din „Proba de microfon" ;

PREMIUL PENTRU INTERPRETARE 
MASCULINA ‘ Florin Piersic rolul Mărge-,,. 
latu din „Drumui : oaselor" și rolul duza ’ 
Vodă din „Rug si flacără" ;

PREMIUL PENTRU DECORURI ? Virgil 
Moise —• „Bietul loanide" ;

PREMIUL PENTRU COSTUME: Doina’ 
Levinta „Ultima., noapte de dragoste".: .

PREMIUL PENTRU MUZICA : .Adrian ■ 
Enescu —„Bietul îoanide" ;

PREMIUL PENTRU COLOANA SONORA : 
Silviu 'Camil — ..Proba de microfon", ..Bure- 
bistâ". ..Mireasă din tren", „Drumul oaselor": '

PREMIUL PENTRU MONTAJ.; Maria 
•Neagu —. „Proba de. microfon". „Vânătoarea 
de vulni", „Ston cadru Ia masă".; .

PREMIUL. DE CRITICĂ CINEMATOGRA- 
FICĂ : Manv.eîă Cernat. — pentru activitate 1 
istoriografi că și de 'promovare a cinemato-' 
grafului tînăr ; ; .
' 'DIPLOME DE ONOARE': Șerban îpneșeU :— 
rolul Ion din „Blestemul pământului

Moment artistic gorjean
Expoziția de grup a Cenaclului U.A.P. 

din Tîrgu-Jiu, vernisată în acest noiem
brie, reunește lucrări de pictură, sculptură, 
grafică, ceramică, sticlă și design sem
nate de 13 artiști plastici de certă profe- 
sionalitate, prin acivitatea cărora viața 
culturală a Gorjului își anexează mo
mente de larg interes. Cîțiva dintre pro
tagoniștii acestei manifestări ne sînt cu- 
noscuți, fie prin contribuția lor îndelun
gată la întreținerea tradițiilor plastice lo
cale (Iosif Keber, Adrian KSebert, fie 
prin expozițiile lor mai vechi sau mai re
cente. Octavia Berea, despre care am avut 
nu demult prilejul să scriem, expune pic
turi dincolo de care ni se dezvăluie, de

-----• addenda  ------- ———.—------ -------
Pentru o înțelegere pluridimensională a operei lui Mircea Eliade

Prestigioasa revistă de muzică din 
Viena „Neue Zeitschrift . fur Musik" 
consemnează un eveniment, cultural 
insolit : criticul muzical Kalus Michael 
Hin.z. comentează o interesantă pre
mieră reprezentată de teatrul din 
Wurtemberg, „opera seria" Facerea lu- 

. mii, a.narținind compozitorului , german 
Mauricio Kagel, care, într-un spectacol 
sincretic de muzică instrumentală, 

dans, teatru și -muzică vocală, ar ope-, 
ra, citim, o analiză abisală a psihicu- 

. lui uman în cazul particular al im- 
pacfuh'i cil mitul și, în condiția în care 

. nucleul .său „sacru" e cunoscut cu pre
cizie. Sursa de inspirație are la' bază 
nn fan.t real,, citat--de Mircea Eliade 
în luc a-ea „Aspecte ale mitului". Pe 
una din insulițele-arhipelagului' Ka- 

■lau din Oceanul Pacific, relatează M. 
Eliade, fusese instalată, în timpul celui 
de-al doilea război mondial, o bază 

.americană de tranzit. în cei cîțiva ani
cît. a funcționat aceasta,. băștinașii in

sulei, care trăiau într-o societate ega
litară,, au fost „corupți" de stilul de 
viață american și au început să mo
tiveze magic opulența lor tranzitorie. 
Obșervînd că recipientele cu Coca- 
Cola soseau pe insulă în pîntecele 
unițr nave uriașe, ei au fetișizat aceste 
obiecte aducătoare de amăgitor „bel
șug", Acest mit, născut acum aproape 
„patru decenii, a intrat in istoria reli
giilor șub numele de „mitul cargo- 
boat“-ului. El devine, în -opera lui 
Kagel,. matricea unei „geneze de uni
vers".

Se remarcă structura eminamente 
originală a compoziției, în care fiecare 
artă participantă evocă un alt nivel 
al realității. Astfel, jocul scenic, tea- 
trâl propriurzis, se dedică exclusiv 
actujui mitic, muzica orchestrală dez
voltă în contrapunct viziunea edenică 
â lumii industriale, prelucrînd coloana 
sonoră ce sugerează iluzia „Disney- 
lând“-ului, muzica vocală iluștrea-ă 
„cunoașterea luciferică", reluînd moti

vele folclorului din lagărele de con
centrare etc. . . .

Această analiză „multimedia,lă“, cum 
se exprimă compozitorul, în căutarea 
„poeziei concrete", demonstrează o in
vestigație a artei la nivel pre-estetic. 
urmărind o recuperare a sensului ei 
funcțional, ipoteză ce se trădează ca 
o imposibilitate, întrucît mitul gene
rator încetează de, a mai fi o taină 
pențru omul modern, atîta vreme cît 
îl cunoaște ca „lucru în sine" și îl în
țelege logic ca „religie artificială". Un 
fapt rămîne insă cert. Și anume că 
Mircea Eliade nu numai că pune ba
zele unei discipline teoretice — isto
ria și filosofia religiilor — dar poate 
fi considerat, datorită acestui experi
ment artistic, izolat insă programatic, 
ca părinte al unui curent în cultură, 
din moment ce deschiderile sale teo
retice încep să fie convertite în'valori 
artistice de către creatorii epocii 
noastre.

VLAD PAPU 3
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Niculae Stoian

Fiesta și parada
în amintirea confratelui descoperitor" 

al America Latine. Eugen Pop

Un „Viva Mexico !“, al lui Hidalgo de 
demult „El Grito", 

Pe Popocatepetl crunt parcă-I cutremură 
tempesta... 

țîșni vulcanu-î din adine nestăvilit e-a și 
pornit-o 

Dezlănțuită, pe pămînt și-n cerul mexican. 
Fiesta !

Se scutură mai întîi, precum un mango 
constelatii

Pe megalopolitice întretăieri de bulevarde 
Că nu mai știi de rătăcești prin cosmic- 

sideral» spatii 
Ori de meteoriți aprins, sub pași întreg 

pămîntul arde.

Și arde-n flăcări izbucnind din guri, 
pulverizind benzină 

Și în grătare dogorind și-n canonade de 
explozii 

Trompete, tiribombe, măști, confetti, 
rumeguș, făină —

E-un vălmășag de carnaval și-un chiot, 
parcă vin irozii.

Iar dansul, zeu atotstăpin comorilor lui 
Moctezuma, 

Volutele-și desface larg in ritmurile-i 
îndrăcite

Dind la iveală frumuseți ca marea-n 
vă!urirea-i spuma

Din care chip au căpătat și trup creole 
Afrodite.

Și din acest torent vulcanic 
cu-nvolburările-i toride 

Ce-n zori abia și-a istovit, multicoloră, 
cavalcade. 

Se rinduiră două loji de-a lungul vastei 
avenide. 

Aceiași mexicani, cuminți, pe scaune 
primind Parada

„Ejercito", eu-ai săi ostași sculptati ca-n 
marmură de Paros, 

Ori amazoanele pe cai, instigatoarele lui
Eros

Doar cîte-un „ay !“ admirativ și <tn 
entuziast „Chau, eharros !“, 

Copiii ce din palme bat scandind în cor
„Viva bomberos !“

Chiar Popocatepetl grav, sub un sombrero 
de zăpadă

— Un Moctezuma deșteptat din somn in 
plină dimineață —■ 

Ca tot aztecu-i bucuros că poate iar și
iar să vadă 

A vechiului Tenochritlan, din veac, 
priveliște măreață. 

București, mai 1981

Fîrg de pești
Palais d’amour și dame-n galantare, 
Manej de crupe, ugere de staul. 
Mezat de tîrfe, sexe de vînzarc — 
Un Eros-center e întreg Sanfct-Paul.

„Poftiți prieteni nărăviți la vicii !" —
Arcan, te prind reclamele frivole 
Și ți se-arată coapsele — calicii 
Sub ultra minijupele corole.

Copii eu-obrazul neatins de lamă.
Obezi pe care-i surpă diabetul 
De-a valma dau cu obsedatii vamă 
Reclamei ce le-o-mproașcă proxenetul.

Striptîzul cu nerușinarea-i crudă 
Și viclenia candidă, de vulpe, 
Dezlănțuindu-și desmățarea nudă 
Desface-ațîțător și sini și pulpe.

Instinctele stârnite prind să fiarbă, 
Să colcăie ca viermii-ntr-o latrină, 
Și betul om devine-o poftă oarbă, 
Ființa-i o explozie sangvină.

Eu, unul, scuip pe-această siluire
Cu-a ei hemoragie sexuală
Și pentru-o oră sfintă de iubire 
Ca Eminescu, pururi ard — vestală.

Hamburg, iunie 1968

Muzeu madame Tussaud's
camera ororilor
Va trebui să-ți recunosc. Madame

Tussaud, 
Capacitatea de a fi vizionară
Atunci cind lumea noastră ai început tu s-o 
Reîntrupezi în palide figuri de ceară.

Și-n zelul tău de-a plăsmui sperietori 
Din ură contra Revoluției franceze 
Ai rezervat și-o cameră pentru orori, 
Dar ele au și prins, vai, să prolifereze.

Astfel că azi ne pomenim la orice pas 
Aievea, nu-n muzeu, cu cite o tortură, 
Ca etaloanele la Sevres au rămas, 
Ororile-ți de ceară-n camera obscură.

Nu ghilotina, vechiul morții rudiment. 
Cuptorul, gazul ori, cu mult mai sigur, 

bomba
— Și A și II (aș) și (e)N, cu maxim 

randament —■ 
Ca peste lume să se-ntindă hecatomba.

Sînt și-alte arme încă, mult mai viclene 
chiar.

Ca poluarea — caracatița scîrboasă 
Ce nu-i trecută-ntr-al Genevei inventar. 
Dar tot mijloc e de distrugere în masă

E timpul să te recunoști învinsă, deci. 
Madame Tussaud ce groazei chiar i-ai 

fost himera 
Că-n inventivul nostru secol douăzeci 
O cameră-a ororilor e însăși Terra.
22 iunie 1981

Bachus tinar
după Caravaggio

Un Bachus tînăr, îngeresc, 
Un bebeluș cu ochi de lapte 
Mai că nu-mi vine să-Uprivese 
Cu greața unui chef de-o noapte.

Nimbînd un chip rozalb, de sfint, 
Pe fruntea lui, o cununiță 
In care împletite sînt
Și frunze verzi-gălbui de viță.

Cu fructe-n fața-i, coșul plin. 
Un corn al abundenței parcă 
Și-un șip, abia-nceput, de vin, 
E doar ispita ce-1 încearcă.

Maestru-a pus și-n mina sa 
Mai mult simbolică, o cupă, 
Sfîrșind, fără-a inai ști ce s-a 
Mai întâmplat cu Bachus după.

Prea tânăr pictorul murind
Nu bănuise ce tentații
Dospeau într-al licorii jind 
Ce-aveau să-l mine spre libații

Nu și-1 închipui pe-adult
Intr-ale patimii lui febre
Ce-1 afundară-atît de mult 
De la lumină spre tenebre.

Și nici Velasquez, mucalit, 
Nu săvîrșise trista farsă 
De a-1 fi împrietenit 
Cu liota lui Buză-arsă.

Virtute-i dar orice nărav,
Cît fluturele-i crisalidă. 
Iar Bachus. un ebpil suav, 
Cît strugurele-i aguridă.

Iulie 1981

Un cline văzut pe jumătate
după Goya

Un cîine-ntrezărit și doar pe jumătate...
Trecînd pe culmea dealului care-1 ascunde. 
Ca silueta Unei nave depărtate 
Ce intră în curbura planetei rotunde.

Un cîine-abia schițat ca un desen rupestra, 
Că te și-ntrebi la ce a mai simțit nevoia 
Să-1 imortalizeze acest ciudat maestru, 
Celebrul curții pictor Francisco de Goya.

Dar eu, ca un cosmonaut, printr-o
sforțare

Un punct de sprijin fix cătînd ca
Arhimede

Aș vrea să pot descinde-n unghiul clar 
din cf.rc

Cealaltă jumătate-a cîinelui se vede.' 
mai 1981

Posibilul Pigmalion
Ce aștepți in adîncul muntelui 
înfometat în pacea pietrei î 
Povara cărei răsuflări 
îți va fi încredințată ? 
închinat oarbei tăceri 
nici un regret nu te ptânge 
nimeni nu știe unde zaci -îngropat. 
Răbdător te ține în beznă 
bazaltul înfipt 
ea un pinten trufaș 
în imperiul înaltului nor.
Poate nu vei cunoaște vreodată 
lumina 
spre a fi în timp muritor.
Doar ochii mei te văd 
doar inima mea te presimte 
Insă miinilor mele nu le-a fost dat 
harul să învie făptura 
ce-mi stăruie-n minte.
Și nu-mi dau seama 
cine e blestemat : 
tu sau sufletul meu ce te știe 
cum stai în adine îngropat 
pradă uitării depline 
menit să mori 
mai înainte de a ie naște, 
odată cu mine.

Baladă
Cuibărită în tăcere 
rîndui boabele în sită 
Ie răsi'ring și le rotesc 
Ie îmbin către risipă. 
Chipuri sterpe zugrăvesc 
la răscruci înfricoșate. 
Vîntul, ploile și zloata 
Ie coboară-n iui 
pe toate.
Apa somnului o torn 
în găvanul spartei ciuturi, 
adormiti părinții mei 
cad sub noaptea 
de sub scuturi.
Fulgerele mă izbesc 
și sub vechiul arc de poartă 
plămădit din osul casei 
stau eu fruntea despicată.

Tramvaiele verii
Tramvaiele verii vin înfrunzite 
dintr-un depou transparent 
ca un clopot.
De-a lungul lacurilor defilează 
cu clinchet somnoros 
alunecînd 
pe șinele unei cozi de cometă 
casete goale 
de cristal lucios.

Tramvaiele verii traversează poeme 
și văzduhuri îngreuiate 
de albastră culoare.
Se opresc in stații cu ploi 
către seară 
și nimeni în ele nu urcă 
și nimeni nu vrea să coboare.

Trec prin lumini 
Ia intervale egale 
despărțind trotuarele 
pline de larmă 
și înainte de a intra 
în singurătate, 
sub roțile de vis 
subțiri, 
drumul parcurs 
se destramă.

ANAIS NERSESIAN B

Mama
Mă cheamă acasă, mamă 1 
In întristare, 
în ochii tăi ascunși în frunte 
să mai zăresc 
lumina 
ee-ai dăruit-o cu răbdare.

Ms-ai smuls 
din umeri greutatea, 
să fiu eu slobod ; 
ducînd încovoiată, 
dar plină de speranțe 
sapa în genunchi, 
iar din pămintul negru 
tu îmi săpai lumină. it

Mă cheamă acasă, mamă l 
Tu ești acum bătrină, 
o să-ți aduc eu apă din sat 
de la fînlînă. 
Eram copilul răsfățat 
și nu-ndrăzneai să mă trimiți, 
eu te vedeam, 
dar...
Dar o să-ți sap, 
in fața ta, 
fîntina care-o vezi, 
să curgă rîu adevărat 
și să te-apleci să bei. 
lartă-mă, 
hai spune o vorbă, 
mă poți certa, 
dar spune un cuvînt ! 
De ce taci ?
Tu ești aici, te văd, ce faci ? 
Nu spui nimic ? 
Te-am supărat ?
Doar m-ai iertat de-atîtea ori 
și-acum ?
Și m-am trezit din somn... 
Ce mai visează-un om ! 
Mă cuprinsese teama 
Că nu mă iartă mama.

C. STAMATE S

Curier literar

Stejărel Ionescu. Poezii foarte lungi și, prin cantitatea lor de proză, foarte plic
tisitoare. Dumitru AngheL Trei lucrări nesemnificative. Loghin Roxana-Maria. Ver
suri în general slabe, puerile : „Dacă mi-ai fi zîmbit / Aș fi zburat pînă la soare 1 
Și ți-aș fi dăruit și ție / din strălucirea lui". Nu cumva faceți un fel de schimb prea 
puțin convenabil pentru dy. ? Carmen Stolea. Deși împovărate de confesiuni, deși 
lipsite de ceea ce s-ar numi imagine poetică, lucrările trimise au totuși extraordi
nara calitate că izvorăsc dintr-o adîncă simțire. Unul din neajunsuri ar fi acela că 
au, majoritatea dintre ele, unele lungimi și naivități in exprimare. Thanates. Sin» 
teți foarte categoric în aprecieri aspre și, pe-alocuri, pripite în ceea ce privește 
lumea literară. E dreptul dv, să vă exprimați ca atare, dar poemele trimise, insufi
cient realizate, ne fac să credem că aveți un anume complex al persecuției. Sasu 
Gelu Dan. Poeme al căror mare neajuns ar fi acela că, în loc să transmită o stare 
poetică, o emoție, relatează, povestesc și descriu acea stare. Mai altfel spus, sînteți 
mult mai aproape de proză decît de poezie. Ion Constantin. Numindu-le chiar dv. 
„încercări poetice", noi ce-am mai putea spune ? ! într-adevăr, încercări poetice, dar 
fără urmă de talent, răspuns care s-ar traduce prin DEOCAMDATĂ NU. Același 
răspuns și pentru următorii : George Baciu, Nicolae Ionescu, Daniil Oniga, Dumitru 
Ilinca Istrate, D. Desagă, Felicia Tudoroniu, Roxana Irina Marcoci, Gheorghe Untaru, 
Marian Vilvoi, Maria Adela. MANUSCRISELE NEPUBLICATE NU SE ÎNAPOIAZĂ I

VICTOR NIȚÂ

LEONTE NASTASE 3 ANTON ORAGOȘ H
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Sen® a lll-a a diviziei B

Mai poate fi ajuns F.C. Bihor?
In seria a IlI-a, și ultima, a diviziei B, apele par să se îi limpezit încă de pe 

acum. Dacă in celelalte lupta pentru promovare e acerbă, și mai multe formații (în 
seria 1 chiar 5, dacă nu mai multe) speră să termine victorioase, aici F. C. Bi

hor a luat un start „ca din ptfșcă“ Și deține, după 15 etape, un avans confortabil. 
9 puncte’ Ea a izbutit un + 12 in clasamentul „adevărului”, fiind urmată de F.C. Baia 
Mare ( 3), în timp ce fostele divizionare A. Olimpia Satu Marc (0) și F.C.M. Reșița 
(0) par să fi ieșit definitiv din cursă. Să notăm și două surprize plăcute, Aurul Brad 
(4-2) Ș< Someșul Satu Mare (+2), aceasta abia promovată.

Franc isc Neumayer :
„NU NE FACEM NICI O ILUZIE”

— Tovarășe Neumayer, de cînd antre
nați pe Someșul ?

— De cînd Vasile Șavaniu. căruia i-am 
fost secund, a trecut la Olimpia.

— Sinteți una și aceeași persoană eu 
fostul jucător al Bacăului ?

— Da,, dar mt-am încheiat cariera la 
Satu Mare, jucînd la Olimpia și, în final, 
la Someșul.

— Ce șanse are echipa pe care o pre
gătiți să promoveze ?

— Nu ne facem nici o iluzie, chiar dacă, 
duminică, am scos un punct -la Reșița. 
Apoi, ca să fiu sincer, cred că Bihorul 
nu mai poate fi ajuns.

— Care-i atmosfera în oraș, cîți sătmă
reni țin eu Someșul, cîți cu Olimpia ?

— După ce Someșul a bătut Olimpia, 
CU 2—1, lumea a trecut cu noi.

Pereș — Bențea, Kardoș, Papp, Ungu- 
reanu. Pop, Balogh, Babolea, Pinter IL 
Pataki, Borz.

Vasile Dragoș :
„AM RENUNȚAT I A CÎȚIVA JUCĂ

TORI CUNOSCUȚI, DAR NU ȘI LA DI
VIZIA A”.

— Sinteți, tovarășe Vasile Dragoș, no
tarul șef ai județului și; în același timp, 
proaspătul președinte de onoare al clu
bului F. C. Baia Mare. Ne adresăm dum
neavoastră pentru că, din cite am aflat, 
antrenorul Nicolae Szabo, fostul extrem 
al Universității din Cluj-Napoca, e bol
nav, fiind suferind de ulcer. Care-i si
tuația. tovarășe președinte, mai speră 
Baia Mare ?

— Deși am pierdut, cu 1—3, la Oradea, 
mai sperăm. Am renunțat la cîțiva jucă
tori cunoscuți. dar nu și la promovare. 
Pentru noi, obiectivul răniîne deși, fireș
te, va fi greu de realizat. Bihorul deta- 
șîndu-se.

—- La ce jucători ați renunțat ?
— A plecat, ca să zic așa, o echipă. Mtb 

reșan ia Steaua, Terheș la Sportul, Onu- 
țan și Windt la F. C. Olt, Hoffmeister la 

Ilba Seini. Molnar a făcut hepatită, iar 
Radu Partiții i-am sus-pe Condruc și pe 

pehdat.
— De ce ?
— Pentru lipsă

De fapt, Condruc 
— Cine a venit

de interes in pregătire, 
nici nu mai e în lot.
în locul lor ?

— Cu excepția lui Ene, primit de la 
Spartul în locul lui Terheș, vedeți ce 
schimb „fericit” am făcut, numai nume 
necunoscute. Ilotico și Caciureac de la Si- 
ghet. Rus de la Cavnic, Țirbuș de la Vi- 
șeu și. firește, o serie de jucători ridicati 
din pepiniera proprie, Tătăran, Lițan și 
Covaciu.

Moldovan (Feher) — Borz. Tătăran, Sa- 
bău, Ilotico, Bălan, Koller, Sepi, Rosznai 
(Caciureac), Buzgău, Rus,

Marin Bojin:
„N-AVEM IN LOT DECÎT 13 JUCĂ
TORI ? !“

— De cînd sinteți antrenor la Reșița ?
— De cîteva săptămîni,’după ce am lu

crat. un timp. Ia C.F.R. Caransebeș, în C. 
Acum, îl ajut pe Iosif Reinhardt și, din 
cînd în cînd, mai joc. în anii petrecuti Iar 
Timișoara âm absolvit Institutul de edu
cație fizică.

— Măi jucați ? ! Nu mai sinteți chiar 
tînăr !

—■ Mai joc de plăcere și, mal ales, de 
nevoie. Fundaș dreapta, cînd eu, cînd 
Atodiresei. N-avem în lot decît 12 jucă
tori, ptmîndu-mă și pe mine la socoteală t

— De ce ?
— Au tot plecat' Hergane la C.F.R. Ti

mișoara, Vizitiu la Jiul, Gabel la Șoimii 
Sibiu, Platagă la Anina și, desigur, îovan 
la Steaua, de unde, la schimb, a venit 
Matefi, fost la A.S.A. Nici el n-a jucat o 
vreme.

— In privința promovării ?
-— Nici o șansă. După părerea mea. Bi

horul e de pe acum în divizia A. Noi, mai 
întîi, să facem o echipă ca lumea, s-o 
completăm, s-o întărim, după care-vom 
mai vedea. Poate la anul.

Bochiș — Bojin (Atodiresei), Uțiu, Ja- 
cotă, Telescu, Pqrtik, Imireano, Cojo
car». (lancea. Matefi, Florea.

Gheorghe Staicu:
„MAI E MULT PÎNA DEPARTE”

— De cînd sinteți la Oradea, tovarășe 
Staicu ?

— Din vară. N-am -antrenor secund, 
nici nu-i voie la B, mă ajută Naom.

— Care sînt noutățile la F. C. Bihor ?
— Sînt tentat să afirm că nu numele, 

pe care înțeleg că mi le cereți, sint hotă- 
rîtoare, ci atmosfera. Cred că am reușit 
să imprim un suflu nou, să sudez echipa 
din punct de vedere sufletesc, s-o fac să 
creadă în posibilitățile ei. N-a fost insă, 
vă asigur, ușor.

— Adică ?
— Unii au strîmbat din nas cînd am re

nunțat la așa-zisele „vedete”. Am ținut 
însă la punctul meu de vedere și mi l-am 
impus. Aii primit dezlegări Kun II, Flo- 
rescu, Gergely și. Agud, toți joacă în C, 
la Valea lui Mihai.

— Cu cine i-ați înlocuit ?
—■ Cu Grosu de la Rapid, cu Nițu de la 

Steaua, cu Bisoc de la SfîntU Gheorghe, 
cu Ivașcu de la Sighet, cu Sebestyen de 
la Voința Oradea. Toți au dat satisfacție, 
mai ales Grosu. El a marcat pînă acum 
20 goluri,-cît O echipă !

— El e, nu-i așa, „arma secretă” a Bi
horului, da ?

— Ce vorbă mare ' Grosu vine din li
nia a II-a și. rămînînd adesea nesupra- 
vegheat, înscrie gol după gol, ajutîndu-se 
și de tehnica sa deosebită. Asta-i tot, ce 
„armă secretă” ? ! Poate mai. dotat decît 
el e Dianu, fost la .Moldova Nouă, are vi
teză, are șut. dar nu gîndește cit Grosu. 
Avea dreptate Lucescu cînd zicea, chiar’în 
„Flacăra”, că fotbalul de mîine va fi al 
jucătorilor ihteligenți. Grosu e unul din
tre ci.

— La ee capitol stă Bihorul mai bine ?
— Linia noastră de mijloc e foarte so

lidă. Atacul însă, mai ales partea dreaptă, 
ne pune încă destule probleme.

— Ați pomenit de Nițu, n-ați zis nimic 
de Agiu, parcă era și el la Oradea,

— A fost, a stat cîteva luni, dar a dis
părut cînd să-l legitimăm ? î A plecat, 
dacă nu greșesc, la Tirgoviștc, unde nu va 
avea cum să joace, căci dezlegarea dată 
de Steaua e la noi.

N-ar mai fi. firește, multe de comentai. Rămasă practic fără adversare cu veleități, 
atît Reșița cît și Olimpia Satu Mare, ca să . nu mai vorbim de Someșul, sînt în recon
strucție, echipa din Oradea pare să aibă, și în continuare, o misiune ușoară. Doar 
Baia Marc n-a renunțat la luptă, dar e greu de crezut că ea va putea remonta o di
ferență așa dc mare de puncte în condițiile în care seria e, excepție făcînd tocmai 
F.C. Bihor, echilibrată. Numai că, după cum ați putut constata, antrenorul Staicu 
rămîne circumspect, în atitudinea lui luciditatea aliindu-se cu „diplomația”. El știe 
că, în urmă cu 2 ani. Oradea a pierdut o promovare ca și sigură la jumătatea între
cerii și de aceea păstrează o doză de rezervă. Numai că punctele sînt puncte. Bihorul 
e la_ +12, sini semne că această echipă va juca, din toamna viitoare, in divizia A. 
Deși, vorba lui Staicu, mai e mult piuă departe și surprizele sînt încă posibile. Vom 
mai vedea,

OVIDIU IOÂMIȚOAIA ■

— Adversarii susțin că echipa pe care 
o antrenați e că și promovată. E ?

— Mai e mult pînă departe. Sigur, șan
sele noastre par să fie cele mai mari, 
dar Baia Mare și Reșița nu și-au spus 
încă ultimul cuvînt.

— Să înțelegem eă un pic de teainiă tot 
vă mai e, ne înșelăm ?

— Oradea are, în această privință, o 
experiență tristă, pe care nu dorim s-o 
repetăm. Acum 2 ani, cînd a intrat în A 
Hunedoara, F. C. Bihor a încheiat turul 
cu 7 puncte avans.

Albii — Nițu (Kiss), Zare, Rosza. Mu- 
reșan, Naom. Grosu, Pușcaș, Dianu, Geor-' 
gescu, Lupău.

Mircea Lupan:
„NU, NU NE GÎNDIM LA PROMO
VARE 1“

— Tovarășe profesor Lupan, iată-vă 
din nou președinte Ia Olimpia Satu 
Mare ! Ați fost adus, bănuim, în calitate 
de „specialist” în promovări, da ?

— Âm condus, e adevărat, echipa care 
a izbutit prima promovare, dar acum nu 
poate fi vorba de așa ceva. Ca să fiu și 
mai clar, nu, nu ne gîndim la promovare! 
Deocamdată, întinerim echipa, antrenorii 
Vasile Șavaniu și Iosif Kalmar, ultimul 
promovat de la Centrul de copii și ju
niori, caută soluții, reconstruiesc.

— A imbătrinit Olimpia ?
— Pe de-o parte. Pe de alta. a. rămas 

fără cîțiva titulari, Kaizer plecînd la 
U.T.A., State la F. C. Olt, Dcmarczek la 
Jiul și așa mai departe. N-ăm putut legi-, 
lima decît din județ Și din împrejurimi, 
dc ia echipe .mici., de lă Turț, de la Ne
grești, de la Mobila Satu Mare, fotbaliști 
buni. Dan, Mocirean, Csul, plus pițiva ju
niori, Bodi, Oroșz, Tăbăcaru. dar prea 
fragezi. Pînă se vor roda, va mai trece 
timp.

~ Altceva ?
— Așteptăm, în februaHo, în'toăMH’ea 

lui Bolba, împrumutat pe perioadă sta
giului militar.

— Cine va promova, tovarășe Lupan ?
— Ghici ciupercă ce-i ? ! F. C. Bihor.
Feher — Pinter I, Pop, Matei. Puț, Dan, 

Mocirean, Mureșan, Mathe, Mihuț, Ba- 
thori.

Omul care joaca

„Să eu uităm „bătrîmi“!
Și eu ata remarcat acum un an, la fi

nala „C.C.E.” dintre Liverpool și Real 
Madrid, pe „Parc des Princes”, înainte de 
joc, chipul căutat de camerele T.V. și 
încă plin de viață și forță al creatorului 
Super roșiilor”, managerul Bill Shankly. 

Vestea morții sale, survenită în urmă cu 
o lună și jumătate, la cel de-al doilea 
atac de cord suferit la o săptămină — de 
data aceasta în spital —, mă urmărește 
și acum. Odată cu dispariția sa a încetat 
o realitate deosebită de care fotbalul are 
mare nevoie, năseîndu-se o legendă ce 
poate mai mult să se depene decît să. 
creeze adevărurile necesare pretutindeni 
acestui joc. în .Marea Britanic numai 
Matt Busby poate împărți alături de el 
loja prestigiului suprem.

La 15 ani a coborî! în mină, ieșind după 
doi ani pentru a semna un contract de 
profesionist la Carlisle United. Apoi a 
participat mulți ani la bătăliile ligii sco
țiene, sub culorile lul-Preston North End, 
remareîndu-se ca un mijlocaș cu o con
diție fizică excepțională. Ca manager a 
activat mai întîi la, echipe mai mici, pre- 
luînd în 1959 pe Liverpool din liga a II-a 
și intrînd peste trei ani în pi’ima divizie 
cu opt puncte avans.

De atunci și pînă în 1974 cînd s-a re
tras — rămînînd în continuare consilierul 
tehnic principal al clubului și formîndu-și 
în timp succesorul, Bob Paisley,—, viața sa 
se confundă cu aceea a lui Liverpool F.C., 
formînd toate generațiile „roșiilor”, de la 
Yeats, St. John, Peter Thompson, Roger 
Hunt și, mai tîrziu, Tommy Smith , apoi 
Callaghan, pînă la actualii Ray Clemence 
și Kevin Keegan.

Pentru Bill Shankly fotbalul era „mai 
mult decît viața sau moartea”.,. Se cu
nosc sute de mici istorii despre el in care 
fiind o recunoscută mină de fier, știa să 
îmbine de minune plezanțeria cu realis
mul exprimării scurte și directă, fiind 
ca orișice mare personaj imprevizibil în 
pornirile sale de furie sau tandrețe.

Se spune că, odată, „carul. de asalt”. 
Tommy Smith, fiind accidentat, a vrut să 
intre în teren cu un picior bandajat. „Nici 
unul din jucătorii mei nu iese pe teren 
cu pansamente”, a decretat Shankly. „Dar 
este piciorul meu”, a protestat j&mith. 
„Fals, a strigat Shankly. Este piciorul lui 
Liverpool F.C.“...

Toate cluburile engleze și scoțiene au 
fost reprezentate la funeraliile aceluia 
care a fost ,,o instituție națională” și „cel 
mai dinamic manager al secolului”. Ul
tima sa dorință^ exprimată prin testa
ment. a fost aceea ca cenușa sa sâ fie 
împrăștiată pe gazonul stadionului „An
field Road”, inima, iui -Liverpool F.C. Da,- 

fotbalul dovedește și astfel că unicul 
drum este numai înainte.

Vestea dispariției lui Bill Shankly m-a 
urmărit-nu numai pentru că la fel ca și 
un foarte buh scriitor și ziarist care sem
nează și în această revistă și care ține 
cu Manchester United de mult, eu sînt un 
mare admirator al lui Liverpool FiC. 
M-am gîndlt din nou lă adevârații „bă-, 
trîni ai fotbalului nostru, aceia a căror 
muncă și viață se confundă cu succesele 
de durată ale unora dintre cluburile noas
tre. La un G heorghe Popescu și la ma
rele C.C.A., la Iile Oană și Petrolul, la 
cuplul. neînțeles, pentru mulți Traian Io
nescu — prof. Angelo Niculescu și Di
namo, la Coco Dumitrescu și U.T.A., in 
fine, îmi cer scuze dacă nu pot să-i trec 
în aceste rînduri pe toți aceia care au 
făcut ceva rezistent în timp la cluburile 
noastre, îmbogățindu-ne fotbalul. în ge
neral vîrsta în fotbal se dovedește nemi
loasă și imprevizibilă și atunci cînd tre
buie să-1 părăsești ca jucător, ca și 
atunci cînd ești îndepărtat de la condu
cerea tehnică a echipelor. Totuși, și aici 
noi avem un dar vinovat de ne pierde” 
virstnicii de excepție .și posibilele lor 
sfaturi neprețuite, izvorîțe din minți încă 
lucide și pline de experiență. La fel poate 
cum foarte puțin se urmărește să fie cres
cute cadre de conducere care să se con
funde cu viața echipelor în care ău -acti
vat.

Nu este o regulă, dar trebuie să fie o 
preocupare menită să anuleze „zborul pă
sărilor călătoare” sau hazardul carieriști
lor. După retragere, Bill Shankly spunea 
că „aceasta este cea mai mare eroare din 
viața Sa, neputînd fi fericit pentru că nu 
are nimic de făcut”. Noi, cei mai tineri, 
nu simțim încă consumul pe care l-au 
avut acești oameni, ca și posibilul zbucium 
al. inutilității pe care o trăiesc unii din
tre ei acum. Puțini îl înțeleg. Tocmai 
prezența lor cu vorba și cu fapta părului 
albit lingă cluburile pe care le-aU con
struit; le pot ajuta pe acestea să nu facă 
greșeli și să se descurce în furtunile cu 
care se confruntă.
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Cei mai buni
10 fotbaliști ai anului

Vă reamintim că așteptăm pro
punerile dv. pentru cei mai buni 10 
fotbaliști ai anului 1981, pe adresa 
Revista „Flacăra", București, Pia
ța Scînteii 1, căsuța poștală 3 312, 
cod 71341, cu rugămintea de a 
face, pe plic, precizarea „pentru 
anchetă".

Scurt, foarte scurt
Seduși de zvonul că Mateiann 

va prelua, cit de curînd. Steaua, de Ia care 
Traian Ionescu a șters-o englezește, l-am 
sunat pe fostul antrenor al Progresului. 
El a infirmat știrea, anunțând că, deocam
dată. se odihnește. Caut, ne-a zis. o echi
pă care să aibă răbdare, nu să alerge, 
după 3—4 etape, după puncte. Ei, Viorele, 
cine mai are azi răbdare în fotbal ? ! 
în ceea ce privește pe Steaua, marți si
tuația s-a limpezit. Conducerea tehnică a 
fost încredințată lui Constantin Cernă- 
ianu, care va fi ajutat de Carol Creini- 
ceanu și Nicolao Pantea • Sînt în 
plină desfășurare, Ia Palatul spor
turilor și culturii, naționalele de box. 
Vom reveni, săptămîna viitoare, cu un 
comentariu amplu. • Scrimcrii români

Primim la redacție
Prin intermediul F.R.F., ne-a parvenit 

scrisoarea de mai jos, semnală de fotba
listul Latlislau Boloni :

„Subsemnatul Boloni Ladislau; în legă
tură cu articolul lui Cornel Dinu apărui, 
în revista „Flacăra” nr. 47, 19. 11. 1981, de
clar următoarele.:

în drum spre București, venind de la 
Berna, am stat de vorbă cu antrenorul 
echipei naționale a Ungariei Mcszoly Kal
man. La această discuție nu a participat 
Bici un coechipier din echipa noastră. La 
sfîrșitul discuției a venit și Lucescu, eu 
îndeplinind sarcina de a traduce cuvintele 
rostite de cei doi antrenori. Meszoly a a- 
preciat valoarea lui Ștefănescu și a luî 
Bălăci. Nu S-a discutat absolut nimic ia 
legătură cu fosta echipă a României an
trenată ele Valentin Stănescu și Ștefan Co
vaci. Ca atare cele Scrise în revista „Fla
căra” de Cornel Dinu privind persoana lui 
Ștefan Covaci sint neadevărate, conside- 
rîndu-le acuzații neîntemeiate, pure năs- 

«îi dominat hot Balcaniada de ja Atena. 
• Foarte documentat și interesant, se
rialul din „Scînteia tineretului” dedicat 
problemelor mai vechi și mai noi ale 
fotbalului nostru. Tăios, la obiect, mai ales 
în fragmentele semnate de Vasile Căbulea. 
Unul din ele a dat naștere, nu demult, 
la discuții aprinse. Câbiilea n-a zis, cum 
Se pare că au înțeles cîțiva, că toți arbi
trii sînt hoți, dar ă arătat că unii sînt 
chiar așa (cei implicați în cazul F.C.M, 
Brașov), iar .alții numai nepriceputi. Pri
mii își vor primi, cu siguranță, pedeapsa. 
Ceilalți însă, -față de care federația ă ma
nifestat o vinovată toleranță, ar trebui înlă
turați din fotbal. Asta ă zis Căbulea, fără să 
insulte pe nimeni • în finala șahiștilor, 
lupta pentru supremație e foarte stfînsă. 
Abundă . remizele „de salon”, Pavlov — 
Ciociltea în 15 mutări, Urzică — Gheorghiu 
în 16, iar; finișul se anunță pasj.onantj Ca. 

să fim sinceri,- parcă așteptam mai mult, de 
la marele maestru Florin Gheorghiu • 
Dobrin a absentat, în meciul eu S.C. Ba
cău din cauza unei sciatici. El a fost, cîteva 
zile .internat la Pitești, după oare, sîm- 
bătă. a fost transferat la Spitalul efc-Spi- 
neni, pe care-1 conduce un reputat medic 
sportiv. Paul Tomescu, în prezent la F.C. 
Olt. îi dorim internaționalului pitesteâno- 
tîrgoviștean multă sănătate ! • A fost, 
duminică, etapa rezervelor în divizia A ! 
Chioreanu la Brașov si Nichici la Timi
șoara și-au condus echipele spre victorie. 
• Deși în progres, au stabilit 14 recorduri, 
naționale, halterofilii români n-au izbutit 
să cîștige Balcaniada pe echipe, adjude
cată de Bulgaria. De remarcat că mani
festarea, ținută la Bistrița, a fost organi
zată fără cusur. • O formație mult schim
bată în bine e. în acest sezon. Șoimii Si
biu, pînă nu demult mereu în luptă cu 

cociri asupra antrenorului Ștefan Covaci.
Asupra acestor aspecte consider că re

vista „Flacăra” trebuie să revină și cu atît 
mai mult F.R.F. să ia poziție în presa de 
specialitate, deoarece ele nu pot conduce 
la o atmosferă de încredere în jurul ce
lor care au fost sau sînt puși acum și în 
viitor să conducă treburile fotbalului ro- 
mânesc.

Toate acestea le afirm în deplină res
ponsabilitate și cu convingerea că vor îl 
luate în: seamă, aețibhîndu-se ca atare”

N.R. Tonul marțial al scrisorii luî Bil- 
loni nu ne împiedică, iată, să publicăm 
precizarea de față, despre care nutrim și 
noi speranța că e sinceră. Asupra celor 
in discuție invităm pe Cornel Dinu ca, 
săptămîna viitoare, să indice sursa și 
martorii la care s-a referit în articolul 
precedent. Cît despre cererea lui Bolhni 
ca F.R.F. să ia poziție în presă, conside
răm că alții ar trebui s-O facă înaintea fe
derației. Rolul acesteia e să asigure des
fășurarea normală a fotbalului nostru, nU 
să tot ia poziții !

retrogradarea. Întoarcerea „fiilor risipi
tori” Gabel și Barna poate fi una din ex
plicații. Dar nu singura .La Sibiu s-a ter
minat cu plezifismul. se muncește. cu te
meinicie si abnegație, iar Șoimii au ajuns, 
pe nesimțite. în coasta Petrolului si a. Ra
pidului. • Apropo de Rapid. Suporterii 
Giuleștiului ne scriu tot mai des și mai 
entuziast în ultima .vreme, exprimindu-st 
convingerea că formația lor favorită va 
reuși să revină în A. S-ar putea să se îri- 
tîmple chiar așa. cine poate ști de pe 
acum ? Ce știm sigur e că revirimentul 
Rapidului se datorează, în bună măsură, 
prestației excelente a mijlocașului „de 
buzunar” Paraschiv care, iată, ' etapă. de 
etapă, își înscrie numele pe lista marcato
rilor. Ca unii care, de la început, am in
tuit talentul si posibilitățile deosebite ale 
lui Paraschiv. no bucurăm sincer pentru 
eL . „
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Muzica ti nară

Bucuria unor reîntihiri
Autobuzul demara pe drumul unui lung 

turneu al CENACLULUI FLACĂRA în 
orașele din nordul țării. Un tînăr.se așeza 
tăcut printre pasagerii exuberanți și ..puși 
pe cîntec" încă de la prinții kilometri par
curși. De fapt își începuseră obișnuita re
petiție : își cîntau ultimele compoziții, se 
acordau chitare, se creau momente de par- 
ticipare* colectivă, flautul lui Sorin Min- 
ghiat „îi prindea" inspirat, din urmă pe 
fiecare și pe neașteptate. Tînărul de care 
vorbeam și care nu era un necunoscut 
printre 'membrii cenaclului, își aude com
poziția sa „Lapte de lupoaică" cîntată de 
un colectiv întreg. Dacă pentru ceilalți 
faptul acesta făcea parte din obiș
nuința turneelor anterioare, pentru 
HORIA STOICANU, căci despre el 
este vorba, momentul capătă o sem
nificație încă de la începutul lungului 
drum. Eră vorba de revelația unui atu pre
țios, care avea să conteze mult în viitoa
rele lui apariții pe scenă, și care se putea 
defini prin două noțiuni : atmosfera și co
lectivul. FirO deosebit de emotivă, HORIA 
STOICANU mai participase și la turneele 
anterioare care au avut loc în toamna 
acestui an, dar nu reușise să realizeze acel 
aplomb sau siguranță în fața microfoane
lor pentru ca odată cu sunetul și prezența 
scenică să realizeze comuniunea cu „sala". 
A debutat în Cenaclul Flacăra în anul 
1975, pe scena Teatrului „Ion Creangă" din 
București, a participat apoi sporadic la 
manifestările cenaclului încercînd poate să 
obțină mai mult de la el în turneul între
prins pe Valea Jiului în 1979. Intre timp 
® fost un nelipsit al serilor de poezie și mu
zică d,, la „Clubul A" fiind dispus de cite 
ori 1- • întîlnit acolo, să-mi cînțe o com- 
pozivlSJjKouă sau să improvizeze ceva por
nind chiar de la banala întrebare : „Ce 
mai faci, Horia ?“ Improvizația nu era una 
oarecare pentru că Stoicanu se joacă cu 
Chitara _ în sensul cel mai bun și dacă în 
jurul său sînt doar cîțiva oameni, versu
rile pe care le rostește odată cu fraza mu
zicală țin de o sensibilitate personală deo
sebită și de un autentic talent poetic. A 
înregistrat la radio în emisiunea realizată 
de Adrian Păunescu RADIOCENACLU — 
VALORI ALE MUZICII TINERE, compo
ziții de calitate : „Lucrător la drum de 
fier", „Limpede" „în sala pașilor pierduti". 
„Lapte de lupoaică". „Laudă omului", 
elaborări care-i confirmă prin muzică și 
text un loc cu totul aparte în galeria mu
zicii tinere. Dar marele succes la public: 
începe să-1 cîștige odată cu fiecare scenă 
pe care urcă în timpul turneului de care 
vorbeam la începutul articolului și aceasta 
pentru că toate îi sînt favorabile, începînd 

cu propria hotărîre de a-și depăși con
diția emotivă și retrasă, colegii care par
ticipă la cîntecele lui și în primul rind 
curajul pe care i-1 inspiră acela care dă 
căldură momentelor și leagă de public 
întîmplările din cenaclu, poetul Adrian 
Păunescu, care intuindu-i momentul bun in 
care se află începe să mizeze din ce în ce 
mai mult pe Stoicanu pentru ă-1 aduce la 
cota pe care o au deja ceilalți interpreți 
și compozitori de muzică tînără.

Preocupat de o legătură valorică dintre 
mesajul textului poetic și calitatea compo
ziției muzicale, interesat de armonii cu 
„acorduri alterate", armonizîndu-și compo
zițiile spre complicate rezonanțe de blues 
sau eăutînd inspirația folclorică. cîntecele 
sale „Lapte de lupoaică", „întoarcerea"; 
„Cîntec de nuntă" și în special „In sala pa
șilor pierduți" obțin acum un binemeritat 
succes de public.

îh momentul în care Stoicanu pășea în 
fața microfoanelor cu certitudinea și încre
derea în calitățile lui de artist autentic ne 
aflam pe scena unei case de cultură din 
Maramureș și în spatele său stătea așezat 
pe uh scaun, speriat și cuminte, un invitat 
de pe acele meleaguri care avea să devină, 
în aceeași seară, membru al cenaclului da
torită talentului său precum și unei, voci 
de o puritate și sensibilitate cu totul re
marcabile. Teama și emoția față de public, 
bucuria ascunsă, față de șansa care i se 
acorda, multele întrebări care deja se for

La vremea cîisd s-a desfășurat spectacolul de muzică și poezie de la Bacău eram 
aglomerați, eram prinși în viitoarea stărilor de emoție pe care le implică actul artis
tic. Ne face plăcere să ne aducem aminte de minunatul public băcăuan și nu mai 
puțin minunății reprezentanți ai autorităților locale care au asigurat o organizare 
de excepție a manifestărilor cenaclului.

O știre pentru iubitorii muzicii tinere : începînd de azi, 26 noiem
brie, pe programul 1 al posturilor noastre de radio, între orele 20,30:— 
22,00, se va transmite emisiunea săptămânală RADIOCENACLU — 
VALORI ALE MUZICII TINERE, realizată de poetul Adrian Păunescu. 
Precizăm că emisiunea va fi transmisă, în reluare, în fiecare zi de vineri, 
ia ora 17,15, pe programul 3.

mulau în el cu privire la perspectivă, cu
rățenia sufletească și modestia se găseau 
parcă toate adunate într-o expresie fizio- 
nomică de înger nemulțumit alungat par
că din raiul material al falsificatorilor de 
folclor.

Acesta era ȘTEFAN HRUȘCA în vîrstă 
de 24 de ani, de profesie învățător în Bor- 
șa, instructor al unui cerc pentru studiul 
chitarei la casa de cultură din același 
oraș, artist amator pentru care gira o reco
mandare de suflet a unui vechi membru al 
cenaclului. Ion . Zubașcu.. cetățean al Ma
ramureșului atît prin gîndire cît și prin 
cîntec.

. Odată, cu venirea lui Ștefan Hrușcă în 
fața microfoanelor interesul meu pentru 
ciudata lui apariție a lăsat locul unei aten
ții care mă fura spre cîmpul imaginar al 
unui tablou naiv de iarnă în care colin
dătorii sînt plămădiți parcă din puritatea 
zăpezii. Cîntecul său făcea parte dintr-o 
iarnă de poezie și vis,: o iarnă reală și 
totuși departe de mine, bucureșteanul, 
care nu am reușit să o realizez decît în 
plăsmuirile mele de copil in care zăpadă 
făcea parcă toate lucrurile mai bune. Și 
toate aceste sugestii la cald, porneau în 
mine, din ascultarea colindului „Raza ce
rului senin" compus de Hrușcă pe versu
rile poetului Horia Bădescu, compoziție 
muzicală care păstra nealterată o inspira
ție folclorică tipic maramureșeană.

Dealtfel, Ștefan Hrușcă a lansat spre 

public, și cu mult succes, colinde laice por
nite din satul său de baștină, leud, intr-o 
prelucrare personală : „Florile dalbe" și 
„Flori de măr".

De fapt, descoperit și îndemnat pentru 
scenă în urmă nu cu multi ani. de către po
etul Adrian Păunescu. care-1 aduce in fata 
micului ecran într-o emisiune „Antena vă 
aparține", Hrușcă realiza apoi cîteva co
laborări cu radioul și televiziunea la 
„Clubul tineretului" cu piesele „Maramu
reșul" și „Iubiți lumina" pe versuri pro
prii, deținînd în repertoriul personaj șl 
compozițiile „Imn vizionar" pe versuri de 
Dan Verona și „Țara" pe versuri de 
G. Țămea (piesă imprimată și la radio).

în autobuzul care pleca din Baia Borșa 
spre zilele care aveau să aducă iarna 
odată cu zăpada căzută la Pasul Prislopu
lui și în celelalte localități pe care turneul 
Cenaclului Flacăra le mai avea de par
curs, Hrușcă începea să însemne pe o har
tă micile acumulări scenice ale unui drum 
lung, pe care Stoicanu îl începuse cu puțin 
înainte de anul 1975. Prima zăpadă era 
pentru Hrușcă nașterea lui pentru marele 
public, așa cum aceeași zăpadă era pentru 
Stoicanu însemnul maturității Iui artisti
ce. Conform obiceiului, autobuzul începea 
să devină un mediu stimulativ pentru 
creație, chiar dacă intrarea în obicei era 
mai dificilă la început, Hrușcă făeînd efor
turi de a compune în, mers și reușind la 
București la Sala Polivalență un nou ates
tat al talentului său prin compoziția „Stea
guri albe" pe versuri de Adrian Păunescu, 
un cîntec în care, avea să cînte necesitatea 
păcii cu aceeași puritate cu care cînta fi
rescul zăpezii.

Acest cîntăreț care aduce în fața micro-, 
foanelor, o linie melodică simplă dar pli
nă de sensibilitate, amintind de frumuse
țea și limpezimea cînțecului maramureșean 
și care se poate bucura pe. deplin de cali
tățile de care vorbeam mai sus, va trebui 
totuși să nu se lașe îmbătat de mirajul 
primelor succese pentru că est.e pîndit de 
pe acum de pericolul monotoniei, cîntecele 
saîe semănînd sensibil între ele, trebuind . 
să lucreze în viitor în direcția unei elabo
rări muzicale, mai complexe atît în planul 
compoziției cît și aservirii instrumentului, 
pentru a se putea elibera de obsesia pri
melor cîntece care i-au adus succes. Poa
te că acest lucru nu va fi lipsit de difi
cultăți dar merită încercat, pentru că po
sedă toate argumentele talentului.

Alături de Stoicanu și Hrușcă, ceilalți 
membri ăi țenncluluj erau purtați de nin
soarea și drumul greu din Pasul Prislo
pului spre așezările Bucovinei, spre oame
nii ei minunați, spre dragostea de iarbă 
a doctorului Rey. spre dragostea de cîntec 
a MIHAELEI POPESCU care ne aștepta 
la Suceava, oferindu-ne în loc de piine și 
sare cîntece care poate depășeau valoarea 
acestui simbol, compozițiile sale avînd 
darul să ne însoțească gîndurile dincolo 
de porțile vechii cetăți de scaun.

MIHAIL STAN ■

Festivalul studenților 
eraioveni

Desfășurată la Craiova, 
între 20 și 22 noiembrie, 
cea de-a doua ediție a 
Festivalului-concurs de 
muzică rock, jaz și folk, 
din cadrul „Zilelor cultu
rii universitare craiove- 
ne“ aflat Ia a VIII-a e- 
diție s-a constituit într-o 
manifestare viguroasă a 

spiritului artistic tînăr răspunzînd cu a- 
deziune înaintatelor comandamente de 
creație ale contemporaneității. Și ce al; 
ceva ar putea avea o mai reală impor
tanță astăzi, intr-b lume convulsionată de 
distrugeri, decît ideea de creație înțe
leasă ca un imperativ suprem ? în 
preambulul festivalului, aflat în organi
zarea C.U.A.S.C. din centrul universitar 
craiovean se spunea că „noua ediție se 
dorește un exponent al aspirațiilor către 
zonele de creație ale sufletului, de pu
ritate, de esență, fiecare tînăr artist de- 
veriind un mesager al marii idei care 
luminează toamna acestui an : pacea, sin
gura șansă a vieții, singura cale a pâmîn- 
tului pe orbita împlinirilor".

Sub acest înalt însemn de declarat 
ideal artistic s-au întrecut pe scena festi

valului, Care în cele trei'zile de desfă
șurare s-a vrut, un adevărat centru de 
interes al muzicii tinere studențești, 
douăsprezece grupuri și aproape tot atî- 
ția soliști individuali. La încheierea sa, 
într-o privire de ansamblu, se poate con
sidera că festivalul craiovean âespre care 
vorbim a fost o reușită. Plusurile, cu mult 
mai numeroase decît scăderile, ne-au 
transformat această impresie conturată pe 
parcursul desfășurării concursului într-o 
convingere. Dar nu vom face .o bună pro
pagandă , acestei manifestări adevărate de 
muzică tînără, angajată de pe acum în 
încercarea de a-și crea un meritat re
nume dacă vom trece cu vederea lipsu
rile ce s-au făcut resimțite.

în primul rînd, așa cum rezultă chiar 
din titulatura sa, festivalul a fost deschis 
în egală măsură soliștilor individuali și 
grupurilor reprezentînd cele trei genuri 
înscrise pe afiș. Și deși organizatorii au 
făcut totul pentru a da viață inițiativei 
lăudabile de a oferi o scenă pe care să 

. se confrunte de la egal la egal, nediscri- 
minatoriu, echilibrat genurile de cea mai 
largă audiență la publicul tînăr, jazul a 
fost prezent doar în intenție. Lipsa reală 
din concurs a acestei modalități de expre
sie artistică se datorește neaderării ime
diate la o idee a cărei înțelegere promptă 
ar duce pe viitor la rezultate din cele 
mai fructuoase. Pentru viitor, se impune 
totodată o mai riguroasă selecție după cri

terii strict artistice. Acceptarea în festi
val a prezenței unor soliști sau grupuri 
pe criterii de bună intenționalitate sau de 
pură reprezentare geografică nemaiputînd 
fi admise, la edițiile ce vor urma. Res
pectarea rigorilor comunicării artistice re
prezintă o mimă garanție pentru atinge
rea calității în artă.

Și pentru că am adus vorba, ștacheta 
calității acestui festival, născut la Craiova 
și prin eforturile cumulate ale unei întregi 
generații de tineri muzicieni crescută în 
lilțimii zece ani, a fost ridicată la cote 
înalte prin participarea unor „nume" deja 
afirmate în confruntări anterioare, a unor 
adevărați deținători de palmarese care au 
făcut întrecerea cu atît mai interesantă. 
Dar manifestarea craioveană dedicată mu
zicii celei mai apropiate sufletului tînăr 
a fost, și nu în cele din urmă, o reușită or
ganizatorică. De aceea, ținem să aducem 
toate cuvintele de laudă rectorului Uni
versității cra'ovene, tovarășul Silviu 
Pușcașii, pentru minunatul său exemplu 
de înțelegere a sufletului tînăr, directo
rului Casei de cultură a studentilor din 
localitate, tovarășul Iosif Bălăsoiu. repre
zentantului studenților eraioveni. Gabi 
Vlăduț, ca și tuturor acelora care, neobo
siți, zi și noapte au contribuit la crearea mi
nunatei atmosfere, de liber și pașnic en
tuziasm declanșat cu spontaneitate și ti
nerețe în jurul acestei manifestări. Sa 
menționăm că sunetul acestui festival- 

concurs a fost asigurat prin strădania a 
doi experimentați oameni dintre acei „ne- 
văzuți și indispensabili" în auxiliarul mu
zicii, echipa tehnică „Sfinx" formată din 
Sandu Petre și Sandu Grosu. în fine, cei 
remarcați de juriul festivalului (din com
ponența căruia n-au lipsit reprezetanți ai 
radioteleviziunii și ai presei scrise) au 
determinat alcătuirea următorului pal
mares :
Muzică folk
Premiul I : Ionuț Ilicevici — Craiova
Premiul III : Felicia Ionescu — Cluj- 
Napoca
Mențiuni : luliana Rusu — Clui-Napoca, 
Dan Pușcașii — Craiova, grunul „Colinele 
vieții" — Craiova
Premiul de popularitate : Alvaro Diaz 
(Panama) — Petroșani
Muzică rock
Marele premiu: Domino — București 
Premiul I : Redivivus — Craiova 
Premiul II : Compact — Cluj-Napoca 
Premiul HI : Geneze — Ploiești 
Mențiunea specială a juriului pentru op
țiune tematică antirăzboinică : Holograph 
— Pitești
Mențiune pentru calitatea aranjamente
lor instrumentale : Studio — Iași 
Mențiune : Creston — Constanta
Premiul „Radioclub muzical", al Studiou
lui teritorial de R.T.V. Craiova : Index — 
Drobeta-Turnu Severin.

CONSTANTIN DRAGOMIR ■

Cronica șoselei

In prietenie e nevoie 

uneori și de duritate
Au făcut școala împreună, ani de zile au 

stat alături în aceeași bancă. S-au ajutat 
la lecții și în toate, încuraiîndu-se reci
proc atunci cînd treceau prin momente de 
dificultate. Ce mai. au fost întotdeauna 
ca frații. Au ajuns amîndoi meseriași 
buni și s-au încadrat în aceași unitate. 
Viața își continua cursul. S-au căsătorit 
Sn aceeași zi cu două surori. Marieta și 
Corina. Fete cuminți, harnice, muncitoare. 
Au devenit cumnati. Prietenia a devenit 
și mai strînsă. în cnrînd au venit și copiii. 
Cele două surori, lucrînd în schimburi di
ferite își îngrijeau reciproc copiii. Cînd 
Sandu a reușit să-și cumpere un Trabant, 
soția lui Florin, care niciodată n-a dat 
nici cel mai mic semn că ar fi invidioasă 
fată de ce realizau Sandu împreună cu 
soră-sa, i-a reproșat soțului, cu o voce 
calmă, dar care ascundea un iz de răuta
te : „Vezi, Florine, dacă ai munci și tu 
mai mult, am, fi avut și noi acum mași
nă". Era primul reproș, care îl făcea după” 

4 ani de cînd erau. căsătoriți. Soțul a ră4T 
mas surprins. L-au lovit ca un pumn vor
bele Marietei. A vrut mai întîi.să tacă, 
să nu-și supere nevasta, dai’, pînă la 
urmă, nu s-a putut abține : „Si tu dacă 
ai fi fost mai chibzuită, aveam și noi nu 
un Trabant, ci o Dacie". S-au rușinat apoi 
unul de altul, de vorbele care nu le ros
tiseră pînă atunci niciodată și după nici o 
oră erau împăcați. Norul, negru a trecut 
repede, mai ales că, a doua zi, Sandu, ve
nit în vizita care o făcea zilnic cumna
tului său. a ținut să le precizeze : „Să 
știți că mașina n-am luat-o numai pentru 
noi. Considerați-o și a voastră. Are patru 
locuri. Noi sîntem patru, așa că peste tot. 
vom merge împreună. Numai să-mi iau 
mai repede carnet". „Ești generos si bun 
ca întotdeauna. Așa ai fost de cînd te 
știm. Iți mulțumesc. Eu am să te ajut în 
schimb cu partea mecanică. Știi că mă pri
cep un pic". Pregătirea lui Sandu, pentru 
permis cam , șchiopăta însă. „Nu pricep 
ce-i cu mine, sînt încă tînăr, n-am împli
nit nici 30 de ani și nu pot să mă descurc 
deloc cu conducerea. Sînt eu mai prost 
ca alții? Și deșteptul ăsta de psiholog care 
mi-a zis că n-am aptitudini. Am făcut tot 
felul de sporturi și nu pot să conduc ma
șina, asta-i bună !“ Se înfierbînta. se su
păra, el, omul care nu-și ieșea niciodată 
din fire. Ajuns a doua zi pe pistele poli
gonului, greșea și mai rău. Lovitura de 
gratie ba dat-o însă instructorul. „Tova

rășe Sandu, știu cît suflet puneți în trea
ba asta, cît vă frământă că nu puteți pro
gresa. dar eredeți-ne și pe noi. Ați făcut 
80 de ore, sînt atîția care așteaptă să se 
pregătească. N-avem capacitate. Mi-e 
greu să vă spun. îmi sînteți simpatic, dar 
nu mai putem continuă. Zău. mi vă supă- 
rați!" Sandu a rămas mut. A vrut mai în- 
tîi să-și exprime indignarea, să se certe 
cu instructorul, dar pînă !a urmă rațiunea 
a învins: „Omul a făcut tot ee-a putut 
pentru mine și e tare cumsecade. O fi 
avînd și el dreptate. Nu face să-1 supăr". 
„Bine, nea Ștefane. Dacă mata zici așa, 
știi ce spui, mă las păgubaș. Bună ziua". 
In sufletul lui, nu se împăca însă cu ideea 
acestui eșec. .Cînd a intrat pe ușa locuinței 
lui Florin era negru la față. N-a vrut să 
relateze de față cu Marieta discuția Cg o 
avusese cu instructorul. „Florine, hai 
pînă la mașină să ne uităm puțin la mo
tor".

în curte, lingă mașină. Sandu a izbuc
nit în lacrimi. „Ce-i mă cu tine, ti s-a în- 
tîmplat vreo nenorocire, spune repede, nu 
mă perpeli așa ?“ Era vădit că starea de 
tensiune în care se afla Sandu se trans
mitea cumnatului său. Printre sughițuri, 
i-a povestit întîmplarea de la școala de 
șoferi. „Mă, prost mai ești. M-ai speriat 
degeaba. Plîngi ca la inmormîntare. Dă-1 
dracului de carnet. O să te mai pregătești 
și o să-1 iei. Cu perseverența ta sînt con
vins că ai să reușești". Fața lui Sandu 

s-a mai înseninat. „Florine, m-ai încurajat 
puțin. Fă-mi însă un hatîr. Hai cu mine 
să vezi cum conduc. O să te convingi că 
nu-s chiar așa prost".

Florin a rămas puțin în cumpănă. ..Dacă 
nu mă duc. moralul lui Sandu se duce de 
rîpă. Adevărat că treaba asta nu-i însă, 
prea legală". „Treci la volan, cumnate. 
Arată ce știi. Bucuros și înviorat. Sandu 
a pornit Trabantul. Conducea stîngaci se ., 
uita la comenzi, mergea, șerpuind iar cu
tia de viteze suferea din. greu la schim-.: 
barea vitezelor. „Să-i zic astea, l-am, dă- 
xîmat". „Mergi bine Sandule, dă-i înain
te". încurajat, șoferul Țrabantului aoăsa 
pe accelerație. Parcă la viteză mai 
conducea mai sigur. A fost doar o iluzie. 
La prima curbă mașina si-a păstrat tra
iectoria rectilinie, intrînd în Plin, cu car
tea dreaptă, intr-un pom. Florin a murit 
pe loc. Sandu n-a suferit nici o zgârietu
ră. E însă de o lună internat la spitalul 
de boli nervoase. Cu ochii pierduti în aol. 
nu răspunde la nici o întrebare. Parcă a-i 
vorbi unui obiect nu unui om- Familiile 
sînt disperate. Ce frumoasă, si nobilă e 
prietenia, dar cît de mult trebuie oă’;te 
granițele ei. pentru ca dorința Sinceră de . 
a ajuta, de a faee bine, să nu se întoarcă 
împotriva noastră. Da. în prietenie, e ne
voie cîteodată de duritate, de duritate 
sinceră, chiar dacă pentru moment unele 
sentimente nu sînt menajate.

VICTOR BEDA g
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-  ——— Lumea în care trăim

„Capătul pămîntului",..
Din cele mai vechi timpuri oamenii au dorit să știe undo 

se află „capătul Pămîntului". Și pentru că nu puteau să-l 
cunoască, și-l închipuiau în fel și chip, în funcție de ima
ginile pe care le aveau despre forma planetei.

Asa s-au născut o mulțime de legende. Unele mai fru
moase ca altele. Folclorul nostru păstrează și el minunate 
povești în care feți-frumoși ajung, după ce trec peste șapte 
țări și șapte mări, după ce înving fel de fel de obstacole, la 
„capătul Pămîntului" pentru a-și salva cosînzenele din 
ghearele zmeilor.

Cu timpul, enigmaticul „capăt al Pămîntului" a devenit 
un adevărat miraj pentru numeroși navigatori, călători si 
geografi. Vechii fenicieni, navigatori pricepuți. își închipuiau 
Pămîritul sub forma unui disc, a unei „tipsii" imense. Bine
înțeles, ei nu puteau spune precis ce se află dincolo de 
marginile acestei „tipsii", deși anumite fapte probează în
cercările lor de a afla. Navigatorii cartaginezi credeau că 
spre nord, dincolo de Insulele Britanice, pe care le numeau 
Insulele Cositorului, nu s-ar mai afla decît o mare ale cărei 
margini se pierdeau în întuneric și ceață. Grecii, navigatori 
curajoși, nu s-au mulțumit Cu vechile explicații și au încercat 
să atingă „capătul Pămîntului" sau „Ultima Thule" (ultima 
bucată de uscat) cum era denumit în antichitate.

Și astfel, misteriosul „capăt al Pămîntului" —■ de fapt cel 
mai avansat punct al uscatului spre nord-vest — a început 
să se tot mute pe hărțile geografice ale timpului. Pytheas. un 
temerar navigator grec, a reușit, prin anii 320 î.e.n.. să 
depășească Insulele Britanice și, după mai multe zile de 
navigație, să descopere Islanda, insulă pe care a botezaț-o 
„Ultima Thule". Potrivit povestirilor sale la „capătul Pămîn
tului" soarele doarme șase luni, iar dincolo de acest pamînt 
nu mai este nici apă, nici aer, nu mai este nimic.

Multe secole mai tîrziu. normanzii au descoperit _ Insulele 
Shetland, bineînțeles, fiind și ei convinși că, în sfîrșit, au 
descoperit „capătul Pămîntului". în secolul X navigatorii 
Gunnbjorn și Erik cel Roșu descoperă țărmurile Groenlan
dei, pe care le consideră ca fiind cu adevărat „Ultima Thule". 
Dar nu peste prea mult timp, un alt normand, Leif, desco
peră, și mai la nord, Insula Terra Nova din Oceanul Atlantic.

Goana după descoperirea „capătului Pămîntului" a dus. de 
fapt, la descoperirea de noi țărmuri și pămînturi. descoperiri 
cu implicații geografice, istorice și economice deosebite 
pentru evoluția cunoașterii, a omenirii. Și de fiecare dată, 
descoperirea de noi pămînturi era întovărășită de ideea 
descoperirii, în sfîrșit, a acelui atît de misterios „capăt al 
Pămîntului". Așa cum s-a dovedit mai apoi, el n-a fost o 
iluzie, ci o realitate concretă, o realitate prezentă undeva în 
Nordul îndepărtat.

Jaful din spatele „păcii"...
Dintre multele și, uneori, memorabilele 

definiții ale păcii rețin una pentru carac
terul ei de exemplară sinteză a premisei 
militante a edificării non-războiului. Este 
cuprinsă într-o antologie a păcii editată 
de UNESCO : „pacea nu este nici un vis, 
nici un refugiu pentru sufletele frumoase, 
nici chiar numai speranța în lumea de 
mîine : ea este sarcina politică de azi și 
oamenii se confruntă cu ea cotidian".

Pacea ca sarcină politică de fiecare zl, 
pacea ca realitate cîștigată prin luptă, re
vendicată cotidian — iată o dimensiune 
pe care dezideratul fundamental al uma
nității o reliefează constant, simptoma
tic.

Pacea este, pînă la urmă, o victorie. Ea 
presupune o conflagrație de un anumit 
tip, o conflagrație între rațiune și absurd, 
între logica vieții și neantul morții, între 
o majoritate covârșitoare și o minoritate 
infimă, dar în posesia, e adevărat, a unor 
pîrghii politice și economice importante. 
Pacea este victoria popoarelor în războiul, 
fără tranșee, declanșat împotriva promo
torilor ținerii lumii în șah, împotriva te
roriștilor care plasează destinderea pe fo
coase nucleare.

Mondo umano ?

Orologiul păcii
Unora, inițiativa- de care vom vorbi pe 

larg mai departe li s-a părut, dacă nu 
ciudată cel puțin neobișnuită. Pentru că, 
iată, „The Bulletin of the atomic Scien
tists" — revistă a savanților atomiști a- 
mericani — a conceput un ceas nuclear. 
Dacă ornicul acesta nu ațe un mecanism ce 
merge cu rigoarea secundei atomice în 
schimb, el reflectă ritmul înarmărilor nu
cleare și implicit momentele care au mai 
rămas pînă la ora 12 — cea a acumulă
rilor care explodează — sau ora zero — 
cea a unui început care ignoră deliberat 
ceea ce a existat pînă la acest prag. Sta
bilind o foarte exactă corespondență în
tre orele și, în ultimul timp, minutele 
ceasului nuclear și producția de arme a- 
tomice, orologiul conceput de „The . Bu
lletin of the atomic Scientists" se afla, 
încă din anii ’60, fixat cu maximum zece 
minute înaintea orei fatale. Dar, în anul 
1963. cînd negocierile nrivlnd interzicerea

Numărul
. întreaga suflare umană, ca parte a Cos
mosului. este dominată în mod inexorabil 
de Număr.

S-ar părea că tot ce ne înconjoară 
poartă în mod inevitabil un număr, gravi
tează în jurul numărului, se raportează 
la un număr.

Viața oricărei ființe se compune, în 
universul nostru, dintr-un număr de ani. 
de luni, de zile, așa cum viața unei pă
duri dintr-un număr de arbori, de specii, 
de kilometri pătrați. Orașele sînt cir
cumscrise la un număr pe o anume întin
dere, țară, continent, poziție față de o 
zonă geografică pe specificitatea sa. Se 
mulează și se subordona numerelor, căci 
dispune de atîtea clădiri vechi sau noi, 
cartiere rezidențiale sau periferice, insti

Iată însă că nici în zilele noastre, oricît ar părea de neobiș
nuit, căutarea „capătului Pămîntului" n-a încetat. Este drept, 
acum cercetătorii apelează la tehnici moderne. Există posi
bilitatea realizării unor fotografii de la mare înălțime, geo
dezia este ajutată, de asemenea, de cibernetică și tehnica 
laserilor, precum și de alte metode capabile de performante 
extraordinare în cunoașterea planetei. Așa se face că la 
începutul anului 1979, Institutul de geodezie din Copenhaga 
a anunțat știrea că a fost descoperit, cu ajutorul geosateliți- 
lor, un nou... „capăt al Pămîntului". Noua „Ultima Thule" 
este o insuliță, la 1,5 km depărtare de extremitatea nordică 
a Groenlandei. Lungă de 30 metri și cam tot atît de lată, 
minuscula insulă acoperită de . ghețuri este considerată astăzi 
drept cel mai avansat punct al uscatului spre Nord, Pînă în 
prezent încă nu i s-a dat un nume. De data aceasta între 
romanticii geografi și austerele autorități daneze există 
controverse serioase asupra denumirii minusculei insulițe 
cu semnificație de „capăt al Pămîntului".

Harta „Ultimei Thule" a fost modificată astfel din nou. 
Ultimele informații ne-au completat din nou imaginea și 
cunoștințele despre adevăratul „capăt al Pămîntului"..

Desigur, este foarte important să știm unde se sfîrșește 
uscatul Terrei. Ca să navigăm, eventual, mai atent sau pur 
și simplu pentru satisfacerea străvechii sete de cunoaștere 
a omenirii.

Dar căutăm „Ultima Thule" cînd n-am descoperit încă alte 
atît de multe necunoscute ale pămîntului. Ale acestui Pămint 
ce pare de mult cunoscut, și, totuși, de necunoscutele căruia 
omenirea se „lovește" în fiecare zi. Nu cunoaștem încă 
„capătul" suferințelor umane., I-am putea „descoperi" mai 
repede pe nefericiții ce trăiesc drama subdezvoltării. Sau ar 
fi cazul să ne preocupăm de un alt „capăt" — acela al cursei 
înarmărilor, această absurdă boală a secolului, care înghite, 
fără noimă, uriașe valori materiale și care generează per
manent încordare, tensiune, pericolul unei confruntări catas
trofale.

Nu am deloc intenția să micșorez valoarea studiilor geo
grafice și nici să reduc importanța descoperirilor în acest 
sens. Dar în condițiile în care se acumulează atîtea pericole 
în lume, cînd noi arme cumplit de distrugătoare îsi fac 
mereu apariția, burdușind arsenalele, și așa suprasaturate, 
cînd orice defecțiune tehnică sau neatenție poate declanșa 
sistemul de lansare a rachetelor ucigătoare, cred că cel mai 
important lucru este acela de a face totul pentru ca umani
tatea, însăși planeta noastră, Pămîntul, să nu ajungă nicio
dată la capătul existenței sale.

AL. PINTEA H

Dar pacea înseamnă, mai presus de 
orice, morală. Recunoașterea, respectarea, 
aplicarea moralei în conviețuirea interna
țională. Trăim, în această perioadă, o 
pace incompletă, precară, instabilă deși 
se afirmă, gangsterește, că echilibrul te
rorii ar menține-o într-o balanța perfect 
simetrică. Pacea de azi, înarmată pînă în 
dinți, înghite în numele războiului de mîine 
fonduri și mijloace materiale catastrofale. 
Pacea adevărată nu este o pace care se 
pregătește de război. Trăim o pace neade
vărată. O pace erodată la temelii de bun- 
căre, de vîrfurile rachetelor, de explo
ziile incredibile născute în poligoanele 
„de încercare".

Pînă una-alta cursa înarmărilor care, 
chipurile, ar... conserva pacea se desfă
șoară, într-un ritm apocaliptic, sub forma 
celui mai perfect, mai rapace și mai obse
dant jaf. Se deturnează, criminal și siste
matic, mijloace imense ale progresului. 
Se fură hrană, cărți, locuințe, medica
mente. Se fură, în numele unui echili
bru care nu există, dreptul ia existență al 
popoarelor.

în fiecare an, 35 miliarde dolari, adică 
un sfert din totalul cheltuielilor pe plan 
mondial pentru cercetare științifică și 
proiectare, se alocă, pe glob. în scopul 
punerii la punct a noi arme. In contrast, 

parțială a experiențelor nucleare s-au 
finalizat cu succes în Tratatul referitor 
la această interdicție fragmentară a ex
perimentelor atomice, neobișnuitul ceas 
nuclear a fost dat înapoi ihdicînd ora, 
12 fără 12 minute dar reflectînd faptul ' 
că negocierile, chiar îndelungi, se pot 
solda — cînd există, adevărată compre
hensiune reciprocă și sinceritate auten
tică în intenția ce a condus la masa 
verde — cu succese care pot fi urmate 
dc altele. în aceleași condiții. Dar, din 
păcate,, după ’ 63, la scurt timp, „minu
tarul" ceasului pe cît de imaginar pe 
atît de exact a trebuit sâ țină isonul 
înarmărilor. Și astfel, iarăși, a trecut de. 
limita celor atît de mici ultime 16 minu
te dinaintea pragului.. A pragului dinain
tea hăului !

Apoi la exact zece ani după 1963. cînd 
s-a ratificat Tratatul SALT I din nou 
ceasul nuclear a fost foarte generos in 
a se întoarce și a marca 12 minute pînă 
la miezul nopții, spre' satisfacția lumii 
care a re-respirat ușurată crezînd — și spe
tind — într-un mare început’ fericit care pe 
cadranul acestui ornic s-ar reflecta prin 
darea înapoi a minutarului său și nu 
prin apăsarea pe cronometru! vremii ce 
ne-a mai rămas. Dar, din păcate, după 

tuții, școli, parcuri, grădini, căi rutiere, 
de piatră sau de asfalt, bulevarde largi, 
centrale sau mărginașe, intrări sau ieșiri 
etc., etc. Exemplele se pot înmulți la 
infinit, așa cum infinită este viața.

Numărăm, numărăm. Computerele nu
mără, aparatura laboratoarelor numără, 
impulsurile luminiscente numără, plan
șele, sinopticile și derivatele acestora nu 
fac altceva decît să numere (vizual sau 
auditiv), numără întruna, zi și noapte, 
într-un ritm nestăvilit și infernal că
ruia un întreg aparat uman eu creiere vii 
sau mecanice trebuie să-i facă față. 
Acolada ce unește destinul omenesc din 
clipa nașterii pînă în cea a volatilizării în 
spațiu stă sub același semn. Pruncul vine 
pe lume într-o sală mai mică sau mai 
mare, la un loc cu alți prunci, căpătînd, 
ca primă identitate, un număr, care figu
rează la capul patului. Iar cînd omul 

pentru cercetări medicale, consacrate 
ocrotirii vieții, se alocă în jur de 4 mi
liarde dolari pe an. De aproape 9 ori mai 
puțin.

Să mai adăugăm că totalul cheltuielilor 
militare reprezintă peste 30 la sută din 
volumul investițiilor productive făcute în 
lume. Echivalența prețului de producție a 
războiului în prețuri de producție pentru 
dezvoltare poate cuprinde p foarte eloc
ventă listă, care nu este altceva decît 
sublinierea sintetică a unui adevăr funda
mental : cursa înarmărilor reprezintă un 
jaf pustiitor, o eludare sistematică a șan
selor de progres ale omenirii..

Cu 40 miliarde dolari — costul unui nou 
sistem de rachete intercontinentale — s-ar 
putea asigura hrana pentru 50 de mi
lioane de copii subnutriți sau construirea 
a 65 000 de centre de asistență medicală 
sau a 340 000 de școli primare.

Fiecare armă — rachetă, bombă, sub
marin sau.avion de luptă — include, !n- 
tr-o compresie pe care generațiile viito
rului să sperăm că nu o va înțelege cu 
nici un chip, ani-muncă-om, speranță- 
viață-om, o sultă impresionantă de indici 
ai dreptului la existență refuzat cu o 
tranșantă violență...

RADU BUD6ANU ■

’73. la scurt timp, minutarul ceasului, pe 
cît de imaginar pe atît de exact, a tre
buit să bată în ritmul celor ale înarmă
rilor. Și astfel, iarăși, el a trecut de limi
ta celor atît de mici (sau mari !) ultime 
10 minute dinaintea pragului. A celui 
dinaintea neantului !

în ultimul an, minutarul ceasului nu
clear arăta exact 7 minute pînă la mie
zul marii nopți. Dar, cum Tratatul SALT 
II n-a fost ratificat, cum în cosmos zboa
ră tot mai mulți sateliți nucleari, cum 
totalul nuclear este egal cu 1,3 milioane 
bombe atomice de genul celei care, azvîr- 
lită din avionul „Enola Gay" a căzut la 
Hiroshima la 6 august 1945, cum numă
rul celorlalte arme crește mereu, ceasul 
nuclear a trebuit să marcheze toate aces
tea. Acum, arată patru minute pînă la 
miezul nopții. Dar oamenii, cei buni și 
mulți cred — sînt chiar convinși— că, 
pacea bună poate avea și ea orologiul său 
— chiar nuclear — care să-i marcheze 
scrupulos timpul care a trecut de cînd 
ea a izbucnit. Un salt de la conștiința 
pericolului ce plutește la domnia conști
entă a absenței pericolului — iată ce ar 
marca orgolios orologiul păcii.

DUMITRU CONSTANTIN ■

închide ochii și trebuie dus spre odihna 
cea veșnică, aleea, parcela sau mormîntul 
poartă, în evidența cimitirului, un număr.

Civilizația umană îmi pare a se afla în 
această clipă, mai mult ca oricînd, sub do
minanta numerelor. Mai exact, a unui nu
măr. Marile puteri își măsoară forța pe o 
balanță tragică. în care tot numărul este 
hotărîtor : numărul rachetelor, al avioane
lor, al tancurilor, al focoaselor atomice, al 
flotelor, al gurilor de tun. al munților de 
bombe, al cantităților uriașe- de explozibil 
care — toate — ar face ca, în clipă în 
care inconștiența umană ar opera în sen
sul iminenței unui dezastru, întreaga 
noastră civilizație numerotată să se trans
forme într-un imens zero, de mărimea 
globului păndîntesc.

EUGEN TEODORU ■

Cîțiva frați
...să mă fi înșelat 7 în 1978 fuse- I 

seră 88. în 1979 — 96 ; în 1980, I 
brusc, scăzuseră la 66, ca acum, in I 
1981. să se anunțe că între 1 iunie I 
și 30 septembrie s-au prăpădit în B 
Alpii de Nord 69 de alpiniști, cu 8
trei mai mult față de anul prece- |
dent .Credeam că vor fi și mai pu- | 
tini, din ce în ce mai putini. Dar B 
ce înseamnă trei, alpiniști. în plus J 
sau în minus, acolo, pe un tărîm | 
în care necunoscutul nu se pune în j 
ecuații si nici în morminte... ? De 
ani de zile — cu o pudoare. vino- H 
vată, cp un scrupul pe care nu în- g 
cetez să-l suspectez de demagogie, 
avînd în vedere citi morti și. dis
păruti nici nu se mai numără. în 
foametea și măcelurile de pe toate 
formele de relief, cu o încordare 
nici ea prea curată, apartinînd unui 
sedentar rigid care nu vede nimic 0 
mai interesant decît peretele . din 8 

. fata sa. pe care a .întins harta celor B 
mai înalte vîrfuri. spre care ' tinde, I 
el, nevolnicul : Caragiale, Malraux j 
Babei — de ani de zile, tin aceas
tă socoteală a sufletelor moarte in 
strania urcare. ne pereții masive
lor muntoase. E probabil ultimul 
loc în care se mai numără,-bob cu 
bob. om cu om. mortii. E singura 
irealitate cu aritmetică, cu statis
tici de triumf si dispariții, in oare 
eroismul șl curajul’ lui sînt la fel 
de tăcute, de tari și de evident Aca 8 
roca si gheata ei.. Să mă «hsel 7 m- 
vinși și învingători, în Mont —A’ ă 
șau pe Himalaia. îmi apar la fel

I de ireali si preciși. de inaccesibili și
I frați. Sînt totuși frații mei — cei
I care se mai cațără încă pe pereți, 

de stîncă.sau în „calcio vecchio". 
Nu văd nici o deosebire între cei 
doi japonezi morti la 29 septembrie 
în ascensiunea Ganggpurnei (7 455 
m) și cei 10. tot niponi, dati doar 
dispăruti, de la 28 septembrie. în 
Nanda-Ghat. aflat la 6 411 m față 
de nivelul mării. Nu văd nici o di
ferență esențială între doctorul Pe
ter Hackett. americanul care a 
ajuns singur, la 24 octombrie, chiar 
pe Everest (8 848 m). petreeîndu-și 
30 de minute în vîrf să facă 
teste asupra efectelor presiunii ’at
mosferice în plămîni — si Zygmunt 
Heinrich, singurul dintre cei trei 
polonezi care s-a întors la bază, 
după ce ceilalți doi se prăbușiseră 
mortal în Cașmir. după ce învin
seseră vîrful Masherbrum. înălțat 
la 7 806 m față de același nivel. Sin
gurul fra’t.e alpinist pe care nu-1 
consider fictiv — și o mărturisesc 
cu un anume haz, care-mi aparține 
în calitate de bucureștean. aflat pe 
un rîu de cîmpie — este., acest 
Reinhold Messner, care, porn„;'să 
urce, tot în Himalaia, vîrful Maka- 
lu, la 8 430, a aflat, pe cînd se gă
sea la peste 7 000. că nevastă-sa, 
Nena, a născut o fetiță cu 6 săptă- 
mîni mai devreme. Messner ăsta, ■ 
ce-a făcut 7 Și-a lăsat baltă toate 
pitoanele și interesele, și s-a în
tors urgent acasă, să vadă ce-i cu 
aia mică, spunînd doar atît : „Ma- 
kalu mai poate să aștepte 1“ Așa e, 
frate-miu. si „vino să te pup", vor
ba amicului Nae, cel care cînd ne
vastă-sa era cît de cît în „situatiu- 
nea" doamnei Messner. îl trăgea pe 
tatăl nostru Caragiale .noaptea, 
după uri zăduf de vară, de la o be
rărie la o simigerie, fiindcă „nu 
pot, monșer. pentru ca sâ stau cînd 
face.... mă plimb așa de colo oină 
colo ; mai beau o bere, un macma- 
hon. un șvarț. mai vorbesc cu un 
prieten, mai trece vremea : și cînd 
mă întorc... gata..." „Face greu ?“, 
îl întreba Caragiale. „Știi, nici prea 
prea, nici foarte foarte". Si adică 
de ce ar fi mai greu să urci Eve- 
restul decît sâ stai noaptea. într-o 
simigerie, așteptind să-ti nască ne
vasta și să discuți, angoasat, teribi
lele probleme mondiale 7 Nici aici 
nu văd deosebirea. Să mă înșel 7

RADU COSAȘU ■
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CARPAȚI NOȘTRI VAZUTI DIN AFARA
Inima mea se află in munți—
Scriitorul sovietic SERGUEI VÎSOȚKI, 

redactor șef adjunct al revistei „Ogoniok", 
a fost oaspete al revistei noastre la sfir- 
șitul anului trecut. Notele sale de drum 
din România, din care reproducem o pri
mă parte, au apărut in revista „Ogo- 
niok", nr. 15/1981.

Viitorul Carpaților
Doctorul Radu Rey a oprit motorul și 

noi am ieșit din Dacia lui roșie. Munți, 
zăpadă, soare. Și liniște. Numai undeva 
departe, departe, în spatele pădurii, parcă 
special pentru _ ca noi să simțim cit de 
adîncă este liniștea, bîzîia ușurel, ca o 
viespe, o mașină în urcuș.

— Vedeți aceste căsuțe? — a arătat 
Radu spre citeva construcții care se pro
filau pe o coastă de munte înzăpezită. 
Dar^ iată, priviti încă și mai sus ! .

Căsuța aflată chiar în yjrf părea de aici, 
din vale, o jucărie. Din horn se ridica, 
spre cer, un firicel de fum care apoi se 
unea cu norii. Lingă casă, semănînd eu 
niște patrule îmbrăcate în cojoace, se aflau 
cîtevă stoguri de fin cu acoperișuri de ză
padă. Pe cărare urca un om cu două gă
leți- De departe nu se deslușea dacă este 
bărbat ori femeie.

— în căsuța aceea, care se află doar cu 
o sută de metri mai sus decît cealaltă — 
a ' " Radu — problemele sînt deja altele.
frwlb se trăiește mai greu. Nu există con
fortul cu care sînt obișnuiti locuitorii Ue 
la șes, ca să nu mai vorbesc de greutatea 
prelucrării fiecărui metru pătrat de pă- 
mînt. Și-apoi ruina ! Este de ajuns doar 
un an sau doi să-ti lași casa fără supra
veghere — și pe urmă este greu ca s-o 
mai folosești. Si cite pietre a trebuit să 
cioplească si să clădească pentru fiecare 
casă mîinile țăranului !

Radu Rey s-a născut aici. în Carpați, 
într-o casă nu prea mare din orășelul Va
tra Dornei. A terminat Facultatea de me
dicină veterinară din Suceava și de atunci 
lucrează în permanență ca- medic veteri
nar județean. Nu este deloc ușor să fii 
medic veterinar în munți. Aici, nici auto
mobilul nu este de un prea mare ajutor, 
cu toate că privind la Dacia lui Radu. în
țelegi că ea este o bună cunoștință a dru
murilor de munte. După ani de muncă, a- 
proape că n-a rămas casă țărănească, chiar 
și în cele mai abrupte ascunzișuri și văi, 
pe care Radu.să n-o fi vizitat. El nu nu
mai că tratează animalele. Atent, cu spirit 
de pătrundere, el a studiat în adîncime 
modul de viață al țăranilor în munți ; mai 
ales acumulările de veacuri în cultura ță
ranului, deschis și. binevoitor. neținînd 
cont de mediul înconjurător asnru în care 
și-a-dus traiul. El a observat cum adesea 
cc~7teare plecau să învețe în orașele mari, 
la șes. niciodată nu se mai întorceau în 
munți. Doar în concediu mai apăreau, din 
cînd în cînd. pentru a respira aerul de 
munte și a se întîlni cu vechile cunoștin
țe. Casele părăsite încet-încet cad în ruină, 
în jurul lor începe să crească iarba si 
tufărișul.

— Ați observat că o casă părăsită moare 
foarte repede? — mă întreabă Radu Rey. 
îmbătrânește văzînd cu ochii, se pră
vălește și moare în absența omului...

Oamenii și-au părăsit casele pentru că 
viata în munți este mai grea. Aici. în fața 
omului contemporan, fată de necesitățile 
lui actuale de confort si civilizație, apar 
o mulțime de probleme.

— în Europa sînt 50 milioane de oameni 
care trăiesc în munți — spune Radu. Și 
mersul triumfal al progresului tehnic. în 
drum spre acești oameni îsi încetinește 
viteza. Noi sîntem obișnuiti cu apă cu
rentă și cu automobil, cu posibilitatea de 
a da drumul in orice moment la televizor 
și de a afla ultimele noutăți. Dar pentru 
locuitorul din munți toate acestea nu sînt 
la indemină. Condițiile naturale au im
primat un caracter aspru activității omu
lui în munți.

Republica s-a dezvoltat, s-au creat noi 
întreprinderi, orașe. Pretutindeni este ne
voie de mină de lucru, iar locuitorii mun
ților au coborât la șes.

Medicul veterinar județean Radu Rey 
consideră munții ca pe o bogăție națio
nală.

— Nu uitati că cele mai slabe izvoare 
din munți ajung râuri ! Si cu cit‘măi de 
sus îsi au începutul aceste rîuri. cti atît 
mai curate vor fi ele. în munți s-au păs
trat cu mult mai bine tradițiile si obice
iurile populare, portul national, cîntecele, 
dansurile — tot ceea ce alcătuiește înțe- 
lesul, drag fiecăruia, de folclor. în munți 

Facsimilul nostru înfățișează 2 din cele 1 pagini în care revista sovietică „OGONIOK" 
a publicat impresiile de călătorie ale Iui Serghei Vîsoțki, ilustrate cu fotografiile 

autorului. în imaginea din mijloc — Dumitru Tomoioagă

s-au ascuns de dușmani. în vremuri grele, 
aici s-au păstrat vechile forme de orga
nizare socială. Munții smt pentru noi — și 
nu numai pentru noi ! — o rezervă eco
nomică și biologică pentru viitor. Va veni 
și vremea munților ? Fără îndoială ! Spo
rirea populației globului namîntesc duce 
ia migrarea spre înălțimi. Oamenii vor 
căuta acolo nu numai aer curat și recrea
re. cum se întimplă astăzi, dar și ceva cu 
mult mai substanțial : hrana. Pentru că 
rezervele munților, pînă în prezent încă 
puțin cercetate, sînt mari. Ascultați ce vă 
spun eu I în prezent noi vorbim mai mult 
despre oceanul planetar, dar ya veni și 
timpul munților ! Se va crea, fără îndoia
lă, o nouă știință : Montologia.

Ra.du Rey a început încă de mult să 
se bată pentru munți. Mai întîi el a în

cercat să atragă atenția asupra acestei 
probleme.

— Greutăți erau multe — povestește el 
— putini înțelegeau ..specificul montan". 
Se consideră că oamenii au trăit și vor 
trăi in munți, dar să aștepți. acolo, succese 
deosebite din partea agriculturii nu ai de 
ce. Dar problema constă nu mimai în ni
velul dezvoltării agriculturii în munți. 
Aeeasta este o. problemă generală de cul
tură. de trai. în prezent situația s-a schim
bat. Au apărut multi entuziaști. în econo
mie Si în planificare a început să se tină 
cont tot mai mult de problemele -locuito
rilor munților.

Mașina noastră înaintează oe o Inimoa
să șosea de munte. In stingă se zărește 
panglica întunecată a unui riulet încă ne- 
inghețat, precum si sate curate de. munte, 
în partea dreaptă se înaltă peretele dens 
al unei păduri de conifere. Radu poves
tește minunat, neuitînd să atragă atenția 
asupra vreunui amănunt mai, deosebit, 
cum ar fi o casă frumoasă, b gospodărie 
exemplar organizată..

— Iată un exemplu grăitor, , spuse el, 
oprind din nou mașina. Vedeți stogul care 

are deasupra lui un mic acoperiș ? La 
stogurile obișnuite, fără acoperiș, se pierd 
20 la sută din fîn. Si cît de mult eco
nomisește această construcție simplă, cu 
totul la îndemînă ! A cincea parte din 
ceea ce se cosește I

Studierea și sistematizarea experienței 
țărănești, a tradițiilor zootehniei montane 
și a agriculturii de munte este o a 
doua preocupare a doctorului Radu Rey. El 
a studiat cu migală tot ceea ce s-a acumu
lat mai rațional, mai economic, timp de 
veacuri. Și s-a mirat cînd a văzut că lite
ralmente la un kilometru de gospodărie 
unde din timpuri străvechi erau izvoare 
capabile să alimenteze casa cu apă. oa
menii, neștiind nimic despre aceasta, adu
ceau apa de departe, de la rîu. Dar me
dicul veterinar județean nu numai că a 

adunat si a sistematizat experiența țără
nească, spre a o face ne urmă bun co
rni n. El a urmărit cu atenție toate nou
tățile tehnicii moderne care ar putea aju
ta in mod considerabil la îmbunătățirea 
zootehniei montane, a gospodăriei fores
tiere si a ușura traiul populației monta
ne. le-ar face viata mai plăcută si mai 
confortabilă.

—. în munți sînt tradiții puternice. Re- 
zolvînd aici diferite probleme economice, 
nu se poate să nu se tină cont de aceste 
tradiții. Iată de pildă în ceea ce Privește 
animalele. Da. da ! Nu zîmbiți ! — reac
ționează el observînd zîmbetul meu. • în
tr-o anumită zonă oamenii se ocupă d« 
veacuri cu creșterea oilor : aici ei știu to
tul cu privire la oi. și de aceea obțin cele 
mai bune rezultate. în altă zonă se cresc 
vaci... Da. zona de munte are mari posi
bilități.

— Iar acum o să vă fac cunoștință eu 
un artist foarte interesant — spune doc
torul Radu Rey și oprește mașina la mar
ginea drumului, la intrarea într-un sat 
mare. Pe tăblița indicatoare citesc numele 
lui — Ciocănești. Toate casele care se află 
mai aproape de noi sînt înfrumusețate cu 
ornamente — unele sobre, aproape clasice, 
altele ingenioase și fanteziste. Sînt foarte 
frumoase mai ales cele sobre realizate din 
piatră de culoare deschisă,

— Priviti, priviti ! — spune Radu. Veți 
afla ce mari meșteri trăiesc în Carnații 
noștri.

Meșterul, țăranul în vîrstă Dumitru To
moioagă, repara acoperișul grajdului. El 
a coborît fără grabă spre noi și ne-a strâns 
mina cu prietenie. Am observat imediat 
că era veche cunoștință cu Radu Rey.

Tomoioagă nu este prea vorbăreț.
— Ce să vă povestesc ! — ridică el din 

umăr. Priviți, fotpgrafiați, pe urmă in
trati in casă. O Să fiți primiți ca oaspeți 
bineveniți.

In casa curată, confortabilă, pereții erau 
acoperiți cu scoarțe țesute în casă, pre
cum și cu peisaje, desene, pe diferite 
teme,

— Covoare^, și preșurile le țese nevas
ta, spune Tomoioagă ; desenele le face 
fiica mea Silvia. în ceea ce privește or
namentațiile casei, le fac chiar eu.

— în zonă nu există nici o casă fără 
ornamentele lui, spune zîmbind Radu Rey. 
Și nici una din ele nu are desene asemă
nătoare cu alta.

— Și la celălalt capăt al României, spu
ne Tomoioagă, la granița cu Iugoslavia. se 
află case ornamentate de mine. Da, cuna 
am început, cu vreo 30 de ani în urmă, 
să-mi zugrăvesc propria casă, au și în
ceput să vină la mine oameni. „Dese
nează-mi și mie, spuneau ei, dar să fie 
altfel, nu ca la vecini".

Pe masă a apărut un vas continînd suc 
de fructe de munte, din afine și porum
bele, cîrnați de casă.

Seara tirziu, împreună cu redactorul re
vistei „Flacăra" Ion D. Goia, așteptam pe 
peronul gării Vatra Dornei trenul de 
București. în ultimul moment a apărut 
doctorul Radu Ray, mj-a întins cartea sa, 
cu o copertă de culoare deschisă și cu 
imaginea munților pe ea. Cartea se nu
mește „Viitorul în Carpați". „închin a- 
ceastă carte locurilor mele natale... — a 
scris autorul. O închin Carpaților și 
mai ales minunărilor săi oameni care au 
trecut cu curaj prin istoria generației 
noastre, liberi, iubitori de muncă, buni..."

„Civilizația rurală .a Carpaților" la Torino
„Extraordinar, prin varietatea și am

ploarea exemplelor, materialul prezen
tat : peste 1 000 de piese provenite din 
12 muzee etnografice din România, care 
demonstrează viața și spiritualitatea co
munităților rurale ale Carpaților" (La 
Stampa — ziar de mare tiraj din Torino) ; 
„Din această lume a muncii condiționată 
de mediul montan, expoziția prezintă un 
interesant fragment : a o vizita este ca 
și cum ai efectua o scurtă dar fascinantă 
călătorie printr-o lume bogată în culoare, 
tradiții și istorie" (Stampa Sera) ; „Incre
dibile afinități cu cultura alpină" — sub

titlul unui alt articol publicat în Stampa 
Sera ; „Nu este o cultură conservată sub 
sticlă, ci una în evoluție armonioasă, 
după direcții concrete, de la trecut la pre
zent" (Stampa Sera) ; „O expoziție unde 
sînt obiecte de valoare, dar mai ales 
mărturii ale unei lumi rurale care a con
servat o extraordinară unitate culturală" 
(Giovanni Ferrero, .asesorul cultural .al 
regiunii Piemonte).

Am. menționat, la începutul rîndurilor 
noastre, citeva din numeroasele impresii 
publicate cu precădere in presa torineză, 
impresii deosebit de favorabile și totodată 
măgulitoare cu privire la expoziția „Civi
lizația rurală a Carpaților", deschisă la 
Torino între 26 septembrie și 8 noiem
brie, rod al conlucrării laborioase dintre 
Consiliul Culturii și Educației Socialiste, 
Asesoratul cultural al regiunii Piemonte 
și Asociația de prietenie Piemonte — 
România „Vasile Alecsandri" din Torino, 
al cărui vicepreședinte, Doina Amprimo- 
Stupeanu, a depus toate eforturile pentru 
a conjuga în mod armonios dorința de 
colaborare româno-piemonteză. Succesul 
presupus dintru început al expoziției, 
dedicată muncii marilor anonimi ai țării, 
a fost susținut în orașul italian de o pu
blicitate corespunzătoare în presa locală 
și la televiziune, de tipărirea, în condiții 
grafice excepționale, a unui catalog me
nit să familiarizeze pe vizitatorul italian 
cu principalele fenomene ale culturii 
populare care s-au manifestat în perime
trul zonei carpatice, și de un ghid al 
expoziției,, primul de acest fel, Asesoratul 

cultural intenționînd să continue seria 
inaugurată cu această ocazie. Manifes
tarea expozițională, care s-a bucurat de 
găzduirea atentă a Muzeului Muntelui 
„Duca degli Abruzzi", a fost însoțită de 
o serie de conferințe desfășurate săptă- 
mînal la sediul muzeului, ca și de patru 
mese rotunde care au avut ca tematică 
„Istoria și civilizația în Carpații româ
nești — continuitate și permanență", 
„Limbă, literatură și folclor în spațiul 
mioritic", „Patrimoniul cultural al Carpa
ților — tradiție, conservare și valorifi
care" și „Protecția mediului natural". 
Participarea la aceste mese rotunde a 
specialiștilor români și italieni a condus 
la conturarea unei conduite științifice de 
înalt nivel, aprecierile tuturor celor pre- 
zenți depășind tonul ocazional, facilitînd 
un util schimb de opinii asupra fenome-. 
nelor culturale românești.

Una din cele mai mari surprize ale 
acestei manifestări a fost difuzarea, în 
ziua ultimei mese rotunde, a volumului 
„Folclor literar românesc", tradus de 
prof. Marco Cugno și prof. Dumitru 
Loșonți, ambii de la Catedra de limbă 
română a Universității din Torino. Volu
mul reproduce, pe 218 pagini, în juxtă, 
80 din cele mai reușite creații folclorice 
românești, însoțite de o prefață argu
mentată pertinent de prof. M. Cugno și 
de un aparat critic ajutător întocmit de 
prof. D. Loșonți (textul muzical al „Mio- 
riței", Bibliografie, Note lingvistice și 
Glosar). In totul, un volum de excepție 
care subliniază contribuția generoasă a 
celor care, de la catedră, acționează pen
tru promovarea limbii și literaturii româ
ne în străinătate, sau, cum sublinia tot 
Giovanni Ferrero, un volum necesar 
„pentru a adăuga imaginilor și obiectelor 
prezentate în expoziție diversele producții 

l ale aceleiași culturi, pentru a lărgi cu

noașterea extinzînd-o în .profunzime".
Nu putem încheia aceste rânduri fără a 

aminti cuvintele domnului Germano 
Benzi, președintele Consiliului regional, 
de a cărui atenție binevoitoare s-a bucu
rat întreaga delegație românească pe toa
tă durata șederii sale la Torino : „Expo
ziția exprimă voința de a fundamenta ra
portul de colaborare, de a garanta un 
viitor relațiilor culturale între cele două 
țări ale noastre, de a lansa raoorturile 
cu România și în alte domenii. Ea expri
mă speranța că o mai vie cunoaștere 
reciprocă și intensificarea schimburilor și 
a colaborării constituie și un instrument 
pentru a consolida perspectiva către des
chidere între națiuni și o contribuție 
concretă Ia prietenia între popoare".

ROMULUS ANTONESCU g
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Alba Iul ia, imagine nemuritoare din măreața zi de 1 Decembrie 1918

închinare
Din două mîini ce-n umeri îmi atimâ 
De-ar fi să pun în cumpeni viața mea 
Și marea trebuință a Unirii 
Eu țării pe-amîndouă i le-aș da.

Aceste mîini, aceste două aripi 
Cu care am pe-atîtea căi de mers 
Pentru Unirea Mare-a României 
Le-aș face foc de lemne-n Univers.

Și dacă nici aceasta n-ar ajunge 
Cum lemnele din sobe nu ajung, 
Picioarele mi le-aș zvîrli în flăcări 
Ca să rămîn olog, nu numai ciung.

Doar ochii i-aș păstra, ca ei să vadă
Unirea națiunii intr-un stat
Și nici o milă n-aș avea de mine 
Cînd țara-n vremi atîția ne-au tăiat

Și dacă Alba iulia e Mecca 
Unui popor etern cu chip rotund, 
De la Călugăreni și de la Putna 
Sînt alte clopote care-i răspund.

Cine sîntem și Tu și Eu și Ceilalți ?
Iluminații unui singur grai
Pe care i-au călcat în tălpi barbarii 
Și-au vrut să-i fure-n șeile de cai.

Și-atunci eînd n-a putut să fie-afară 
C-au dat-o de pe vatră înapoi, 
Unirea noastră s-a mutat in doină, 
Sigiliul ei stelar l-avem in noi.

Și parcă de departe se aude,
In Est, în Vest, în miez, in Sud și-n Nord, 
Misterios chemarea la Unire
Cu îndărătnicia unui cord.

ISTORIA NOASTRĂ, VIAJA NOASTRĂ

către- Unire
La Alba e un clopot care bate 
Și năvădește-n sunet trei culori, 
ti strînge din istorie alături 
Toți pătimiții noștri frățiori.

La Putna e alt clopot care bate 
Și descifrează vechii noștri pași, 
Că nu stă pe vertebre moi Moldova 
Ci stă pe umeri calzi de uriași.

Călugărenii sînt chiar ei un clopot. 
Și Dunărea respiră-n buza lor, 
Valahia își povestește cîrnpul 
Cu spirit treaz și-n triumfal umor.

Dar eu, un om al tău, iubită țară, 
Cu două mîini stringîndu-te la piept, 
Spre marea biruință a Unirii 
Să ți le dau cuvîntul ți-l aștept.

Că-n fiecare zi se-nfăptuiește 
Ceva din vechiul nostru ideal 
Și v-adunăm în fiecare suflet, 
Valahie, Moldovă și Ardeal.

Eu știu că nimenea nimic nu-nseamnă 
Decît fiind un om în țara lui, 
De-aceea cînt Unirea tuturora 
Ca pe o zi de preț cum alta nu-i.

Fii fericită, lulia cea Albă, 
Fii fericit, prea-zbuciumat popor, 
Că iarna lumii soare lefuzîndu-ți, 
Tu soare ți-ai găsit in tricolor.

Știu câ unirea noastră nu e totul, 
Dar dacă ei ființa-mi o dedic 
E fjjndcă știu că fără de unire 
Ndi toți în lume n-am fi fost nimic.

ADRIAN PÂUNESCU H
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MAREA NOASTRĂ UNIRE
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ÎNTREGII NAȚIUNI

Nu știm dacă multe generații se pot 
minări, în cronica neamului, cu greutatea 
unei asemenea fapte istorice cum a fost 
marea Unire a Transilvaniei eu patria- 
mumă. Nu știm dacă se pot găsi exemple 
de mai înaltă, mai fericită, mai nobilă a- 
decvare la ceea ce .se poate numi sensul 
istoriei sau al timpului, revelat printr-unul 
din cele mai vechi și mai fierbinți idea
luri ale acestui popor.

îi pră-nuim în fiecare, an, cu emoție și. 
recunoștință, pe acești mori, neasemuiti 
bărbați ai generației lui 1918. îi pră muim 
pentru c». proclamînd acolo, la Alba lu
lia, în capitala Viteazului, reîntoarcerea 
Transilvaniei la matca originară, vitală a 
țării Carpaților și a Dunării, ei proclamau, 
în auzul întregii lumi, renașterea Româ
niei, deplina și definitiva unitate a nea
mului, ideal străvechi, tot atît de stră
vechi ca și neamul, ca și limba pe care-o 
vorbim, ca și apartenența noastră la gintă. 
Fericită conjuncție a unor năvalnice aspi
rații populare, purtate în lungul secolelor, 
cu o programă de luptă cristalizată în- 
tr-un prielnic moment istoric, ziua de 1 
Decembrie 1918. act.cardinal al existenței 
noastre, a însemnat, astfel, un act defini
toriu al conștiinței noastre de sine, desem- 
nîndu-ne locul și rostul pe harta geogra
fică și spirituală a lumii. Profețit de învă- 
țați. înre-cat cu spada de voievozi, năzuit 
cu toată ființa de suflarea româneașaă din 
toate zările, acest act — similar ca greu
tate și consecințe cu întemeierea Daciei 
romane — a dat replică peste secole^; 
meierii prime, 'desăvârșind unitatea săîS^r,* 
lui național român, leaitimîndu-ne ca na
țiune. Se rectitorea astfel fapta Viteazu
lui, se revărsau în uralele acelei zile, re- 
verberîrd din inima Transilvaniei, prea 
plină și mai sonoră ca bronzul, urale 
suind din străfunduri de veac, uralele 
celor care, la Blaj, pe marea Cîmpie a 
Libertății, strigaseră „Vrem să ne unim 
cu Țara !“, se împleteau și se desăvîrșeau 
prin acest act idealurile generației pașop
tiste, făuritoarea primei Uniri, cea care, 
prin glasul Bălcescului, proclamase vi
brant în auzul lumii : „Vrem să fim o na
ție, una puternică și liberă prin dreptul și 
datoria noastră, pentru binele nostru și al 
celorlalte nații, căci voim fericirea noas
tră și avem o misie a împlini în ome
nire".

Avem o misie a împlini ! Această misie, - 
strălucit purtată de generația revoluției 
pașoptiste, de generația primei Uniri, de 
generația Independenței, de generația . 
idealului național împlinit, a ajuns vie 
pînă la noi. Continuăm astăzi a o împlini 
cu sporită fervoare, cu o și mai pațeti^ dă
ruire, cu o și mai nezdruncinată" credință 
în viitorul de aur al țării, înălțat pe"h ' 
rile fapte ale prezentului. Continuăm să ' 
slujim unității noastre, patriei pe care o 
dorim „puternică și liberă prin dreptul și 
datoria noastră", continuăm să luptăm 
„pentru binele nostru și al celorlalte na
ții", această slujire a idealurilor națiunii 
și societății noastre, ca și a idealurilor de 
pace, concordie ,și progres social fiind, 
pentru noi, suprema misie, nu numai pro
clamată, ci devenită fapt.

Act epocal al istoriei românești — act 
care, după cum sublinia tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, „demonstrează elocvent că for
marea statului național unitar român nu 
este rezultatul unor înțelegeri încheiate la 
masa tratativelor, ci rodul luptei întregu
lui popor, însuflețit de năzuința seculară 
a unității, de hotărîrea de a împlini visul 
pentru care au luptat și s-au jertfit atîtea 
generații de înaintași" — ziua de 1 De
cembrie e prăznuită, astfel, într-o țară 
și într-o epocă în care idealurile genera
ției Unirii au devenit realitate, exprimînd 
consonanța istorică a socialismului cu as
pirațiile străvechi și fundamentale ale 
poporului, emancipînd principiul unității, 
al solidarității și frăției tuturor fiilor aces
tui pămînt, indiferent de naționalitate, ca 
lege supremă a existenței și devenirii 
noastre.
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